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سخن نخست

فراخوان چگونه جواب 
مي دهد ؟!

دولت در تلاش اس��ت تا 
مش��كلات اقتصادي را 
حل كند. اما اين تلاش ها 
كمت��ر ثم��ر مي ده��د 
مش��كلات  كلاف  و 
پيچيده تر. اگر از منتقدان 
سياس��ي دول��ت ك��ه 
ب��دون ارايه ه��ر راه حل 
اقتصادي، دولت را آماج تندترين انتقادات مي سازند 
بگذريم كه دعواي شان بر سر كسب قدرت است و 
نه بهبودي وضعيت كار و كسب و معيشت مردم، اما 
بخش ديگر منتقدان را كساني تشكيل مي دهند كه 
سوداي پست و مقام در سر ندارند و از منظر منافع 
ملي به برنامه ها و عملكرد اقتصادي دولت مي نگرند 
و به دولت به خصوص ستاد اقتصادي و برنامه ريز ي 
دولت توصيه مي كنند كه از بيراهه رفتن پرهيز و با 

استفاده از تجارب داخلي و دستاورد هاي جهاني و...

حسين حقگو

 صفحه4  

بانك و بيمه

تشريح بسته جديد ارزي 
بانك مركزي

روز سه ش��نبه نرخ ارز در بازار و صرافي ها روند 
غيرقابل پيش بيني به خود گرف��ت و با وجود 
كاهش قيم��ت دلار در صرافي ها و بانك ها اين 
نرخ در بازار آزاد و معاملات نقدي افزايش يافت.  
به گ��زارش »تع��ادل«، در تازه تري��ن اقدامات 
بانك مركزي براي سر و سامان دادن به اوضاع 
ب��ازار ارز، مدي��ر اداره ص��ادرات بانك مركزي 
بس��ته جديد بانك مرك��زي را تكميل كننده 

سياست هاي كلي سال گذشته اعلام كرد و ...

كلان

وحيد محمودي : 5 دهك 
جامعه نياز به حمايت دارند

يك اقتصاددان ب��ا توجه به عامل منفي ش��دن 
رش��د اقتصادي و در عين حال افزايش نابرابري 
مي گويد دولت بايد چتر حمايتي خود را گسترده 
كند و 5 دهك نخست درآمدي يارانه هايي را در 
قالب پرداخ��ت نقدي و غير نق��دي ارايه كند. او 
همچنين پيش��نهاد داد كه بهتر است دولت در 
استقرار پيوه توزيع كوپني ابتكار به خرج داده و 
مثلا با قرارداد بستن با فروشگاه هاي زنجيره اي و 
گرفتن تخفيف از آنها از هزينه هاي خود كم كرده 
و به جمعيت تحت پوش��ش خود بيفزايد. وحيد 
محمودي، اقتص��اددان در گفت وگو با »تعادل« 
درباره افق كوتاه مدت وضعيت فقر در ايران اظهار 
كرد: تغييرات فقر تحت تاثير دو عامل است. رشد 
اقتصادي و بازتوزيع. اگر اي��ن دو عامل بازتوزيع 
)نابرابري( و همينطور عامل رشد را بررسي كنيم 
متوجه مي شويم كه وضعيت به گونه اي است كه 

به افزايش فقر منجر مي شود. 
3

 رييس جمهوري طرح هاي 
آب و خاك آذربايجان غربي را افتتاح كرد

وزير بهداشت از توسعه كانال مالي براي همكاري در زمينه دارو ميان ايران و سويس خبر داد

سردشت؛ از شيميايي تا افتتاح سد 

سوييس مقابل تحريم امريكا 

جهان

بيست ودومين نمايشگاه 
بين المللي تجاري در كره شمالي 

15 7

حسين حقگو| تحليلگر اقتصادي|
دولت در تلاش است تا مش��كلات اقتصادي را حل كند. 
اما اي��ن تلاش ها كمت��ر ثمر مي دهد و كلاف مش��كلات 
پيچيده تر. اگر از منتقدان سياس��ي دولت كه بدون ارايه 
هر راه ح��ل اقتصادي، دول��ت را آماج تندتري��ن انتقادات 
مي س��ازند بگذريم كه دعواي شان بر س��ر كسب قدرت 
اس��ت و نه بهبودي وضعيت كار و كسب و معيشت مردم، 
اما بخش ديگر منتقدان را كس��اني تشكيل مي دهند كه 
سوداي پست و مقام در سر ندارند و از منظر منافع ملي به 
برنامه ها و عملكرد اقتصادي دول��ت مي نگرند و به دولت 
به خصوص س��تاد اقتصادي و برنامه ريز ي دولت توصيه 
مي كنند كه از بيراهه رفتن پرهيز و با اس��تفاده از تجارب 
داخلي و دستاورد هاي جهاني و علم اقتصاد عبور از وضعيتي 
را امكانپذير كنند كه به گفته رييس جمهوري سخت ترين 
وضعيت كشور پس از انقلاب است و حتي امكان دوساعت 
خواب را از ايش��ان گرفته اس��ت.  مقص��ود از اين مقدمه 
اشاره به اقدامات و فراخوان هايي اس��ت كه در اين روزها از 
سوي دولت و به خصوص وزارتخانه و دستگاه هاي متولي 
صنعت كشور انجام مي شود تا اقدام به كاهش اتكا به خارج 
و بهره گيري از توان داخل��ي براي تامين نيازهاي مختلف 
صنايع و بنگاه هاي صنعتي ش��ود . تا آنجايي كه قرار است 
فهرست نيازهاي بنگاه ها جمع آوري تا در جهت تامين آنها 
اقدام شود. بر اساس همين رويكرد، فراخوان هايي از سوي 
خودرو سازان براي توليد قطعات وارادتي توسط صنعتگران 
داخلي در رسانه ها منتشر شده است. اما انجام اين سياست، 
نيازمند بسترهايي اس��ت كه بدون هماهنگي و همكاري 
همه قوا و نهادهاي حاكميتي و به اتكا صرف به احس��اس 
و علاقه امكان پذير نيست . چرا كه هيچ فرد ايراني نيست 
كه از مشاهده كالاي با كيفيت كشورش در بازار داخلي يا 
خارجي خشنود نشود و از مصرف انواع محصولات مناسب 
بنگاه هاي صنعتي داخلي احس��اس رضاي��ت نكنند و به 

اين زحمات و تلاش ها آفرين نگويد ؟مس��اله اما آن است 
كه چرا اين حس رضايت و خش��نودي به كالاهاي خاص 
در رش��ته هاي معدود صنعتي همچ��ون صنايع مصرفي 
كم دوام و...محدود گرديد و گس��تره وس��يع تري در ساير 
رشته ها و به خصوص رشته هاي »ساخت محور«  نيافت تا 
امروز و در شرايط بحراني به كمك مان بيايند ؟ اگر حتي 
به همان كالا هاي مصرفي داراي مرغوبيت و غير وابسته يا 
كمتر وابسته به خارج مي نگريستيم، متوجه مي شديم كه 
اين كيفيت و قدرت رقابت پذيري يك شبه و با دستورالعمل 
و فراخوان حاصل نشده اس��ت و حاصل صبر و حوصله و 
وجود بسترهاي مناس��ب در توليد آن محصولات و اتخاذ 
سياس��ت هاي درس��ت و بهره گيري از دانش و تجربه روز 
جهاني بوده است.  اكنون نيز بر اساس اين تجارب، توليد 
كالاهاي رقابتي و مورد نياز داخلي در رشته هاي صنعتي 
واسطه اي و س��رمايه اي و مصرفي با دوام در گرو توجه به 
ضرورت هايي بنيادين اس��ت. بايد هايي همچون: عرضه 
كالاي عمومي يعني »تامين امنيت شهروندان«، »تضمين 
حقوق مالكيت«، »تامين شرايط صلح آميز بين المللي« 
و نيز »برقراري محيط با ثبات )غير تورمي( اقتصاد كلان« 
و »برقراري محي��ط آزاد براي مبادلات اقتصادي و تنظيم 
انحصارات« و »مبارزه با فقر از طريق س��ازوكار درآمدي« 
اس��ت. از س��وي ديگر براي توليد رقابت��ي و افزايش توان 
توليد ملي نبايدهايي همچون: »احت��راز از بنگاه داري« و 
»عدم دخالت مستقيم در امور بنگاه ها« ضرورتي اساسي 
دارد.  نگاهي به وضعيت فضاي توليد در كش��ورمان نشان 
مي دهد كه متاس��فانه بس��ياري از اين »بايد« ها غايب و 
برعكس »نبايد« ها حي و حاضرند !  همچنين بايد به اين 
نكته مهم توجه داش��ت كه نمي توان صرفا طرف عرضه و 
توليد را ديد و طرف تقاضا را ناديده انگاشت . در واقع اندازه 
و سطح تقاضاي »بازار« از مهم ترين مولفه هاي بنگاه هاي 
اقتصادي است و در كشوري با سطح پايين درآمدي با اتكا 

به بازار محدود داخلي نمي توان انتظار توس��عه بنگاه هاي 
قدرتمند خصوص��ي و توليد محصول كيف��ي و رقابتي را 
داشت چرا كه سرمايه گذاري در چنين بازاري آنهم براي 
محصولات مصرفي با دوام و واسطه اي و سرمايه اي به صرفه 
نيست و فقط امكان فعاليت بنگاه هاي دولتي و توليدات كم 
كيفيت و گران و غير رقابتي قابل تصور است.  در كنار اين 
چالش ها، با مشكل حاد ديگري مواجهيم كه كار توليد را 
هر چه س��خت تر مي كند و آن »عدم قطعيت ساختاري« 
است كه ريشه آن به دولت و حاكميت باز مي گردد. در واقع 
برخلاف عدم قطعيت كاركردي يا »ريسك بازار« كه امري 
طبيعي است و در هر اقتصادي به چشم مي خورد، در عدم 
قطعيت ساختاري با سياس��ت هاي متناقض، يك شبه و 
دستوري مواجهيم كه اصولا »قواعد بازي« را بر هم مي زنند 
و امكان س��رمايه گذاري و تصميم گيري در امور اجرايي را 
براي فعال اقتصادي اگر نه سلب حداقل آنكه بسيار مشكل 
مي سازند. از عدم قطعيت در ارتباطات و تعاملات بين المللي 
تا نرخ ارز، سود بانكي، دستمزدها، قيمت انرژي و... كه سبب 
حركت سرمايه ها به امور سوداگرانه بجاي توليد يا خروج 
از كشور مي ش��وند.  بر اين اساس بنظر مي رسد دستورات 
و فراخوان ها و... براي تامين نياز كالاها و محصولات مورد 
نياز داخل در صورتي ش��كل واقعيت به خود مي گيرد كه 
اولا دولت برنام��ه دقيق خود را براي اين مهم به روش��ني 
ارايه دهد و ثانيا تمامي نهادهاي حاكميتي همچون دولت 
و دستگاه هاي اجرايي خود را مسوول بدانند و براي تحقق 
بايد ها و جلوگيري از نبايدها به دولت كمك كنند والا اين 
اقدامات در سطح تبليغات رس��انه اي و فعاليت هاي اداري 
باقي مي مانند و مخالفان سياس��ي دولت را بيش از پيش 
به خرده گيري و ناكارامد معرفي ك��ردن اين قوه محق تر 
مي سازد كه البته هشت سال سكانداري امور كشور توسط 
خود آنها كارنامه اي بس��ي تيره و تارتر و سرشار از نمرات 

منفي داشته است !

فراخوان چگونه جواب مي دهد ؟!
سخن نخست

خبر

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

سازمان املاک و مستغلات
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فروش املاك             و مستغلات شهرداري تهران 
آگهي  مزايده 3/ 98

تع�ادل| اعضاي ش��وراي گفت وگوي دول��ت و بخش 
خصوص��ي در تازه ترين نشس��ت خود مص��وب كردند 
تا مهلت تأمي��ن ارز براي اعتب��ارات اس��نادي ديداري 
غيرقابل برگشت مشروط به ترخيص كالا حداقل تا پايان 
شهريور 98 تمديد شود. همچنين در اين نشست، بسته 
پيش��نهادي اتاق ايران براي حفظ توان توليد در س��ال 
98 و ايجاد رونق در اين حوزه مورد بررس��ي قرار گرفت. 

بر اين اس��اس مقرر ش��د تا راهكارهاي ارايه شده در اين 
بس��ته در كار گروهي كه به همت دبيرخانه شورا برگزار 
مي شود و در آن نمايندگان دستگاه هاي اجرايي، بخش 
خصوص��ي، مجلس و ق��وه قضاييه نيز حض��ور دارند به 
صورت جزئي بررسي شود. در ابتداي اين نشست مراتب 
اجراي مصوبه هيات وزيران مبني بر نحوه تأمين ارز براي 
تسويه اعتبارات اسنادي مدت دار، يوزانس، ريفاينانس و 

اعتبارات اسنادي غيرقابل برگشت، گشايش يافته قبل 
از تاريخ ش��انزدهم مرداد 1397 بررس��ي شد. بر اساس 
اظهارات حس��ين س��لاح ورزي، قائم مقام دبير شوراي 
گفت وگو، بايد امكان تأمين ارز براي اعتبارات اس��نادي 
گش��ايش يافته قبل از تاريخ مذكور به ن��رخ ارز دولتي، 
فراهم شود؛ مشروط بر اينكه ماش��ين آلات وارد شده تا 

پايان سال 97 از گمرك ترخيص شوند. 

تمديد مهلت تأمين ارز براي اعتبارات اسنادي



روي موج خبر

     حمايت از الكترونيكي كردن امور دستگاه 
قضايي؛ ميزان|

 رييس قوه قضاييه بر تعامل و همكاري سخاوتمندانه 
دول��ت در تخصيص امكان��ات و اعتب��ارات براي 
الكترونيكي ك��ردن امور دس��تگاه قضايي تاكيد 
كرد و توس��عه عدالت الكترونيك در قوه قضاييه را 
از مهم ترين موانع بروز فس��اد دانست. به گزارش 
اداره كل روابط عمومي قوه قضاييه، آيت الله سيد 
ابراهيم رييسي در نخستين جلسه شوراي راهبردي 
دادرسي الكترونيكي كه با حضور مسوولان عالي 
قضايي، وزراي دادگس��تري و ارتباطات، فرمانده 
نيروي انتظامي و يكي از اعضاي كميسيون قضايي 
مجلس شوراي اسلامي برگزار شد، با تاكيد بر لزوم 
تدوين هرچه سريع تر آيين نامه هاي مقرر در قانون 
دادرسي الكترونيكي تصريح كرد: يكي از مهم ترين 
مسائلي كه در تدوين آيين نامه ها بايد مدنظر قرار 
گيرد، توجه به موض��وع امنيت داده ها و صيانت از 
اطلاعات مردم و دستگاه هاس��ت كه با استفاده از 
تجربيات موجود بايد در اين زمينه پيوس��ت هاي 
امنيتي لازم را تهيه كرد. رييس قوه قضاييه افزود: 
يكي از بارزترين كاركردهاي الكترونيكي شدن امور، 
مقابله با فساد و به صورت خاص در دستگاه قضايي، 
جلوگيري از اطاله دادرسي است. بر همين مبنا بايد 
شاخص هاي موجود مورد رصد دايمي قرار گيرد تا 
مشخص شود كه اهداف اين تحولات فناورانه به چه 
ميزان محقق شده و آسيب هايي كه در اين مسير 
وجود دارد، رفع شود.  آيت الله رييسي همچنين بر 
ضرورت ايجاد سازوكارهاي تعامل كامل الكترونيكي 
ميان دستگاه قضايي و نيروي انتظامي تاكيد كرد 
و در ادامه با اش��اره به انگيزه و انديشه كافي در قوه 
قضاييه براي توسعه عدالت الكترونيك، خاطرنشان 
كرد: با توجه به اين انگيزه و انديشه، انتظار مي رود 
كه دول��ت در اعتباربخش��ي و تخصيص امكانات 
براي الكترونيك��ي كردن امور دس��تگاه قضايي، 

سخاوتمندانه و با نگاه اولويتي عمل كند.  

     شوراي نگهبان اجازه تاييد مصوبات غير 
فارسي را نمي دهد؛تعادل|

سخنگوي ش��وراي نگهبان طي توييتي نسبت به 
دغدغه اي كه شب گذشته رهبر انقلاب در ديدار با 
شاعران درباره زبان فارسي بيان فرمودند، واكنش 
نشان داد. عباسعلي كدخدايي در پيامي توئيتري، 
نوشت: اين شورا اجازه تأييد مصوباتي كه در آن از 
لغات غيرفارسي اس��تفاده شده را نمي دهد. وقتي 
در طرح ها و لوايح قانوني گاه��ي اوقات لغات غير 
فارسي ديده مي شود نگراني رهبر معظم انقلاب از 
حفظ زبان فارسي قابل درك است؛ هرچند شوراي 
نگهبان مطابق اصل ۱۵ قانون اساسي اجازه تأييد 
چنين مصوباتي را نمي دهد. لازم است صداوسيما 
نيز چنين نظ��ارت موثري را ب��ر برنامه هاي خود 

اعمال كند.«

     ع�راق بين اي�ران و امري�كا ميانجيگري 
كند؛ايسنا|

رييس ائتلاف اصلاح و س��ازندگي عراق با اشاره به 
روابط عميق بغداد با تهران و واش��نگتن گفت كه 
عراق بايد ميان ايران و امريكا نقش ميانجيگر ايفا 
كند. عمار حكيم، رييس ائتلاف اصلاح و سازندگي 
عراق در بيانيه اي كه در كانال تلگرامي اش منتشر 
شده، اعلام كرد كه در رابطه با تنش به وجود آمده 
ميان امريكا و ايران اقدامات ذيل را بايد اتخاذ كنيم:  
اول اينكه تلاش براي جلوگيري از وقوع جنگ در 
منطقه كه اين مساله اولويت ما به شمار مي رود زيرا 
اگر جنگي رخ دهد به ديگر كشورهاي منطقه نيز 
خواهد رسيد تا اينكه به يك جنگ جهاني تبديل 
شود و بيشترين آس��يب ها به عراق خواهد رسيد. 
دوم؛ س��اكت كردن تندروها و تمام كساني كه در 
اين اوضاع ملتهب هيزم در آتش مي ريزند. س��وم؛ 
با توج��ه به منافع عراق بايد قطب نما و سياس��ت 
خود در اين رابطه را مشخص كنيم. چهارم؛ پايان 
دادن به اتهامات و حفظ وح��دت ملي ودر نهايت 
عراق روابط عميقي با هر دو طرف دارد و بايد نقش 

ميانجيگر ايفا كند.

     فراكسيون ولايي در اين دوره از انتخابات 
هيات رييسه ائتلاف نمي كند؛ايلنا|

س��خنگوي فراكس��يون ولاي��ي مجل��س گفت: 
فراكس��يون ولايي بعد از آخرين جلس��ه مجمع 
عمومي رسماً نامزدهاي خود را براي جايگاه هاي 
هيات رييسه آن هم به صورت مستقل اعلام مي كند؛ 
قطعاً اين فهرست ائتلافي نيست. سيد حسين نقوي 
حسيني در حاشيه جلسه علني ديروز مجلس اظهار 
كرد: همان طور كه تاكنون فراكسيون نمايندگان 
ولايي براي معرفي نامزدهاي هيات رييسه با هيچ 
فراكسيوني ائتلاف نكرده، در اين دوره از انتخابات 
هيات رييس��ه هم ائتلاف نمي كند . س��خنگوي 
فراكس��يون نمايندگان ولايي اظهار داش��ت: اگر 
اعضايي از فراكسيون مصاحبه اي در اين باره داشته، 
تنها نظر شخصي خود را اعلام كرده اند. فراكسيون 
ولايي بعد از آخرين جلسه مجمع عمومي، رسماً 
نامزدهاي خود را براي جايگاه هاي هيات رييس��ه 
آن هم به صورت مستقل اعلام مي كند؛ قطعاً اين 

فهرست ائتلافي نيست.

     انتقاد از عملكرد اروپا در اجراي اينستكس؛ 
مهر|

رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس گف��ت: اروپايي ها فقط به برج��ام آويزان 
ش��ده اند و اقدامي براي حفظ آن نمي كنند و بعيد 
است »اينستكس« را هم اجرايي كنند. حشمت الله 
فلاحت پيشه با اشاره به بدعهدي هاي اروپايي ها 
براي حفظ برجام، اظهار داشت: اروپايي ها تاكنون 
نشان داده اند بازيگر مستقلي در تحولات نيستند 
و منتظرند بين ايران و امريكا شرايط تازه اي شكل 
گيرد. وي ادامه داد: در واقع كش��ورهاي اروپايي تا 
آن زمان صرفاً مي خواهند به عنوان يك بازيگر باقي 

بمانند اما اقدامي در تحولات انجام نخواهند داد.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار جمعي از شاعران و استادان زبان و ادب پارسي: 

راجع به زبان فارسي نگرانم نگذاريد زبان فارسي فرسوده و ويران شود
در شب ولادت با سعادت كريم اهل بيت حضرت امام 
حسن مجتبي )عليه السلام( جمعي از استادان زبان و 
ادب پارسي و شاعران جوان و پيشكسوت با حضرت 
آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي ديدار 

كردند.
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهب��ري حضرت آي��ت الله خامنه اي در اي��ن ديدار، 
حركت و پيشرفت جريان شعر انقلاب را اميدواركننده 
دانستند و گفتند: البته جريان هاي شعري ديگري نيز 
وجود دارد اما اين جريان شعر انقلاب است كه از لحاظ 
مضمون، نوآوري در مضامين و صيقل يافتگي الفاظ 

پيشرفت بسيار چشمگيري داشته است.
رهبر انقلاب اسلامي، بيان و پديده شعر را از معجزات 
آفرين��ش خواندند و افزودند: ش��عر از جنبه جمال و 
زيبايي برخوردار اس��ت و اين امتياز، ش��عر را به يك 
رسانه اثرگذار و مسووليت آور تبديل مي كند كه بايد 
اين تعهد را در خدمت جريان روش��نگري و هدايت 

قرار داد.
ايش��ان با اشاره به يك مغالطه ناش��يانه كه شعر را به 
»ش��عر هنري« و »شعر متعهد« تقس��يم مي كند و 
مي كوشد با شعار قلمداد كردن ش��عر متعهد، از آن 
ارزش زدايي كند، خاطرنشان كردند: اشعار بزرگان و 
قله هاي شعر فارسي همچون حافظ، سعدي، فردوسي 
و مولوي آكنده از اخلاق، تعليم، تعهد، حكمت، عرفان، 
معنويت و اسلام ناب اس��ت، بنابراين تفكيك جنبه 
هنري و زيباشناختي شعر از جنبه رسالت و تعهد آن، 
مغالطه اي واضح و ناشي از غفلت يا كم سوادي است.

حضرت آيت الله خامنه اي قرار دادن شعر در خدمت 

معارف توحي��دي، فضائل اهل بيت عليهم الس��لام، 
انقلاب و حوادث مهم كشور و مسائل گوناگون دنياي 
اسلام را موجب اعتلاي ش��عر دانستند و افزودند: در 
اشعار خود زيبايي هاي رفتاري ملت همانند حماسه 

زيبا و پر شكوه حضور فداكارانه مردم در كمك رساني 
به سيل زدگان را به تصوير بكشيد، زيرا اين كار، شعر 

شما را به پرچم هويت ملت تبديل مي كند.
ايش��ان تاكيد كردند: حفظ هويت ملت بس��يار مهم 

است، چرا كه ملتي كه هويت خود را گم كند، در مشت 
بيگانگان آب مي شود و از بين مي رود.

حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي در بخش ديگ��ري از 
سخنانش��ان، در خصوص زبان فارس��ي ابراز نگراني 

كردند و گفتن��د: من راجع به زبان فارس��ي حقيقتا 
نگرانم زيرا در جريان عمومي، زبان فارس��ي در حال 

فرسايش است.
رهب��ر انقلاب اس��لامي افزودند: من از صداوس��يما 
گله مندم، به دليل اينكه به جاي ترويج زبان صحيح 
و معي��ار و زبان صيقل خورده و درس��ت، گاهي زبان 
بي هويت و تعابير غلط و بدتر از همه تعابير خارجي را 
ترويج مي كند. انتشار فلان لغت فرنگي يك مترجم يا 
نويسنده از تلويزيون، موجب عمومي شدن آن لغت و 

آلوده شدن زبان به زوائد مضر مي شود.
ايش��ان با تقبيح اس��تفاده فراوان از لغات بيگانه در 
رسانه ها، خطاب به مسوولان تاكيد كردند: نگذاريد 

زبان فارسي دچار فرسودگي و ويراني شود.
حضرت آيت الله خامنه اي همچنين از ولنگاري زباني 
و ساخت لفظي بسيار نازل برخي ترانه ها و پخش آنها 
از صداوسيما در سريال ها نيز انتقاد كردند و گفتند: 
زبان فارسي قرن هاي متمادي است كه عمدتا بوسيله 
شاعران بزرگ حفظ شده و اين گونه سالم و فصيح به 
دست ما رسيده است، بنابراين ما بايد حرمت زبان را 
حفظ كنيم و اجازه نداريم با بي مبالاتي آن را به دست 
فلان ترانه سراي بي هنر بدهيم كه الفاظ را خراب كند 
و بعد نيز با پول بيت المال در صداوسيما و دستگاه هاي 

دولتي و غيردولتي پخش شود.
در اين ديدار ۲۹ تن از ش��اعران جوان و پيشكسوت 
اش��عار خود را در حضور رهبر انقلاب اسلامي قرائت 
كردند. پيش از نماز مغرب و عش��اء ني��ز تعدادي از 
ش��اعران از نزديك با رهبر انقلاب اس��لامي ديدار و 

گفت وگو و آثار خود را به ايشان تقديم كردند.

سخنگوي قوه قضاييه از احكام پرونده هاي مفاسد اقتصادي خبر داد

 صدور حكم براي دو جاسوس امريكا و عربستان

محكوميت هدايتي به ۲۰ سال حبس

گروه ايران|
در روزهايي كه افكار عمومي و فضاي رسانه اي كشورمان 
معطوف به دادگاه هاي متخلفان اقتصادي است و هر روز 
اخبار تازه اي از احكام تخلفات اقتصادي منتشر مي شود؛ 
طبيعي است كه نشست خبري سخنگوي قوه قضاييه هم 
تحت تاثير اين موضوع برگزار شود و بخش قابل توجهي از 
پرسش هاي خبرنگاران نيز حول و حوش همين موضوع 
مطرح شوند.  اسماعيلي در واكنش به اين مطالبات تلاش 
كرد تا نوري به ابعاد پنهان احكام اين دادگاه ها بتاباند و زواياي 
تازه اي از اين پرونده ها را تشريح كند. از حكم نهايي پرونده 
حسين هدايتي تا پرونده عراقچي معاون سابق ارزي بانك 
مركزي و از احكام متهمان حوزه كاغذ تا دستور ويژه براي 
جمع كردن پرونده سكه ثامن و طلاي شادي و...از جمله 
مهم ترين موضوعاتي بودند كه در نشست خبري روز گذشته 
درباره آن توضيحات كاملي داده شد. بر اين اساس اسماعيلي 
با اشاره به پرونده هاي مفاسد اقتصادي گفت: همان گونه كه 
مي دانيد پرونده مربوط به حسين هدايتي مورد رسيدگي 
قرار گرفت و رأي صادر شد و بر اين اساس، طبق رأي صادره از 
دادگاه ويژه مبارزه با جرايم اقتصادي، حسين هدايتي فرزند 
علي اكبر به جرم اخلال عمده در نظام پولي كشور به تحمل 
۲۰ سال حبس و محروميت دايم از به كارگيري در خدمات 
دولتي و رد مال معادل ۴۸۸ ميلي��ارد تومان به نفع بانك 
سرمايه و تحمل ۷۴ ضربه شلاق در انظار عمومي محكوم 
شده است. وي افزود: متهم ديگر سيد مهدي موسوي نژاد 
به جرم اخلال در نظام اقتصادي به تحمل ۱۵ سال حبس 
و محروميت دايم از مشاغل دولتي و استرداد ۹۳۰ ميليارد 
ريال در حق بانك س��رمايه و ۷۴ ضربه شلاق محكوم شد. 
همچنين علي اكبر يقيني به ج��رم معاونت در اخلال در 
نظام اقتصادي به ۱۰ سال حبس و محروميت دايم از مشاغل 
دولتي و مجتبي كيان پيشه به جرم معاونت در اخلال در 

نظام اقتصادي به تحمل ۵ سال حبس محكوم شده است. 
وي اضافه كرد: در دادنامه هاي صادره ديگر، محمد محسني 
آهويي به ج��رم اخلال در نظام ارزي به ۱۰ س��ال حبس، 
ضبط ارزهاي مكشوفه و ۵۰۰ ميليون ريال جزاي نقدي و 
محمد حسين عابديني نژاد به جرم اختلاس به چهار سال 
حبس و انفصال دايم از مشاغل دولتي و استرداد يك هزار و 
۳۷۴ ميليارد و ۶۴۰ ميليون تومان در حق صندوق دولت 
و آقاي جهانگير حجتي نجف آبادي به جرم اخلال در نظام 
اقتصادي به تحمل ۳ سال حبس و پرداخت جزاي نقدي 
به مبلغ ۱۱ ميليارد و ۸۸ ميليون و ۷۰۰ هزار ريال در حق 
۳۱ نفر از شكات محكوم شده اند. همچنين سيدحميدرضا 
رضوي به جرم اخ��لال در نظام اقتصادي از طريق خريد و 
فروش ارز بدون مجوز به تحمل ۳ سال حبس و ضبط ارزهاي 
مكشوفه، س��يد رضا ميري به جرم اخلال در نظام ارزي به 
تحمل ۳ سال حبس و نويد محمدي فرزند غلامرضا به جرم 
اخلال در نظام ارزي كشور به تحمل ۳ سال حبس و ضبط 

ارزهاي مكشوفه محكوم شده اند.

    صدور حكم براي دو جاسوس امريكا و عربستان
اسماعيلي در پاسخ به ايسنا درباره محكوميت دو جاسوس 
به اتهام اقدام عليه امنيت ملي، گفت: هفته گذشته يكي از 
موارد نفوذ فرهنگي را توضيح دادم. اين فرد علاوه بر وابستگي 
به بريتيش كانس��ل، تحت تعليمات سرويس انگلستان 
آموزش هايي را ديده بود و از امكانات وزارت خارجه انگلستان 
برخوردار بود. برخي از اين تئاترهايي كه سروصدا كرد و بعضاً 
شنيده شد، موقع برگزاري همكاران ما مجبور شدند سالن 
را ببندند، ج��زو تئاترهايي بود كه تحت تعليم اين جريان 
روي صحنه رفته بود. همچني��ن پرونده هايي را در حوزه 
سرويس هاي جاسوسي كشورهاي مختلف در دستور كار 
داريم كه اخيراً دو نفر از جواسيس وابسته به سرويس امريكا 

و عربستان، احكامشان صادر شده است. اسماعيلي در پاسخ 
به سوالي درباره آخرين وضعيت پرونده هاي سيف، عراقچي 
و سالار آقاخان گفت: پرونده با نقص از ناحيه دادگاه به دادسرا 
اعاده شد. دادگاه بايد در مورد عراقچي و سالار آقاخان نواقص 
را برطرف كند اما نمي توانست كسي را كه در كيفرخواست 
نيست و اظهاراتش اخذ نش��ده و اظهارات او موثر است را 
شخصاً احضار و از او تحقيق كند. دادگاه فقط در چارچوب 
كيفرخواست رسيدگي مي كند و مي تواند موضوع اتهامي 
را تغيير دهد اما اين بخش را نمي توانست راسا اقدام كند. 
سخنگوي قوه قضاييه از ارجاع پرونده احمد عراقچي معاون 
ارزي سابق بانك مركزي به دادگاه خبر داد و گفت: دادسرا 
تحقيقات را تكميل كرده است و پرونده در همين هفته به 
دادگاه اعاده شد. اسماعيلي افزود: برخي از اصحاب رسانه 
مطالبه به حقي در ارتباط با انتشار جزييات احكام صادره در 
پرونده هايي اخلال در نظام اقتصادي، ارتشا و … را مطرح 
كردند. آنچه در ماده ۳۶ قانون مجازات آمده است اين است 
كه هرگاه اين جرايم بيش از ميزان ۱۰۰ ميليون تومان اتفاق 

بيفتد بايد احكام انتشار يابد.

    تخلفات حوزه ارز و كاغذ
اسماعيلي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه در مورد تخصيص 
ارز كاغذ گزارشات و تخلفاتي گزارش شده آيا قوه قضاييه 
اقدامي انجام داده است يا خير، گفت: تخصيص ارز در حوزه 
واردات كاغذ به صورت ويژه بعد از اطلاع دادسراي عمومي و 
انقلاب تهران در دستور كار قرار گرفت و تا الان صرفاً در حوزه 
تخصيص ارز و واردات كاغذ ۵ پرونده در دادس��راي تهران 
تشكيل شده كه ۱۵ نفر در اين ارتباط بازداشت هستند كه 
اين تعداد ۳ گروه هستند. گروه اول شركت هايي است كه 
بابت واردات كاغذ ارز گرفتند اما به جاي اينكه تمامي ارز را 
به واردات كاغذ اختصاص بدهند يك سوم از اين مبلغ را به 

واردات كاغذ تخصيص داده اند كه ۱۵۷ ميليون دلار به دو سه 
شركت تخصيص ارز داده شد كه فقط ۵۷ ميليون دلار واردات 
داشتند. شركت ديگري ارز گرفت و معادل با ارز تخصيصي 
كاغذ هم وارد كرد اما اين كاغذ را با ارز آزاد در بازار به فروش 
رس��اند، شركت هايي هم هس��تند كه ارز گرفتند اما اصلًا 
كاغذي وارد نكرده اند و استعلامات خود را از وزارت صمت 
در خصوص ميزان ارزهاي تخصيص يافته داشتيم. وي افزود: 
اگر تخصيص ارز ما با محاسبات دقيق مي بود و تضمينات 
لازم گرفته مي شد، اگر بعد از ورود كاغذ نظارت لازم توسط 
نهادهاي متولي انجام مي شد، امروز شاهد اين بحران در بازار 
كاغذ نبوديم لذا از نهادهاي متولي تقاضا دارم در تخصيص 
ارز و ساير تسهيلات، بانك ها تضمينات لازم را اخذ كنند تا 
اگر تخلفي انجام شد، بتوانند با استفاده از تضمينات اقدامات 
قانون��ي را انجام دهن��د و نظارت كافي ب��ر فعاليت فعالان 
اقتصادي در حوزه واردات داشته باشند. اسماعيلي در پاسخ 
به س��والي مبني بر اينكه امكان كاه��ش محدوديت هاي 
رييس دولت اصلاحات با توجه به نزديك شدن به انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي و افزايش مشاركت مردم وجود دارد 
يا خير گفت: محدوديت هاي اشاره شده، محدوديت هاي 
مصوب شوراي عالي امنيت ملي كشور است بنابراين تغيير 
در وضعيت بايد از تغيير خود نهاد ذي ربط انجام شود نه از 
سوي قوه قضاييه. وي در پاسخ به سوالي مبني بر تبديل شدن 
سايت ديوار به بستر جرم و برخورد با آن از سوي دستگاه قضا، 
گفت: اولًا در اين حوزه قانون رسيدگي به جرايم رايانه اي را 
داريم. در اين قانون حوزه اينترنت و عناوين مجرمانه تعريف 
و مجازات هايي براي مرتكبين پيش بيني شده است. البته 
ادعا نداريم اين قانون، كامل است زيرا هر قانوني به مرور زمان 
نياز به اصلاح دارد. آنچه مهم است اين است كه قانون اعمال 
مجرمانه را شناسايي كرده و عملي جرم است كه در قانون جرم 
شناخته شده باشد. وي افزود: ما آنچه وصف مجرمانه دارد 
مانند خريد و فروش غيرمجاز ارز را شناسايي كرده و برخورد 
مي كنيم اما درباره آنچه جرم شناسايي نشده، تكليفي براي 

برخورد نداريم. 

    توضيح سخنگو درباره دوچرخه سواري بانوان 
در اصفهان

اسماعيلي در پاسخ به س��والي درباره اس��تفاده بانوان از 

دوچرخه و منع آن در اصفهان و موضع دستگاه قضا در اين 
زمينه چيست، گفت: آنچه در اين زمينه از قول دادستان 
اصفهان نقل شد، يك برداشت ناقص از نظر و نامه دادستان 
اصفهان بود. آنچه ايشان در آن نامه اعلام كردند اين نيست 
كه دوچرخه سواري توسط بانوان مطلقاً ممنوع است. وي 
در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه وزير دارايي گفته كه ۳۰ 
ميليارد دلار ارز صادراتي به كشور بازنگشته است؟ گفت: اولًا 
بايد سوال كرد چرا به اين افراد بي حساب و كتاب ارز داده 
شده است؟ قرار جامعه ما بر اين نيست كه نهادهاي متولي 
بدون حساب و كتاب اقدام كنند و بعد بگويند قوه قضاييه 
شناسايي و برخورد كند. در ابتدا تكليف متوجه نهادهاي 
متولي است. اين هنر نيست براي يك مسوول كه بگوييد 
۳۰ يا ۵۰ درصد ارز ناش��ي از صادرات به كشور بازنگشته 
است و بعد هم بگويد ما به قوه قضاييه گفته ايم. فقط مي آيند 
رسانه اي اعلام مي كنند كه قوه قضاييه پيگيري كند. وي 
تاكيد كرد: در مورد س��والي كه كرديد بايد بگويم تاكنون 
گزارشي داده نشده اس��ت و اگر گزارش داده شود، ضمن 
اينكه از قصورشان گلايه مند هستيم، حتماً وظيفه قانوني 

خود را انجام خواهيم داد.

    دستور ويژه براي جمع كردن پرونده سكه 
ثامن و طلاي شادي

اسماعيلي در رابطه با آخرين وضعيت پرونده سكه ثامن و 
طلاي ش��ادي اظهار كرد: در پرونده طلاي شادي ۳۸۰۰ 
ش��اكي و در پرونده سكه ثامن ۳۰۱۰ شاكي داريم كه اگر 
نهادهاي متولي اين حوزه ها چشمش��ان باز بود و وظيفه 
نظارتي خود را انجام مي دادند با اين مشكل روبه رو نبوديم.

وي افزود: در هر دو پرونده اموالي كه از متهمان شناسايي 
شده كفاف بدهي آنها را نمي كند و دستور اخيري كه در اين 
مورد صادر ش��ده اين است كه اين پرونده ها سريعاً جمع و 
جور ش��ود و اين ميزان مالي كه شناس��ايي شده در اسرع 
وقت بين مالباختگان توزيع شود. سخنگوي قوه قضاييه 
گفت: به موازات اين اقدامات تلاش مي كنيم كه اگر اموال 
ديگري هم باشد از متهمان شناسايي كنيم و مرتكبين به 
صددرصد مجازات قانوني خود و استرداد اموال برسند. وي 
گفت: دستور ويژه صادر شده تا در اسرع وقت به اين موضوع 

رسيدگي شود.

قيمت گذاري اجاره بها تابع 
ضوابطي مي شود

وزي��ر كش��ور گف��ت: هر 
حادثه اي در منطقه ضمن 
آنكه يكپارچگ��ي امنيت 
را دچ��ار اش��كال مي كند 
ب��ر امني��ت بين الملل نيز 
تأثير مي گذارد. عبدالرضا 
رحماني فضلي وزير كشور 
در بيس��ت و چهارمين جلسه س��تاد اطلاع رساني و 
تبليغات اقتصادي كش��ور با اش��اره به مصوبات اين 
جلس��ه، اظهار كرد: در اين جلس��ه مقرر شد كه قوه 
قضاييه از انتش��ار اخبار كذب و بي اساس جلوگيري 
كند.. رحماني فضلي بيان كرد: در توزيع و حمل نقل 
كالاي اساسي و مواد اوليه صنايع هميشه اين موضوع 
مد نظر بوده است كه هيچ موضوعي نبايد مورد انحصار 
قرار بگيرد و وزارت صمت متولي اين مساله است كه 
كالا هاي اساسي را از انحصار خارج كند. وي ادامه داد: 
در موضوع بحث موبايل و موضوع رجيستري آنها مقرر 
شد كه فعلًا س��ايت فعال بماند، ولي ما بايد به دنبال 
مصوبه اي باش��يم كه آن مصوبه تعيين تكليف نهايي 
در اين حوزه را انجام دهد كه قرار شد در جلسه آينده 
اين موضوع مورد بحث قرار گيرد.. وزير كشور در مورد 
موضوع اجاره بها خاطرنشان كرد: در اين جلسه در مورد 
اين موضوع بحث شد. نگراني در اين خصوص در بين 
مردم و در فضاي رسانه اي وجود دارد كه دوستان ما در 
وزارت راه و شهرسازي تحليلي از اين نگراني ها در اين 

جلسه ارايه دادند. 

ضرورت ايجاد نهاد نظارتي براي 
اجراي قوانين مبارزه با پولشويي

ق��ي  حقو ن  و مع��ا  
رييس جمه��وري گفت: 
ايجاد نه��اد نظارتي براي 
اجراي قواني��ن مبارزه با 
پولش��ويي و تامين مالي 
تروريس��م در كش��ور 
ض��رورت دارد.  لعي��ا 
جنيدي در جلس��ه علني ديروز مجل��س در دفاع 
از فوري��ت لايحه اصلاح م��اده اي از قانون مبارزه با 
پولشويي گفت: ممكن است بسياري از مشاغل ما در 
كشور نهاد مالي نباشد ولي معاملاتي كه پول نقد در 
آنها رد و بدل مي شود زياد داشته باشد. مثلا علاوه بر 
بانك ها، بيمه ها، صندوق هاي بازنشستگي، خيريه ها، 
كانون هاي وكلا تكاليفي براي احتراز از پولشويي بر 
عهده آنها گذاشته شده است، اشكال اين است كه 
با وجود اين قوانين و رد و بدل آن در قواي سه گانه و 
لايحه قضايي تلقي شده در اين باره، از اين موضوع 
غفلت شده يا از قلم افتاده است. وي افزود: دستگاه 
ناظر بر اجراي قوانين وجود ندارد كه بررس��ي كند 
كه آيا تكاليف صحيح انجام مي شود يا خير، وجود 
دستگاه ناظر بر بانك ها، بيمه ها و غيره باعث مي شود 
بانك مركزي بتواند نظارت بهتر براي اجراي قوانين 
مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم انجام دهد.

جنيدي گفت: البته بانك مركزي تا حدودي با توجه 
به برخي رويه هاي خود اين نظارت را انجام مي دهد 

ولي صلاحيت قانوني آن صريحا نيامده است.

كره جنوبي به دنبال حفظ 
تجارت با ايران است

س��فير ك��ره جنوب��ي در 
ته��ران مي گوي��د اعمال 
مج��دد تحريم هاي امريكا 
باعث شده سئول در تأمين 
ميعان��ات گازي ايران كه 
بهترين كيفيت در جهان 
را دارد، متحمل هزينه هاي 
زياد ش��ود. يوجانگ هيان س��فير جديد كره جنوبي 
در گفت وگو با تس��نيم مشكلات ناشي از تحريم هاي 
امريكا در روابط تهران - سئول را كتمان نمي كند در 
عين حال اميدوار اس��ت روابط خوب دو كشور ايران 
و جمه��وري كره فق��ط به روابط اقتص��ادي منحصر 
نباشد. او درباره مشكلات تحريم امريكا مي گويد: دو 
كشورمان دوستان نزديك هم هستند. اخيراً به خاطر 
خروج يكجانبه امريكا از برجام و اعمال دوباره تحريم ها 
عليه ايران مشكلاتي براي كشورهايمان به وجود آمده 
است. تجارت با ايران و واردات ميعانات گازي اهميت 
بالايي براي تجار كره اي دارد. شركت هاي بزرگي مانند 
سامسونگ، ال جي و اس كي شعبه هاي بزرگي در ايران 
دارند و در حال حاضر در شرايط سختي به سر مي برند. 
سفير كره جنوبي در تهران در ادامه تاكيد مي كند: با 
وجود اينكه اوضاع تجارت بين دو كشور مساعد نيست، 
اما وقتي رييس جمهور روحاني را ديدم، صحبت از اين 
شد كه اين تحريم ها براي مدت كوتاهي خواهند بود 
و سياست هاي بعضي كشورها نمي تواند موجب توقف 

دوستي ايران و كره شود.

ترامپ با تهديد، اوج ناآشنايي 
خود با تاريخ ايران را نشان داد
 معاون اول رييس جمهوري 
با اشاره به توييت تهديدآميز 
اخير ترامپ نسبت به ايران، 
گفت: ترامپ متاسفانه اوج 
ناآشنايي خود با تاريخ ايران را 
نشان داد. اسحاق جهانگيري 
در آيين افتت��اح موزه ملي 
ورزش در مح��ل كميته ملي المپيك اف��زود: مقامات 
امريكايي بايد يك دوره تاريخ ايران را مرور كنند تا بدانند 
اين كشور جايگاهش در طول تاريخ دنيا چه بوده است و 
به نفع آنها نيست كه با ما وارد جنگ شوند. وي گفت: ما 
در شرايط ويژه اي قرار گرفته ايم و امريكايي ها از سه سال 
گذشته فشارهاي زيادي را بر ملت ما تحميل كردند و هر 
روز بر دامنه آن مي افزايند. آنان خيلي از كارهايي كه بايد 
به صورت روتين انجام مي دادند را به شكلي جلوه دادند كه 
گويا اقدام ويژه اي انجام داده اند كه نمونه اش همين ورود 
ناو آبراهام لينكلن به خليج فارس بوده است. معاون اول 
رييس جمهوري تاكيد كرد: برنامه اي كه آنان مي گويند 
براي جلوگيري از صادرات نفت ايران دارند را طوري جلوه 
دادند كه گويي قرار است اتفاق ويژه اي بيفتد. در حالي كه 
رهبرمعظم انقلاب در مراسم افطاري با مسوولان كشور 
تاكيد كردند كه جنگ نخواهد شد و امريكايي ها هم به 
نفع شان نيست كه وارد جنگ ش��وند. پس ان شاءالله 
جنگ نخواهد شد. جهانگيري تصريح كرد: اگر قرار باشد 
ما هر روز به حرف امريكايي ها گوش كنيم ديگر نمي شود 

گامي براي توسعه كشور پرداخت.

با سايت هايي كه قيمت هاي كاذب 
منتشر مي كنند، برخورد مي شود

س��خنگوي هيات رييسه 
مجلس گفت: مقرر ش��د با 
صاحبان س��ايت هايي كه 
قيمت ه��اي كاذب را براي 
ايج��اد ش��ايعه در جامعه 
منتشر مي كنند، به جديت 
مقابله مي شود. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران، بهروز نعمتي در حاشيه بيست و 
چهارمين جلسه ستاد اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي 
كشور، اظهار كرد: جلسات ستاد به صورت منظم در هفته 
يك بار تشكيل، اما كارگروه ها در هفته چند روز جلسه 
دارند و موضوعات را بررسي مي كند. سخنگوي هيات 
رييسه مجلس با اشاره به نوسانات بازار ادامه داد: با توجه 
به نوساناتي كه در بازار شاهد بوديم كه واقعي نبودند. از 
سويي با توجه به التهاب بازار، ستاد واقعيات را به جامعه 
ارايه مي كند. اين درحالي اس��ت كه دو هفته گذشته 
قيمت ۱۶ هزار توماني پياز را شاهد بوديم كه امروز اين 
قيمت كاهش يافته است. نعمتي با بيان اينكه در جلسه 
ديروز درباره مسكن و افزايش اجاره مسكن مقرر شد تا 
اطلاع رساني واحدي در اين باره صورت بگيرد، افزود: در 
اين راستا مقرر شد با صاحبان سايت هايي كه قيمت هاي 
كاذب را براي ايجاد شايعه در جامعه منتشر مي كنند، 
به جديت مقابله شود. سخنگوي هيات رييسه مجلس 
يادآور شد: از مردم درخواست مي كنيم تا به هر رسانه اي 
اعتماد نكنند و تنها اخبار رسانه هاي معتبر و سايت هاي 

دولتي، اصناف و امور صنفي را مد نظر قرار دهند.
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وحيد محمودي در گفت وگو با »تعادل« بر ضرورت شفاف تر بودن نظام توزيع كوپني تاكيد كرد

آيا قصور قانوني فيش هاي حقوقي تكرار مي شود؟مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت كار گزارشي از وضعيت بهداشت و ايمني نيروكار معادن ارايه داد

5 دهك جامعه نياز به حمايت دارند

انتقاد از مستثني شدن نهاد ناظرعوامل حادثه شغلي در فعاليت هاي اقتصادي

يك اقتص��اددان با توجه به عامل منفي ش��دن رش��د 
اقتصادي و در عين حال افزايش نابرابري مي گويد دولت 
بايد چتر حمايتي خود را گس��ترده كن��د و به  5 دهك 
نخس��ت درآمدي يارانه هايي را در قالب پرداخت نقدي 
و غير نقدي ارايه كند. او همچنين پيشنهاد داد كه بهتر 
است دولت در استقرار پيوه توزيع كوپني ابتكار به خرج 
داده و مثلا با قرارداد بس��تن با فروشگاه هاي زنجيره اي 
و گرفتن تخفيف از آنها از هزينه ه��اي خود كم كرده و 

جمعيت تحت پوشش خود بيفزايد.
وحيد محمودي، اقتص��اددان در گفت وگو با »تعادل« 
درباره افق كوتاه م��دت وضعيت فقر در ايران اظهار كرد: 
تغييرات فقر تحت تاثير دو عامل است. رشد اقتصادي و 
بازتوزيع. اگر اين دو عامل بازتوزيع )نابرابري( و همينطور 
عامل رشد را بررسي كنيم متوجه مي شويم كه وضعيت 
بگونه اي است كه به افزايش فقر منجر مي شود. همانطور 
كه رشد اقتصادي در 9 ماه سال گذشته در حدود منفي 
3.9 درص��د بوده اس��ت و اگر بخواهي��م 12 ماهه آن را 
محاسبه كنيم به حدود منفي 4 درصد مي رسيم. براي 
سال جاري هم برآوردها حاكي از آن است كه تا پايان سال 
به رشد منفي شش تا هفت درصد مي رسيم. بنابراين از 
طرف عامل رشد اثر منفي بر فقر خواهيم داشت. همينطور 
درباره نابرابري نيز اگر وضعيت گذشته را بررسي كنيم 
متوجه مي شويم از شش سال گذشته نابرابري درآمدي 

در حال افزايش بوده است. 
وي ادامه داد: بيشترين سال افزايش نابرابري هم در سال 
1397 نسبت به سال 1396 رخ داد و همينطور پيش بيني 
مي شود كه س��ال 1398 هم اين وضعيت ادامه دار باشد. 
بنابراين هم از جهت عامل رشد و هم از جهت عامل نابرابري 
در جهت تعميق فقر حركت مي كنيم و روشن است كه فقر 

در حال افزايش است. 
او در پاس��خ به اين س��وال كه دولت چ��ه راهكاري براي 
حمايت از اقشار فرودس��ت جامعه دارد، بيان كرد: سوال 
همين است كه اگر قرار باشد هيچ گشايشي پيش نيايد و 
گروه هاي پايين درآمدي در محدوديت قرار بگيرند چگونه 
مي توان آنها را حمايت كرد؟ در گذشته تصميم مسوولان 
بر اين بوده است كه كالاي اساسي با ارز 4200 توماني به 
كشور وارد شود و ارزان به دست مردم برسد. ديديم كه اين 

طرح چه نتايجي به دنبال داشت. بعد آن و اكنون پيشنهاد 
استفاده از سيستم توزيع كوپني مطرح شده است. البته 
 اين پيش��نهاد با واكنش هاي بس��ياري روبرو شده است 
چرا كه بسياري مي گويند با به كارگيري اين روش انگار به 
دهه 60 بازگشته ايم! پاسخ اين است كه درست است ما در 
جنگ نظامي نيستيم ولي اكنون شرايط اقتصادي كشور 
به گونه اي است كه ناگزيريم اين شيوه را به كار ببريم. البته 
در اين سال ها به لحاظ فرآيندها و پيشرفت تكنولو ژي در 
وضعيت متفاوتي نسبت به دهه 60 به سر مي بريم و انتظار 
نداريم كه سياست هاي حمايتي از نظر اجرايي عينا شبيه 
به دهه 60 باشد ولي در اين شرايط نياز داريم كه دولت از 
سيستم شبيه به كوپن ها براي تامين كالاهاي مورد نياز 

مردم استفاده كند و سريع تر نيز اجراي آن را كليد بزند.
عضو هيات علمي مديريت دانش��گاه تهران ادامه داد: در 
آن زمان اينگونه بود كه دولت ش��ركت بازرگاني داشت و 
كالاهاي مورد نياز مردم را وارد مي كرد اكنون نيز مي توان 
حمايت هاي مشابه را در قالب كارت هاي الكترونيك بانكي 
اعمال كرد. از طريق اي��ن كارت ها هم مي توان پرداخت 
نقدي و هم پرداخت غيرنقدي انج��ام داد. به هر حال در 
شرايط تورمي شديد برخي كشورها علاوه بر يارانه نقدي 
يارانه غير نقدي هم براي ش��هروندان در نظر مي گيرند. 
همچنين برخي كالاهاي اساس��ي از طرقي مانند توزيع 

شير مدرسه به دانش آموزان ارايه مي شود. 
محمودي همچنين بيان كرد: در ش��رايط تورمي علاوه 
بر خانواده هاي بي سرپرست و بدسرپرس��ت و... كه نياز 
به حمايت دارند، خانواده هاي معمولي هم ممكن است 
دسترسي محدودي به مواد مغذي خوراكي داشته باشند 
بنابراين لازم اس��ت كه در زمينه كالاهاي اساسي حتما 
حمايت هاي لازم صورت بگيرد مثلا همين توزيع ش��ير 

مدرسه حتما صورت گيرد. 
البت��ه از نظر نظري انتظار مي رود ك��ه مردم به قدري 
قدرتمند شده باشند كه مس��تغني از حمايت دولت 
باشند نه اينكه نيازمند پدري به نام دولت باشند ولي 
واقعيت اكنون اين نيس��ت و بايد واقعيت را پذيرفت. 
بنابراين دولت س��ريعا بايد نظام حمايت خود را به راه 
بيندازد و سيستم توزيع كوپني را به راه بيندازد. هر قدر 
هم كه اين سيستم نقدي تر و شفاف تر باشد به همان 

ميزان بهتر اس��ت. او در پاس��خ به اين سوال كه دولت 
چگونه مي تواند با توجه ب��ه وجود محدوديت درآمد، 
منابع مورد نياز حمايت هاي كوپني را تامين كند، بيان 
ك��رد: البته بحث محدوديت مناب��ع دولت هم مطرح 
است. برخي بررسي ها نشان مي دهد كه اكنون دولت 
براي برخي پرداخت هاي ضروري خود هم با مش��كل 
روبروست و شرايط سخت است. به هر حال دولت بايد در 
شيوه اجراي توزيع كوپني ابتكار عمل را به دست گيرد 
مثلا مي تواند با فروشگاه هاي زنجيره اي قرارداد ببندد 
و در ازاي اعطاي كارت اعتباري خريد از اين فروشگاه ها 
تا درصدي از آنها تخفيف گرفته و به اين ترتيب منابع 

را بهينه استفاده كند و پوشش بيشتري داشته باشد.

او در پاس��خ به اين س��وال كه چه برآوردي از نظر ميزان 
پوشش جمعيتي سيستم كوپني دارد گفت: اگر به خاطر 
داش��ته باش��يد در نظام يارانه اي كه از دولت دهم بر قرار 
ش��د »هدفگيري كامل« بود يعني همه جمعيت كشور 
يارانه بگير شدند. در اين مدل كه هدف ارايه يارانه به همه 
آحاد جامعه است گفته مي شود كه گرچه همه افراد جامعه 
به يارانه نياز ندارند ولي براي اينكه سياست گذار مطمئن 
شود كه »كسي كه مستحق است«، جا نيفتاده باشد اين 

پرداخت به همه صورت مي گيرد.
در نظر داش��ته باشيد كه اخيرا س��ازمان برنامه و بودجه 
 گزارش��ي داده و در آن مش��خص شده اس��ت كه اكنون

60 درص��د جمعيت دهك اول تحت پوش��ش نهادهاي 

حمايتي نيستند. معلوم است كه دهك اول نيازمند است 
ولي تحت پوشش قرار نگرفته است. در عين حال 20 درصد 
از دهك هاي پنج و شش و حتي هفت تحت پوشش قرار 
گرفته اند. اين استاد دانشگاه تصريح كرد: دولت بايد تلاش 
كند كه گروه هاي نيازمند حتما تحت پوشش قرار گيرند. 
اگر قرار باش��د گروه هايي هم حذف شوند بايد بدانيم كه 
5 دهك نخست درآمدي ما وضعيت خوبي ندارند و بايد 
مورد حمايت قرار گيرند. اكنون طبقه متوس��ط ما عملا 
از بين رفته اس��ت و در واقع طبقه متوسطي باقي نمانده 
است و نتيجه برخي سياست ها اين بوده است كه طبقه 
متوس��ط به سمت پايين هدايت ش��وند كه اين افراد نيز 

نيازمند حمايت اند. 

بررس��ي علت مستقيم حادثه ش��غلي در فعاليت هاي 
اقتصادي نش��ان مي دهد »آوار و تخريب «، »تصادف 
و برخورد « و »تماس با اش��يا تيز و برن��ده « به ترتيب 
با221، 188و 129 مورد در معادن با فعاليت اقتصادي 
»استخراج زغال سنگ خش��ك « بيشترين فراواني را 

داشته اند. 
بر اساس گزارش مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي از وضعيت بهداشت و ايمني 
نيروكار معادن، در س��ال 96 تعداد كل معادن در حال 
بهره برداري كشور 5353 معدن و متوسط تعداد شاغلان 
معادن 95 هزار و831نفر بوده است به استان هاي كرمان 
خراسان رضوي و اصفهان به ترتيب با 12.0 درصد 7.4 
درصد و 6.4 درصد داراي بيشترين معادن و استان هاي 
البرز و ايلام به ترتيب با 0.6درصد و ش��ش دهم درصد 
و استان هاي گيلان با 1.2 درصد كمترين معادن را دارا 
هستند.ولي بيشترين معادن مربوط به فعاليت اقتصادي 
»استخراج ش��ن و ماسه« و كمترين معادن نيز مربوط 
به فعاليت هاي اقتصادي» س��نگ هاي قيمتي و نيمه 

قيمتي« است.
بررسي معادن در حال بهره برداري كشور نشان مي دهد، 
761 معدن داراي واحد بهداشت ايمني و محيط زيست 
هستند، به عبارت ديگر 14.2 درصد كل معادن در حال 
بهره برداري در كش��ور داراي واحد بهداش��ت ايمني و 
محيط زيست هستند. البته اين مهم مي تواند به علت 
قواني��ن ناظر بر ايجاد واحد بهداش��ت ايمني و محيط 
زيست باش��د و با قد ناظر شيمي نبودن نيست. در اين 
راستا استان هاي فارس كرمان هرمزگان به ترتيب داراي 
بيشترين تعداد معادن واحد بهداشت ايمني و محيط 

زيست اس��ت.همچنين بر حس��ب فعاليت اقتصادي، 
اس��تخراج »س��نگ آهن«، »شن و ماس��ه «، » سنگ 
تزييني«، و از مصاديق فعاليت اقتصادي » اس��تخراج 
سنگ، شن و ماس��ه و...« داراي بيشترين معادن داراي 

واحد بهداشت ايمني و محيط زيست بوده اند.
 معادن استخراج»س��نگ بالاس��ت«، » خاك سرخ و 
زرد«، » قيرطبيع��ي جامد«، »تالك«، »س��نگ هاي 
قيمت��ي و نيمه قيمتي«، از واحد بهداش��ت و ايمني و 
محيط زيس��ت برخوردار نيستندبر اساس نتايج طرح 
در س��ال1396، در 367 معدن حادثه شغلي رخ داده 
اس��ت كه از اين تعداد، اس��تان هاي فارس، مازندران و 
خراسان جنوبي بيش��ترين تعداد معادن داراي حادثه 
ش��غلي را به خود اختصاص داده اند. در اين معادن، در 
مجموع 1876 مورد حادثه ش��غلي به وقوع پيوس��ته 
كه متعاقب آن 1842 نفر-حادثه دچار آس��يب شغلي 
شدهاند. استان هاي كرمان و خراسان جنوبي به ترتيب 
با 288 و 234 مورد داراي بيشترين تعداد وقوع حادثه 
شغلي بوده اند، همچنين براي استان هاي چهارمحال و 
بختياري و كهگيلويه و بويراحمد حادثه اي گزارش نشده 
است. بر حسب فعاليت معادن، بيشترين حادثه شغلي 
در »سنگ تزئيني«، »سنگ آهك« و »شن و ماسه« از 
مصاديق فعاليت اقتصادي »استخراج سنگ، شن و ماسه 
و... « اتفاق افتاده است. در معادن در حال بهره برداري 
با فعاليت هاي اقتصادي »نيكل، آنتيموان و تيتانيوم«، 
 »بنتوني��ت و گل سرش��وي «، »س��ولفات س��ديم «، 
»خاك سرخ و زرد«، »قير طبيعي جامد « »فلدسپات«، 
»تال��ك «، »صدف دريايي و ميكا «حادثه ش��غلي رخ 

نداده است. 

از تعداد 1876 مورد حادثه شغلي كه در معادن در حال 
بهره برداري كشور اتفاق افتاده، بيشترين علت مستقيم 
حادثه، مربوط به »تماس با اشيا تيز و برنده« 434 مورد، 
»تصادف و برخورد«394 مورد و »آوار و تخريب«با 285 
مورد بوده اس��ت. بررسي هاي اس��تاني نشان مي دهد، 
»تماس با اشيا تيز و برنده« در استان خراسان جنوبي با 
83 مورد )19.1 درصد(، »تصادف و برخورد« در استان 
كرمان با 137 مورد )34.8 درصد( و »آوار و تخريب« در 
استان سمنان با 59 مورد )20.7 درصد( بيشترين سهم 

را در بين استان هاي كشور داشته اند.
از س��وي ديگر بررسي علت مس��تقيم حادثه شغلي در 
فعاليت ه��اي اقتص��ادي بي��ان دارد، »آوار و تخريب«، 
»تصادف و برخورد« و »تماس با اشيا تيز و برنده« به ترتيب 
با221، 188و 129 مورد در معادن با فعاليت اقتصادي 
»اس��تخراج زغال سنگ خشك« بيش��ترين فراواني را 
داشته اند.از تعداد 1940صدمه واردشده به شاغلان در 
معادن در حال بهره برداري كشور، بيشترين نوع صدمه 
وارده مربوط به »آس��يب ديدگي سطحي و زخم باز« با 
839 مورد، »رگ به رگ شدن و دررفتگي« با 415 مورد، 
»شكس��تگي« با 362 مورد و كمترين نوع صدمه وارده 
مربوط به »قطع عضو« با 26 مورد بوده است. همچنين 
شاغلان معادن »س��نگ تزييني« با 94 مورد، »سنگ 
آهك« با 77 مورد از مصاديق فعاليت اقتصادي »استخراج 
سنگ، شن و ماسه و... « و فعاليت اقتصادي»استخراج 
زغال سنگ خش��ك « با 406 مورد، بيشترين »آسيب 
ديدگي سطحي و زخم باز« را به خود اختصاص داده اند. 
در حالت كلي بيشترين موارد صدمه هاي وارده مربوط به 
استان هاي كرمان، خراسان جنوبي و سمنان بوده است.

22 ارديبهشت ماه امسال هيات وزيران مصوبه ای را گذراند 
که نش��ان می دهد برخی از کارمندان دستگاه های اداری 
را از ش��مول حداکثر افزايش حقوق در سال 98 مستثنی 

کرده است.
متن اين مصوبه دولت عبارت اس��ت از: متن زير به عنوان 
تبصره به بند )5( تصويبنامه ش��ماره 8724/ت56485ه 
مورخ 1398/1/31 و ماده )2( آيين نامه اجرايی بندهای )ج( 
و )ی( تبصره )12( ماده واحده قانون بودجه  سال 1398 کل 
کشور موضوع تصويب نامه شماره 8203/ت56490ه مورخ 
1398/1/31اضافه می شود:تبصره- اعضای هيئت علمی 
دانشگاه ها و مؤسس��ات آموزش عالی و پژوهشی، قضات، 
کارمندان وزارت اطلاعات، کارمندان ديوان محاسبات کشور 
و کارمندان سياسی و کارمندان شاغل در پست های سياسی 
وزارت امور خارجه از ش��مول حداکثر اين بند مس��تثنی 
هس��تند.اين مصوبه با واكنش هاي متع��دد عموما منفي 
نسبت به استثائات آن روبه رو شد. از جمله آنكه عبدالعلی 
تاجی معاون حقوقی و امور اس��تان هاي معاونت سرمايه 
انسانی و نظارت راهبردی رئيس جمهور در دولت های نهم 
و دهم به فارس چنين گفت: در سال های اخير از سوی مرکز 
پژوهش های مجلس نيز اقدامات خوبی انجام شده است. در 
بسياری موارد مشخص شد به گونه ای قوانين نوشته شده 
است که دولت بتواند از مجلس چک سفيد امضا بگيرد. مثلا 
در قانون مديريت خدمات کشوری فصل حقوق و دستمزد 
به گونه ای وضع شد که دست دولت باز باشد.اين کارشناس 
امور اداری و استخدامی با بيان اينکه مصوبه مستثنی شدن 
بخشی از کارمندان از سقف افزايش حقوق بايد توسط هيأت 
تطبيق مصوبات دولت با قوانين در مجلس مورد بررسی و نقد 
قرار گيرد، گفت:  معنی اين مصوبه آن است که بستری باز 

می شود که عده ای حقوق نجومی بگيرند. اين مصوبه تالی 
فاسد دارد.تاجی تصريح کرد: در شرايط جنگ اقتصادی و 
معيش��تی اين مصوبه نه با عدالت و نه با سياست های کلی 
برنامه و نظام اداری س��ازگار نيست ودولت گوشش به اين 
مباحث بدهکار نيست.وی افزود: در شرايطی اين کار صورت 
می گيرد که عزيز دردانه های دولت مش��مول اين مصوبه 
می شوند و اگر عملکرد اين مصوبه را ملاحظه کنيد مشخص 
است که چه کسانی بهره مند می شوند. اين مصوبه نقطه آغاز 
حقوق های نجومی خواهد بود.به گفته اين کارشناس امور 
اداری و اس��تخدامی، يکی از دلايل تصويب قانون خدمات 
کش��وری کاهش فاصله حقوق ها بود اما سوابق اين قانون 
نشان می دهد بسياری از دستگاه ها از شمول اجرای آن خارج 
شده اند.تاجی در پاسخ به اين سؤال که چرا کارمندان ديوان 
محاس��بات که ناظر بر اعمال و مصوبات دولت هستند نيز 
مشمول اين مصوبه شده اند، اظهار داشت: ديوان محاسبات 
مرجع نظارت است وقتی مرجع نظارتی را در اين موضوع 
دخيل می کنيد و امتياز برايش قائل می ش��ويد اين نشان 
می دهد که در اجرای اين مصوبه به همراهی آنها نياز است و 
اگر بهره مند نباشند کار سخت می شود و ايرادها وبرخوردها 
ومجازات های قانونی صورت می گيرد اما برای اينکه چنين 
اتفاقی رخ ندهد آنها را نيز شريک مصوبه می کنند.وی عنوان 
کرد: بسياری در شرايط کنونی محتاج نان شب خود هستند 
و از تامين حداقل ها در مانده اند. اين مصوبه بسيار عجيب 
قلمداد می شود .چرا بايد بيش از 7 برابر حقوق که طبق قانون 
مديريت خدمات کشوری بر آن صراحت دارد، تحت الشعاع 
قرار بگيرد.اين کارشناس امور اداری و استخدامی خاطرنشان 
کرد: برداشتن محدويت سقف حقوق  برای کسانی است که 

امروز وظيفه دارند مشکل معيشتی مردم را برطرف کنند.
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تورم 14.6 درصدي 
توليدكننده گاوداري  صنعتي

ش��اخص قيم��ت توليدكنن��ده محص��ولات 
گاوداري هاي صنعتي كش��ور در فصل بهار به 
عدد ٢٦٤.٠٦ رس��يد كه نس��بت به فصل قبل 
٢.٨٧ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 

١٤.٦١ درصد افزايش داشته است. 
به گزارش »تعادل«، شاخص قيمت توليدكننده 
محص��ولات گاوداري هاي صنعتي كش��ور در 
س��ال ١٣٩٧ به عدد ٣٧١.١٨ رسيد كه نسبت 
به س��ال قب��ل ٥٢.٤٨ درصد افزايش داش��ته 
است. بيشترين افزايش ش��اخص محصولات 
گاوداري هاي صنعتي كشور در اين سال نسبت 
به سال قبل مربوط به قلم »گاو حذفي شيري« 
)٧٥/٤٧ درص��د( و كمترين افزايش مربوط به 

»كود« )٢٣.٩٨ درصد( بوده است.
ش��اخص قيم��ت توليدكنن��ده محص��ولات 
گاوداري هاي صنعتي كش��ور در فصل بهار به 
عدد ٢٦٤.٠٦ رس��يد كه نس��بت به فصل قبل 
٢.٨٧ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
١٤.٦١ درصد افزايش داشته است. در اين فصل 
بيشترين افزايش نسبت به فصل قبل مربوط به 
قلم »گاو تليس��ه« )١٥.٧٩ درصد( و كمترين 
افزايش مربوط به شير )١.٣٤ درصد( بوده است.

ش��اخص قيم��ت توليدكنن��ده محص��ولات 
گاوداري هاي صنعتي كشور در فصل تابستان 
به عدد ٣٣٢.٩٩ رسيد كه نسبت به فصل قبل 
٢٦.١٠ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
٤٠.٣١ درصد افزايش داشته است. در اين فصل 
بيشترين افزايش نسبت به فصل قبل مربوط به 
»گوساله پرواري« )٣٣.١٤ درصد( و كمترين 
افزايش مربوط به »ك��ود« )١.٠٣ درصد( بوده 
است.ش��اخص قيمت توليدكننده محصولات 
گاوداري هاي صنعتي كش��ور در فصل پاييز به 
عدد ٤٠٦.٥٧ رس��يد كه نس��بت به فصل قبل 
٢٢.٠٨ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
٦٣.١٠ درصد افزايش داشته است. در اين فصل 
بيشترين افزايش نسبت به فصل قبل مربوط به 
»گاو تليسه« )٣١.١٨ درصد( و كمترين افزايش 
مربوط به »گاو نر داشتي« )٢.١٥ درصد( بوده 

است.
ش��اخص قيم��ت توليدكنن��ده محص��ولات 
گاوداري هاي صنعتي كشور در فصل زمستان 
به عدد ٤٨١.١١ رسيد كه نسبت به فصل قبل 
١٨.٣٤ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
٨٧.٤٢ درصد افزايش داشته است. در اين فصل 
بيشترين افزايش مربوط به »گوساله پرواري« 
)٤٠.٧١ درصد( و كمتري��ن افزايش مربوط به 

»شير« )٤.٥٨ درصد( بوده است.
ش��اخص قيم��ت توليدكنن��ده محص��ولات 
گاوداري هاي صنعتي در استان هاي خوزستان 
و كهگيلويه وبوير احمد ب��ه ترتيب با ٧٠.٦٢ و 
٦٨.٧٦ درصد بيش��ترين افزايش را نس��بت به 

سال قبل داشته اند.

پرداخت 54 هزار ميليارد تومان 
به طرح هاي عمراني

محم��د باقر نوبخ��ت، رييس س��ازمان برنامه 
 و بودج��ه اظهار ك��رد: در س��ال 1397 بالغ بر

54 ه��زار و 399 ميليارد تومان براي طرح هاي 
تملك دارايي هاي س��رمايه اي از س��وي دولت 
پرداخت شده است و از اين رقم حدود 21 هزار 
و 673 ميليارد تومان به صورت نقدي پرداخت 
شده و در حدود 19 هزار و 800 ميليارد تومان 

هم از طريق اسناد خزانه پرداخت شده است.
وي افزود: با توجه به تعامل سازنده ميان سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور و ش��وراي هماهنگي، 
جلس��ات مش��ترك براي بررس��ي تفاوت نرخ 
تنزيل اس��ناد و نرخ حفظ قدرت خريد و توافق 
 در زمينه ياد ش��ده بايد اس��تمرار داشته باشد. 
حداق��ل35 هزار ميليارد توم��ان از بدهي هاي 
دولت به بخ��ش غير دولتي را از طريق اس��ناد 

تسويه و به وسيله تهاتر پرداخت كرده ايم.
وي تصري��ح كرد: رش��د بودجه جاري س��ال 
 1397 نس��بت ب��ه س��ال 1396 ب��ه مي��زان

13 درصد اس��ت، ام��ا در بودج��ه عمراني اين 
افزايش 30 درصد بوده اس��ت. درباره اوراق هم 
بايد بگويم كه تاكن��ون 67 هزار ميليارد تومان 
اوراق مالي اسلامي بدون حتي يك روز تأخير باز 
پرداخت شده است و باقي مانده آن نيز تا پايان 

سال 1400 تاديه خواهد شد.

 مرز سومار تا اطلاع ثانوي
كالاي صادراتي پذيرش نمي  كند

مدير دفتر صادرات گمرك ايران در بخشنامه اي 
اعلام كرد كه از ارسال كالاهاي صادراتي به مرز 

سومار تا اطلاع ثانوي خودداري شود.
علي اكب��ر ش��اماني در بخش��نامه اي به كليه 
گمركات اجرايي موضوع »خودداري از ارسال 

كالاهاي صادراتي به مرز سومار« را ابلاغ كرد.
اين بخشنامه در راس��تاي نامه ناظر و مديركل 

گمركات استان كرمانشاه ابلاغ شده است.
در اين نامه آمده اس��ت: احتراماً به اس��تحضار 
مي رس��اند با توجه به مسدود شدن مرز سومار 
و عدم تخلي��ه كالاهاي صادراتي و دپوي حجم 
زيادي از كالاه��اي صادراتي در مرز و به جهت 
جلوگيري از مشكلات عديده اي كه ممكن است 
در اين خصوص حادث شود، خواهشمند است 
به كليه گمركات سراسر كشور اعلام فرماييد از 
ارسال هرگونه كالاهاي صادراتي به طرف مرز 
س��ومار تا اطلاع ثانوي خودداري شود. بديهي 
است به محض اينكه اوضاع و شرايط مرز سومار 
مطلوب به نظر رسيد متعاقباً جهت ارسال كالا 

اطلاع رساني خواهد شد.

سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به گزارش ديوان محاسبات مبني بر وجود 180 شركت زيان ده دولتي: 
ضرورت اعلام وضعيت شركت هاي دولتي بر مبناي عملكرد دقيق 

ديوان محاسبات در ابتداي ارديبهشت ماه گزارشي منتشر 
كرد ودر آن اعلام كرد كه 180 شركت دولتي در  سال 96 
زيان ده بوده اند و 7 اقدام مغاير قانون سازمان برنامه و بودجه 
را تشريح كرد. حالا سازمان برنامه بعد از گذر نزديك به يك 
ماه پاسخ اين گزارش را داده است. در ادامه برخي از ايرادات 
ديوان محاس��بات به سازمان برنامه و پاسخ هاي سازمان 

برنامه به آن را مطالعه مي كنيد: 

    جابه جايي اعتبارات عمراني 
بيش از سقف مجاز قانون

به گزارش »تعادل«، ديوان محاس��بات گزارش داده بود: 
سازمان برنامه و بودجه كشور در سال 1396 بر اساس مفاد 
جزو )1( بند )ط( ماده )28( قانون الحاق برخي مواد به قانون 
تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت )2(، اقدام به جابه جايي 
اعتبار بين طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي مندرج 
در قانون بودجه س��ال مزبور كرده اس��ت. ميزان افزايش 
صورت گرفته معادل مبلغ يكهزار و چهل و چهار ميليارد و 
چهارصد و هشتاد و يك ميليون ريال بيش از ميزان كاهش 
اعتبارات طرح هاي موردنظر بوده كه مبين عدم رعايت 
مفاد حكم جزو فوق الذكر اس��ت. اقدام مذكور موجب 
افزايش س��قف اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي 

مصوب شده است.

با توجه به موارد مطروحه در بندهاي )الف( لغايت )ه�(، 
سازمان برنامه و بودجه كشور در سال 1396 مجموعاً مبلغ 
يكصد و شصت و نه هزار و پانصد و بيست و يك ميليارد و 
هشتصد و چهل و پنج ميليون ريال بيش از اعتبار مصوب 
تعدادي از رديف ها )به ش��رح جدول شماره سه(، بودجه 
عمومي دولت را بين دستگاه هاي اجرايي توزيع كرده است.

سازمان برنامه و بودجه نيز به اين ايراد چنين پاسخ داده 
است: س��رجمع اعتبارات طرح هاي تملك دارايي هاي 
 س��رمايه اي مندرج در پيوست ش��ماره يك قانون برابر

315 ميليون و 228 هزار و 794 ميليون ريال بوده كه در 
نتيجه اجراي قانون استفاده متوازن از امكانات كشور براي 
ارتقاء سطح مناطق كمتر توسعه يافته مصوب 1393 به 
رقم 297 ميليون و 418 هزار و 681 ميليون ريال كاهش 
يافته است و سرجمع اعتبارات طرح هاي مذكور پس از 
كاهش و افزايش موضوع جزء )1( بند )ط( ماده )28( قانون 
الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 
دولت )2( در نهايت برابر با 297 ميليون و 418 هزار و 681 
ميليون ريال شده كه از اين حيث انحرافي در اجراي قانون 

صورت نگرفته است.
به اس��تناد تبصره هاي )36( و )37( قانون اصلاح قانون 
بودجه سال 1395 كل كشور به دولت اجازه داده شد براي 
پرداخت بدهي خود به طلبكاران نسبت به انتشار اوراق 

اسناد خزانه يا اوراق اسلامي با سررسيد تا پنج ساله اقدام 
نمايد. اصل و سود هزينه هاي مترتب بر انتشار اين اوراق 
در بودجه هاي س��نواتي پيش بيني يا از سرجمع بودجه 
نس��بت به تسويه اسناد و اوراق ياد ش��ده اقدام نمايد. لذا 
اقدام سازمان برنامه و بودجه كشور مستند به بند قانوني 

ياد شده بوده است.

   شركت هاي زيان ده چه تعداد هستند؟
همچنين در گزارش پيش��ين ديوان محاس��بات درباره 
تعداد ش��ركت هاي زيان ده دولت آمده بود: »در پيوست 
شماره سه قانون بودجه س��ال 1396 كل كشور، تعداد 
10 شركت دولتي تحت عنوان شركت هاي زيان ده درج 
شده كه در بودجه آنها مبلغ 20 هزار و 220 ميليارد و 963 
 ميليون ريال بابت كمك زيان از محل منابع عمومي دولت 
پيش بيني شده است.در عمل 180 شركت در سال 1396 
زيان ده شده اند كه به10 شركت صدرالذكر مبلغ 17 هزار 
و 559ميليارد و 446 ميليون ريال بابت كمك زيان از محل 

منابع عمومي دولت پرداخت شده است.
سازمان برنامه و بودجه به اين انتقاد چنين پاسخ داده است: 
»شركت هاي دولتي زيان ده در بودجه مصوب سال 1396 
به تعداد 10 شركت پيش بيني شده بود، اما در گزارش اوليه 
ديوان محاسبات كشور از بررسي عملكرد بودجه 1396 در 

زمان تهيه و تدوين لايحه بودجه 1398 كل كشور حاكي از 
180 شركت زيان ده بود. پس از بحث و بررسي هاي انجام 
شده با كارشناس��ان ديوان مقرر شد به منظور عدم پادار 
شدن كمك دولت به شركت هايي كه عملكردي زيان ده 
دارند، در مرحله اول فقط شركت هايي كه زيان آنها ناشي 
از تفاوت ميان قيمت تكليفي و قيمت تمام شده است، در 
زمره ش��ركت هاي زيان ده قرار گيرند و در مرحله بعد در 
بازه زماني سه ساله نسبت به تكميل فهرست شركت هاي 
زيان ده بر اساس عملكرد دقيق آنها اقدام شود. لازم به ذكر 
است كه مرحله اول تصميمات فوق در لايحه بودجه سال 

1398 كل كشور عملياتي شد.«

   پرداخت غيرمجاز به آب و فاضلاب
همچنين در بخش��ي از گزارش ديوان محاسبات درباره 
تخلف س��ازمان برنام��ه از قانون آمده اس��ت:  » در قالب 
اجزاء )15( و )16( ذي��ل رديف 520000 تحت عناوين 
»كمك زيان شركت هاي آب منطقه اي« و »كمك زيان 
شركت هاي آب و فاضلاب روستايي« جمعا مبلغ دو هزار 
و سيصد ميليارد ريال اعتبار پيش بيني شده كه بر اساس 
مفاد حكم جزء )2( بند )ط( ماده )28( قانون الحاق برخي 
مواد به قانون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي دولت )2(، 
مبلغ پنجاه و چهار ميلياردريال به سرجمع اعتبار رديف 

متفرقه 16- 520000 اضافه شده و جمعا در سال 1396 
مبلغ دو هزار و سيصد و پنجاه و چهار ميليارد ريال از محل 
اجزاء رديف مذكور اختصاص يافته و پرداخت شده كه به 
جهت افزايش ميزان استفاده شركت ها از بودجه عمومي 
دولت مبين عدم رعايت مفاد ماده )2( قانون تنظيم بخشي 

از مقررات مالي دولت است.«
سازمان برنامه و بودجه در اين مورد نيز چنين توضيح داده 
است: »در مورد مطلب عنوان شده مبني بر عدم رعايت 
مفاد ماده )2( قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت 
مبني بر پرداخت اعتبار بيشتر از مصوب به شركت هاي آب 
منطقه اي لازم به توضيح اس��ت در سال 1396 بر اساس 
مندرجات پيوست شماره سه قانون بودجه، شركت هاي 
آب و فاضلاب روس��تايي و آب منطقه اي اس��تان ها جزو 
شركت هاي سربه س��ر بوده و ارقام مندرج در رديف هاي 
15 -520000 و 16 -520000 تح��ت  عن��وان تفاوت 
قيمت تكليفي آب فروش رفته به شركت هاي مذكور كمك 
شده است. در اصل، اين كمك در درآمد مصوب بودجه 
ش��ركت هاي مذكور نيامده است. بنابراين ابلاغ اعتبار از 
رديف هاي مذكور ارتباطي به بودجه مصوب آن شركت ها 
نداشته و افزايش دو درصدي رديف مذكور به استناد جزء 
)2( بند )ط( ماده )28( قانون الحاق برخي مواد به قانون 

تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت )2( مجاز است.«
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بانك و بيمه4

»تعادل« از دلايل كاهش قيمت طلا و سكه گزارش مي دهد 

افت نيم ميليوني قيمت سكه

تشريح بسته جديد ارزي بانك مركزي 

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
روز سه شنبه نرخ ارز در بازار و صرافي ها روند غيرقابل 
پيش بيني به خود گرفت و با وجود كاهش قيمت دلار 
در صرافي ها و بانك ها اين نرخ در بازار آزاد و معاملات 

نقدي افزايش يافت. 
به گزارش »تعادل«، در تازه ترين اقدامات بانك مركزي 
براي سر و س��امان دادن به اوضاع بازار ارز، مدير اداره 
صادرات بانك مركزي بس��ته جديد بانك مركزي را 
تكميل كننده سياس��ت هاي كلي سال گذشته اعلام 
كرد و با بررسي روند تكميل شدن سياست هاي ارزي 
سال گذشته و چگونگي بازگشت ارز به چرخه اقتصادي 
گفت: از ۲۲ فروردين ۹۷ كليه صادركنندگان مجاب 
شدند ارز حاصل از فروش را به چرخه ارزي و اقتصادي 
كشور برگردانند. دوم ارديبهشت سال گذشته نحوه 
بازگشت در هيات دولت تصويب شد و درباره روش هاي 
واردات در مقابل صادرات و چگونگي بازگش��ت ارز به 

سامانه نيما تصميم گيري شد.
صمد كريمي افزود: در نهايت بس��ته جديد چگونگي 
بازگشت ارزي مصوب شد كه در آن دو گروه پتروشيمي 
و ساير صادركنندگان و ميزان بازگشت ارز به سامانه 
نيما مش��خص ش��ده اس��ت. از اين پ��س هيچ گونه 
محدوديت قيمتي براي صادركنن��دگان در بازار دوم 
نخواهيم داشت. معاملات اسكناس در بانك ها و نيما 
انجام مي شود و در سامانه نيما )بازار دوم( ثبت خواهد 
شد.معاملات اس��كناس هم در بانك ها انجام مي شود 
و ه��م در صرافي هاي مجاز كه در س��امانه نظارت ارز 

ثبت مي شود. 
وي در بخ��ش ديگري عملكرد پتروش��يمي را خوب 
ارزيابي كرد و گفت: صنعت پتروشيمي تعامل خوبي با 
بانك مركزي انجام مي دهند و عمده واردات به كشور 

توسط بانك مركزي رصد مي شود. 
كريمي با بيان اينكه چنانچه كالايي بخواهد وارد كشور 
شود وزارت صمت بايد تاييد كند، ادامه داد: سياست 
هوشمندانه اي اس��ت و كمك به صادركنندگان قدم 
برمي دارد. تامين مالي تجارت بهتر است با كشورهاي 
همس��ايه صورت گيرد.كريمي به درستي راهبردي و 
تصميم گيري در تجارت با همس��ايگان تاكيد كرد و 
افزود: اين كار مي تواند بر خروج ارز از كشور جلوگيري 
كن��د. وي به چگونگي س��رمايه گذاري ارزي در بانك 
مركزي اش��اره كرد و گفت: عملكرد صادركنندگان 
به ۱۹ ميليارد دلار رس��يده است. بايد با همين منابع 
ارزي حاصل از فروش محص��ولات غير نفتي بتوانيم 
كالاهاي مورد نياز كش��ور را تامين كنيم. وي به رصد 
دقيق صادركنندگان و صادرات آنها اشاره كرد و گفت: 
صادركنندگاني كه بيش از ۷۰ درصد از ارز حاصله را به 
سامانه نيما عرضه كرده اند تشويق مي شوند. قرار شده 
گمرك هم به طور سيستمي آمار خود را به سامانه اطلاع 
دهد. صادركنندگاني كه ص��ادرات در مقابل واردات 
انجام مي دهند مي توانند اطلاع��ات صادراتي خود را 
به سامانه جامع تجارت وارد كنند.كريمي درباره بازار 
متشكل ارزي و كنترل نرخ ارز گفت: كارگزاران اين بازار 
صرافي ها هستند. نگاه بانك مركزي به بازار متشكل 
ارزي ش��بيه نگاه به يك بانك اس��ت كه زيرنظر بانك 
مركزي اقدام به تجارت و تعاملات اقتصادي مي كند.

قبل از شروع اين بازار كه قرار است در كل كشور عرضه 
شود بايد نيازسنجي شود. 

مدير اداره صادرات بان��ك مركزي به علت كاهش ارز 
در روزهاي اخير اشاره كرد و گفت: از سه ماهه چهارم 
سال گذشته شركت هايي مانند پتروشيمي توانسته اند 
ارز بيش��تري به بازار عرضه كنن��د، همچنين كنترل 
بازار ارز در كاهش قيم��ت دلار در روزهاي اخير تاثير 

گذاشته است. 

  نرخ ها در بازار
اگرچه قيمت ارز از شنبه هفته گذشته روند كاهشي 
به خود گرفته و دلار از ۱54۰۰ تومان به سمت كانال 
۱4 هزار و ۱3 هزار حركت كرد و به خصوص از روز يك 
شنبه روند كاهش��ي به خود گرفت و دلار بار ديگر به 
كانال ۱3 هزار تومان بازگشت، اما روز سه شنبه شاهد 
فاصله قابل توجه نرخ ارز در بازار آزاد و س��امانه س��نا 

هستيم. روز سه شنبه نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا 
به ۱3 هزار و ۷5۰ تومان و يورو به ۱5 هزار و 65۰ تومان 
رس��يد. اما نكته قابل توجه اين است كه در معاملات 
بازار آزاد و نقدي دلار به ۱434۰ تومان رس��يد و عملا 
اختلاف قيمت س��نا و بازار آزاد به 6۰۰ تومان رسيده 
است. اين در حالي است كه در هفته هاي اخير، قيمت 
سنا و بازار آزاد يا صفر بوده يا حداكثر ۱۰۰ تومان بوده 
است. اين نكته نشان مي دهد كه به دنبال تحولات اخير 
و اخبار بازار متش��كل ارزي و همچنين اخبار سياسي 
روزهاي اخير، معاملات در بازار آزاد با نرخ بالاتري انجام 
مي شود. نرخ ميانگين ارز روز دوشنبه نيز نشان مي دهد 
كه دلار در سامانه سنا بر اساس قيمت هاي روز دوشنبه 
۱4 ه��زار و 3۱8 تومان، يورو ۱6 ه��زار و 4۰4 تومان، 
درهم 3هزار و 85۹ تومان، يوان ۲هزار و ۲۰8 تومان و 

پوند ۱8 هزار و ۲8۰ تومان اعلام شده است.
عده اي از كارشناس��ان مهم ترين دلي��ل كاهش نرخ 
ارز در دو هفته اخير را بخش��نامه جديد بانك مركزي 
در خصوص بازگش��ت ارز حاصل از ص��ادرات ارزيابي 
كرده اند.  برخي فعالان بازار معتقدند كه به علت انتشار 
اخبار بازار متش��كل ارزي، بهبود وضعيت حواله هاي 
درهم امارات، نظارت بانك مركزي در بازار، انتشار اخبار 
مربوط به بازگشت و بيش از ۱8 ميليارد دلار تزريق ارز 
صادراتي در بازار و... در روزهاي اخير شاهد كاهش نرخ 
دلار و سكه و طلا بوده ايم. اما عده اي از خبره هاي بازار 
تحت تاثير اخبار سياسي، عملا به خريدار تبديل شده 
و فروش ندارند و فقط خريد مي كنند و همين موضوع 
باعث ش��ده كه روز سه شنبه عملا نرخ دلار بازار آزاد و 

سنا از هم فاصله بگيرد. 
همچنين بانك ها روز سه شنبه 3۱ ارديبهشت قيمت 
ارز را نس��بت به روز دوش��نبه به ميزان قابل توجهي 
كاهش دادند و هر دلار امريكا را ۱3 هزار و 353 تومان 
مي خرند، اين در حالي است كه قيمت خريد دلار در 
بانك ها در روز دوشنبه ۱4 هزار و ۷۰ تومان اعلام شده 
بود و اين موضوع نش��انه كاهش زياد نرخ خريد ارز در 
بانك هاست. همچنين قيمت خريد يورو نيز نسبت به 
روز دوشنبه با كاهش همراه شد و به زير ۱5 هزار تومان 
سقوط كرد؛ به طوري كه شعب ارزي بانك ها روز هر يورو 
را ۱4 هزار و ۹۰۷ تومان مي خرند. هر پوند انگليس نيز 
روز سه شنبه در شعب ارزي بانك ها به قيمت ۱6 هزار 

و ۹۹۷ تومان خريداري مي شود.

   قيمت ارز مسافرتي
قيمت ارز مسافرتي نيز در بانك ها همچنان از قيمت 
فروش آن در بازار بالاتر اس��ت؛ به ط��وري كه قيمت 
فروش ارز مسافرتي در بانك ها ۱5 هزار و 656 تومان 
اعلام ش��ده كه با احتس��اب كارمزد به حدود ۱6 هزار 

تومان مي رسد.

  قيمت ارز در صرافي هاي بانكي
قيمت ي��ورو در صرافي ه��اي مجاز بانك��ي و ملي در 
روز سه ش��نبه 3۱ ارديبهش��ت ۹8، براي خريد يورو 
۱555۰ و فروش ۱565۰ و نرخ دلار نيز در صرافي هاي 
مجاز بانك��ي و ملي ب��راي خري��د ۱365۰ و فروش 
۱3۷5۰ تومان اعلام شده است. قيمت دلار امريكا در 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي از عصر دوشنبه روند 
كاهشي به خود گرفت و با كاهش قابل توجهي همراه 
ش��د، به طوري كه قيمت دلار در روز دوش��نبه در اين 
صرافي ها در ابتدا ۱4 هزار و ۲5۰ تومان بود و تا پايان 
روز به ۱3 هزار و ۷5۰ تومان رسيد و قيمت فروش دلار 
۱3 هزار و ۷5۰ تومان اعلام شده است.اين صرافي ها 
همچنين، هر يورو را به قيمت ۱5 هزار و 55۰ تومان 
مي خرند و ۱5 هزار و 65۰ تومان مي فروشند.به دنبال 
افزايش ن��رخ دلار در بازار آزاد به نرخ ۱434۰ تومان و 
اعلام اونس جهاني به نرخ ۱۲۷6 دلار، قيمت س��كه و 
طلا افزايش يافت و هر گ��رم طلاي ۱8 عيار نيز 4۲8 
هزار تومان و طلاي آبشده يا مظنه مثقال ۱۷ عيار به ۱ 

ميليون و 86۰ هزار تومان رسيد
همچنين س��كه طرح جديد به 4 ميليون و 85۰ هزار 
تومان رسيد كه نسبت به روز دوشنبه افزايش داشته 
اس��ت. هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم 4 

ميليون و ۷۰۰ هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و 6۲۰ 
هزار تومان، ربع س��كه ۱ ميليون و 65۰ هزار تومان و 
سكه گرمي يك ميليون و ۱۰ هزار تومان معامله شد. 

رييس كميسيون تخصصي طلا و جواهر دلايل كاهش 
قيمت سكه و طلا طي روزهاي اخير را تشريح و حباب 
فعلي قيمت س��كه را نيز 5۷۰ هزار تومان اعلام كرد.

محمد كشتي آراي، درباره وضعيت فعلي بازار سكه و 
طلا و درباره كاهش قيمت طي روزهاي اخير، توضيح 
داد: وضعي��ت بازار به گونه اي اس��ت كه در هفته هاي 
گذشته به دليل تحولات سياسي كشور قيمت ارز رو به 
افزايش بود، اما پس از افت تنش هاي سياسي منطقه 
قيمت ارز نيز روند كاهش��ي را آغاز كرد و همزماني با 
كاهش ۱6 دلاري قيمت جهاني طلا موجب ش��د تا 

قيمت طلا و سكه در بازار روند كاهشي داشته باشد.
وي افزود: اين دو عامل در مجموع باعث شد تا در اين 
بازه زماني شاهد كاهش 5۰۰ هزار توماني براي هر قطعه 
سكه باشيم و همچنين با نزديكي به روزهاي مياني ماه 
مبارك رمضان و افت تقاضا طلا و سكه شاهد كاهش 

چشمگير قيمت ارز و طلا خواهيم بود.
رييس كميس��يون تخصصي طلا و جواهر ادامه داد: 
به نظ��ر مي آيد اي��ن روزها تقاضا يا خري��دار كمتر از 
فروشندگان در بازار است كه اين به ادامه روند كاهشي 
قيمت طلا و سكه كمك مي كند.به گفته كشتي آراي 
قيمت اونس جهاني يك هزار و ۲۷6 دلار، قيمت سكه 
4 ميليون و 66۰ هزار تومان، نيم سكه دو ميليون و 6۲۰ 
هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 6۷۰ هزار تومان، 
سكه يك گرمي ۹۹5 هزار تومان، هر مثقال طلا يك 
ميلي��ون و 8۰5 هزار تومان و هر گرم طلا ۱8 عيار نيز 
4۱6 هزار و ۹۰۰ تومان اس��ت. حباب سكه نيز اكنون 

5۷۰ هزار تومان است.

   دليل افت قيمت در بازار
همچنين رييس كميس��يون اقتصادي مجلس علت 
اصلي كاهش قيمت ارز در دو روز گذشته را بخشنامه 
جديد بانك مركزي در خصوص بازگشت ارز حاصل از 

صادرات عنوان كرد.
محمدرض��ا پورابراهيمي در گفت وگو ب��ا ايبِنا درباره 
روند كاهشي نرخ ارز طي روزهاي گذشته گفت: علت 
اصلي اين موضوع، بخشنامه روز گذشته بانك مركزي 

درباره بازگشت ارز حاصل از صادرات بود. براساس اين 
بخشنامه، صادركنندگان براي اولين بار اجازه يافته اند 
تا ۱۰ درصد از ارز صادراتي خود را به ش��كل اسكناس 
وارد كشور كرده و با نرخ بازار آزاد بفروشند. هر اندازه اين 
تنفس بيشتر شده و به سمت تشكيل بازار متشكل ارز 
هم برويم، قيمت ارز پايين تر خواهد آمد و پيش بيني 
من ادامه روند كاهشي است.روز گذشته بسته سياستي 
نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات در سال ۹8 و نحوه 
رفع تعه��د ارز صادراتي س��ال ۱3۹۷ صادركنندگان 
تصويب ش��د. به موجب اين مصوبه، نحوه برگشت ارز 
پتروش��يمي ها به چرخه اقتصادي در س��ال ۱3۹8، 
حداقل 6۰ درصد س��امانه نيم��ا، حداكثر ۱۰ درصد 
اسكناس و مابقي واردات در مقابل صادرات خود تعيين 
شد. ساير صادركنندگان نيز بايد دست كم 5۰ درصد ارز 
خود را در سامانه نيما عرضه كنند و حداكثر تا ۲۰ درصد 
به صورت اسكناس و مابقي واردات در مقابل صادرات 
خود يا س��اير اشخاص نسبت به برگشت ارز حاصل از 

صادرات به چرخه اقتصادي اقدام كنند.
همچنين مقرر ش��د بانك مركزي در خصوص نحوه 
رفع تعهد ارز حاصل از صادرات س��ال ۱3۹۷ نسبت 
به معرفي صادركنندگاني ك��ه ارز حاصل از صادرات 
خ��ود را به چرخ��ه اقتصادي برابر دس��توالعمل هاي 
صادره در س��ال گذشته اقدام كرده اند به سازمان امور 
مالياتي اقدام كند. در همين زمينه به اطلاع مي رساند 
صادركنندگاني كه تاكنون موفق به برگشت كامل ارز 
صادراتي خود نش��ده اند تا پاي��ان تيرماه مهلت دارند 
مطابق دستوالعمل هاي ابلاغي سال ۱3۹۷ نسبت به 

برگشت ارز اقدام كنند.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس همچنين درباره از 
دستور كار خارج شدن بررسي دو لايحه مرتبط با الحاق 
ايران به گروه ويژه اقدام مالي )FATF( نيز گفت: من از 
اين موضوع بي اطلاع هستم. ما منتظر بوديم تا مجمع 
مانند تمامي مواردي كه اختلافي بين مجلس و شوراي 
نگهبان به وجود مي آيد، نظر خود را درباره اين ۲ لايحه 
نيز اعلام كند.پور ابراهيمي درباره تاثير عضويت نيافتن 
ايران در گروه ويژه اقدام مالي بر نظام بانكي نيز گفت: 
اگر تمامي كشورها به تعهدات خود در حوزه شفافيت 
اطلاعات مالي و مبارزه با پولش��ويي پايبند باش��ند، 
مجموعه اقدامات ايران هم مي تواند در راستاي ديگر 

كشورها هم به كشور خودمان و هم آنها كمك كند.
همچنين س��يدمحمد صدر يك��ي از اعضاي مجمع 
تشخيص مصلحت نظام گفته بود كه بررسي دو لايحه 
مرتبط با الحاق ايران به گروه ويژه اقدام مالي كه مورد 
اختلاف مجلس و شوراي نگهبان بود، از دستور كار اين 

نهاد خارج شده است.
وي ادامه داد: با اين حال به نظر مي رسد روندي كه در 
حال اجراست، از جنس سياسي است FATF از جنس 
شفافيت اطلاعات مالي خارج شده است. در حال حاضر 
FATF به يك ابزار سياسي در دست امريكا و كشورهاي 

ديگر تبديل شده است.
نماينده كرمان با بيان اينكه برخي كش��ورها با اطلاع 
تمامي دنيا در حال پولشويي و تامين مالي تروريسم 
هس��تند، تصريح كرد: به عنوان نمونه ميلياردها دلار 
منابع سوريه غارت شده و در كشورهاي اروپايي فروخته 
شده است. همه كشورها نيز از اين موضوع مطلع هستند 

ولي درباره آن تصميمي گرفته نمي شود.
رييس كميس��يون اقتصادي خاطرنش��ان كرد: چه 
كش��وري در در دنيا نمي داند عربس��تان تامين مالي 
تروريس��م مي كند؟ با اين حال وقت��ي FATF به ابزار 
تبديل مي شود، همكاري ايران با آنها موضوعيت پيدا 

نمي كند و جنس آن سياسي مي شود.

  اقدامات حاكميتي بازار متشكل ارز انجام شد
 از سوي ديگر، وزير امور اقتصادي و دارايي تاكيد كرد كه 
تمام اقدامات حاكميتي لازم براي ايجاد بازار متشكل 
معاملات ارز انجام شده است.همان طور كه رييس كل 
بانك مركزي نيز اعلام ك��رد، تمام اقدامات حقوقي و 
مقررات��ي و اقداماتي كه بايد توس��ط حاكميت انجام 
مي شد، در اين رابطه انجام شده است و كارهاي ديگر 
مسائل شركتي اس��ت كه آن هم در حال انجام است. 
موضوعي كه بنده اعلام كرده بودم، تحقق پيدا كرده 
اس��ت.وي همچنين درباره اختلاف آمار بازگشت ارز 
صادراتي وزارت اقتصاد با بانك مركزي نيز گفت: آمارها 
به زمان اعلام آن بستگي دارد و اختلافي نيست.شايد 
آمار امروز بازگشت ارز صادراتي با ديروز متفاوت باشد. 
صادركنندگان واقعا تصميمات درستي گرفته اند تا ارز 
صادراتي خود را بازگردانند و هر روز يك عدد متفاوت 

در اين زمينه داريم. 
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کليد موفقيت برنامه جدید 
سياست گذار پولی

حسين   ميثمی|
توس��عه و تعميق بازار اس��ناد خزان��ه، علاوه بر 
بسترسازی برای عمليات بازار و سياست گذاری 
بانک مرکزی )سياست پولی(، زمينه تامين مالی 
کم هزينه تر دولت )سياس��ت مالی( را نيز فراهم 
می کند. با توجه به اينکه در اولين ماه سال جاری 
دستورالعمل عمليات بازار باز به تصويب شورای 
پول و اعتبار رسيده است، انتظار می رود ساختار 
سياس��ت گذاری پولی در کش��ور پس از سال ها، 
تحولی ج��دی را تجربه کرده و از الگوی س��نتی 
)هدف گذاری کل های پولی( به سمت الگوی نوين 

هدف گذاری تورمی حرکت کند.
هر چند اين برنامه ابعاد مختلفی دارد، اما به نظر 
می رس��د يکی از مهم ترين آنها وثيقه دار شدن 
کليه »دريچه های اعتباری بانک مرکزی« شامل 
اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی و خطوط 
اعتباری اين بانک اس��ت. به اي��ن معنی که در 
چارچوب جديد سياست گذاری پولی، هر نوع 
اس��تفاده از دريچه های اعتباری بانک مرکزی 
منوط به توديع اوراق بدهی دولتی )اسناد خزانه 
و ساير انواع صکوک دولت( است و بانک ها صرفا 
 )collateralized( به تس��هيلات وثيقه دار

دسترسی خواهند داشت.
اجرای اين برنامه در عمل به صورت طبيعی باعث 
خواهد شد تا تقاضای بانک ها برای اسناد خزانه و 
صکوک دولتی به ميزان قابل توجهی افزايش يابد 
و انتظار م��ی رود در آينده ای نزديک اوراق دولتی 
در ستون دارايی ترازنامه بانک ها قرار گيرد. انجام 
اين کار اولا سبب می شود تا دارايی های با کيفيت 
دولتی در اختيار بانک ها قرار گيرد و از سوی ديگر 
تقاضا ب��رای اوراق دولت افزايش پيدا  کند و طبعا 
نرخ تامين مالی برای دولت کاهش يابد. به عبارت 
دقيق تر، اوراق دولت جمهوری اس��لامی ايران به 
اوراقی بدون ريسک با کف نرخ سود تبديل می شود 
که وظيفه علامت دهی به ساير نرخ های سود )مثلا 
صکوک شرکت ها( را بر عهده می گيرد.  با اين حال 
پيش نياز موفقيت اين برنامه آن است که بازار بدهی 
کشش و توان حضور بازيگران بزرگی چون بانک 
مرکزی و بانک ها را داشته باشد. نظريه اقتصادی 
و تجارب جهان��ی در اين رابطه تاکيد می کند که 
زمانی بازار بدهی می تواند ظرفيت حضور بازيگران 
بانکی را در خود ايجاد کند که از عمق کافی برخودار 
باشد و متنوع سازی اوراق دولتی مورد معامله در 
بازار يکی از روش های تعميق اين بازار محسوب 
می شود.هر چند در حال حاضر اسناد خزانه دولتی 
در سررسيدهای گوناگون منتشر شده و در بازار 
فرابورس در حال معامله است، اما دقت در ماهيت 
اين ابزار نش��ان می دهد که تاکنون صرفا يکی از 
مدل های اس��ناد خزانه اس��لامی به مرحله اجرا 
رسيده و ساير مدل ها تاکنون عملياتی نشده است.

در واقع تاکنون دولت صرفا از مدل: »انتشار اسناد 
خزانه اسلامی بر روی بدهی های سررسيده شده 
دولت به پيمانکاران جهت پروژه های خاتمه يافته« 
استفاده کرده اس��ت؛ در حالی که می توان اسناد 
خزانه اس��لامی را حداقل بر اساس 5 مدل نظری 

ديگر طراحی کرد. اين 5 مدل عبارت اند از:
- انتشار اس��ناد خزانه بر روی بدهی های دولت 

به پيمانکاران جهت پروژه های در حال انجام
- انتشار اس��ناد خزانه بر روی بدهی های دولت 

به شبکه بانکی
- انتشار اس��ناد خزانه بر روی بدهی های دولت 
ب��ه نهاده��ای عموم��ی غيردولتی )س��ازمان 

بازنشستگی، تامين اجتماعی و شهرداری ها(
- انتش��ار اس��ناد خزانه جهت تامي��ن کالاها و 

خدمات مورد نياز دولت
- انتش��ار اس��ناد خزانه جهت تامين وجوه نقد 

برای دولت
توس��عه و تعميق بازار اس��ناد خزان��ه، علاوه بر 
بسترسازی برای عمليات بازار و سياست گذاری 
بانک مرکزی )سياست پولی(، زمينه تامين مالی 
کم هزينه تر دولت )سياست مالی( را فراهم می کند. 
همچنين، اين سياست می تواند به بهبود کيفيت 
ترازنامه بانک ها از طريق نگهداری اوراق باکيفيت 
دولتی )سلامت بانکی( نيز کمک کند. با اين حال 
تمامی اين ابعاد با اين فرض پيش خواهد رفت که 
دولت هيچ گونه تاخيری در بازپرداخت اوراق در 
سررسيد نداشته باشد؛ همان طور که خوشبختانه 

تاکنون به اين موضوع پايبند بوده است.

سقف برداشت از خودپرداز 
بانك ها تغيير نكرده است

سقف برداشت از خودپرداز بانك ها تغيير نيافته 
اس��ت و هر چند اخباري مبني بر افزايش سقف 
برداشت از خودپردازها در تمامي بانك ها از ۲۰۰ 
به 5۰۰ هزار تومان منتش��ر ش��د اما پيگيري ها 
حاكي است كه بانك مركزي اخيرا بخشنامه اي 

در اين خصوص نداشته است.
به گزارش ايبن��ا، بانك مركزي طبق س��نوات 
گذشته در روزهاي پاياني سال ۹۷ بخشنامه اي 
مبني بر افزايش سقف برداشت از خودپردازها در 
راستاي تسهيلات ويژه در ايام نوروز را به شبكه 
بانكي ابلاغ كرد كه تاريخ شروع آن ۲5 اسفند ماه 
۹۷ و خاتمه آن نيز ۱۷ فروردين ۹8 بوده است و 
بر همين اساس از اين تاريخ به بعد سقف برداشت 
از دستگاه هاي خودپرداز به حالت عادي بازگشت.

 پيگيري هاحاكي است بانك مركزي، بخشنامه  
جديدي در خصوص تغيير س��قف خودپردازها 
به ش��بكه بانكي ابلاغ نكرده اس��ت. همچنين 
مشاهدات ميداني حاكي است، سقف برداشت از 
خودپرداز در تمامي بانك ها تغييري نداشته است.

سخنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس از بررسي 
نحوه اختصاص ارز يارانه اي به ش��ركت هاي دولتي 
و همچني��ن هزينه ك��رد آن توس��ط مجلس خبر 
 داد و پيش��نهاد ك��رد در زمين��ه اراي��ه ارز دولت��ي 

تجديد نظر شود.
زهرا س��عيدي مباركه در گفت وگو با ايبِنا با اش��اره 
به برخي اظهارات در خصوص انح��راف رخ داده در 
اختصاص ارز دولتي براي تامين كالاهاي اساس��ي، 
گفت: نمي توان با اطمينان در اين باره اظهارنظر كرد، 
از اين رو مسووليت بررس��ي اين مهم به كميسيون 

برنامه و بودجه مجلس واگذار شده است.
نماينده مردم مباركه در مجلس ش��وراي اس��لامي 
ب��ا بيان اينك��ه اميد اس��ت در اراي��ه ارز يارانه اي به 
ش��ركت هاي دولتي تخلفي صورت نگرفته باش��د، 
افزود: متاسفانه تصميم گيري، اجرا، ارزيابي و نظارت 
در خص��وص ارز دولتي به گونه اي نب��ود كه چنين 

شائبه هايي مطرح نشود.
س��عيدي مباركه با تاكيد بر اينكه بارها در خصوص 
ارز دولتي تامين كالاهاي اساسي مجلس نشست هاي 
غيرعلني برگزار كرده است، تصريح كرد: در شرايطي 
كه فرصت آزمون و خطاس��ت وجود ن��دارد ارايه ارز 
دولتي به ش��ركت هاي دولتي ك��ه منجر به انحراف 

منابع خواهد شد، كار درس��تي نيست.اين نماينده 
م��ردم در مجلس دهم با بيان اينكه ارز دولتي منجر 
به ارزان ش��دن كالاهاي اساس��ي مردم نشد، افزود: 
متاسفانه دولت از نظرات كارشناسي نمايندگان در 
خصوص ارايه ارز دولتي اس��تفاده نكرد كه اين خود 

خلأ مشورت گيري را نشان مي دهد.
 وي با تاكيد بر اينكه نماين��دگان بارها در خصوص 
ضرورت تك نرخي ش��دن ارز اظهارنظ��ر كرده اند، 
تصري��ح ك��رد: در تلاطم ه��اي ارزي ثروتمن��دان 
ثروتمند تر شدند زيرا توانس��تند بازار را به مديريت 

خود هدايت كنند.
سعيدي مباركه با بيان اينكه تامين كالاهاي اساسي 
مردم با قيمت هاي گران نشان مي دهد كه در حوزه 
تنظيم بازار و ارايه ارز دولتي زنجيره معيوب اس��ت، 
گفت: با توجه به قرار گرفتن در جنگ اقتصادي، دولت 
و به ويژه بانك مركزي بايد تجديدنظر اساسي در ارايه 

ارز دولتي كنند.
س��خنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي يادآور شد: منتظر گزارش كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس در خصوص نحوه اختصاص ارز دولتي 
و در نهايت سرنوش��ت آن خواهيم بود تا تصميمات 

منطقي در خصوص بهبود وضعيت اتخاذ شود.

مريم كاييد|كارشناس اقتصادي|
كشور در شرايط حساس اقتصادي است، اما گويا برخي 
گروه هاي داخلي به آن باور ندارن��د و اگر دارند نيز در 
هياهوي تحريم ه��ا و تهديدات كه تماميت اقتصادي 
را نش��انه رفته، منافع خود را دنبال مي كنند كه پيامد 
اين منفعت طلبي ها آسيب عظيم به بخش خصوصي، 
اعتماد و اطمينان مردم به اين بخش و از همه مهم تر 

پيام هاي مخابره اي به دنياي غرب دارد!
نام يك��ي از بنيانگذاران يك بان��ك خصوصي همواره 
بااين بانك عجين بوده اس��ت، بنيانگذاري كه برخي 
ادعا مي كنن��د بالغ بر ۱4۰۰ ميلي��ارد تومان از بانك 
خودش تس��هيلات دريافت كرده اس��ت! ادعايي كه 
مطرح كنندگان آن با توجه به فضاي اقتصادي فعلي 
باور پذير جلوه اش مي دهند. اس��تراتژي اي كه گوبلز 
درباره اش مي گويد »دروغ هر قدر بزرگ تر باشد، باور 

آن براي توده هاي مردم راحت تر است.« 
پوپوليست نماها در شرايطي به جان بخش خصوصي 
افتاده اند كه حلقه تحريم ها هر روز تنگ تر مي شود و 
تنها راه برون رفت از اين ورطه تكيه به بخش خصوصي 
و به ميدان آمدن اين بخش براي جلوگيري از تنگناهاي 
اقتصادي اس��ت.بنابراين در شرايطي كه كمتر پروژه 
ملي را مي توان يافت كه طي سال هاي گذشته بدون 

حمايت بانك هاي غيردولتي به سرانجام رسيده باشد و 
در شرايطي كه سهامداران خصوصي تمام دارايي خود 
را براي حمايت از توليد و صنعت داخل در اختيار كشور 
قرارداده اند، آنها كه به طبل بيگانگان مي كوبند و سخنان 
تفكر ترامپيزم را تكرار مي كنند چه هدفي دارند؟مسلما 
كارآفرينان و صاحبان بزرگ كسب و كارها در بخش 
خصوصي، داراي ترازنامه هاي كاري در دوبخش بدهي 
و دارايي هس��تند و در اخذ تسهيلات از شبكه بانكي 
همواره از كانال اعتبار س��نجي گذش��ته اند و در قبال 
تسهيلات دريافتي وثايق قابل اتكايي ارايه داده اند، اما 
انتش��ار يك جانبه و دروغ بخش بدهي هاي اين افراد 
بدون ارايه اس��ناد و مدارك و با توجه به حال و شرايط 
روز جامعه كه از افشاگري هاي مالي استقبال مي شود 
تنها از افرادي بر مي آيد كه نيات و استراتژي ديگري را 
در سر مي پرورانند و قصد دارند تا با سوار شدن بر موج 
افكار عمومي سريع تر به نيات و مقاصد غيرسالم خود 
دست پيدا كنند.اين در حالي است كه در كارنامه كاري 
اين كارآفرينان پروژه هاي بزرگ در سطح ملي از آزاد راه 
و سدسازي گرفته تا خانه سازي و مدرسه سازي و ... نيز 
ديده مي شود. از سوي ديگر سازوكارهاي مقرراتي كه از 
سوي نهاد ناظر بر بخش خصوصي اشراف دارد همواره 
عملكرد اين بخش را رصد كرده و تاييديه هاي خود را 

در مجامع سالانه ش��ركت ها اعلام مي كند.حاكميت 
شركتي، قانون تجارت، كنترل ها و بازرسي هاي داخلي 
و ... تنها بخشي از ابزارهاي كنترلي در بخش خصوصي 
است، در حالي كه تاييديه مديران بانك هاي خصوصي 
همواره از س��وي مقام ناظر صورت مي پذيرد. بنابراين 
ادعاي اينكه بنيانگذاري مي تواند منابع بانك خود را به 
راحتي استخراج كند نه تنها ادعايي گزاف است بلكه 
مشروعيت و عملكرد دستگاه هاي اجرايي و نظارتي و 

كنترلي را هم زير سوال خواهد برد.
ادعاي خ��روج مناب��ع و راه اندازي م��وج منفي براي 
بانك هاي خصوصي ن��ه تنها اعتماد ب��ه بخش را كه 
س��ال هاي زيادي براي آن تلاش ش��ده است را از بين 
 خواه��د برد بلك��ه اجحاف مس��لم به س��هامداران و 
سپرده گذاران خردي است كه منابع و پس اندازهاي 
كوچك خود را به قصد مشاركت و همگرايي در اقتصاد 
به اين بخش سپرده اند، بنابراين اندك وجدان آگاه حكم 
مي كند كه در اين شرايط مصايب و مشكلات متوجه 
اين قشر نشود. بانك خصوصي يك خانواده بزرگ است 
هرچند كه ممكن است حول يك نام جمع شده باشد 
اما ريشه دوانده و بزرگ شده است، بنابراين هر ضربه به 
اين پيكره ضربه اي سهمناك به كل اين خانواده است كه 

روزي خود را از اين خانواده به دست مي آورد.

پيشنهاد تجديدنظر در ارايه ارز دولتي چه كساني از انفعال بخش خصوصي نفع مي برند
خبر يادداشت

    در تازه ترين اقدامات بانك مركزي براي سر و سامان دادن به اوضاع بازار ارز، مدير اداره صادرات بانك مركزي بسته جديد بانك مركزي را تكميل كننده 
سياست هاي كلي سال گذشته اعلام كرد و با بررسي روند تكميل شدن سياست هاي ارزي سال گذشته و چگونگي بازگشت ارز به چرخه اقتصادي گفت: 
از ۲۲ فروردين ۹۷ كليه صادركنندگان مجاب شدند ارز حاصل از فروش را به چرخه ارزي و اقتصادي كشور برگردانند. دوم ارديبهشت سال گذشته نحوه 

بازگشت در هيات دولت تصويب شد و درباره روش هاي واردات در مقابل صادرات و چگونگي بازگشت ارز به سامانه نيما تصميم گيري شد

برش



بينالملل 5 بازار سرمايه

پژوهشي در بورس تهران از تاثير متغيرها بر بازار سرمايه نشان مي دهد 

يك تحليلگر  بازار:يك كارشناس  بازار  سرمايه  پيش بيني كرد

افزايش 1.5 درصدي معاملات سهام پس از 10 درصد افزايش قيمت نفت 

فقط بازار سرمایه توانایی پوشش ریسک ارز را داردثبات روند گروه معدني و فولادي تا نيمه نخست سال 

گروه بورس|
  در ادبي��ات اقتصادي ب��ه ويژه ادبي��ات اقتصاد مالي، 
بازار سرمايه نقش اساسي در رشد اقتصادي از طريق 
تسهيل تأمين مالي بنگاه ها، تخصيص بهينه منابع، 
بهبود نقدشوندگي دارايي ها، بهبود راهبري شركتي 
و افزايش شفافيت در اقتصاد دارد. علاوه براين، از نگاه 
ادبيات مديريت ريس��ك سيستمي، با توجه به پيوند 
قوي بازار س��رمايه كشور با ساير بخش هاي اقتصادي 
در ص��ورت ايجاد هرگونه اخ��لال در عملكرد يكي از 
بخش هاي اقتصادي، بازار س��رمايه يكي از كانال هاي 
انتقال دهنده پيامدهاي اين بخش به س��اير بخش ها 
خواهد بود. ازاين رو باتوجه به نقش مهم بازار سرمايه 
به ويژه بورس اوراق بهادار در رش��د اقتصادي كشور و 
همچنين كانال ارتباطي بين بخش��ي آن با نهادهاي 
اقتصادي،  توجه به عوامل تأثيرگذار بر عملكرد بورس 

اوراق بهادار حائز اهميت است.

  متغيرهاي تاثيرگذار در  بورس 
در محيط داخل��ي از مهمترين عوام��ل تاثيرگذار بر 
عملكرد ب��ورس اوراق به��ادار مي توان ب��ه تحولات 
اقتص��ادي، سياس��ي و عملكرد بازارهاي م��وازي )يا 
رقيب( در كل اقتصاد داخلي اش��اره ك��رد. به عنوان 
نمونه نوسانات متغيرهاي كلان اقتصادي نظير توليد 
ناخالص داخلي، تورم، نرخ س��ود بانكي، بودجه دولت 
و... در بسياري از تحقيقات خارجي و برخي تحقيقات 
داخلي به عنوان پارامترهاي ريس��ك سيس��تماتيك 
بر ش��اخص بورس مورد ارزيابي قرار گرفته و در اكثر 
موارد اثرگ��ذاري معني دار آنها ب��ر عملكرد بورس ها 
اثبات شده است. گروه ديگر از پارامترهاي تأثيرگذار بر 
عملكرد بورس ها در اقتصاد داخلي، عملكرد بازارهاي 
موازي يا رقيب بورس اوراق بهادار نظير بازار ارز، بازار 
مسكن، بازار طلا و بازار پول است. بدون شك افزايش 
بازدهي در اين بازارها نس��بت به بازار س��هام منجر به 
حركت بخش��ي از نقدينگي موج��ود در بورس اوراق 
بهادار به سوي اين بازارها شده و موجب كاهش رونق 
اين بازار خواهد شد. متغيرهايي نظير ارز و نرخ بهره، 
هم به صورت مس��تقيم بر قيمت س��هام تأثير دارند و 
هم به صورت غيرمستقيم به عنوان بازارهاي رقيب بر 
عملكرد بازار سهام تأثير مي گذارند. در محيط اقتصاد 
كلان گروه ديگري از متغيرهاي غير اقتصادي وجود 
دارد كه م��ي تواند اثر معن��ي داري بر عملكرد بورس 
اوراق بهادار داشته باشد. تحولات سياسي داخلي نظير 
انتخابات رياست جمهوري و مجلس شوراي اسلامي، 

تحقق بودجه دولتي و...، تح��ولات قانونگذاري نظير 
تصويب قوانين و مقررات از س��وي ق��وه بورس اوراق 
بهادار متغيرهاي اقتصادي كلان محيط اقتصاد كلان 
محيط سياس��ي، )دولت، مجل��س، بودجه و محيط 
زيست( محيط اقتصاد بين الملل بازارهاي جهاني نفت، 
طلا، فلزات پايه و جريان سرمايه گذاري خارجي شركا 
تحولات اقتصادي و سياس��ي تجاري و ي كشورهاي 
منطقه هاي اقتصادي تحريم بازارهاي موازي مروري بر 
تحولات اقتصادي، بازارهاي مالي، نفت و طلا در ايران و 
جهان ،  قوه مقننه، هيات دولت، بانك مركزي، گمرك 
و مقررات درون س��ازماني در س��طح وزارتخانه تأثير 
به س��زايي بر عملكرد صنايع پذيرفته شده در بورس 
اوراق بهادار دارد. تغيي��رات اقليمي و بلاياي طبيعي 
در مناطقي كه ش��ركت هاي بورسي واقع شده اند نيز 
از ديگر متغيرهاي مهم تأثير ب��ر عملكرد اين گروه از 
شركت ها است. به عنوان نمونه كاهش ذخاير آبي در 
مناطق مركزي ايران منجر به كاهش توليد شركت هاي 
فولادي مي شود، زيرا آنها براي توليد فولاد نياز به آب 
دارند. همچنين تح��ولات اجتماعي و فرهنگي نيز به 
نوبه خود مي توانند تأثير غيرمس��تقيم معنا داري بر 

عملكرد شركت هاي بورسي داشته باشند.
. دومي��ن لايه تأثيرگ��ذار بر عملكرد ب��ورس، محيط 
اقتص��اد بين الملل اس��ت. اولين گ��روه از پارامترهاي 
تأثيرگ��ذار خارجي بر عملك��رد ب��ورس اوراق بهادار، 
نوسانات قيمت هاي جهاني نفت و فرآورده هاي نفتي، 
فلزات اساسي، ش��اخص دلار و جريان سرمايه گذاري 
خارجي است. بسياري از ش��ركتهاي فعال در صنعت 
نفت و ش��يميايي اقدام به صادرات محصولات نفتي و 
فرآورده هاي نفتي مي كنند. گروه ديگري از شركتهاي 
فعال در صنعت كاني هاي فلزي بخش��ي از محصولات 
خود را ب��ه بازاره��اي جهاني صادر مي كنن��د و بدين 
ترتيب نوس��انات قيمت هاي جهاني محصولاتي نظير 
فرآورده هاي نفتي و فلزات اساس��ي بر جريان مالي اين 
ش��ركت ها تأثيرگذار است. علاوه براين افزايش قيمت 
جهاني نفت به صورت غير مستقيم از طريق تأثيرگذاري 
بر رشد اقتصادي، نرخ ارز، سرمايه گذاري و تحقق بودجه 
عمراني بر عملكرد بورس تأثير معنيداري دارند. نوسانات 
قيمت جهاني طلا و ش��اخص جهاني دلار بر نرخ ارز و 
قيمت طلا و س��كه تأثير ميگذارد و عملكرد بازارهاي 
موازي و جريان درآمدها و مخارج ريالي شركت هايي كه 
در تجارت بين الملل )واردكنندگان و صادركنندگان( 
فعاليت مي كنند را تحت الشعاع قرار مي دهد. تحولات 
اقتصادي و سياسي شركاي تجاري نزديك نظير چين، 

هند، كره جنوبي، تركيه، ع��راق و امارات نيز بر جريان 
درآمدي شركت هاي دولتي )نظير شركت ملي نفت( 
و شركت هاي بورسي كه با اين كشورها روابط تجاري 
)به عنوان صادركنن��ده يا واردكنن��ده( بالايي دارند، 
اثرگذار اس��ت. نتايج مطالعات صورت گرفته در حوزه 
اقتص��اد بين الملل تأيي��د مي كند ك��ه درصورتي كه 
شرايط اقتصادي شركاي تجاري بهبود يابد، اين رونق از 
طريق افزايش سطوح تجاري با كشورهاي ديگر موجب 
سرايت رونق به آن كشورها خواهد شد. گروه ديگري از 
پارامترهاي تأثيرگذار بر عملكرد بازار سرمايه كشور در 
سال هاي اخير تحريم هاي اقتصادي بر بخشهاي مختلف 
اقتصادي بود كه اثرات مخربي بر عملكرد ش��ركتهاي 
بورسي از دو كانال ايجاد بي ثباتي در متغيرهاي اقتصاد 
كلان و افزاي��ش هزينه تجارت خارجي و كاهش حجم 
مبادلات تجاري داش��ته اس��ت. به اعتقاد بس��ياري از 
محققين، تحريم هاي اقتصادي طي س��ال هاي اخير 
بيشترين تأثير منفي را از كانال متغيرهاي اقتصاد كلان 

بر عملكرد بورس اوراق بهادار داشته است.

  تاثي�ر قيمت نف�ت و نرخ به�ره در تغييرات 
بازار سرمایه 

نرخ دلار ب��ازار آزاد تأثير مثبت و معني داري بر ارزش 
معاملات بازار سهام دارد. به عبارتي با افزايش 10 درصد 
در نرخ دلار بازار آزاد، حجم معاملات بازار سهام به طور 
متوسط 3/2 درصد افزايش پيدا مي كند. همانگونه كه 
پيشتر ذكر شد، با افزايش نرخ دلار و بهبود چشم انداز 
آتي سودآوري شركت هاي صادراتي، ارزش معاملات 
افزايش پيدا مي كند.   قيمت جهاني نفت تأثير مثبت 
و معن��ي داري بر ارزش معاملات بازار س��هام دارد. به 
عبارتي با افزايش 10 درصد در قيمت سبد نفت خام 
اوپك، حجم معاملات بازار سهام به طور متوسط 1/4 
درصد افزايش دارد. با افزايش قيمت جهاني نفت، بهبود 
چشم انداز س��ودآوري شركت هاي نفتي و همچنين 
بهبود چش��م انداز ش��رايط اقتص��ادي كلان موجب 
رونق بازار س��هام مي ش��ود و يكي از آثار آن، افزايش 
ارزش معاملات اس��ت.   عرضه اوليه سهام نيز همانند 
دو متغير ن��رخ دلار و قيمت نفت، تأثير معني داري بر 

افزاي��ش ارزش معاملات س��هام دارد. به طور طبيعي 
ورود ش��ركت هاي جديد به بازار سهام و انتشار سهام 
جدي��د در بازار، موجب افزايش جذابيت، تنوع و عمق 
بازار شده و تأثير مستقيمي بر افزايش ارزش معاملات 

سهام در بازار دارد 
ديگر متغير تاثيرگذار، نرخ بهره حقيقي است كه تأثير 
منفي و معني داري بر ارزش معاملات س��هام دارد. به 
عبارتي با افزايش 10 درصد در نرخ بهره حقيقي )كه 
مي تواند ناشي از كاهش تورم يا افزايش نرخ سود سپرده 
اسمي باشد( ارزش معاملات سهام 5.8 درصد كاهش 
پيدا مي كند.  با توجه به اينكه بازار پول بازار رقيب سهام 
است، افزايش بازدهي بدون ريسك در بازار پول موجب 
جذاب تر شدن اين بازار نس��بت به بازار سهام است. از 
سوي ديگر افزايش نرخ تورم )كه موجب كاهش نرخ 
بهره حقيقي مي ش��ود( موجب افزايش ارزش ريالي 
دارايي هاي فيزيكي و بالتبع افزايش قيمت س��هام و 
بازدهي جاري آنها مي شود كه اين امر منجر به افزايش 

ارزش معاملات سهام خواهد بود. 

در فصل مجامع اكثر سهامداران )حقيقي ها و حقوقي ها( در هر سطحي 
به سمت متمركز كردن منابع روي سهام بنگاه هايي مي روند كه در 

سال گذشته سودآوري مناسب و درصد تقسيم سود بالايي داشتند.
 مدير سرمايه گذاري شركت مشاور تامين سرمايه نوين، ضمن بيان 
مطلب بالا در گفت وگو با س��نا، دليل تقسيم سود بعد از مجمع را پر 
شدن پتانسيل سوددهي سهام پس از تقسيم سود دانست و گفت: در 
اين ش��رايط سهم ها با رشد همراه شده و به همين سبب سهامداران 
بعد از افزايش قيمت پس از مجمع و بازگشايي نماد، بازدهي مازادي 

را كسب مي كنند.
وي ادامه داد: با توجه به شرايط فعلي كه روند سودآوري شركت ها در 
سال ۹8 بهتر از سال ۹۷ پيش بيني مي شود، شركت كردن در مجامع 
براي همه سهامداران جذاب اس��ت؛ البته در اين خصوص اولويت با 
شركت هايي است كه تقسيم سود بيشتري نسبت به آخرين قيمت 

)قبل از مجمع( دارند.
براين اساس سليماني تاكيد كرد: سرمايه گذاراني كه با ديد ميان مدت 
و بلندمدت سرمايه گذاري مي كنند يا به دنبال كسب بازدهي بدون 
ريسك در بازار سرمايه هستند، در نظر داشته باشند كه به طور معمول 
از اواسط ارديبهشت ماه و آغاز فصل مجامع، نقدينگي به سمت گروه ها 

و مجامعي مي رود كه تقسيم سود بالايي داشته باشند.
اين كارشناس بازار سرمايه اضافه كرد: به اين ترتيب در خرداد ماه، كم 
كم نقدينگي به س��مت گروه هاي بزرگ تر سوق داده مي شود؛ از اين 
ميان صنايعي مانند پتروشيمي، فلزات اساسي و پالايشي ها معمولا 
براي ش��ركت در مجامع و كسب س��ود نقدي بيشتر مورد استقبال 

سهامداران قرار مي گيرند.
وي در خص��وص روند گ��روه كاموديتي ها در س��ال جديد اظهار 
ك��رد: در حال حاضر با توجه به وجود جن��گ تجاري ميان امريكا 
و چين و ابهام زمان نتيج��ه آن، بالاخره طرفين به توافق جامعي 
خواهند رسيد؛ با اين حال به نظر مي رسد كه روند كاموديتي ها در 

بازارهاي جهاني حداقل تا انتهاي تابستان باثبات باشد. در اين ميان 
محصولات معدني به خصوص فولادي مهم ترين كاموديتي هستند 
كه به نظر مي رس��د روند باثبات تري نسبت به ساير كاموديتي ها 

داشته باشند.
مدير سرمايه گذاري شركت مشاور تامين س��رمايه نوين افزود: اين 
موضوع براي بقيه فلزات مانند روي يا مس متفاوت است؛ اين فلزات 
به شدت تحت تاثير جنگ تجاري قرار گرفته اند و براين اساس نمي توان 
به طور خيلي مشخصي روند آنها را پيش بيني كرد، اما با توجه به اينكه 
فعلا سطح تقاضا با توجه به افزايش فعاليت هاي صنعتي و عمراني دنيا 
و نيز افزايش ميزان رشد اقتصادي در كشورهاي توسعه يافته باثبات 
است، مي توان انتظار داشت تا اواخر تابستان قيمت اين محصولات با 
نوسانات شديدي همراه نبوده و از سطح ثبات قابل قبولي برخوردار 

باشند.
سليماني تصريح كرد: در نظر داشته باشيد كه در نيمه دوم سال، با توجه 
به كاهش حجم فعاليت هاي عمراني و صنعتي به طور طبيعي شاهد 
كاهش تقاضاي محصولات كاموديتي و بخش هايي مانند فولاد و معدن 

هستيم و اين موضوع روي قيمت ها تاثير مي گذارد.
وي مهم ترين ريس��ك آزاردهنده براي بازار س��رمايه را تنش هاي 
سياسي دانس��ت و گفت: دو فاكتور مهم يعني وضعيت سودآوري 
ش��ركت ها در بازار و نيز وضعيت نرخ ارز در كش��ور مشخص است. 
تنها موردي كه در حال حاضر س��بب احتياط خريداران براي ورود 
نقدينگي ش��ان به بازار س��رمايه شده اس��ت، موضوع ريسك هاي 
سياسي اس��ت كه سبب نااطميناني خريداران به باقي ماندن ثبات 
فعلي مي شود. دراين ش��رايط، نقدينگي به سمت بازارهاي موازي 

مانند طلا و ارز خواهد رفت.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در پايان گفت: بنابراين در حالت نبود 
ريسك هاي غيرسيستماتيك، احتمال ورود نقدينگي به بازار سرمايه 

بالا رفته و روند معاملاتي سهام نيز تغيير زيادي مي كنند.

بازار س��هام تنها بازاری است که علاوه بر سود نقدی، توانايی پوشش 
ريسک نوسان ارز ، تورم داخلی و جهانی را دارد. همچنين در شرايط 
ثبات قيمت های جهانی سود شرکت ها در سال ۹8 بيش از سال ۹۷ 
خواهد بود و انتظار می رود که ريس��ک سيستماتيک مد نظر بازار با 
لحاظ اطلاعات مجمع کاهش يابد و حضور در مجامع بتواند بازدهی 

مناسبی برای سرمايه گذاران داشته باشد.
به گزارش سنا، سيد فرهنگ حس��ينی، مديرعامل گروه صنعتی و 
معدنی امير در خصوص آغاز فصل مجامع توصيه هايی به سهامداران 
داشت و بيان کرد: در حال حاضر P/E شرکت ها با لحاظ سود نقدی 
در حدود سه مرتبه است که از حد متوسط تاريخی و بازده بازارهای 
رقيب بسيار کمتر است. به اين ترتيب، بايد دقت شود که بازار سهام 
تنها بازاری است که علاوه بر سود نقدی ، توانايی پوشش ريسک نوسان 
ارز ، تورم داخلی و جهانی را دارد. همچنين در ش��رايط ثبات قيمت 
های جهانی سود شرکت ها در سال ۹8 بيش از سال ۹۷ خواهد بود و 
انتظار می رود که ريسک سيستماتيک مد نظر بازار با لحاظ اطلاعات 
مجمع کاهش يابد و حضور در مجامع بتواند بازدهی مناس��بی برای 

سرمايه گذاران داشته باشد.
حسينی درخصوص سودآوری شرکت های پتروشيمی ، پالايشی، 
معدنی و فلزی که در واقع نيمی از حجم بازار س��رمايه را به خود 
اختصاص داده اند افزود: س��ود ش��رکت ها در سال ۹۷ نسبت به 
سال ۹۶ افزايش قابل توجهی داشته است و بخش اصلی اين رشد 
سود در شرکت های پتروشيمی ، پالايشی، معدنی و فلزی و تحت 
تاثير افزايش قيمت دلار بوده اس��ت. هر چند که در نيمی از سال 
قيمت ارز اين شرکت ها به صورت دستوری پايين نگه داشته شد 
و س��ود آن به جيب دلالان رفت. بخش عمده ای از ش��رکت های 
فوق طرح های توسعه يا سرمايه گذاری خاصی ندارند. همچنين 
عملي��ات توليد آنها نياز به س��رمايه در گردش ن��دارد، لذا انتظار 

تقسيم بالا می رود.

وی ادامه داد: در سوی ديگر ، بخشی از هلدينگ های اين صنايع نيز 
به بلوغ رسيده اند و س��رمايه گذاری يا پروژه خاصی ندارند و در اين 
س��طح نيز انتظار تقسيم سود بالا وجود دارد. اما بخشی از شرکت ها 
در حال اجرای طرح توسعه هستند و نيازمند نقدينگی هستند که با 
محدوديت های فعلی ، به نظر دسترسی به اعتبار و تسهيلات ارزی يا 
ريالی دشوار شده است. لذا به نظر می رسد که کليت تقسيم سود بازار 
بالا و در شرکت هايی که فرصت های رشد و سرمايه گذاری در پيش 

رو دارند ، پايين تر باشد.
اين کارش��ناس بازار سرمايه در خصوص ريسک های وارد بر بازار 
بيان داشت: ريسک سياسی تحت تاثير تحولات اخير کشورهای 
غربی و خروج آن ها از برجام بوده است. اين موضوع سبب نگرانی 
در گروهی از سرمايه گذاران و رفتارهای هيجانی شده است. با اين 
حال ، با توجه به ثبات نسبی شرايط ، به نظر می رسد که نگرانی ها 
در ميان مدت برطرف خواهد ش��د و دوباره ب��ازار به روزهای اوج 

نزديک می شود.
مدي��ر عامل گروه صنعتی و معدنی امير در ادامه با پيش بينی بازار تا 
انتهای فصل تابستان اظهار داشت: انتظار استراحت و چرخش بين 
گروه های بازار سرمايه وجود دارد. در حال حاضر تمرکز بر گروه های 
کوچک و تورمی اس��ت که انتظار می رود با بخشنامه جديد ارزی و 
افزايش س��قف فروش ارز پتروشيمی ها و ديگر شرکت ها در سامانه 
سنا و قيمت آزاد ، سود شرکت های صادراتی افزايش يابد. همانطور 
که اشاره کردم ، رشد قيمت ارز مهم ترين عامل افزايش قيمت سهام 

در دوره اخير بوده است.
اين کارش��ناس ب��ازار س��رمايه در ادامه در خص��وص روند قيمتی 
کاموديتی ها  در بازارهای جهانی اشاره کرد: قيمت های جهانی تحت 
تاثير جنگ تجاری قرار گرفته است. همچنين پس از افزايش چند سال 
اخير ، ظرفيت های توليد در حال افزايش اس��ت و انتظار می رود که 
کمبود کاموديتی ها در سال 2020 جای خود را به مازاد عرضه بدهند.

گروه بورس|
يک روز بعد از اينکه شاخص کل بورس حدود 1000 
واحد افت کرد، قيمت ها با رش��د مواجه ش��د و اين 
ش��اخص بيش از 3000 واحد رش��د را تجربه کرد. 
بر اس��اس اطلاعات اين ش��اخص تنها طي يك روز 

گذشته به ميزان 1.52 درصد صعود كرد. 
روز گذش��ته )سه شنبه( ش��اخص کل بازده نقدی 
و قيمتی بورس و اوراق به��ادار تهران 3220 واحد 
رشد کرد و تا رقم 215 هزار و ۹1 واحدی بالا رفت. 
ش��اخص کل هم وزن نيز پس از ۷8۶ واحد افزايش 

رقم 4۷ هزار و 534 را تجربه کرد.
شاخص آزاد شناور پس از 4224 واحد رشد تا عدد 
242 هزار و 825 بالا رفت و شاخص بازار اول و بازار 
دوم هر کدام به ترتيب 25۹2 و 53۷۹ واحد رش��د 

کردند. فولاد مبارکه اصفهان، بانک ملت، پتروشيمی 
پارس و صناي��ع مس ايران هر کدام به ترتيب 3۶۶، 
212، 1۹2 و 1۷5 واح��د به رش��د ش��اخص های 
بازارهای س��رمايه کمک کردند اما در طرف مقابل 
نفت بهران، شرکت ارتباطات س��يار ايران، توسعه 
معادن و فلزات و پرداخت الکترونيک سامان کيش 
هر کدام به ترتي��ب 58، 55، 15 و 13 واحد كاهش 
بيشترين تاثير منفي را بر شاخص های بازار سرمايه 

را به جاي گذاشتند.  
فولاد مبارکه بيشترين سهم را از نوسانات شاخص 
بازار سرمايه از آن خود کرد. ارزش معاملات اين سهم 
ديروز به 1۹.4 ميليارد تومان رس��يد. اين در حالی 
اس��ت که ارزش معاملات کل گروه فلزات اساس��ی 
حدود ۷۷.4 ميلي��ارد تومان ب��ود و حجم کل اين 

معاملات به 140 ميليون س��هم و اوراق مالی دست 
يافت. نوسان قيمت سهم ها در گروه فلزات اساسی 

ديروز اکثرا کمتر از دو درصد بود.
اما گروه بانک ها و مؤسس��ات اعتباری روز خاصی را 
تجربه کردند؛ به طوری که بيشترين ارزش معاملات 
را از آن کردن��د و حجم معاملات ش��ان به رقم ۹۶1 
ميليون س��هم و اوراق مالی رسيد. ارزش معاملات 
اين گروه به حدود 125 ميليارد تومان دست يافت.

وقتی به تابلوی معاملات اين گ��روه نگاه می کنيم 
می بينيم که بيشتر سهم های بانکی با رشد بيش از 
سه درصد در قيمت پايانی مواجه شدند و صف های 

پايدار خريد برای برخی از سهم ها مشهود است.
در گروه خودرو و ساخت قطعات نيز ارزش معاملات 
به حدود 8۷ ميليارد تومان رسيد و حجم معاملات 

اين گ��روه به رقم 4۷8 ميليون س��هم و اوراق مالی 
دس��ت يافت.در گروه خودرو سهم ها بيشتر با روند 
افزايش��ی در قيمت س��هام مواجه ش��دند  و مابقی 
گروه ها و س��هم های تأثيرگذار نيز رش��د قيمت را 
تجربه کردند. ارزش معاملات بورس تهران ديروز به 
رقم 1.210 ميليارد تومان رسيد و حجم معاملات 
رقم 3.5 ميليارد س��هم و اوراق مالی را تجربه کرد. 
همچنين تعداد معاملات اين بازار عدد 2۶2 هزار و 
400 تجربه کرد. ديروز نمادهای پربيننده بورسی 
در گروه ش��رکت های بان��ک، خودرو، س��يمانی و 
ماشين سازی بوده است. نمادهای پربيننده شامل 
وتجارت با قيمت هر س��هم 410 ري��ال، وبملت با 
قيمت هر سهم 351۶ ريال، خساپا با قيمت هر سهم 
12۶۶ ريال، خودرو مربوط به ايران خودرو هر سهم 
4283 ريال، بترانس مربوطه به ايران ترانس��فو هر 

سهم ۶۶38 ريال، فلوله، فولاد بوده اند.

  رشد 21 واحدي فرابورس
ديروز در فرابورس ايران ش��اخص کل افزايش��ی 

ب��وده و با رش��د 21 واحد به رقم 2 ه��زار و ۶44 
واحد رسيد.

روز گذش��ته معامله گران فرابورس بيش از ۹۶0 
ميليون سهام و حق تقدم در قالب 144 هزار نوبت 
معامله و به ارزش ۶۶0 ميليارد داد و ستد کردند.

روز گذش��ته نمادهای دماوند، مارون، ش��اوان، 
س��مگا، ش��پاس، هرمز، در تقويت ش��اخص کل 
بورس اثرگ��ذار بودند و نماد زاگ��رس مربوط به 
پتروش��ييمی زاگرس بيش��ترين اثر کاهشی در 

شاخص فرابورس را داشته است.
نماده��ای پربيننده فرابورس مربوط به ش��رکت 
ذو آهن اصفهان، توس��عه وعمران استان کرمان، 
صناي��ع کاغ��ذ پ��ارس، س��رمايه گذاری ميراث 
فرهنگی، پتروش��يمی زاگرس، کش��ت و صنعت 

شهداب ناب خراسان و بانک دی بودند.
ديروز ب��ا پيام ناظر بازار برخی نمادها مانند رتکو، 

سصوفی، وآذر، متوقف شدند.
همچنين نماد خچرخش، دلر، سيلام، بازگشايی 

شدند. نماد غشاذر نيز بازگشايی شد.

رشد 3 هزار واحدي نماگر بورس
گزارش  »تعادل «  از  روند  حركت  شاخص هاي  بازار  سرمايه
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 فلزات اساسی لندن
وارد کانال مثبت شدند

قيمت فلزات اساس��ی در معاملات بورس لندن با 
روند افزايشی همراه شدند.

به گزارش س��نا، در معاملات ديروز بورس فلزات 
لندن روند قيمتی فلزات اساس��ی افزايشی بود و 
بازار فلزات را يک دس��ت سبزپوش کرد.  بر اساس 
اين گزارش، در بازار لندن قيمت آلومينيوم با رشد 
0.5 درصدی به هر تن يک هزار و ۷۹۹ دلار رسيد و 
قيمت مس در اين بازار با رشد 0.1 درصدی هر تن 
۶ هزار و 41 دلار معامله ش��د. قيمت سرب با رشد 
1.1 درصدی به هر تن يک هزار و 821 دلار رسيد 
و قيمت نيکل هم با افزاي��ش 0.4 درصدی هر تن 
12هزار و 45 دلار مبادله شد. قيمت قلع در اين بازار 
با رشد 0.2 درصدی به هر تن 1۹ هزار و 4۹5 دلار 
رسيد و قيمت روی نيز با رشد 0.4 درصدی هر تن 

دو هزار و 584 دلار دست به دست شد.

  آغ�از دوره معاملاتی اختیار خرید و فروش 
»وتجارت« با سررسید دی ۹۸

مدير ابزارهای نوين مالی شرکت بورس اوراق بهادار 
تهران با صدور اطلاعي��ه ای از آغاز دوره معاملاتی 
اختيار خريد و فروش »وتجارت« با سررس��يد دی 
۹8 خبر داد. بر اس��اس اطلاعيه بورس اوراق بهادار 
تهران معاملات قراردادهای اختيار معامله خريد و 
فروش س��هام بانک تجارت )وتجارت( با سررسيد 
دی ماه ۹8 از امروز سه شنبه 31 ارديبهشت ماه ۹8 
در بورس اوراق بهادار تهران به صورت »حداقل يک 
قرارداد در سود، يک قرارداد بی تفاوت، حداقل يک 
قرارداد در زيان نماد معاملاتی قراردادهای اختيار 

معامله« آغاز می شود.
بر اساس اين اطلاعيه، ساير مشخصات قراردادهای 
اختيار معامله ش��امل اندازه قرارداد 1000 س��هم 
س��قف، هر س��فارش 100 قرارداد، حداقل تغيير 
قيمت هر س��فارش يک ريال و دامنه نوسان ندارد. 
همچنين روزه��ا و س��اعات معاملاتی ش��نبه تا 
چهارش��نبه ۹:00 تا 12:30، سقف موقعيت های 
باز و هم جهت بدون محدوديت، دوره معاملاتی 31 
ارديبهش��ت ماه ۹8 تا 8 دی ماه ۹8، ضرايب مورد 
استفاده در محاس��بات وجوه تضمين اوليه لازم و 
 %10=B %20=A حداقل وجه تضمين اين قراردادها
نسبت حداقل وجه تضمين ۷0 درصد و ضريب گرد 

کردن 100.000 ريال است.
فرآيند اعمال شامل زمان تسويه نقدی يک روز کاری 
پيش از سررس��يد و زمان تسويه فيزيکی سررسيد 
امکان تسويه نقدی به کسری از اندازه قرارداد وجود 
دارد. بر اساس اين اطلاعيه س��بک اعمال اروپايی، 
نحوه اعمال غيرخودکار، نوع تس��ويه در سررسيد : 
الف( تس��ويه فيزيکی ب( تسويه نقدی »در صورت 
توافق طرفين« اس��ت. گفتنی است که نکات مهم 
در خصوص معاملات قراردادهای مذکور شامل اين 
موارد است که معاملات مربوط به اين قراردادها تنها 
به صورت آنلاين و صرفا از طريق کارگزارانی که مجوز 
معاملات آنلاين در اين بازار را دارا باشند، قابل انجام 
است. همچنين با توجه به راه اندازی سامانه مديريت 
ريس��ک و امکان محاس��بات وجوه تضمين، اتخاذ 
موقعيت باز فروش در قراردادهای اختيارمعامله، به 
شرط کفايت وجوه تضمين، برای تمامی فعالان بازار 

سرمايه امکان پذير است.

  توق�ف نم�اد ی�ک بان�ک و ۲۹ ش�رکت 
در تابلوي بورس

بورس اوراق بهادار تهران با انتش��ار آخرين ليست 
توقف نماد ناش��ران، اعلام کرد که نماد بانک انصار 
به همراه نماد 2۹ ش��رکت ديگر در تالار شيشه ای 
متوقف ش��ده اس��ت. بر اس��اس اطلاع��ات و آمار 
منتشره از س��وی بورس اوراق بهادار تهران تا پايان 
روز معاملاتی روز سه شنبه 30 ارديبهشت ماه ۹8 
تعداد 30 نماد معاملاتی شرکت های فعال در تالار 
شيشه ای متوقف شده و هيچ معاملاتی به روی آن ها 

صورت نمی گيرد.
بر اساس اين ليست در بين 30 نماد ممنوع المعامله، 
تنها يک نماد بانکی حضور دارد که آن هم به نماد بانک 
انصار»وانصار« که در بازار اول تالار شيشه ای حضور 
دارد به علت تعليق نماد معاملاتی اختصاص دارد که 

از ۶ مرداد ماه سال ۹5 در وضعيت توقف قرار دارد.
همچنين بر اساس اطلاعات منتشره و بررسی های 
 ايبِنا، نماد معاملاتی کنتورسازی ايران »آکنتور« 
ک��ه در معاملات ب��ازار اول حض��ور دارد به عنوان 
قديمی ترين نماد متوقف ش��ده از 13 شهريور ماه 
۹5 در تالار شيشه ای در وضعيت ممنوع المعامله 

قرار دارد.
افزون بر اين، نماد ش��رکت های گسترش صنايع و 
خدمات کشاورزی »تکش��ا«، افست »چافست«، 
سازه پويش »خپويش«، چرخشگر »خچرخش«، 
فنر س��ازی خ��اور »خفنر«، کم��ک فنرايندامين 
»خکم��ک«، توليد مح��ور خ��ودرو »خمحور«، 
داروس��ازی ابوريح��ان »داب��ور« و کارخانج��ات 
داروپخش »دارو« که بازاره��ای اول و دوم حضور 
دارند با دلايلی همانند تغييرات بيش از 50 درصد 
در 15 روز، جلس��ه هيات مديره در خصوص تغيير 
س��رمايه، افش��ای اطلاعات با اهميت گروه الف و 
برگزاری مجمع دچار توقف نماد ش��ده است. اين 
گزارش می افزايد: نماد ش��رکت های داروس��ازی 
روزدارو »دروز«، لابراتوار داروسازی دکتر عبيدی 
»دعبيد«، داروسازی اکسير »دلر«، سيمان بجنورد 
»سبجنو«، سيمان بهبهان »سبهان«، سيمان خزر 
»سخزر«، سيمان غرب »س��غرب«، سيمان ايلام 
»س��يلام«، پگاه آذربايجان غربی »غشاذر« و شير 
پاستوريزه پگاه خراسان »غشان« نيز به علت عدم 
برگزاری مجامع عادی و فوق العاده، افشای اطلاعات 
با اهميت گروه الف و اصلاح اساسنامه در بازار سهام 

متوقف شده است. 

رويخطشركتها
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برندگان انتخابات اتاق

بسته پيشنهادي اتاق ايران براي حفظ توان توليد

نياز۱۰درصديوارداتگوشتدرصورتمهارقاچاقدام

26 روز مانده به انتخابات هيات رييسه جديد اتاق ايران 
ولي هنوز وضعيت به صورت كامل روشن نيست. همه 
رقبا در تلاش براي گرفتن كرس��ي هاي هيات رييسه 
هس��تند و تعداد مدعيان بس��يار زياد است. مهم ترين 
كرسي كه بر س��ر آن رقابت در حال انجام است مربوط 
به رياست اس��ت و سه نفر تاكنون رس��ما حضور خود 
در انتخاب��ات براي رياس��ت را اعلام كرده ان��د. نفر اول 
غلامحسين شافعي است كه در حال حاضر رياست اتاق 
ايران را عهده دار است. نفر دوم مسعود خوانساري است 
كه رياست اتاق تهران را مجددا كسب كرده و در نهايت 
يونس ژائله رييس جدي��د اتاق تبريز خود را كانديداي 
رياس��ت اتاق ايران كرده اس��ت. هرچند از گوشه كنار 

نام هاي ديگري نيز به گوش مي رسد.

  مدعياني كه خود را از پيش برنده مي دانند
اين كه ميان سه چهره مطرح شده براي انتخابات رييس 
كدام يك پيروز خواهد ش��د ش��ايد كمي دشوار باشد. 
كساني كه از شافعي حمايت مي كنند وي را برنده قطعي 
انتخابات مي دانند. از سوي ديگر مدت زيادي است كه 
ائتلاف فردا با يك برنامه دقيق و حس��اب شده به پيش 
مي رود و آرا به ويژه در بخش تشكل ها را جمع مي كند 

تا رياست اتاق نهم به مسعود خوانساري سپرده شود. 
نگاه سوم مي گويد كارنامه ش��افعي به عنوان رييس و 
خوانساري به عنوان نايب رييس كاملا روشن است پس 
براي بهبود شرايط اتاق بايد چهره هاي جديدي كار را در 
دس��ت گيرند و بر همين اساس برخي از ژائله به عنوان 
چهره اي جديد نام مي برند كه مي تواند تغييرات در اتاق 
را ايجاد كند. با اين وجود مساله جالب اين است كه هر سه 
مدعي خود را از پيش برنده مي دانند و شانس زيادي براي 
خودشان قائل هس��تند و بر همين اساس مذاكره براي 
توافق روي يك هيات رييسه به سختي صورت مي پذيرد.

  افزايش مدعيان هيات رييسه
هرچند براي رياس��ت حدود 3 نف��ر كانديداي جدي 
حضور دارند اما تعداد كساني كه براي عضويت در هيات 
رييسه كانديدا شده اند از دوره هاي قبلي بيشتر است. 
در اي��ن دوره از چهره هايي همچ��ون ابراهيم جميلي، 
كيوان كاش��في، جمال رازقي جهرمي، حسين سلاح 
ورزي، مسعود گلشيرازي، حسين پيرموذن، رحيم بنا 
مولاي��ي و چند نفر ديگر به عن��وان مدعيان حضور در 
هيات رييسه نام برده مي شود. همچنين برخي استان ها 
مانند خوزس��تان كه داراي 3 اتاق است مي گويند بايد 
يك نفر از اين س��ه اتاق در هيات رييسه حضور داشته 
باشد و بازار لابي هاي داخلي داغ است. با همه اين نام ها 

وقتي گفت وگو مي كنيم شانس خود را بالاتر از ديگران 
مي دانند و در حقيقت معتقد هستند كه از پيش برنده 
انتخابات آينده خواهند بود. درست يا اشتباه بودن اين 
ديدگاه در 26 روز ديگر مش��خص مي شود ولي آن چه 
مهم است قطب هاي آرايي اس��ت كه مي تواند نتيجه 

انتخابات را تعيين كند.

  بلوك هاي راي
مهم ترين بلوك راي متعلق به اس��تان ها است. حدود 

300 راي در اي��ن بخش قرار دارد. ب��رآورد اوليه تعداد 
صندلي هاي شهرستان 284 كرسي بود كه 40 كرسي 
آن متعلق به تهران بود. اما بر س��ر تعداد كرسي با توجه 
به معيار قرار دادن زمان اختلاف نظرهايي است. قانون 
مي گويد به ازاي 150 كارت اول اس��تان ها يك كرسي 
مي گيرند و پس از آن تعداد كرسي ها به ازاي هر 100 راي 
يكي افزايش مي يابد. با توجه به تغيير تعداد كارت هاي 
هر استان بنا به زمان اين مساله كه چه زماني را مرجع 

بگيريم باعث تغيير در نتيجه مي شود.

با اين وجود برآوردها نش��ان مي دهد ك��ه 260 راي در 
اين دوره به اس��تان ها مي رسد كه يك دست راي دادن 
يا ندادن آنها بسيار اهميت دارد. اصولا ساز و كار شوراي 
روسا ايجاد ش��د كه باعث يك دست ش��دن آرا شود و 
اختلاف ميان استان ها را كاهش دهد. طبيعتا اگر اين 
اختلافات كم باشد و شوراي روسا تقويت شود با توجه 
به تعداد آراي باقي مانده قطعا رييس از ميان استان  ها 

انتخاب خواهد شد.
بلوك دوم راي متعلق به تش��كل ها است. حدود 160 

كرسي به اين تشكل ها اختصاص يافته است و چانه زني 
براي افزايش آنه��ا ادامه دارد. با توجه به وضعيت فعلي 
هيات نمايندگان به نظر مي رسد تشكل ها در اين دوره 
مي توانند يك نقش طلايي داشته باشند و جايگاه خود 
را باز تعريف كنند اما هنوز به دليل مشخص نشدن تعداد 
دقيق كرس��ي ها نمايندگان تشكل ها مشخص نشده 
است. بعضي تش��كل ها هم براي اينكه بتوانند كرسي 
خود را حفظ كنند يا كرسي به دست آورند به سرعت در 
حال برگزاري مجمع هستند. بلوك سوم راي متعلق به 
اتاق تهران است كه در 300 راي استان ها ديده شده ولي 
تقريبا يك دس��ت راي خواهند داد. با توجه به پيروزي 
ائتلاف براي فردا در انتخابات اس��فند م��اه 97 به نظر 
مي رسد كه سازماندهي قوي ائتلاف براي فردا كماكان در 
انتخابات هيات رييسه اتاق ايران وجود دارد. بلوك چهارم 
و آخر راي نيز متعلق به دولت است كه تاكنون 17 كرسي 
را مشخص كرده است و در عين حال سعي دارد بيطرف 
باقي بماند. با اين وجود زمزمه هايي مبني بر حضور يكي 
از نمايندگان دولت در هيات رييس��ه شنيده مي شود. 
اين مساله در دوره هاي قبل نيز سابقه داشته است و تا 
پيش از دوره هشتم براي اينكه هماهنگي دولت و بخش 
خصوصي به صورت مستقيم باشد يكي از كرسي هاي 

هيات رييسه به دولتي ها مي رسيد. 

  سازماندهي منظم در برابر ارتش غيرمتمركز
برآورد آرا نشان مي دهد شهرستاني ها از نظر كلي آراي 
بيشتري دارند اما اين آرا پخش است و تعداد كانديداها 
به پخش ش��دن آرا كمك كرده اس��ت. در مقابل اتاق 
تهران ب��ه جز 40 راي خود تعداد زيادي از تش��كل ها 
را همراه دارد و هرچند آراي آنها كمتر اس��ت اما كاملا 
منسجم هستند. برنامه ريزي و راهبر اين تيم بر عهده 
مسعود خوانساري و پدرام سلطاني است و همين مساله 
باعث شده است در صورت نياز بتوانند به سرعت تغيير 

استراتژي دهند. 
مساله اصلي كه در اين ميان فراموش شده اين است كه 
همه مي خواهند برنده انتخابات هيات رييسه باشند 
اما آيا كسي در اين ميان به فكر برنده شدن منافع ملي 
است؟ آيا شرايط موجود به سمتي پيش خواهد رفت كه 
بتوانيم اتاقي توانمند و در جهت ارتقا و پيشرفت حركت 
كنيم؟ آيا سايه اختلافات كمتر خواهد شد و همه يك 
صدا از كاهش مشكلات و افزايش GDP سخن خواهند 
گفت؟ اينها مواردي اس��ت كه در ب��ازي لابي هيات 
رييسه فراموش شده و به جاي آنكه شايسته سالاري 
حرف اصلي را بزند توانايي هاي لابي گري و استراتژي 

تعيين كننده سرنوشت اتاق در دوره نهم گشته است.

 سرپرس��ت معاونت اقتصادي اتاق بازرگاني، صنعت، 
معدن و كش��اورزي ايران، بسته پيش��نهادي اتاق را 
جهت حفظ توان توليد در سال 1398 و ايجاد رونق در 

امر توليد ارايه داد.
منيره اميرخانلو تسريع در اجراي بسته تسهيل واردات 
مواد اوليه و واسطه اي بخش توليد از محل ارز حاصل 
از صادرات را از مهم ترين راهكارهاي حل چالش هاي 
ارزي كشور مطرح كرد و گفت: صدور گواهي ثبت آماري 
حداكثر ظرف يك روز كاري، كاهش وثيقه مورد نياز 
جهت رفع تعهد ارزي از 35 درصد به حداكثر 15 درصد 
و افزايش مدت زمان مجاز جهت رفع تعهد ارزي از زمان 
صدور اعلاميه تامي��ن ارز از 3 ماه تا 6 ماه از نتايج مهم 

اجراي بسته ياد شده است.
به گ��زارش پايگاه خبري اگزيم ني��وز، در نظر گرفتن 
بازه هاي زماني شش ماهه، نه ماهه و يكساله متناسب 
با ن��وع كالا و مقاصد صادراتي، ايجاد و تقويت ش��عب 

بانك هاي ايراني مستقر در عراق و افغانستان يا تعيين 
صرافي هاي معتمد بانك مرك��زي و عملياتي كردن 
پيش��نهاد كميته ارزي اتاق ايران مبني بر محروميت 
صادر كنندگان از معافيت هاي مالياتي منوط به اعلام 
بانك مرك��زي مبني بر عدم رفع تعه��د ارزي از ديگر 

راهكارهاي ارايه شده از سوي اتاق بازرگاني است.
اميرخانل��و در ادام��ه گف��ت: پيش��نهاد مي ش��ود 
صادركنندگان به عراق و افغانستان تا تاريخ 97/5/16 
مشمول تسويه ريالي با ارايه اسناد مثبته شده و بانك 
مركزي فهرست صرافي هاي مجاز را جهت هزينه نقل 

و انتقال ارز با اين دو كشور به اتاق ايران منتشر كند.
وي در خص��وص راهكارهاي ح��وزه تجارت خارجي 
گفت: بررسي و تعيين ماهيت كالاهاي رسوب يافته 
در گمرك، تسريع در اجراي بسته تسهيل واردات مواد 
اوليه و واسطه اي بخش توليد و عملياتي كردن هشت 
پيشنهاد ارايه شده توس��ط گمرك ايران در كارگروه 

اقتصادي كميته ملي رصد تحريم از جمله راهكارهايي 
است كه اجرايي شدن آنها به تسهيل تجارت خارجي 

كمك مي كند.
منيره اميرخانلو، ايجاد محدوديت در زمان برگشت ارز 
حاصل از صادرات كالا به چرخه اقتصادي، مبنا قراردادن 
قيمت پايه صادراتي غير واقع��ي، اخذ تضامين» ارايه 
پروانه ترخيص قطعي كالا« به صورت سپرده ريالي و 
عدم پذيرش س��اير وثايق بانك هاي عامل در واردات و 
ناكارآمدي بازار ثانويه ارز» تعيين دستوري نرخ ارز در 
سامانه نيما و به رسميت نشناختن ساز و كار بازار« را از 
اهم چالش هاي حوزه ارز برشمرد و گفت: رفع تعهد ارزي 
در زم��ان اعلامي به علت ماهيت متفاوت فعاليت هاي 
صادراتي و تفاوت در مقاصد صادراتي و نيز انجام تعهد 
مربوطه به دليل عدم امكان انتقال ارز از مجاري رسمي 
ممكن نيس��ت. اميرخانلو به مش��كل عدم رفع تعهد 
ارزي براي صادر كنندگاني كه در قالب واگذاري پروانه 

صادراتي قصد برگرداندن ارز به كش��ور را دارند، اشاره 
كرد و گفت: به دليل ايجاد محدوديت در زمان برگشت 
ارز حاصل از صادرات كالا به چرخه اقتصادي، مشكلاتي 
در فرآيند صادرات به عراق، افغانس��تان، كش��ورهاي 
منطقه cis و كشورهاي حاشيه جنوبي خليج فارس 

ايجاد كرده است.
وي ناكارآمدي ب��ازار ثانويه را مهم تري��ن دليل زيان 
صادركنندگاني دانست كه با وجود تامين مواد اوليه به 
نرخ بازار آزاد، ملزم به عرضه ارز در سامانه نيما شده اند، 
كاهش تقاضا براي ارز صادركنندگان بي بهره از يارانه 
مواد اوليه، به علت ارايه قيمت بالاتر از متوس��ط نرخ 
نيمايي و تشكيل صف واردكنندگان براي تامين ارز به 
نرخ نيمايي، تمايل به دريافت ارز ساير صادركنندگان 

ندارند.
اميرخانلو اخذ مابالتفاوت نرخ ارز زمان پرداخت و نرخ 
ارز در ب��ازار در تاريخ ترخيص ب��ه عنوان چالش ديگر 

در مس��ير حفظ توان توليد معرفي كرد و گفت: دامن 
زدن به مشكل كمبود نقدينگي واحدهاي توليدي و 
ورشكستگي آنها، كند شدن ترخيص كالا از گمرك، 
ايجاد مشكل در بازپرداخت تعهدات اعتبارات اسنادي 

مدت داراز عواقب اين چالش است.
سرپرست معاونت اقتصادي دشواري تامين مواد اوليه 
صنايع تبديلي و تكميلي را از آثار منفي جهش ارزي بر 
فرايند توليد عنوان كرد و گفت: اين جريان باعث ايجاد 
هيجان براي صادرات م��واد خام و اوليه توليد داخل و 
نيز خدشه دار كردن حيثيت تجاري فعالان اقتصادي 
خوش نام كشور شد. وي در ادامه ناكارآمدي فرايند ثبت 
سفارش تا ترخيص، محدوديت واردات به روش انتقال 
بدون ارز و ايجاد بروكراسي عريض و طويل تجاري در 
راستاي همسو كردن روال هاي جاري با مقررات متعدد 
ارزي و تج��اري را از جمله چالش ه��اي حوزه تجارت 

خارجي معرفي كرد.

با وجود آنك��ه در ماه هاي اخير، عرض��ه دام زنده به 
سبب برخي مس��ائل و مشكلات همچون قاچاق دام 
و خشكسالي سال هاي گذش��ته با محدوديت هايي 
مواجه شد، اما هم اكنون به سبب شرايط مساعد علوفه 
در مراتع، با افزايش عرضه در بازار روبرو هس��تيم كه 
اين امر تا حدي بر كاهش قيمت گوشت و كنترل بازار 
تاثيرگذار بوده است. بسياري از مسوولان بر اين باورند 
در س��ال هايي كه با ترس��الي و ميزان مناسب بارش 
روبرو هستيم، نه تنها عشاير در تامين علوفه مورد نياز 
دام هاي خود مشكلي ندارند، بلكه ميزان زاد و ولد دام 
 افزايش چش��مگيري دارد كه در نهايت اين افزايش

 به��ره وري به س��بب جلوگيري از واردات گوش��ت 
قرمز به نفع كشورماس��ت. با توجه به آنكه عرضه دام 
طي ماه هاي خرداد و تير از س��وي عشاير به اوج خود 
مي رس��د، از اين رو كاهش مج��دد قيمت دام زنده و 
به تبع آن گوش��ت قرمز دور از انتظار نيست. اگرچه 
بس��ياري از دلالان با مطرح كردن اظهاراتي مبني بر 
امتناع عش��اير از عرضه دام به سبب شرايط مساعد 
علوفه در مراتع، قصد دارند كه با بازار گرمي از كاهش 
قيمت جلوگيري كنند، اما رييس سازمان امور عشاير 

كشور اين امر را قبول ندارد.
حال به س��راغ مسوولان ذي ربط مي رويم تا از آخرين 
وضعيت عرضه دام زنده از سوي عشاير به بازار و تاثير 
 بارندگي هاي اخير بر ميزان عرضه دام و ش��رايط بازار 

با خبر شويم: 

  كاه�ش واردات خ�وراك دام ناش�ي از 
شرايط مساعد علوفه در مراتع

سعيد سلطاني مديرعامل اتحاديه سراسري دامداران 
از افزايش عرضه دام سبك خبر داد و گفت: طبق روال 

معمول در سال هاي كه با ترسالي روبرو هستيم، ميزان 
زاد و ولد دام و احتمال 2 قلوزايي دام افزايش مي يابد.

وي افزود: با توجه به بارندگي هاي مناس��ب و مستمر 
در سال زراعي جديد، عشاير در تامين علوفه مورد نياز 
دام هاي خود به س��بب شرايط مساعد مراتع مشكلي 
ندارند ك��ه درنهايت اين ام��ر بر افزاي��ش عرضه دام 

تاثيرگذار است.
س��لطاني ادامه داد: با توجه به آنكه مصرف علوفه دام 
عشاير وابسته به مراتع است، از اين رو شرايط مساعد 
مراتع ناشي از بارندگي هاي اخير موجب شده است تا 

بخشي از نياز دامداران به واردات خوراك كاهش يابد.
به گفته اين مقام مس��وول، كاهش تقاض��ا به واردات 
نهاده هاي دامي بر شكسته شدن قيمت و تعادل بازار 
تاثيرگذار بوده است. وي با اشاره به اينكه احتكار دام از 
سوي دامداري ها و عشاير صرفه اقتصادي ندارد، بيان 
كرد: با توجه به آنكه دام به محض آماده شدن وارد بازار 
مي شود و امكان احتكار آن وجود ندارد، از اين رو مشكلي 

در عرضه دام نداريم.
مديرعامل اتحاديه دامداران با بيان اينكه كمبودي در 
عرضه دام از سوي عشاير وجود ندارد، اظهار كرد: با توجه 
به آنكه عشاير خود پرواربندي نمي كنند و دام خود را 
براي پرواربن��دي در اختيار پرواربند ها قرار مي دهند، 
از اي��ن رو نگه داري بيش از ح��د دام در واحد ها صرفه 
اقتصادي ندارد. س��لطاني با اشاره به اينكه بيش از 90 
درصد گوشت مورد نياز از منابع داخل تامين مي شود، 
بيان كرد: با توجه به شرايط مساعد توليد، در صورتي كه 
از قاچاق دام جلوگيري شود، حداكثر بايد 10 درصد نياز 

گوشت قرمز از طريق واردات تامين شود.
وي با اشاره به تاثير شرايط جوي بر عرضه دام از سوي 
عشاير گفت: در سال هايي كه علوفه به ميزان كافي در 

اختيار عش��اير قرار مي گيرد، از اين رو ممكن است به 
سبب شرايط مساعد مراتع، دام با يك هفته تاخير در 
بازار عرضه شود كه اين امر بر افزايش بهره وري توليد 

تاثير بسزايي دارد.

  كاهش قيمت دام زنده در راه است
حسين نعمتي رييس اتحاديه دامداران كشور از شرايط 
مس��اعد عرضه دام در بازار خبر داد و گفت: با توجه به 
بارندگي هاي اخير و شرايط مساعد مراتع، عرضه دام 

نسبت به ماه هاي گذشته در بازار بهبود يافته است.
رييس اتحادي��ه دامداران ادامه داد: ب��ا توجه به تاثير 
بارندگي هاي اخير در عرضه دام به بازار ناشي از شرايط 
مساعد علوفه در مراتع پيش بيني مي شود كه مجدد 

قيمت دام زنده و لاشه در روز هاي آتي كاهش يابد.
وي در واكنش به مباحث مطرح شده پيرامون امتناع 
عشاير از عرضه دام گفت: اگرچه در 2 تا 3 ماه اخير در 
عرضه دام محدوديت هايي وجود داشت، اما در شرايط 
كنوني به سبب افزايش عرضه در برابر تقاضا، خريداري 
وجود ندارد. نعمتي با بيان اينكه كمبودي در عرضه دام 
به بازار وجود ندارد، تصريح كرد: بس��ياري از دلالان با 
مطرح كردن اظهاراتي مبني بر امتناع عشاير و دامدار از 
عرضه دام قصد دارند بر افزايش قيمت ها دامن بزنند، در 
حالي كه به سبب افت قيمت دام زنده بايد نرخ گوشت 
در سطح فروش��گاه ها كاهش يابد، در غير اين صورت 

ارگان هاي نظارتي بايد وارد بازار شوند.

  كمب�ودي در عرض�ه دام از س�وي عش�اير 
نداريم

منصور پوري��ان رييس ش��وراي تامين كنندگان دام 
از افزاي��ش 70 درص��دي عرضه دام نس��بت به مدت 

مش��ابه س��ال قبل در بازار خبر داد و گفت: با توجه به 
افزايش زايش هاي توليد پاييز، زمستان و بهار امسال 
كمبودي در عرضه دام نداري��م. وي افزود: با توجه به 
شرايط مساعد مراتع ناشي از بارش هاي اخير، عرضه 
دام از لحاظ وزني در شرايط مناسبي قرار دارد. اين در 
حالي است كه سال گذشته به سبب خشكسالي هاي 
اخير با محدوديت هايي در عرضه روبرو بوديم. پوريان 
از ازدي��اد عرضه دام در ماه هاي آت��ي خبر داد و گفت: 
با وجود ش��رايط مناس��ب علوفه در مراتع پيش بيني 
مي ش��ود كه عرضه دام از سوي عشاير در خرداد و تير 
به اوج خود برس��د كه قطعا اين امر در شكسته شدن 
قيمت و ثبات بازار تاثيرگذار خواهد بود. رييس شوراي 
تامين كنندگان دام كش��ور عرضه دام با نرخ 40 تا 43 
هزار تومان را تكذيب كرد و افزود: هم اكنون قيمت هر 

كيلو دام زنده درب دامداري بين 32 تا 36 هزار تومان 
در نوسان اس��ت و تنها دلالان در ميادين به سبب بالا 
نگه داش��تن قيمت ها، دام زنده را با نرخ 40 تا 43 هزار 
تومان در ميادين عرضه مي كنند. وي ادامه داد: با وجود 
عرضه گسترده دام، چوبداران دام زنده را با نرخ پاييني 
از دامداران خريداري و با نرخ هاي بالايي در بازار عرضه 
مي كنند، در حالي كه به دليل وجود مرتع هاي فراوان و 
ازدياد عرضه دام در برابر تقاضا پيش بيني مي شود كه 
قيمت دام زنده و لاش��ه در ماه هاي آتي مجدد كاهش 
يابد. پوريان با بيان اينكه كمبودي در عرضه دام از سوي 
عشاير نداريم، گفت: با توجه به افزايش توليد و حفظ 
گله هاي مولد، عشاير سعي مي كنند بره هاي متولد پاييز 
و زمستان را به بازار عرضه كنند چرا كه بسياري از بره ها 

به سبب وزن بالاي توليد خريدار ندارد.
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 تحريم صنايع فلزي
به راحتي قابل مديريت است

رييس خانه معدن ايران به تشريح وضعيت معادن 
و صنايع معدني اي��ران و موفقيت هايي كه طي 
سال هاي اخير در اين حوزه حاصل شده پرداخته و 
تحريم هاي صنعت فلزي را كم اثر اعلام كرد ضمن 
آنكه مشكلات احتمالي كه در بنگاه ها ايجاد خواهد 

شد، به راحتي قابل مديريت خواهد بود.
محمدرضا بهرامن، در گفت وگو با ايس��نا، اظهار 
كرد: امريكا پ��س از تحريم ف��روش نفت ايران، 
اين بار دست بر روي صنايع ارزآور ايران گذاشته 
اس��ت. صادرات مواد معدني طي س��ال گذشته 
به ميزان 8.7 ميليارد دلار ب��ود كه در حدود 75 
درصد اين ميزان، مربوط به مس، س��نگ آهن و 

آلومينيوم است.
وي افزود: لزوماً همه كش��ورهاي هدف صادرات 
فلزات ايران حافظان منافع امريكا نيستند و بايد 
منتظر ماند تا ديد اين كشورها به چه صورت عمل 
خواهند كرد. ضمن اينكه اجرايي ش��دن اين امر 
نيازمند زمان زيادي اس��ت با اين حال اثرات اين 

تحريم به راحتي قابل مديريت است.
رييس خانه مع��دن ايران با بي��ان اينكه اگرچه 
مديريت برخي از بنگاه هاي بزرگ صنايع معدني 
و فلزي ايران در دس��ت دولت اس��ت، گفت: اما 
سهامداران عمده اين واحدهاي توليدي از بخش 
خصوصي هستند و س��هام آن در بورس نيز داد و 
ستد مي شود و سهم دولت در صنايع اين بخش، 

تنها در حدود 20 درصد است.
بهرامن تصريح كرد: ط��ي دوران پس از پيروزي 
انقلاب اسلامي، بخش معدن و صنايع معدني دچار 
تغييرات و تحولات گسترده اي شده است. صنايع 
مس، آهن و فولاد، س��رب و روي و از همه مهم تر 
طلا، همگي در دوران پس از انقلاب اس��لامي به 
نهايت شكوفايي خود رسيده اند. اگرچه به دليل 
تحريم ها يا نبود دانش فني، كشور با چالش هايي 
در زمينه اكتشاف، استخراج، فرآوري و استحصال 
ماده نهايي روبرو بوده است؛ اما با توليد دانش، توليد 
معدني هم محقق شده است. از اين نظر مي توان 
بخش فرآوري را نام برد كه شايد چرخه توليد در 

صنايع معدني را بتوان وامدار اين حوزه شمرد.
وي افزود: اما مهم تر از آن زنجيره فولاد است. فولاد 
شاخص پيشرفت صنايع و شاخص توسعه صنعتي 
محسوب مي شود در حالي كه در ساليان نه چندان 
دور، ايران با وجود اينكه حتي يك درام مغناطيسي 
نداش��ت، واردكننده آهن و فولاد و صادركننده 
سنگ آهن خام يا نهايتاً كنس��انتره سنگ آهن 
بوده است. ما اكنون به يكي از 10 توليدكننده برتر 
فولاد جهان تبديل شده ايم و زنجيره توليد فولاد 
را تكميل كرده ايم و برنامه ريزي شده است تا در 
افق 1404 به يكي از پنج توليد كننده برتر فولاد 
دنيا تبديل ش��ويم و اكنون نيز از صادركنندگان 
مطرح و مدعي فولاد در دنيا هستيم. البته كه در 
ساير حوزه ها نيز پيشرفت هاي قابل ملاحظه اي 
داشته ايم. با داشتن واحدهاي مطرح توليد مس، 
در زمره 17 توليدكننده بزرگ مس در دنيا با بيش 

از 400 هزار تن مس خالص در سال هستيم.
رييس خانه معدن ايران با بي��ان اينكه ايران در 
منطقه اي واقع ش��ده كه كش��ورهاي اطراف آن 
همچون تركيه، عربستان و كشورهاي حوزه خليج 
فارس با توجه به آهنگ رشد و توسعه اقتصادي به 
منابع معدني نياز دارند، گفت: اين در حالي است 
كه اين كشورها از نظر ذخاير معدني بسيار فقير 
هستند؛ حتي اين كشورها در صنايعي همچون 
فولاد سرمايه گذاري هم كرده اند اما مواد اوليه آنها 
وارداتي است؛ لذا ايران مي تواند منبع خوبي براي 
تأمين نيازهاي اين كشورها كه به سرعت در حال 

افزايش است، محسوب شود.
وي با تاكيد بر اينكه ايران با 18 درصد منابع گاز 
و 9 درصد منابع نفت در بين كش��ورهاي معدني 
دنيا موقعيت منحصر به فردي براي تأمين انرژي 
فعاليت ه��اي معدني به خصوص در ف��رآوري و 
فلزات دارد، گفت: اگرچه ما ذخاير كش��ف شده 
خوبي داريم اما جزو پنج كش��ور اول جهان نه در 
اكتشاف و نه در استخراج نيستيم. بطور طبيعي 
ذخاير قابل قبول تر از ما در درجه اول در مس، بعد 
از آن در آهن، س��رب و روي، كروم، منگنز و بقيه 
كاني هاي فلزي در دنيا وجود دارد، به همين جهت 
چون سهم بازار ما در دنيا پايين است، در اين زمينه 

تعيين كننده  نيستيم.

چرا لاستيك خودرو گران شد؟
رييس اتحاديه فروشندگان لاستيك در خصوص 
دلايل افزايش قيمت تاير پرايد در بازار افزود: هر 
كالايي كه تقاضايش زي��اد و عرضه اش محدود 
باشد، بطور حتم ش��اهد افزايش قيمت خواهد 
بود. داوود سعادتي نژاد در گفت وگو با خبرگزاري 
تسنيم، با اش��اره به اينكه در طول يك ماه اخير 
عرضه لاس��تيك از س��وي كارخانجات به بازار 
كاهش پيدا كرده است، اظهار داشت: همين توزيع 
نامناس��ب كالا عاملي ش��ده تا ما شاهد افزايش 
قيمت انواع تايرهاي سواري در سطح بازار باشيم.

وي ب��ا اعلام اينكه اگر توزيع همچنان كند و كم 
باش��د فروش تايرهاي قاچاق در بازار رونق پيدا 
مي كند، افزود: در حال حاضر قيمت تاير پرايد در 
كارخانه 284 هزار تومان است اما در بازار با قيمت 
530 هزار تومان به فروش مي رس��د. قيمت تاير 
سمند نيز در كارخانه 375 هزار تومان است اما 
در بازار با قيمت 510 هزار تومان فروخته مي شود.

رييس اتحاديه فروشندگان لاستيك در خصوص 
دلايل افزايش قيمت تاير پرايد در بازار افزود: هر 
كالايي كه تقاضاي��ش زياد و عرضه اش محدود 
باشد، بطور حتم شاهد افزايش قيمت خواهد بود.

سعادتي نژاد در مورد قيمت تايرهاي خودروهاي 
وارداتي نيز گفت: قيمت تايرهاي وارداتي متفاوت 
است اما از 650 هزار تومان به بالا شروع مي شود.

   برآورد آرا نشان مي دهد شهرستاني ها از نظر كلي آراي بيشتري دارند اما اين آرا پخش است و تعداد كانديداها به پخش شدن آرا كمك كرده است. 
در مقابل اتاق تهران به جز 40 راي خود تعداد زيادي از تشكل ها را همراه دارد و هرچند آراي آنها كمتر است اما كاملا منسجم هستند. برنامه ريزي و 
راهبر اين تيم بر عهده مسعود خوانساري و پدرام سلطاني است و همين مساله باعث شده است در صورت نياز بتوانند به سرعت تغيير استراتژي دهند. 
مساله اصلي كه در اين ميان فراموش شده اين است كه همه مي خواهند برنده انتخابات هيات رييسه باشند اما آيا كسي در اين ميان به فكر برنده شدن 
منافع ملي است؟ آيا شرايط موجود به سمتي پيش خواهد رفت كه بتوانيم اتاقي توانمند و در جهت ارتقا و پيشرفت حركت كنيم؟ آيا سايه اختلافات 
كمتر خواهد شد و همه يك صدا از كاهش مشكلات و افزايش GDP سخن خواهند گفت؟ اينها مواردي است كه در بازي لابي هيات رييسه فراموش 

شده و به جاي آنكه شايسته سالاري حرف اصلي را بزند توانايي هاي لابي گري و استراتژي تعيين كننده سرنوشت اتاق در دوره نهم گشته است.

برش



طلاي سياه 7 انرژي

رييس جمهوري طرح هاي آب و خاك آذربايجان غربي را افتتاح كرد 

سردشت؛ از شيميايي تا افتتاح سد 
گروه انرژي| 

دي�روز حس�ن روحان�ي رييس جمه�وري 
به آذربايج�ان غربي س�فر كرد تا بخش�ي از 
پروژه ه�اي طرح ه�اي آب و خاك ب�ه ارزش 
2 ه�زار و 200 ميلي�ارد توم�ان را افتتاح كند. 
رييس جمهوري كه در آيين افتتاح سد كرم آباد 
شهرس�تان پلدش�ت حضور پيدا ك�رده بود، 
از طري�ق ويدئو كنفرانس بهره برداري از س�ه 
سد س�يلوه، بويلاپوش و سردشت و همچنين 
تصفيه خانه آب ش�رب شهرس�تان سردشت 
و رب�ط را ني�ز كلي�د زد. او در جري�ان افتتاح 
طرح هاي »آب و خاك« توس�عه ام�روز ايران 
را نتيجه اتحاد همه اقوام و اقليت ها دانس�ت 
و تاكيد ك�رد: افتتاح طرح هاي بزرگ، پاس�خ 
قاطع ما به كساني است كه خيال مي كنند ملت 
ايران با فشار، سر خم مي كند. در جريان سفر 
رييس جمهوري به آذربايجان غربي س�ه سد، 
سه ايستگاه پمپاژ، ده ها كيلومتر كانال و خط 
لوله انتقال آب افتتاح ش�دند. »طرح توس�عه 
بهره ب�رداري از رودخان�ه ارس در مح�دوده 
آذربايج�ان غربي )ك�رم آباد(«، »طرح س�د 
سيلوه و شبكه هاي آبياري و زهكشي«، »طرح 
سد و نيروگاه سردش�ت« و »طرح غازان«، از 
مواردي است كه توسط رييس جمهوري افتتاح 
ش�دند، براي اين طرح ها 2 هزار و 200 ميليارد 
تومان س�رمايه گذاري صورت گرفته است. با 
بهره برداري از اين پروژه ها 15 هزار و 700 هكتار 
به پتانسيل اراضي كشاورزي استان آذربايجان 
غربي افزوده ش�د و زمين هاي قابل كشت اين 

استان را به 46 هزار و 500 هكتار رساند.

از تابستان 66 و حمله شيميايي صدام به سردشت تا 
به امروز، اين منطقه روزهاي زياد و قصه هاي فراواني 
را از سر گذرانده است، اما چيزي كه هنوز جلب توجه 
مي كند سرس��بزي بي همتا و بوي گلي است كه در 
فضاي اين شهر پيچيده اس��ت. شهري كه حالا قرار 
اس��ت 80 هزار نفر س��اكن و 7800 هكتار از اراضي 
كش��اورزي اش با افتتاح سد سردشت سيراب شوند. 
طرحي كه افتتاح آن در كنار چند پروژه ديگر زمينه 
سفر حس��ن روحاني رياست جمهوري به آذربايجان 

را فراهم كرد. 
به گزارش »تعادل« رييس جمهوري در سخناني كه 
در جريان افتتاح پروژه هاي موسوم به آب و خاك در 
آذربايجان غربي و كرمانشاه مطرح مي شد عنوان كرد: 
روزگاري س��فر به اين س��رزمين براي تأمين امنيت 
صورت مي گرفت اما امروز سفر به اين خطه از كشور 
براي توسعه زيرساخت ها و انجام سرمايه گذاري هاي 

بزرگ و براي توسعه و آباداني صورت مي گيرد.
 رييس جمهوري گفت: ما در سال هاي گذشته عمده 
سفرهايي كه به مناطق مختلف انجام مي داديم براي 
توس��عه امنيت مناطق بود و يكي از اين س��فرها در 
س��ال 1360 توسط كميسيون دفاع مجلس شوراي 
اس��امي به منطقه پيرانش��هر و سردشت انجام شد 
كه اكنون اين سفرها تبديل به آباداني و امنيت براي 

مردم شده است.
 به گزارش »تعادل« سردشت از مناطق كردنشين 
ايران كه يكي از مناطق آسيب ديده ايران در جريان 
جنگ تحميلي بوده و بمباران شيميايي آن توسط 
رژيم صدام، جان 110 غيرنظامي را گرفت، در جريان 
مراسم ديروز ميزبان يكي از پروژه هايي طرح آب و 
خاك به نام س��د سردش��ت بود كه درست در نقطه 
صفر مرزي اجرا شده است. بهروز مرادي مديرعامل 
شركت آب نيرو در خصوص اين سد عنوان كرد: سد 
مخزني سردشت با هدف استفاده بهينه از پتانسيل 
منابع آبي موجود، تأمين ان��رژي برق آبي موردنياز 
كشور، تأمين آب شرب حدود 80 هزار نفر از ساكنان 
منطقه و تأمين آب كشاورزي حدود 7800 هكتار 

اراضي شهرس��تان سردش��ت احداث ش��ده است. 
حجت الاسام حسن روحاني در ادامه صحبت هايش 
در مراس��م افتتاحيه طرح ه��اي آب و خاك عنوان 
كرد: امروز افتتاح ها از پلدشت در شمال آذربايجان 
غربي تا سردش��ت در جنوب اين استان و از منطقه 
آذري نشين تا منطقه اي كرد نشين انجام مي شود 
كه همين افتتاح ها نشانه وحدت و اتحاد ايرانيان در 

اين سرزمين مقدس است.
وي تصريح كرد: براي نظام اس��امي اقوام و قبايل و 
مذهب و امثالهم اهميت ندارد بلكه آنچه مهم اس��ت 
پيشرفت، استقال و ارتقاي قدرت ايران زمين است 
و هر قدمي كه براي توسعه كشور بر مي داريم معناي 

زيباتري به نسبت سال هاي گذشته دارد.
روحان��ي گفت: اي��ن روزها آدم ه��اي جديدالورد به 
دنياي سياس��ت فك��ر كرده ان��د مي توانند عظمت 
ايران را بش��كنند در حالي كه م��ا در روزهاي تحريم 
شاهد ش��كوفايي روز افزون هستيم و اين پاسخ ما به 

كاخ سفيد است.
رييس جمهور گفت: افتتاح  پروژه هاي بزرگ روزهاي 
اخير در كرمانش��اه و آذربايجان غرب��ي كه در دوران 
تحريم محقق ش��د پاسخ مناس��بي به كاخ سفيد و 

سياست مداران تازه كار است.
وي گفت: كاخ س��فيد اعام مي كند كه مردم ايران 
بايد از حمله ما بترسند و دو ساعت بعد فشار پنتاگون 
باعث مي شود رييس جمهوري امريكا اعام كند كه ما 
قصد تحريم و حمل��ه نداريم و اين همان قدرت ملت 

ايران است.
حجت الاسام والمس��لمين روحاني افزود: ايمان و 
اخاص مردم ما همان قدرت بزرگي است كه ملت 
ما را در برابر بزرگ ترين قدرت هاي جهان س��رافزار 
كرده است؛ البته توطئه دشمنان به زندگي مردم ما 
فشار وارد كرده، ولي اين مردم را نمي تواند بشكند.

وي ادامه داد: در دوران انقاب افرادي داش��تيم كه 
شاق مي خوردند و حرف زشت مي شنيدند، ولي به 
اصطاح زندان نمي بريدند؛ حالا هم ش��ايد ملت در 
فشار قرار گيرد ولي سر تس��ليم در برابر قلدرمآبان 

فرود نمي آورد.
رييس جمهوري در خصوص طرح هايي كه در افتتاح 
آن حض��ور يافت عنوان ك��رد: در زمينه آب و خاك 
تاش ها باعث خوداتكايي و اشتغال شده و امروز ما 
دو سد را افتتاح كرديم؛ در طول اين 6 سال 50 سد 
افتتاح شده است و باز هم در دو سال آينده سدهاي 
ديگري هم افتتاح خواهد ش��د و تا دو س��ال ديگر 

سدهاي ما به بيشتر از 60 سد مي رسد.
وي ادام��ه داد: از لحاظ سياس��ي افتتاح طرح هاي 

عمراني از پلدشت شروع و تا سردشت ادامه دارد.
رييس جمهوري بيان ك��رد: اين افتتاح ها از مناطق 
آذري نشين در خوي و ماكو آغاز و تا مناطق كردزبان 
پيرانشهر و سردشت گسترده شده كه نشان دهنده 
وحدت و اتحاد ايرانيان عزيز در اين كشور است كه 
لهجه و زبان و گويش مطرح نيست، بلكه پيشرفت و 

آباداني اين منطقه مهم است.
روحاني ب��ا بيان اينك��ه قدم هايي كه ام��روز براي 
پيشرفت كشور برداشته مي شود نسبت به سال هاي 
گذشته معناي بهتري دارد، گفت: امروز در شرايط 
تحريم قرار داريم و آدم ه��اي جديدالورود در عالم 
سياست فكر كرده اند كه مي توانند عظمت ملت ايران 
را در هم بش��كنند و حركت در مسير توسعه، پاسخ 
قاطع ما به كاخ سفيد است كه در روزهاي تحريم نيز 

در مسير آباداني كشور گام برمي داريم.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: اين افتتاح ها پاسخ 
صريح و قاطع در برابر آنهايي است كه تصور مي كنند، 
مي توانند سر ملت ايران را در برابر زياده خواهي خود 
خم كنند، اما ملت ايران هميشه ايستاده و سربلند 

بوده و امروز هم اينچنين خواهد بود.
رييس جمهوري با اشاره به رسيدن تراز آب درياچه 
اروميه ب��ه 5.3 ميليارد متر مكعب در س��ال جاري 

گفت: ام��روز از اينك��ه حال درياچه خوب اس��ت، 
خوشحاليم.

حجت الاس��ام والمسلمين حس��ن روحاني عصر 
سه شنبه در آيين افتتاح سد سيلوه پيرانشهر افزود: 
ساخت سد س��يلوه در پيرانشهر از طرح هاي مهم و 
تاثيرگذار دولت هاي يازدهم و دوازدهم در راستاي 
احياي درياچه اروميه اس��ت ك��ه آب را به اين پهنه 

آبي منتقل مي كند.
روحاني ابراز اميدواري كرد وضعيت درياچه اروميه 
با تكميل و افتتاح طرح هاي خاص در دست اجرا به 

نقطه مطلوب برسد.
رييس جمهور اف��زود: بهره برداري از س��د مخزني 
كرم آب��اد 19 هزار هكت��ار از اراضي اي��ن منطقه را 
س��يراب و آباد مي كن��د و اين تح��ول بزرگي براي 

كشاورزي و دامپروري در اين منطقه است.
روحاني تصريح كرد: امروز زمينه هاي مستعد براي 
توسعه اشتغال در اين منطقه فراهم است و مي تواند 

اشتغال وسيعي را ايجاد كند.
رييس جمهور با بيان اينكه در سال گذشته آب پشت 
سدهاي كش��ور حدود 25 ميليارد متر مكعب بوده 
و امس��ال اين ميزان حدود 41 ميليارد متر مكعب 
است، گفت: اين نشان مي دهد كه خداوند نعمت آب 
را به اين كشور و مردم ارزاني داشته و بايد در زمينه 

توسعه كشاورزي و معيشت مردم تاش كنيم.
روحاني با بيان اينكه از ابتداي دولت يازدهم تاكنون 
هر هفته 30 روستا به شبكه آبرساني سالم، 8 روستا 
به برق و روزي 10 روس��تا به ش��بكه سراسري گاز 
كشور متصل شده و مي شوند، گفت: اينكه توانستيم 
4 سال پشت سر هم در گندم خودكفا شويم و امسال 
هم اينگونه خواهد بود، نشان دهنده تاش هايي است 
كه صورت گرفته است. همچنين با وجود خسارات 
سيل در خوزستان و از بين رفتن 150 هزار هكتار از 
اراضي گندم، برداشت اين محصول امسال بيشتر از 

سال گذشته خواهد بود.
رييس جمهور با اش��اره به ضرورت بيان آمار و ارقام 
خدمات دولت در بخش هاي مختلف به مردم، گفت: 
دولت جزيي از مردم اس��ت و مس��وولان رده بالاي 
كش��ور نيز افتخارش��ان اين اس��ت كه خادم مردم 
هستند، البته اين به معناي عدم وجود نقص و اشكال 
دولت و عدم وجود مشكل در زندگي مردم نيست، اما 
با وجود مشكات روحيه، فداكاري، اتحاد و حمايت 

مردم براي همگان افتخارآفرين خواهد بود.

  به مولفه هاي بين المللي پايبنديم 
رضا اردكانيان، وزير نيرو نيز در اين مراسم حاضر بود. او 
درباره طرح هاي آب و خاك گفت: طرح هاي مهار آب 
12 استان مرزي ايران در حال انجام است و تمامي اين 
طرح ها با پايبندي به 13 مولفه بين المللي براي رعايت 
حقوق همسايگان در حال انجام هستند و همكاري هاي 
آبي دوس��تانه ايران با كشورهاي همس��ايه در زمينه 
رود ارس كه بيش از 50 س��ال قدمت دارد، در جهان 
منحصربه فرد بوده و نشانگر توجه اين كشور به حقوق 

كشورهاي ديگر در زمينه مهار آب هاي مرزي است.
او در جريان مراس��م افتتاح سد سيلوه پيرانشهر يكي 
از طرح هايي كه رييس جمهوري به مناس��بت افتتاح 
آن به آذربايجان غربي س��فر كرده است، عنوان كرد: 
16 هزار هكتار از اراضي كشاورزي آذربايجان غربي از 
طرح هاي آب افتتاحي در روز جاري بهره مند مي شود. 
وي اضافه ك��رد: اين طرح ها با هزينه 22 هزار ميليارد 
ريالي در ادامه پروژه هاي توسعه منابع آب و خاك ايران 
در استان هاي مرزي به بهره برداري مي رسد.اردكانيان 

با اشاره به اينكه اين طرح ها در حوزه سدهاي كرم آباد 
پلدشت، سيلوه پيرانشهر، سردشت و بوياپوش خوي 
اجرا شده است، اضافه كرد: امروز سه سد، سه ايستگاه 
پمپاژ، ده ها كيلومتر كانال و خط لوله انتقال آب افتتاح 
مي شود.وزير نيرو ادامه داد: از عوايد اجراي اين طرح ها، 
بيش از سه ميليون و 400 هزار نفر استفاده مي كنند كه 

رقم جمعيتي قابل توجهي است.
ايران تاكنون 3 هزار و 400 ميليارد تومان در طرح هاي 
آب و خاك هزينه كرده است كه طرح هايي كه ديروز 
افتتاح شدند 2 هزار و 200 ميليارد تومان از اين سهم 
را به خود اختصاص مي دهن��د. طرح هاي آب و خاك 
با سبك و س��ياق فعلي از سال 93 شتاب گرفتند. اين 
طرح ها بطور كلي شامل 61 طرح و 120 پروژه هستند 
كه در 12 اس��تان مرزي در 12 اس��تان م��رزي ايران 
)سيس��تان و بلوچستان، خراس��ان جنوبي، خراسان 
رضوي، خراسان شمالي، گلستان، اردبيل، آذربايجان 
شرقي، آذربايجان غربي، كردستان، كرمانشاه، ايام و 

خوزستان( اجرا مي شوند. 
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تداوم افزايش قيمت نفت 
ولي كم شتاب

تسنيم|  به دنبال بروز نشانه هايي از اينكه اوپك تا 
پايان امس��ال محدوديت توليد را ادامه خواهد داد و 
در حالي كه تنش ها بين ايران و امريكا همچنان در 
سطح بالايي قرار دارد، قيمت نفت امروز در بازارهاي 
جهاني افزايش داشت.به گزارش رويترز، قيمت هر 
بشكه نفت برنت ديروز با 41 س��نت افزايش به 72 
دلار و 28 س��نت رسيد. قيمت نفت خام امريكا نيز 
سه شنبه با 33 سنت افزايش به 63 دلار و 43 سنت 
رسيد.بانك  اي ان زد در يادداشتي نوشت: »پس از آنكه 
خبرهايي در مورد قصد اوپك براي تداوم كاهش توليد 
منتشر شد، قيمت نفت امروز را افزايشي آغاز كرده 
است.«سازمان كشورهاي صادر كننده نفت )اوپك( 
به اضافه روس��يه و چند توليد كننده ديگر از ابتداي 
امسال توليد نفت خود را كاهش داده اند. عربستان 
به عنوان بزرگ ترين توليد كننده عضو اوپك از تمايل 
خود براي ادامه كاهش توليد سخن گفته است. بانك  
اي ان زد در تحليل خود نوشته كه افزايش تنش ها در 
منطقه خاورميانه به معناي نگراني از اختال در عرضه 

نفت با بالا رفتن قيمت ها در بازار است.

كوتاه از دنياي انرژي

نرخ جديد سي ان جي ابلاغ شد
شانا| شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران 
با صدور اطاعي��ه اي نرخ جديد )س��ي ان جي( را 
اعام كرد.براساس اين اطاعيه، نرخ فروش كنوني 
سي ان جي به ازاي هر كيلوگرم 6 هزار ريال است كه 
با اعمال نرخ جديد، افزايش قيمت اين سوخت پاك 

كمتر از 10 درصد خواهد شد.«

ضرر ميلياردي نفت سمي
 به روسيه 

تسنيم| روسيه در دو هفته اول ماه مه پس از كشف 
آلودگي نفت در جريان خط لوله به سمت اروپا، يك 
ميليارد دلار درآمد صادرات خود را از دس��ت داد. به 
گزارش رويترز، هزينه نهايي اين آلودگي چندين برابر 
است ولي به نظر نمي رسد در اين مرحله به دورنماي 
حساس رش��د اقتصادي اين كشور يا به ارزش روبل 
آسيبي رسيده باش��د. روس��يه هزينه وارد شده به 
اقتصادش را تخمين نزده اس��ت. در اواسط ماه مه، 
الكساندر نواك كل آسيب وارده توسط نفت آلوده را 
زير 100 ميليون دلار اعام كرد ولي مشخص نبود او به 
چه چيزي اشاره مي كند. تخمين خسارت يك ميليارد 
دلاري بر اساس ارقام صادرات از منابع آشنا با اطاعات 
وزارت انرژي و ميانگين ماهيانه صادرات از خط لوله 

دروژبا در سال گذشته صورت گرفته است.

 درخشش روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان 
در ششمين جشنواره ستارگان روابط عمومی ايران

در آستانه 27 ارديبهشت ماه، گراميداشت 
روز ارتباطات و روابط عمومی، شرکت فولاد 
خوزستان موفق به دريافت تنديس ستاره 
طلايی روابط عمومی ايران شد. ششمين 
جشنواره س�تارگان روابط عمومی ايران 
عصرگاه 25 ارديبهشت ماه ۹۸ با حضور 
نخب�گان اي�ن ح�وزه در مجموعه تلاش 
وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی برگزار 
ش�د. به گزارش خبرن�گار روابط عمومی 

و به نق�ل از دبيرکل خان�ه روابط عمومی 
ايران و دبير جش�نواره س�تارگان روابط 
عمومی، در اين رويداد روابط عمومی های 
برتر در بخش های ستاره ارتباطی دولت، 
س�تاره طلايی، ستاره شايستگی، ستاره 
پيشکسوت، ستاره آموزشی، ستاره زرين، 
ستاره ملی و ستاره خدمت برگزيده شدند. 
روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان در 
ششمين جشنواره ستارگان روابط عمومی 

اي�ران با ارائ�ه مس�تندات و گزارش های 
عملک�ردی متع�دد، مراح�ل داوری را با 
موفقيت طی نمود و با بررسی و رای هيات 
داوران »ستاره طلايی روابط عمومی« در 
سال ٩٧ را کسب نمود.  اين گزارش حاکی 
اس�ت غلامرض�ا فروغی نيا مدي�ر روابط 
عمومی شرکت فولاد خوستان، تنديس 
ستاره طلايی را از مسئولان برگزاری اين 

جشنواره دريافت کرد.

گزارش كميسيون اصل 90 مجلس 

ايسنا| بهرام پارسايي س��خنگوي كميسيون اصل 
90 مجلس در جلسه علني بعد از ظهر ديروز سه شنبه 
مجلس و در جريان قرائت گزارش كميسيون اصل 90 
درباره  حادثه آتش سوزي پتروشيمي بوعلي سيناي 
ماهشهر گفت: حادثه آتش سوزي مجتمع پتروشيمي 
بوعلي س��يناي ماهش��هر غير عمدي بوده ولي قصور 
واحدهاي مديريت، تعمير و بهره برداري، منابع انساني، 
آموزش و آتش نشاني محرز است كه برخوردهاي لازم 

انجام شده است.
به گفته  وي طبق اين گزارش ايمني، بهداشت و محيط 
زيست معمولًا از اولويت شركت هاي خصوصي نيست و 
ضرورت دارد نهادهاي حاكميتي در اين خصوص نظارت 
جدي تري را اعم��ال كنند. همچنين توج��ه به پدافند 
غيرعامل و مديريت بحران بايد ب��ه موضوعات ايمني و 

بهداشت و محيط زيست اضافه و به آن عنايت ويژه شود.
س��خنگوي كميس��يون اصل 90 مجلس با تاكيد بر 
ض��رورت اعمال نظ��ارت موثر وزارت نف��ت و رعايت 
استانداردهاي صنعت نفت در طراحي و ساخت و اجراي 
طرح هاي پتروشيمي يادآور شد: با تغيير تيم مديريتي 
مجتمع در ماه هاي اخير توجه ويژه اي به مباحث ايمني 

شده و اقدامات قابل قبولي انجام شده است.
وي همچنين گفت: با وجود وعده هاي اوليه مسوولان 
هلدينگ مبني بر بازسازي تاسيسات آسيب ديده ظرف 
كمتر از دو ماه و با گذش��ت دو سال از اين حادثه هنوز 
مراحل اجرايي نصب برج تفكيك پارازايلين و مخزن 

ذخيره نفت آغاز نشده است.
پارسايي همچنين گفت كه گزارش هاي واصله حاكي 
از فعاليت مناسب مجتمع و حتي افزايش توليد و بهبود 
وضعيت مالي مجتمع پتروش��يمي بوعلي س��يناي 

ماهشهر است.
در بخش ديگري از اين گزارش نيز كه از سوي سخنگوي 

كميسيون اصل 90 مجلس قرائت شد، آمده است: 
1. به كارگيري صفحات مسدود كننده غيراستاندارد 
و دست ساز و پيچ و مهره هاي نامناسب براي مسدود 

نمودن دهانه خطوط لوله ورودي و خروجي
٢. كمبود تجهيزات و مواد اوليه مناسب اطفاء حريق اعم 

از فوم و كمبود فشار آب آتش نشاني مورد نياز
3. عدم آمادگي كامل سامانه اطفاي حريم مجتمع

٤. كيفيت نامناسب لايه لاستيكي سقف شناور مخازن 
و سهل انگاري مديريتي در رفع عيب
5. عدم اولويت بندي در اطفاي حريق

6. وعده هاي غيركارشناس��ي بازس��ازي بخش هاي 
آسيب ديده در مدت كوتاه

7. خسارت هاي سنگين مالي به تأسيسات، دستگاه ها، 
ماش��ين آلات و زيان هاي وارده ناشي از توقف توليد و 

عدم النفع
8. عدم رعايت برنامه ريزي تعميرات دوره اي تجهيزات

9. سهل انگاري هاي مديريتي در تعمير پمپ ها
10. عدم رعايت الزامات ايمني، بهداشت، محيط زيست 

و پدافند غيرعامل در طراحي، ساخت و نصب مخازن
11. س��هل ان��گاري در آموزش و باز آم��وزي دوره اي 

منابع انساني
12. عدم حضور كارشناسان و نيروهاي ماهر كارگري 

در ايام تعطيل
به دنبال حادثه مذكور عاوه بر هيات اعزامي توس��ط 
كميسيون انرژي، سازمان بازرسي كل كشور نيز تيم 
كاملي از كارشناسان سازمان و سازمان آتش نشاني را 
براي بررسي علل حادثه در شركت پتروشيمي بوعلي 
سينا مستقر مي كند و همزمان تيم تحقيق وزارت نفت 
با حضور كارشناسان وزارت نفت، شركت ملي صنايع 
پتروشيمي و هلدينگ خليج فارس مامور بررسي علل 

حادثه آتش سوزي مي شوند.
بر اساس نتايج گزارش سازمان بازرسي كل كشور، گروه 
تحقيق وزارت نفت و شركت بيمه گونينگهام )مشاور 
بيمه ايران( حادثه آتش سوزي در مجتمع بوعلي سينا 

غيرعمدي تشخيص داده شده است.

آتش سوزي پتروشيمي بوعلي عمدي نبود
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بررسي تاثير »اميد اجتماعي« بر »جنگ اميد« در گفت وگو با هادي خانيكي؛ 

همه بايد به فكر ايران باشيم
»هادي خانيكي« استاد برجسته علوم ارتباطات 
معتقد است: جامعه ايران، جامعه اي هست كه حيات 
در آن جاريس�ت و در درونش ظرفيت هايي وجود 
دارد كه اين جامعه فرو نمي پاش�د. اما ش�رط لازم 

تحققش اين هست كه همه ما به فكر ايران باشيم.
»هادي خانيكي« در گفت وگو با ايرنا به بررسي ابعاد 
مختلف موضوع اميد اجتماعي پرداخت.  خانيكي 
كه به عنوان تئوريسين ايده گفت وگوي تمدن ها در 
محافل سياسي و علمي مطرح است در اسفند ماه 
1396 بيست سال پس از طرح موضوع گفت وگوي 
تمدن هاي توس�ط رياس�ت دول�ت اصلاحات در 
سازمان ملل به عنوان دبير علمي اولين همايش ملي 
»اميد اجتماعي« كه ازسوي موسسه رحمان برگزار 
شد، اين مفهوم جديد را وارد فضاي گفتمان سياسي 
و اجتماعي ايران كرد.  مفهومي كه اين روزها بارها 
با عباراتي متفاوت از سوي رييس جمهوري و ديگر 
سياستمداران و تحليلگران ايراني مطرح مي شود. 
همزماني رونمايي از كتاب اميد اجتماعي كه شامل 
مجموعه مقالات ارايه شده در همايش اسفند ماه 
سال 96 با سخنراني دكتر روحاني مبني بر اينكه 
تحريم هاي يك جانب�ه آمريكا عليه ايران جنگي 
است عليه اميدواري ايرانيان، بهانه مناسبي بود تا به 
سراغ مبدع اصطلاح اميد اجتماعي برويم و نسبت 

آن را با »جنگ اميد« جويا شويم. 

  آقاي دكتر خيلي متشكر هستيم كه براي گفت وگو 
در موضوع اميد به ما وقت دادي�د. به عنوان اولين 
سوال از شما مي پرسم توجه به اين نكته كه شما در 
ابتدا با طرح ايده گفت وگوي تمدن ها دولت خاتمي 
به بيان دغدغه هاي خود پرداختيد اما در اين سال ها 
با گذر از آن ايده مدتي به پيگيري گفت وگوي ملي 
پرداختيد و امروز بحث از اميد اجتماعي مي كنيد، آيا 

خودش نشانه شكست يك اميد نيست؟ 
بس��م الله الرحمن الرحيم. خوش بختانه در خلال و پس از 
برگزاري همايش اميد اجتماع��ي خبرگزاري جمهوري 
اسلامي از جمله رسانه هايي بود كه در تمام مراحل انجام اين 
پروژه به عبارتي آلوده مساله اميد شد و اين مساله را رها نكرد. 
من در پاسخ به سوال شما ابتدا به تجربه اي اشاره مي كنم، 
اگرچه تصميم به برگزاري همايش اميد اجتماعي در ايران 
پيش از وقوع اعتراضات و انتقادات دي ماه 96 اتخاذ شده بود، 
اما برگزاري آن درست يك ماه پس از وقوع آن ناآرامي ها انجام 
گرفت و بر اساس اين تقارن و زمينه اجتماعي، انتظار داشتيم 
تا طبيعتا اين عنوان خيلي وجه عمومي پيدا نكند. ولي كرد 
و اين نشان مي داد كه مساله اميد فراتر از سطح، به لايه هاي 

زيرين و عمق جامعه و فرهنگ ارتباط دارد. 
پس از پايان همايش هم از س��وي موسسه رحمان، ديگر 
جوامع علمي و بالطبع خود من تلاش شد اين ايده را نه فقط 
به يك مفهوم، بلكه به يك مقوله و كنش اجتماعي تبديل 
كنيم. در همين راستا انتشار محتواي همايش در رسانه ها، 
برگزاري كارگاه هاي متعدد، ايجاد پنل هاي گفت وگو و نهايتا 
هم انتشار كتاب، همگي حاصل اين تلاش ها و نشان دهنده 
يك نياز و تشنگي در جامعه بود. به اين اعتبار مي توانم بگويم 
وقتي كه يك پدي��ده و مفهومي مخاطبان خودش را پيدا 
مي كند و كنشگراني آن را پيگيري مي كنند، معلوم مي شود 

بيشتر از جنس اميد هست تا نااميدي. 
ولي به لحاظ نظري اينكه به دغدغه هاي خود من اش��اره 
كرديد كه از يك گس��تره وس��يع تري مانند گفت وگوي 
تمدن ها به گفت وگوي ملي و سرانجام به اميد اجتماعي 
رسيده است. همين اميد اجتماعي هم ممكن است در ادامه 
مسيرش به مقوله هاي خردتري برسد و جنبه هاي عملياتي 
و اجرايي تر پيدا كند. به عنوان مثال اميد مدني خودش يك 
موضوعي است كه ان شاء الله همايش دوم اميد اجتماعي 
آن را دنبال خواهيم ك��رد. به اين معنا كه الگوهاي تحقق 
اميدآفريني اجتماعي چه هستند؟ در قالب شخصيت ها، 
شبكه ها، نهادها و امثال اينها چگونه مي شود آن را پيگيري 
كرد و نهايتا نقش نهادهاي مدني و اصناف در اميد اجتماعي 

چگونه هست؟ 
در پاسخ به سوال شما بايد بگويم من فكر مي كنم اگر يك 
موضوع كلان را به اش��كال اجرايي تر و عملياتي تر تبديل 
كنيم خودش اتفاقا معنا دادن و ظرفيت بخشيدن به همان 

مقوله بزرگ است. 
  يعني اين سير را شما يك سير نزولي نمي دانيد 
و بلكه آن را در قالب عملياتي و اجرايي كردن ايده 

اوليه تعريف مي كنيد؟ 
بل��ه. فرايند تبديل ايده به ميدان عمل هس��ت. وقتي ما 
از گفت وگوي تمدن ها صحبت مي كني��م. بالاخره اين 
گفت وگو طرفين تمدن��ي و فرهنگي دارد و نهاد تمدن و 
فرهنگ متكي به واحدهاي كوچك تري هست كه ملت ها 
هستند. اين ايده مي گويد ملت ها بايد بتوانند در گستره 
بيش��تري از مرزهاي خودشان صحبت كنند. همينطور 
زماني كه از گفت وگوي ملي صحبت مي كنيم اين گفت وگو 

مولفه هايي دارد كه از جمله آنها اميد اجتماعي است. 
توجه ش��ود ادعاي من اين نيست كه ساير مولفه هاي 
گفت وگوي ملي تماما استخراج شده و روشن و بدون 
مناقشه هستند و فقط اميد اجتماعي محل مناقشه است. 
ولي فكر مي كنم نسبت وثيقي ميان اميد اجتماعي و 
مساله گفت وگو وجود دارد. يعني ما هر چه در گروه هاي 
فروبسته بيشتر به لحاظ اجتماعي، فرهنگي، سياسي 
يا حتي اقتصادي قرار بگيريم، از اميد هم فاصله بيشتر 
گرفته ايم. يا متقابلا اگر اميد وجود داش��ته باش��د، به 
صورت طبيعي شاهد گش��ودگي خواهيم بود. چرا كه 
اميد في ذاته كشف شدني نيست، بلكه خلق مي شود. 
به همي��ن دليل براي خلق اميد باي��د ظرفيت هايي و 
فرصت هايي شناخته يا خلق شود و اين يعني نياز هست 

تا به به سمت گفت وگو حركت شود. 
   در اولين همايش اميد اجتماعي دكتر غلامرضا 
كاشي تحليلي ارايه دادند در خصوص وضعيت 
اميد در ايران پس از انقلاب. ايشان معتقد بودند 
كه در تقريبا دو دهه اول پس از پيروزي انقلاب 

اميد موجود در جامعه امي�د به تحقق آرزوها و 
آمال ها بود و كنش هاي اجتماعي بر اين اساس 
محقق ش�د. بعد از اين دوره با پديده اي مواجه 
هس�تيم با عنوان اميد به برطرف شدن دردها 
و آلام  جاي س�نخ قبلي اميد را مي گيرد. به اين 
معنا كه مردم مشكلات و كمبودهايي داشتند و 
اميدوار براي برطرف شدن آنها به تلاش و كوشش 
مي پرداختند. در پايان هم دكتر كاشي معتقدند 
در ش�رايط امروز جامعه ما حتي سنخ دوم اميد 
هم ديگر مش�اهده نمي ش�ود و در توصيف آن 
مظنون به بروز نااميدي هس�تند. بر اساس اين 
تبيين مي شود نقطه عطف تغيير وضعيت جامعه 
از اميد به تحقق آرزوها و آلام به اميد براي برطرف 
ش�دن دردها و آلام را تقريبا همان زماني دانست 
كه نظريه گفت وگوي تمدن ها مطرح مي شود. در 
ادامه هم طرح ايده گفت وگوي ملي در برهه ايست 
كه جامعه به دنبال برطرف كردن دردها و رنج هاي 
خود است. اما اين مساله هم عملا محقق نمي شود تا 
اينكه امروز به بحث اميد اجتماعي مي رسيم. آيا بين 
تحليل آقاي كاشي و تجربه زيسته نظري خودتان 

تناسب و همپوشاني مشاهده مي فرماييد؟ 
به نظر من اگر خواسته باشيم نگاهي اجتماعي به فرايند 
طرح آرمان ها و آرزوها و تحقق آنها داش��ته باش��يم، بله 
مي توانيم بگوييم كه انقلاب ها به طور عام و انقلاب اسلامي 
ما به طور خاص، وقتي به وقوع پيوست، انفجار آرمان ها و 
اميد ها بود. يعني در واقع انباشتي از هرچه جامعه ايراني و 
ملت ايران از انقلاب مشروطه تا انقلاب اسلامي در پي آن 
بود و برآورده نشده بود به يكباره در مقطع انقلاب اسلامي و 

پس از پيروزي آن طرح شد.  اما طبيعتا پس از گذشت مدت 
زماني جامعه در مواجهه با مسائل زميني از محدوديت ها و 
موانعي كه انقلاب دچار آن شد از اختلافات سياسي، جنگ، 
تروريسم، مش��كلات اقتصادي، ضعف ها و نارسايي هاي 
مديريتي و مس��ائل مزمن و متراكمي كه وجود داشت، 
طبيعتا سطح آرمان ها و آرزوهايش پايين تر مي آيد. تعبير 
دكتر كاشي درست است كه از اميد به تحقق آرزوها و آمال 
به اميد به برطرف شدن رنج ها و آلام كاسته مي شود.  اما 
اينكه رسيدن به اين مرحله را بايد به معناي تنازل گرفت 
مورد بحث است. از طرف ديگر بايد بحثي هم در خصوص 
س��طح خود آن آرمان ها و انتظارهاي اوليه پرداخت. آنها 
هم خيلي تحقق يافتني، حداقل در كوتاه مدت نبودند. با 
اين نگاه پس واقع بين شدن و رسيدن به واقعيت ها به نظر 
من معناي تنازل ندارد، بلكه درك يك جهان واقعي است. 
گفت وگ��وي تمدن ها از اول هم مط��رح بود كه يك ايده 
هست و مس��اله اين بود كه ايده را به چه صورتي مي توان 
به يك برنامه تبديل ك��رد. آن برنامه حتي زماني صورت 
رس��مي و سياس��ي هم به خود مي گرفت ك��ه در قالب 
مصوبات نهادهاي بين المللي مثل سازمان ملل و يونسكو 
در مي آمد. مصوباتي كه بحث مي كردند چگونه دولت ها 
در كنار نهادهاي بين المللي و نهاد مدني بتوانند همپذيري 
و همزيستي مسالمت آميز داش��ته و با درك و همكاري 

متقابل مسائل را پيش ببرند. 
  بحث اينجاس�ت كه ظاهرا در عمل وقتي ايده 
گفت وگوي تمدن ها طرح ش�د، در اجرا متوجه 
ش�ديد بس�ترهاي لازم براي تحقق ايده وجود 
ندارد پس عقبگرد هايي صورت گرفت تا بستر 
مورد نياز فراهم گ�ردد. اما در عمل مي بينيم در 
بيست سال اخير گام به گام عقبگرد انجام شده و 
روز به روز از تحقق ايده اصلي فاصله گرفته ايم. 

عقب نشيني هايي كه اگر بخواهيم با نظريه دكتر 
كاشي مقابله اش بدهيم به نوعي تلاش در تقابل و 
ضديت با حركت اجتماع بوده است. به اين صورت 
كه ايده گفت وگوي تمدن ها هرچند تعديل يافته 
آرمان هاي ابتداي انقلاب است، اما خودش يك 
ايده جهاني و از جنس همان آرمان هاييست كه 
در دو دهه ابتداي انقلاب جامعه ايراني به دنبال 
آن بود، با اين ويژگي خاص ك�ه اين ايده زماني 
مطرح ش�د كه جامعه در حال تغيير فاز است و 
از آرمان هايش دس�ت برداشته و به سمت رفع 
دردها و آلام هايش رفته است. بر همين اساس 
وقتي جلوتر مي رويم مي بينيم اين ايده هم مانند 
بسياري از ديگر آرزوهاي ابتداي انقلاب محقق 
نشد. در نتيجه با چند گام عقبگرد امروز بحث 
اميد اجتماعي مطرح مي ش�ود در جامعه اي كه 
گويا به نوعي نااميدي رسيده است. آيا شما موافق 
هس�تيد كه جامعه امروز ايران جامعه نااميدي 

است يا به اين سمت گرايش پيدا كرده است؟ 
اگر بخواهم تستي جواب بدهم، بله. اگر جامعه ايران را در 
سطح ببينيم اين جامعه حتما جامعه اي نااميد، منتقد 
و معترض هست. به همين دليل هم هست كه من قبلا 
گفته ام كس��ي يا كساني كه از اميد يا از اميد اجتماعي 
صحبت مي كند، خوش خيالان و متوهمان نيس��تند. 
آنهايي كه از اميد صحبت مي كنند قائل به اين نيستند 

كه همه چيز خوب است و در جاي خود قرار دارد. 
بايد توجه داشت وقتي از اميد اجتماعي صحبت مي شود 
از يك ظرفيت يا مهارت هايي صحبت مي شود كه امكان 
دارد آنها را فراگرفت، بسط داد و آنها را بهبود بخشيد تا 
به اتكاي آنها، نااميدي را كه وجود دارد، كاهش داد. به 
عبارت ديگر در واقع آنها كه اميدوار هستند در تلاشند 
تا چشم اندازهاي ديگري را به چشم اندازهاي موجود 
اضافه كنند.  در آن فرايند جايگزيني از سطح جهاني 
به سطح خرد هم نظر من اين است كه همه فرايندش 
را عقب نش��يني در نظر نگيريم و بخشي از آن را ناشي 
از واقع بين��ي بدانيم. حكايت معروفي ك��ه در ادبيات 
عامه مطرح هست كه به نقل از كشيشي به اسم استر 
كه مي گويد من اول مي خواس��تم جهان را بسازم، اما 
ديدم جهان بس��يار بزرگ است و از توان من خارج. به 
اين نتيجه رسيدم كه كشورم را بسازم و همينطور بعد 
شهرم را درست كنم، بعد خانواده ام و بعد خودم را و در 
پايان اين س��ير زمان بر كشيش مي گويد در نهايت به 
اين نتيجه رسيدم كه اگر در ابتدا از خودم شروع كرده 
بودم، مي توانستم به جهاني بهتر برسم.  ببينيد وقتي 
ما از اجتماعي كردن اميد صحبت مي كنيم به معناي 
قابل لمس، فهم و اجرا كردن اميد است. اميد نه به عنوان 
پديده فردي، بلكه به عنوان كنش��ي اجتماعي. البته 
بخش فردي هم دارد اما بيشتر وقتي از اميد اجتماعي 
صحب��ت مي كنيم دنبال اين هس��تيم كه بدانيم چه 

كنش هاي جمعي مي تواند منجر به اميد شود. 
  ش�ما از تاثير ساختارها بر اميد گفتيد و اينكه 
امي�د در نهاي�ت يك پدي�ده ذهني اس�ت كه 
مي تواند واقع گرايانه باشد يا نباشد. اخيراً آقاي 
رييس جمهور در صحبت خود به مساله تحريم ها 
اشاره كرده و گفته اند كه تحريم ها عليه ايران يا 
هدف از بين بردن اميدواري مردم است و عبارت 

»جنگ اميد« را براي اين تقابل به كار برده اند. 
رييس جمهور دراي�ن صورت بندي از يك عامل 
خ�ارج جامعه صحب�ت مي كنند ك�ه روي اميد 
اجتماع�ي تأثير مي گذارد. آيا به نظر ش�ما يك 
عامل خارجي مي توان�د روي ذهن افراد جامعه 
تأثير بگذارد و در نهايت منجر به ايجاد نااميدي 

در جامعه بشود؟ 
اين مس��اله دو وجه دارد. از وجه سياسي آن، به نظر 
من صورت بندي آقاي روحاني درست است. مقامات 
آمريكا بر اين مساله تصريح دارند. طبيعتاً وقتي درد 
و رنج افزاي��ش يابد، ديدن افق ه��اي آينده مبهم تر 
مي شود. به نظر من در پاسخ به سوالي كه شما كرديد 
در خصوص اينكه آيا جامعه ايران را جامعه اي نااميد 
مي دانم و من هم گفتم جامعه ايران نااميد اس��ت، به 
نظر مي آيد يك��ي از دلايل اين نااميدي همين مبهم 
بودن چشم انداز آينده است، در چنين وضعيتي به يك 

جامعه ناميد مي رسيم. 
  اين ابهام در افق پيش رو چقدر ناش�ي از فش�ار 
خارجي و چقدر نتيجه ساختارهاي داخلي است؟ 

تعيين كردن نس��بت اين موضوع شايد دقيق نباشد، اما 
هر دو دخيل هستند. يعني قطعا حتي در صورت وجود 
فشارهاي عوامل خارجي اگر يك برنامه مشخص داخلي 
براي مقابله با آن وجود داشته باشد، مي تواند افق هاي آينده 
روشن بماند. اما اگر در داخل انسجام وجود نداشته باشد، 

فشار خارجي ابهامات داخلي را تشديد مي كند. 
ولي واقعيتي كه ما مي بينيم اين هست كه جامعه ما در يك 
سال پيش از مواجهه با اين مشكلات و تحريم ها، جامعه اي 
بود كه اميدهاي ملموسي در آن وجود داشت، اميد به حل 

مشكلات و... 
  دقيقا س�وال ب�ه اين نكته برمي گردد، ش�ما در 
مراس�م رونمايي كتاب اميد اجتماعي فرموديد 
زماني كه اي�ده برگزاري همايش ش�كل گرفت، 
صاحب نظران اس�تقبال زيادي نكرده بودند، اما 
اين استقبال بعد از حوادث دي ماه سال 96 افزايش 
پيدا مي كند. اگر توجه داش�ته باشيم در آن برهه 
زماني هنوز دور جديد تحريم هاي آمريكا رس�ما 
آغاز نش�ده بود و آمريكا كماكان به برجام پايبند 
بود. جامعه هم در فضايي بود ك�ه برجام رخ داده 
ب�ود، اميد به تغيير و تح�ول در درون جامعه زياد 
بود چ�را انتخابات س�ال 96 برگزار ش�ده و آقاي 
روحاني با شعارها و وعده هاي بسيار پر طمطراق 
توانس�ته بودند برخلاف بسياري از پيش بيني ها 
و نظرس�نجي ها راي خيلي مطلوبي كسب كنند. 
اما در همين ش�رايط و دقيقا 6 ماه بعد از انتخابات 
و قب�ل از وقوع تحريم ها ما ب�ا اعتراضات دي ماه 
مواجه مي شويم و در همين حدود هست كه ايده 
پروژه اميد اجتماعي در ذهن شما شكل مي گيرد. 

نكته ديگر در همين راستا به مقالات ارايه شده در 
اولين همايش اميد اجتماعي برمي گردد. تقريبا 
همه صاحب نظران، در آن همايش نگاهش�ان 
نگاه داخلي است. به عنوان مثال آقاي جلايي پور 
يكس�ري نش�انه ها از جوامعي كه ب�ه نااميدي 
مي رس�ند بيان مي كنند كه مهم ترينش س�ه 
عامل به بن بست رسيدن مسير اصلاحات در آن 
جامعه، وجود دوگانگي هاي سياسي به اين معنا 
كه حاكميت مشخص نيست به چه سمتي حركت 
مي كند و اقتصاد س�وداگرايانه هس�ت. ايشان 
به اس�تناد اين موارد مي گويند مي توان جامعه 
ايران را جامعه اي نااميد يا يك جامعه در شرف 
رسيدن به مرحله نااميدي ناميد.  نكته مشترك 
در تمام اين تبيين ها توجه به مسائل داخلي به 
عنوان ريشه اميد يا نااميدي اجتماعي است. اما 
امروز مي بينيم آقاي رييس جمهور اين پديده را 
به فشار و عامل خارجي ربط مي دهد. اين مسائل 

را چگونه مي توان در كنار هم قرار داد.
  اين موارد آنجايي در كنار هم قرار مي گيرند كه واكنش 
خود آن جامعه چه در سطح سياست، اقتصاد، اجتماع 
و فرهنگ با اين مساله چگونه است؟ آيا جامعه آن طرف 
فشار و پس از انجام مقاومت، يك چشم انداز بهتر و امكان 
خروج را مي بيند يا خير؟ تاكيد مي كنم مساله اميد كنش 
هست، مهارت هست و خلق فرصت هست.  فارغ از اين 
مباحث واقعيت ها نشان مي دهد كه در مقايسه پارسال 
با امسال يك عامل جديد پديدار شده كه باعث تشديد 
وضعيت گرديده است. آن عامل از نظر من فشار خارجي 
و تحريم است. اما رويارويي جامعه در مواجهه با اين عامل 
خارجي بر مي گردد به آن مواردي كه تحت عنوان عامل 

داخلي از آن ياد كرديد. 

عامل داخلي اين هست كه جامعه ما چقدر تاب آور هست؟ 
نظام سياسي ما چقدر تاب آور هست؟ كنشگران مدني ما 
و جامعه مدني ما در اين وضعيت چقدر تاب آور هستند؟ 
منظور من هم از تاب آوري تاكيد بر اين هست كه چقدر 
پذيرش دارد، چقدر اصلاح در آن انجام مي ش��ود، چقدر 
انعطاف و گفت وگو در آن مي توان مش��اهده كرد، چقدر 
مي شود مديريت بحران كرد، چقدر مي شود مديريت ترس 
كرد و چقدر مي شود راه عبور از اين فشار را هموار تر كرد. 
اينها فقط ايده نيست، اقدام هم هست كه بايد در سطوح 
مختلف انجام شود.  من ربط اين موارد را در اين مي بينم 
كه همانطور كه فرموديد دوستاني چون دكتر جلايي پور، 
دكتر مدني و دكتر كاشي و ديگران مثال هايي زده اند از 
جوامع ديگر و از جامعه ايران كه نش��ان مي دهد چگونه 
جوامع توانسته اند در همان شرايط سخت بذرهاي اميد 
را به درستي پاشيده و از آن استفاده كند. به عنوان مثال 
اولين نهاد آموزش عالي جديد در ايران، بر اساس مطالعات 
تاريخي، تاسيس دارالمعلمين در سال 1297 است. همان 
موسسه اي كه امروز به دانشگاه خوارزمي تبديل شده است. 
خب عده اي از كساني كه دلس��وز ايران بودند در شرايط 
س��خت قحطي و جنگ، حس كردند كه تعليم و تربيت 
مهم است و پرداختند به تعليم و تربيت. به عبارتي حرف 
آن عده اين نبود كه الان فقط بايد به فكر نان شب بود. مثل 
شعر معروف »چنان قحط سالي شد اندر دمشق / كه ياران 
فراموش كردند عشق«. اين گروه برخلاف چنين توصيه اي 
عمل كردند و توانستند نشان دهند؛ عشق هم در همان 
قحط سالي لازم است و اين نگاه در همان سال ها سخت 
محروميت، منجر مي شود به اقدامي مفيد براي جامعه.  به 
عنوان مثالي ديگر در همين پديده مخرب و بسيار رنج آور 
سيل سراسري اخير، ما شاهد هستيم كه به دلايل مختلف 
از جمله به نظر من حيات مدني ك��ه در جامعه ما وجود 
دارد، به منظور كمك به مناطق سيل زده، بخش هايي از 
همبستگي اجتماعي كه همه از زوالش صحبت مي كرديم، 
ترميم شد و در نتيجه كنش جمعي كه از آن براي ايجاد اميد 
اجتماعي صحبت مي كنيم ايجاد شد. به اين معنا حرف من 
اين است كه اگر يك مقدار دقيق تر، علمي تر و تجربي تر به 

بحث اميد نگاه كنيم مساله متفاوت است. 
باز هم تاكيد مي كنم براي اينكه افراد اميدوار چه كساني 
هستند؟ اين سوال خيلي مهم است و مي تواند در بحث اميد 
ترديد ايجاد كند. افراد اميدوار آنهايي هستند كه مي نشينند 
و منتظر هس��تند تا اتفاقات خوبي به نحو سحرآميزي از 
جايي كه نمي دانند كجاست، رخ بدهد يا دنبال اين هستند 

كه كنشگرانه وارد ميدان عمل بشوند و گفت وگو كنند؟ 
من در همايش گفتم ك��ه بين گفت وگو و اميد يك رابطه 
تنگاتنگ و تعاملي وجود دارد. افراد اميدوار به دنبال امكاناتي 
بايد باشند و س��از و كارهايي ايجاد كنند كه به آنها قدرت 
بخشد. اميد نياز به فاعل قدرتمند دارد. فاعلي كه بتواند كاري 
را پيش ببرد. اين به آن معنا نيست كه هر كاري انجام دهند، 
موفق خواهند بود. فرد اميدوار مي داند كه بايد مطالبه كند و 
كنشگر باشد. اما اينكه در اين مطالبه و كنش حتما به نتيجه 
مي رسد؛ نه. ممكن است به نتيجه نرسد و اما باز دوباره در آن 
مسير تلاش مي كند. بگذاريد در اينجا با اين تعريف از اميد 
كه بيشتر تعريف اسنايدر هست بحث را تمام كنم. او مي گويد 
اميد فرآيند پيچيده اي هست كه مهارت هاي متعدد را در بر 
مي گيرد و صرفا خوشايندي نسبت به آينده نيست. يعني 
اميدوارها هم كساني نيستند كه مي گويند حتما فردايي بهتر 
از امروز وجود دارد، بلكه مي گويند كه مي شود فردايي بهتر 
از امروز را خلق كرد.  به اين اعتبار هست كه وقتي در مقايسه 
سال گذشته كه فشار خارجي وجود نداشت و امسال كه اين 
فشار هست، مي گويم همين فشار خارجي مي تواند ما را وادار 
به درمان بسياري از بيماري هايي كه در اقتصاد، سياست و 
اجتماع ما وجود داشت، بكند. اين فشارها مي تواندد كاري 
كنند تا سرانجام كه ما با اين بيماري هاي مزمن خود مواجه 
شويم. به عنوان مثال فرض كنيد اگر نظام بودجه بندي ما 
يك نظام اشتباه است كه هيچ وقت نتوانسته ايم به اصلاح 
بنيادي و ساختاري اش نزديك شويم، الان فرصت توجه به 

اين نكته هست. 
  در شرايط حاضر كه فشار خارجي بر ايران وجود 
دارد و آق�اي رييس جمهور هم كه دولتش با عنوان 
تدبير و اميد به روي كار آمد، صحبت از جنگ اميد 
مي كند، به نظر ش�ما مجموعه دولت به عنوان يك 
كنشگر قدرتمند در جامعه ما چقدر در مسير احياي 
اميد حركت كرده است. آيا در اقداماتش توفيقي هم 

داشته است ؟ 
به نظر من قبل از اينكه انتظار و نقد از دولت را مطرح كنيم 
به چند مورد ديگر بايد توجه داشت. يكي فهم اساس تغيير 
در جامعه ما هست و البته دامنه هايش. جامعه ما سخت 
دستخوش تغيير شده از تغييرات نسلي، آموزش، اقتصاد، 
ارتباطات، شهرنشيني، نقش آفريني زنان، تحرك ها قومي 
و... همگي دستخوش تغييرات اساسي بوده اند. اگر دقت 
كنيم جامعه اي كه اين همه تغيير داشته است، نيازمند 

فهم جديد هست، فهم از شرايط جديد. 
نكته ديگر نهاد دولت اس��ت كه خود از يك بروكراس��ي 
پردامنه كه در معرض فساد و ناكارآمدي هست رنج مي برد 
و بايد ب��راي چابك كردن و فعال ش��دنش، رويكردهاي 
اجتماعي بيش��تري از خود نشان دهد و به جامعه مدني 
بيشتر متكي شود. همان چيزي كه به عنوان مثال در مورد 
سطوح مديريتي در خصوص مسائلي چون جوانگرايي 

شود مطرح است. 
اگر به اين نكات توجه كنيم، درس��ت مي فرماييد يكي 
از موانع اميد مي تواند عدم تناس��ب و عدم فهم درست 
نهادهاي حاكميتي به طور عام، يعني بزرگ تر از دولت 
شامل همه نهادهاي حاكميتي، با اين شرايط جديد است. 
ولي اينكه دولت در كجا توانسته است اميد را ايجاد كند، 
آنجايي كه به نظر من توانس��ته اين تغيير را تا حدودي 
به رسميت بشناسد و راه را براي بروزش باز كرده است. 
ولي به طور كلي مي توانيم بگوييم به نسبت ضرورتي كه 
براي پاس��خگويي به تغييرات بنيادين جامعه ما وجود 
دارد، دولت در معناي ع��ام آن، هنوز گام هاي نپيموده 

بسياري دارد. 

  جامعه ما سخت دستخوش تغيير شده از 
تغييرات نسلي، آموزش، اقتصاد، ارتباطات، 
شهرنشيني، نقش آفريني زنان، تحرك ها 
قوم�ي و... همگ�ي دس�تخوش تغييرات 
اساس�ي بوده اند. اگر دقت كنيم جامعه اي 
كه اين همه تغيير داشته است، نيازمند فهم 

جديد هست، فهم از شرايط جديد. 
نكته ديگر نهاد دولت است كه خود از يك 
بروكراس�ي پردامنه كه در معرض فساد و 
ناكارآمدي هس�ت رنج مي برد و بايد براي 
چابك كردن و فعال شدنش، رويكردهاي 
اجتماعي بيش�تري از خود نشان دهد و به 

جامعه مدني بيشتر متكي شود.

برش
  فكر مي كنم نس�بت وثيقي ميان اميد 
اجتماعي و مس�اله گفت وگو وج�ود دارد. 
يعني ما هر چه در گروه هاي فروبسته بيشتر 
به لح�اظ اجتماعي، فرهنگي، سياس�ي يا 
حتي اقتص�ادي قرار بگيري�م، از اميد هم 
فاصله بيش�تر گرفت�ه ايم. ي�ا متقابلا اگر 
اميد وجود داشته باشد، به صورت طبيعي 
شاهد گشودگي خواهيم بود. چرا كه اميد 
في ذاته كشف ش�دني نيست، بلكه خلق 
مي شود. به همين دليل براي خلق اميد بايد 
ظرفيت هايي و فرصت هايي شناخته يا خلق 
ش�ود و اين يعني نياز هست تا به به سمت 

گفت وگو حركت شود. 

برش
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زنانه شدن مهاجرت 
اس�تاديار  محموديان�ي  س�راج الدين 
جمعيت شناسي  دانشگاه  شيراز  معتقد است: 
زنان به واس�طه مهاج�رت به دنب�ال افزايش 
توانمندي ه�اي خود در مقصد ي�ا به تعبيري 
به دنب�ال در متن قرار گرفتن هس�تند؛ يعني 
زنان، مهاجرت را راهبردي جهت گريز از انواع 
محدوديت هاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي 
مبدأ به كار مي گيرند. پژوهش�گر ايرنا در اين 

خصوص  با  وي گفت وگو كرده است.

  اصطلاح »زنانه شدن مهاجرت« چيست؟ 
توجه به مهاجرت زنان تازه اتفاق افتاده است و بطور 
روزافزوني اصطلاح »زنانه ش��دن مهاجرت« براي 
توصيف اين پديده جديد اس��تفاده مي شود. زنانه 
شدن مهاجرت از ابعاد جديد مهاجرت است كه به طور 
گس��ترده اي و به ويژه در ميان كشورهاي آسيايي 
فراگير شده است. زنانه شدن مهاجرت را مي توان از 
نظر كمّي به عنوان پديده اي تعريف كرد كه بيش از 
50 درصد مهاجران را زنان تشكيل مي دهند و در بُعد 
كيفي، زنان ديگر فقط مهاجران تبعي نيستند كه فقط 

دنباله رو خانواده باشند. 
  مهاجرت ميان ش�هري زنان در ايران در چه 

وضعيتي به سر مي برد؟ 
ادبيات مهاج��رت در ايران در حوزه زنان و مس��ائل 
اقتصادي و اجتماعي زنانِ مهاجر رشد نداشته است. در 
ايران عوامل فرهنگي اغلب مانع مهاجرت مستقل زنان 
شده و به نظر مي رسد شكل رايج مهاجرت زنان از نوع 
مهاجرت هاي خانوادگي باشد. داده هاي سرشماري ها 
نشان مي دهد كه زنان ايراني در جريان مهاجرت داخلي 
همواره حضور گسترده اي داشته اند بطوري كه در دوره 
1385تا1390خورشيدي از يك ميليون و 965 هزار و 
491 تن مهاجر جابه جا شده در ميان استان هاي كشور 
تعداد 874 هزارو 204 تن آنان )يعني حدود 44 درصد 
از مهاجران( را زنان تشكيل داده اند. در دوره پنج ساله 
1390 تا 1395 خورشيدي نيز از 2 ميليون و 62 هزار 
و 954 تن مهاجر ميان استاني تعداد 981 هزار و 648 
تن را مهاجر زن به خود اختصاص داده اس��ت؛ يعني 
بيش از 47 درصد مهاجران ميان استاني در كشور را 
زنان تشكيل مي دهند كه به نوعي بيانگر زنانه شدن 

مهاجرت هاي داخلي در ايران است. 
  اين افزايش مهاجرت داخلي زنان را بايد ناشي 
از تغيي�ر در وضعيت اجتماعي آنها دانس�ت 
 .وضعي�ت اجتماعي زن�ان چه تغيي�ري پيدا 

كرده است؟ 
وضعيت اجتماعي زنان ايراني در سال هاي گذشته 
بهبود پيدا كرده و گس��ترش فرصت هاي آموزشي و 
تحصيلي براي زنان در مقايسه با مردان به شكلي قابل 
توجه اي صورت گرفته اس��ت. در سال هاي گذشته 
شكاف تحصيلي ميان 2 جنس مرد و زن تا حد زيادي 
محو شده و اين امر در تعريف دوباره جايگاه و نقش زنان 
در خانواده و حتي در جامعه عنصري مهم به حساب 
مي آيد. امروزه تعداد زنان حاضر در سطوح تحصيلي 
دانش��گاهي بر تعداد مردان افزايش يافته اگرچه اين 
بهبودها براي مردان نيز اتفاق افتاده اما شدت و قدرت 
بيشتر آن براي زنان به كمتر شدن شكاف جنسيتي در 
وضعيت اقتصادي و اجتماعي مردان و زنان انجاميده 
است. موقعيت زنان در زمينه هاي آموزش، بهداشت 
و تصميم گيري در خانواده در قي��اس با مردان روند 

بهتري طي مي كند. 
  توجه به مهاجرت زن�ان در ايران كمتر مورد 

توجه قرار گرفته است. چرا؟ 
برخلاف ش��واهد كه مي تواند از بهبود وضعيت زنان 
در خان��واده و به دنب��ال آن افزايش ق��درت زنان در 
تصميم گيري هاي خانواده حكايت داش��ته باشد اما 
بيش��تر مطالعات مهاجرت در بررس��ي هاي خود بر 
نقش مردان تأكيد كرده و زنان را مهاجر تبعي به شمار 
آورده اند و در برخي موارد با اين فرض كه زنان به تبعيت 
از همسران خود مهاجرت مي كنند از جامعه آماري 
تحقيق كنار گذاشته شده اند. كم توجهي به موقعيت و 
نقش زنان در ادبيات مهاجرت در ايران تا حدي ريشه 
در نقشي دارد كه زنان در فرهنگ سنتي ايرانيان بازي 
مي كنند. در ايران مانند بسياري از جوامع ديگر، تفكيك 
جنسيتي نقش هاي اجتماعي به منظور حفظ سازمان 

اجتماعي خانواده و جامعه ديده شده است. 
  مهاجرت براي زنان چه كاركردي هايي دارد؟ 

بيشترين ميزان مشاركت زنان در جريان مهاجرت هاي 
داخلي را مي توان از نوع مهاجرت هاي زن محور دانست 
كه در راس��تاي تحقق اهداف خود زنان اس��ت. براي 
نمونه در راستاي ادامه تحصيل، اشتغال و برخورد با 
محدوديت هاي مبدأ صورت مي گيرند. بخش قابل 
توجهي از زنان، مهاجرت به ويژه به كلان شهرها را به 
مثابه راهي براي احقاق حقوق خود و راهبردي جهت 
برخورد با ايدئولوژي هاي سنتي و مردسالارانه مبدأ 
مهاجرت مي نگرند. زنان به واسطه مهاجرت به دنبال 
افزايش توانمندي هاي خود در مقصد يا به تعبير نظريه 
فمينيستي به دنبال بيرون كشيدن خود از حاشيه و 
در متن قرار گرفتن هستند و به تعبيري مهاجرت را 
عامل رهايي و پروژه اي رهايي بخش به شمار مي آورند؛ 
يعني زنان مهاج��رت را راهبردي جهت گريز از انواع 
محدوديت هاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي مبدأ 

به كار مي گيرند. 
  فارغ از اين نوع نگاه چه عواملي در مبدا

 و مقصد باعث مهاجرت زنان مي شود؟ 
رضايت پايين از فرصت هاي شغلي و ميزان درآمد 
پايين در مبدأ مهاجرت، زنان را به مشاركت بالاتر در 
جريان مهاجرت داخلي ترغيب كرده است. بنابراين 
مي توان نتيجه گرفت كه زنان مهاجرت را همچنين 
به مثابه راهبردي براي بهبود وضعيت اقتصادي و 
معيشتي خود مي نگرند. به عبارتي يكي از مهم ترين 
انگيزه هاي زنان براي مهاجرت وجود فرصت هاي 
اقتصادي بهت��ر در مقصد خواهد ب��ود. در پايان، 
مي توان گفت كه رفع محدويت هاي اجتماعي و 
فرهنگي به همراه بهبود معيشت و وضعيت اقتصادي 
مهم ترين عوامل ورود زنان به جريان هاي مهاجرت 

داخلي كشور محسوب مي شوند.
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رييساتحاديهمشاوراناملاكتهرانخبرداد

ريزش معاملات ملك در بهار 

كاهش 40 درصدي معاملات ملكي در 2 ماهه نخست سال 

گروه راه وشهرسازي| زهره علامي|
درحالي كه براساس آمار منتشر شده از سوي اتحاديه 
مش��اوران املاك تهران، حجم معاملات ثبت شده در 
پايتخت طي 27 روز نخست ارديبهشت ماه 12 هزار و 
710 فقره قرارداد بوده است اما براساس گزارش سامانه 
املاك بازار ايران كه وابسته به وزارت راه و شهرسازي 
است در اين مدت، 7 هزار و 530 قرارداد خريد و فروش 

در پايتخت به امضا رسيده است.
مقايس��ه اين دو آمار حكايت از اختلاف5 هزار و 180 
معامله دارد، وجود اختلاف در گزارش منتش��ر ش��ده 
درباره حجم قراردادها در فروردين ماه سال جاري هم 
ديده مي شد، در ماه گذشته تعداد معاملات ثبت شده 
از سوي اتحاديه مشاوران املاك 3 هزار و 458 فقره و 
برطبق آمار وزارت راه و شهرسازي 3 هزار و 121 واحد 
مسكوني بوده است، يعني اختلاف 337 فقره معامله 
بين اين دوگزارش وجود دارد، درش��رايطي كه تفاوت 
آمار در ارديبهشت ماه بسيار چشم گير است و بيش از 

5 هزار واحد مسكوني است.
اما علاوه بر تفاوت در تعداد معاملات به ثبت رسيده در 
ارديبهشت ماه، براس��اس آمار اتحاديه، شاهد كاهش 
حدود 40 درصدي قراردادهاي امضا شده در ارديبهشت 
س��ال جاري نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته اش 
هس��تيم، اما برطبق گزارش وزارت راه وشهرسازي و 
ثبت آمار 7 هزار و 530 واحد مسكوني و مقايسه آن با 
19 هزار و 100 واحد مسكوني خريد و فروش شده در 
ارديبهشت سال گذش��ته، افت حدود 60 درصدي در 

حجم معاملات داشتيم.
به عبارت ديگر، اگرچه براس��اس آمار اتحاديه تنها 40 
درصد حج��م معاملات در ارديبهش��ت كاهش يافته 
براساس گزارش وزارت راه وشهرسازي افت 60 درصدي 

در قراردادها داشتيم.
از سوي ديگر، با توجه به اينكه ارديبهشت ماه به پايان 
نرسيده و بانك مركزي هم هنوز گزارش تحولات بازار 
مسكن را منتشر نكرده است، قيمت متوسط هر مترمربع 
از واحد مسكوني مشخص نيست اما مشاهدات ميداني 
تعادل نشان از افزايش قيمت مسكن طي ارديبهشت 
ماه نسبت به فروردين ماه دارد، برهمين اساس قيمت ها 
در اين ماه نس��بت به ماه قبل از آن يعني فروردين ماه 

رشد داشته است.
 براس��اس آمار قيمت هر مترمربع واحد مس��كوني در 
نخستين ماه س��ال 98، به بيش از 11 ميليون و 270 
هزار تومان در فروردين رسيده است درحالي كه براساس 
آمار قيمت هر مترمربع واحد مس��كوني در تهران در 
ارديبهشت 97، 5 ميليون و 980 هزار تومان بوده است 
برهمين اساس قيمت ها 100 درصد رشد داشته است.

    آغاز افت معاملات از ارديبهشت 97
اما بررس��ي و مقايس��ه حجم معاملات ثبت ش��ده در 
ارديبهش��ت ماه س��ال هاي 93 تا 98 نش��ان مي دهد 
كه حجم معاملات تا ارديبهش��ت ماه سال 97 تقريبا 
س��ير صعودي داش��ته اس��ت اما در ارديبهشت سال 
جاري به ش��دت كاه��ش يافته و به كمت��ر از 10 هزار 
واحد مس��كوني رسيده است، مقايسه قيمت متوسط 
هرمترمربع واحد مسكوني هم از ارديبهشت 93 تا 98 
نشان مي دهدكه قيمت از حدود 4 ميليون در سال 93 

به بيش از 11 ميليون تومان در سال 98 رسيده است 
كه اين موضوع نش��انگر ورود بازار به دوره ركود تورمي 
در سال جاري است چون هم حجم معاملات به شدت 
كاهش يافته اس��ت و هم قيمت ها رش��د چشمگيري 
داشته اس��ت. البته طي سال هاي گذشته هم در ركود 
به س��ر مي برديم چ��ون حجم معاملات كمت��ر از 17 
هزار واحد مس��كوني بود )در ارديبهشت سال جاري 
شاهد ثبت كمتر از 10 هزار واحد مسكوني بوديم( اما 
قيمت ها متعادل بود و بس��ياري از متقاضيان مصرفي 
توانايي خريد مسكن را داشتند ضمن اينكه تسهيلات 
پرداختي از سوي بانك مس��كن هم حدود 40 درصد 
از هزينه واحد مس��كوني را پوشش مي داد اما با 3 برابر 
شدن قيمت مسكن در سال 98 نسبت به 93 و كاهش 
شديد تعداد قراردادهاي امضا شده، پيش بيني مي شود 
كه رك��ود رخ داده در بازار مس��كن عميق ت��ر از ركود 
سال 92 باش��د و با توجه به كاهش قابل ملاحظه توان 
اقتصادي خانوارها و نبود برنامه مشخص در وزارت راه 
و شهرسازي براي حمايت از متقاضيان مصرفي، دوره 
ركود آغاز شده طولاني تر از دوران معمولي ركود )4 تا 
5 سال( است.البته اگر سقف تسهيلات پرداخت شده 
براي خريد به متقاضيان مصرفي مسكن افزايش يابد و 
دوره بازپرداخت طولاني شده و نرخ سود كاهش يابد، 
مي توان انتظار داشت كه ش��رايط براي خريد مسكن 
بهبود يابد اما با توجه به اينكه وزير راه وشهرسازي اعلام 
كرده كه برنامه اي براي افزايش سقف خريد مسكن ندارد 
و بانك مسكن هم بارهااز نبود بودجه براي بالابردن سقف 
تسهيلات خبر داده به نظر نمي رسد حمايت از خريداران 
مصرفي افزايش يابد ضمن اينكه چشم انداز اقتصاد كلان 
كشور هم روشن نيس��ت و نمي توان انتظار داشت كه 

شرايط براي متقاضيان رو به بهبود است.

    ارديبهشت 97 
براساس آمار بانك مركزي در ارديبهشت سال 1397، 
تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران به 
19.1 هزار واحد مسكوني رسيد كه نسبت به ماه قبل 
و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 278.7 و 16.7 درصد 
افزايش داش��ت.  در ارديبهشت س��ال گذشته ركورد 
حجم معاملات شكس��ته ش��د و پس از ماه ها ركود در 
بازار مسكن، حجم معاملات رشد قابل قبولي داشت، 
به گفته كارشناسان رشد قابل توجه حجم معاملات در 
ارديبهشت ماه نسبت به ماه قبل، عمدتا ناشي از تعداد 
كم معاملات ثبت ش��ده در فروردين ماه بوده كه متاثر 
از تعطيلات نوروز هرساله در سطحي بسيار پايين تر از 
ساير ماه هاي سال رقم خورده است،  در ماه مورد گزارش، 
متوس��ط قيمت خريد و فروش يك متر مربع زيربناي 
واحد مسكوني معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات 
ملكي ش��هر 5.98 ميليون تومان بود كه نسبت به ماه 

مشابه سال قبل 34.8 درصد افزايش نشان مي دهد. 

    ارديبهشت 96
حجم معاملات و قيمت متوس��ط ه��ر مترمربع واحد 
مسكوني در ارديبهشت 97 نسبت به سال 96 افزايش 
يافت اما تعداد معاملات ثبت شده در ارديبهشت سال 
96 هم قابل توجه بود و در اين ماه 16 هزار و 374 واحد 
مسكوني خريد و فروش شد كه نسبت به مشابه سال 

قبل خود 4.6 درصد افزايش داشت. همچنين قيمت هر 
مترمربع واحد مسكوني كه از طريق بنگاه هاي معاملات 
ملكي انجام ش��ده 4ميليون و 530 هزارتومان بود كه 
نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 7.3، 
7.5 درصد افزايش داشت. مقايسه قيمت هر مترمربع 
واحد مسكوني در ارديبهشت س��ال جاري نسبت به 
ارديبهشت سال 96، نشان مي دهد كه متوسط قيمت 
در دوسال گذشته 2.5 برابر شده است و حجم معاملات 

هم به نصف كاهش يافته است.

    ارديبهشت 95
در ارديبهشت 95، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
پايتخت به 15 هزار و 431 واحد مسكوني رسيد كه اين 
ميزان معامله آپارتمان مسكوني نسبت به ماه مشابه سال 
قب��ل 8.2 درصد افزايش داش��ت، در اين ماه همچنين 
متوسط قيمت خريد و فروش يك مترمربع زيربناي مفيد 
واحد مسكوني معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات 
ملكي ش��هر تهران معادل 4 ميلي��ون و 10 هزار تومان 
بوده است كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 

ترتيب به ميزان 1.7 و2.8 درصد افزايش نشان مي دهد.
مقايس��ه حجم معاملات و قيمت متوسط هر مترمربع 
واحد مسكوني در ارديبهشت سال 95 با ارديبهشت سال 
98 حكايت از آن دارد كه حجم معاملات درسال جاري 
نسبت به مشابه سه سال قبل خود به حدود نصف كاهش 

يافته و قيمت ها هم 2.5 برابر شده است.

    ارديبهشت 94
اما در ارديبهشت ماه سال 1394، متوسط قيمت خريد 
و فروش يك متر مربع زيربناي واحد مسكوني معامله 
شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران 3.9 
ميليون تومان بود كه نسبت به ماه مشابه سال قبل0.2 
درصد كاهش نشان مي دهد. در ماه مورد گزارش، تعداد 
معاملات آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران به 14265 
واحد مسكوني رسيد كه نسبت به ماه مشابه سال قبل 

با 41 درصد كاهش مواجه بوده است. 
نگاهي به آمار اين ماه و مقايس��ه آن با آمار ارديبهشت 98 
نش��ان مي دهد كه حجم معاملات در اين م��اه حدود 40 
درصد از معاملات سال 98 بيشتر است اما قيمت ها بسيار 

متعادل تر است و قيمت در سال جاري نسبت به سال 94، 
3 برابر شده است.

    ارديبهشت 93
براساس آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي، تعداد 
واحدهاي مسكوني فروخته شده در ارديبهشت سال 93 
در شهر تهران 24802 واحد مسكوني بوده كه 50درصد 
نس��بت به ماه مشابه سال 92 افزايش پيدا كرده است، 
برطبق اين آمار س��ال 93، بازار راكد نبوده است چون 
حجم معاملات بيش از 17 هزار واحد مس��كوني بوده 
است و قيمت هر مترمربع واحد مسكوني هم بيش از 4 
ميليون تومان بوده است.درواقع مقايسه آمار ارديبهشت 
س��ال 98 با 93 حكايت از اين دارد كه حجم معاملات 
بيشتر از 50 درصد كاهش و قيمت حدودا 3 برابر شده 
است.ناگفته نماند براس��اس فرمول هاي غالب در بازار 
مسكن حجم معاملات در دوره ركود معمولا به كمتر از 
12 هزار واحد مسكوني در ماه مي رسد و در زمان رونق 
هم خريد و فروش ماهانه آپارتم��ان به بالاي 17 هزار 

واحد مسكوني مي رسد.

حجم معاملات انجام ش�ده در فروردين س�ال 
ج�اري از كاه�ش 32.2 درص�دي قراردادهاي 
خريد و فروش نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حكايت مي كند. اين روند كاهشي به گفته فعالان 
بازار مسكن و اظهارات رييس اتحاديه مشاوران 
املاك در ارديبهش�ت ماه هم ادام�ه يافت و با 
ت�داوم روند صعودي قيمت ها در بازار مس�كن 
پايتخت، كاهش 40 درصدي قراردادهاي خريد 

و فروش ملك را رقم زد.
علت اصلي افت حجم معاملات ملك، رشد بيش 
از 100 درصدي قيمت ها در سال جاري نسبت به 
س�ال گذشته اس�ت، عاملي كه توان اقتصادي 
متقاضيان خريد مسكن را به شدت كاهش داده 
و از سوي ديگر فروشندگان مسكن را هم براي 
عرضه ملك دچار ترديد كرده اس�ت. براساس 
گزارش ميداني روزنام�ه تعادل از وضعيت بازار 
مسكن كه هفته گذشته منتشر شد، مشاوران 
املاك در مناطق مختلف تهران از كاهش شديد 
فايل هاي عرضه شده براي فروش گفتند. به گفته 
آنها فضاي آينده بازار مسكن مشخص نيست و 
فروشندگان از افزايش دوباره قيمت و وارد شدن 
ضربه مالي در ص�ورت فروش ملك خود نگران 
هستند، بنابراين ترجيح مي دهند تا زماني كه 

بازار به ثبات نرسيده است، دست نگه دارند. 

رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران درباره وضعيت 
بازار مسكن در دوماهه نخست سال جاري به »تعادل« 
مي گويد: از تاريخ اول فروردين 97 تا27 ارديبهشت 
97 تعداد كل قراردادهاي انجام شده در بازار مسكن 
كش��ور 174 هزار و 141 قرار داد بوده است كه از اين 
مي��ان 101 هزار و 46 فقره آن مبايعه نامه بوده و 71 

هزار و 140 قرارداد هم اجاره نامه بوده است.
مصطفي قلي خس��روي اظهار مي كند: از تاريخ اول 
فروردين 98 تا 27 ارديبهش��ت 98 ني��ز تعداد كل 
قراردادهاي ثبت شده در كش��ور، 160 هزار و 747 
قرارداد بوده اس��ت كه تعداد 99 هزار و 139 فقره آن 
مبايعه نامه و59 هزار و 907 فقره آن اجاره نامه بوده 

است. خسروي با مقايسه آمار معاملات انجام شده در 
سال جاري با سال گذشته مي گويد: حجم معاملات 
ثبت شده در كشور طي بازه زماني ذكر شده در سال 
جاري نسبت به سال 97، 8 درصد كاهش يافته است، 
در اين ميان قراردادهاي خري��د و فروش 2 درصد و 

اجاره نامه 16 درصد كاهش يافته است.
او درباره حجم معاملات انجام شده در پايتخت اظهار 
مي كند: از تاريخ اول فروردين 97 تا 27 ارديبهشت 
97 تعداد كل قراردادهاي شهر تهران 50 هزار و 254 
فقره بوده است كه از اين ميان 27 هزار و 318 فقره آن 
مبايعه نامه و 22 هزار و 559 آن اجاره نامه بوده است.

رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران ادامه مي دهد: 
همچنين از تاريخ اول فروردين 98 تا 27 ارديبهشت 
98 تعداد قراردادهاي ثبت شده در دفاتر مشاوراملاك 
تهران، 34 هزار و 118 فقره بوده است كه 16 هزار و 
693 آن مبايعه نامه و 18 هزار و 141 فقره آن اجاره 

نامه بوده است.
خسروي اضافه مي كند: بررسي قراردادهاي ثبت شده 
در دفاتر مش��اوراملاك از فروردين تا 27 ارديبهشت 
ماه س��ال جاري نش��ان از كاه��ش 32 درصدي كل 

معاملات دارد ك��ه 39 درصد )40 درصد( آن مربوط 
به مبايعه نامه و 24 درصد آن مربوط به قراردادهاي 

اجاره بوده است.

    همراهي دولت در كنترل قيمت ها
يكي از عوامل بي ثباتي بازار مسكن طي ماه هاي اخير، 
اپليكيشن هاي موبايلي و سايت هاي اينترنتي هستند. 
آنها ب��ا درج قيمت هاي غيرمتعارف ب��راي واحدهاي 
مسكوني، نوعي بي ثباتي وعلاوه بر آن افزايش قيمت 
را در بازار به همراه داش��ته اند، البت��ه درهمين رابطه 
اقداماتي با همكاري دادستاني، پليس فتا، وزارت راه و 
شهرسازي و اتحاديه مشاوران املاك انجام شد و درگام 
نخست براي س��اماندهي به وضع موجود، قيمت ها از 
اين سايت ها و اپليكيشن هاي موبايلي حذف شد و بعد 
با درج متوسط قيمت در هر منطقه با همراهي وزارت راه 
و شهرسازي و اتحاديه مشاوران املاك، قيمت ها دوباره 
درج شد اما دوباره و به دليل تداوم نارضايتي ها، شاهد 
حذف قيمت ها بودي��م.در اين ميان، اگرچه نمي توان 
نقش سايت هاي اينترنتي و اپليكيشن هاي موبايلي در 
نابساماني و ايجاد هيجان كاذب در بازار مسكن را انكار 

كرد، اما علت اصلي نابس��اماني در اين بازار، مشكلات 
موجود در اقتصاد كلان كشور است و عوامل دروني بازار 
مسكن از جمله عدم تعادل در عرضه و تقاضا، افزايش 
قيمت مصالح و ... و همچنين س��ايرعوامل بيروني از 
حضور پررنگ دلالان و واسطه گران براي گرفتن ماهي 
از آب گل آل��ود اين نابس��اماني ها، در رتبه هاي بعدي 
قرار دارند.خس��روي درباره اقدامات انجام شده براي 
نظارت بر فعاليت اپليكيشن هاي موبايلي و سايت هاي 
اينترنتي مي گويد: وزارت راه و شهرسازي با مخالفت 
در نرخ گذاري اپليكيش��ن هاي موبايلي و سايت هاي 
اينترنتي، به كنترل قيمت ها در بازار مسكن كمك كرده 
است. بنابراين پيش بيني مي شود كه با اين اقدامات، 

بازار مسكن تا حدودي از تب و تاب خارج شود.
او ادامه مي دهد: علاوه براين شاهد ساخت اپليكيشني 
درباره كدرهگيري هس��تيم كه اي��ن موضوع هم به 
ساماندهي بازارمس��كن كمك مي كند. در اين ميان، 
اگر مجلس شوراي اس��لامي دريافت كدرهگيري در 
معاملات را قانوني كند، شاهد شفافيت در بازار خواهيم 
بود. البته داش��تن كد رهگيري براي انجام معاملات 
ملك از س��وي هيات وزيران مصوب ش��ده اما تأكيد 
دوباره مجلس مي تواند به جدي تر شدن اين موضوع 
كمك كند.به گفته رييس اتحاديه مش��اوران املاك، 
شايد در سال هاي گذشته، اهميت دريافت كد رهگيري 
مثل ماه هاي اخير احس��اس نمي ش��د، ام��ا با حضور 
اپليكيشن هاي موبايلي و سايت هاي اينترنتي ضرورت 
دريافت كد رهگيري افزايش يافته است. بنابراين بايد 
ساخت اپليكيش��ن در اين زمينه جدي تر دنبال شود 
كه وزارت راه و شهرس��ازي هم در اين زمينه اقداماتي 
انجام داده است.خس��روي اظه��ار مي كند: درصورت 
راه اندازي كامل س��ايت ثبت املاك و معاملات كشور 
ايران با همراهي وزارت راه و شهرسازي، وزارت صمت 
و اتحاديه مشاوران املاك، معاملات انجام شده در بازار 
مسكن شفاف مي ش��ود و به تبع آن امنيت اجتماعي 
هم بهتر تأمين مي ش��ود، زيرا طي سال هاي گذشته 
كلاهبرداري هايي در بخش مس��كن انجام شده است 
كه با راه اندازي كامل اين سامانه و ثبت كد رهگيري، از 

انجام تخلف دربازار ملك و املاك جلوگيري مي شود.

    ماه رمضان بر حجم معاملات اثر نداشت
همزماني نيمي از ارديبهش��ت ماه ب��ا ماه رمضان هم 
مي تواند يكي از عواملي باشد كه در كاهش 40 درصدي 
حجم معاملات در اين ماه نسبت به سال گذشته بي تاثير 
نبوده باشدض، اگرچه رييس اتحاديه مشاوران املاك 
با اين موضوع مخالف اس��ت و بي��ان مي كند: اگرچه 
نيمي از ارديبهش��ت ماه س��ال جاري درماه مبارك 
رمضان قرارداش��ت اما اين موض��وع عاملي براي افت 
حجم معاملات نيست، ماه رمضان، ماه نعمت و بركت 
است و تجربه اي مبني بر كاهش معاملات در اين ماه 
در سال هاي گذشته هم وجود ندارد، ضمن اينكه سال 
گذش��ته هم با 10 روز اختلاف چند روز از ماه رمضان 
در ارديبهشت بود اما حدود 19 هزار واحد مسكوني در 

ارديبهشت خريد وفروش شد.
 او ادامه مي دهد: انتظار مي رود، شرايط بخش مسكن 
بهبود يابد چون وزيرراه و شهرسازي قول ساخت 400 
هزار واحد مس��كوني را داده است و هم اينكه درحال 
ساخت اپليكيشني براي ساماندهي كدهاي رهگيري 

هستند.
خسروي با اش��اره به تبعات افزايش قيمت بر كاهش 
حجم معاملات مي گويد: جهش قيمت موجب كسادي 
و ركود بازار مي ش��ود كه اين موضوع به ضرر مشاوران 
املاك خواهد بود بنابراين اين گفته كه مشاوران املاك 

يكي از عوامل گراني مسكن هستند، صحت ندارد.
رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران اظهار مي كند: 
طي يكسال گذشته انتقادهاي بسياري نسبت به نقش 
مشاوران مسكن درباره گراني اين كالا وارد شده است 
درحالي كه با افزايش قيمت مسكن حجم معاملات افت 
مي كند و با كاهش تعداد قراردادهاي امضا شده مشاوران 
از نظر مالي دچار ضرر مي شوند، چون درآمد آن رابطه 

مستقيمي با حجم معاملات انجام شده دارد.
خس��روي ادامه مي ده��د: كاهش تع��داد معاملات 
درارديبهشت سال جاري نسبت به مدت مشابه آن در 
سال گذشته مربوط به افزايش قيمت ها و كاهش توان 
اقتصادي خانوارها است و برهمين اساس همزماني ماه 
مبارك رمضان با نيمي از روزهاي ارديبهشت يا دخالت 

مشاوران املاك در گراني مسكن صحت ندارد.
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ورود »نانو پودرهاي غيرسمي« 
به ميدان مبارزه با موش ها

حميدرضا تحصيلي، مديرعامل شركت ساماندهي 
صنايع و مشاغل ش��هر تهران، درباره گونه اي كه در 
سطح خيابان هاي تهران مشاهده مي شود و زاد و ولد 
و نحوه مقابله با آنها گفت: موش هاي شهري يا همان 
رت ها ب��ه دليل قدرت در توليدمث��ل در تمام طول 
سال به خصوص در فصل تابستان مي توانند زاد و ولد 
داشته باشند و در هر دوره زايمان 10 الي 12 نوزاد به 

دنيا مي آورند.
به گزارش ايس��نا، او اف��زود: روش كنترل و مبارزه با 
موش در شهر تهران به سه روش شيميايي با استفاده 
از طعمه مس��موم با خاصيت ضدانعقاد خون )آنتي 
كوآگولانت(، روش مبارزه فيزيكي با استفاده از اصلاح 
و بهس��ازي محيط، لانه كوبي و… همچنين روش 
مبارزه مكانيكي با اس��تفاده از انواع تله )تله چسبي 
كتابي، تله كش��نده و زنده گير و…( كه با توجه به 
ميزان آلودگي و وضعيت منطقه مورد استفاده قرار 
مي گيرد كه در مجموع به كل روش هاي مورد اشاره 
روش تلفيقي گفته مي شود.همچنين استفاده از روش 
نوين مبارزه با موش به طريق حذف زيستگاه و انسداد 
فعال منافذ موش به روش تزريق گل رس به صورت 
آزمايشي انجام كه در صورت داشتن بازخورد مثبت 
اين روش به عنوان يكي از روش هاي اصلي مبارزه در 
دستور كار قرار خواهد گرفت. وي تاكيد كرد: از سوي 
ديگر استفاده از نانو پودر غيرسمي به عنوان محصول 
جديد و توليد داخلي داراي مجوز از س��ازمان حفظ 
نباتات وزارت جهاد كشاورزي به صورت پايلوت در سه 
منطقه با بازدهي بالا مورد آزمايش قرار گرفت و جهت 
تس��ريعي در ديگر مناطق در آينده اي نزديك مورد 
استفاده قرار مي گيرد. مديرعامل شركت ساماندهي 
صنايع و مشاغل شهر تهران در پاسخ به سوالي درباره 
نقش و تأثير ساماندهي پسماندهاي شهري در كنترل 
جمعيت رت هاي تهران گفت: با توجه به وجود سه 
عامل اصل��ي آب، غذا و پناهگاه در افزايش جمعيت 
موش هاي شهري و وجود زباله ها و پسماند مواد غذايي 
به عنوان يكي از شاخه هاي اصلي ياد شده و كنترل 
آن مي تواند تأثير بسيار زيادي در كنترل جمعيت و 
جلوگيري از وفور جاندار هدف داشته كه در همين 
راستا بي ترديد نظارت بر اصناف زباله ساز و همكاري 
اين گروه صنفي با شهرداري تهران نقش بسيار موثري 
در اين خصوص خواهد داش��ت. قطعاً در اين حوزه 
نيازمند فرهنگ سازي بيش از پيش هستيم چرا كه 
اقدام برخي شهروندان در رهاسازي زباله ها مي تواند 

زمينه زيست آسان اين جوندگان را فراهم كند.

 6   ميليارد تومان هزينه 
برگزاري انتخاب شوراياري ها

علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر تهران در نشست 
خبري روز گذش��ته در خصوص هزين��ه برگزاري 
انتخابات شوراياري ها گفت: 6 ميليارد تومان هزينه 
برگزاري اين انتخابات است و مسوول تامين اين بودجه 

نيز مديريت شهري است.
او با بيان اينكه در س��ال 97 اعتبار ب��راي برگزاري 
انتخابات ديده ش��ده اما برگزار نشد و امسال برگزار 
مي ش��ود، تصريح كرد: موضوع اص��لاح آيين نامه 
برگزاري انتخابات ش��وراياري ها در دستور كار قرار 
دارد و پيش از اين نيز اساس��نامه آن بررس��ي شد.با 
وجود وجود تنگناها در برگزاري انتخابات شوراياري ها، 
ش��وراي پنجم مصمم به برگزاري آن است، اجرايي 
شدن اين انتخابات بيانگر آن خواهد بود كه شوراي 
پنجم به موضوع توسعه مشاركت در سطح محلات 
اهميت زيادي قائل است و دستگاه هاي مختلف در 
راستاي برگزاري آن شرايط را براي افزايش مشاركت 

محلي فراهم كنند.
سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران در خصوص 
ارسال گزارش تكميلي شهرداري به شورا در ارتباط 
با برنامه پنج س��اله سوم توس��عه گفت: شهرداري 
موظف بود گزارش خ��ود را در خصوص برنامه هاي 
اجرايي و نحوه تأمين و تجهيز منابع و برنامه ها تا پايان 
ارديبهشت ماه س��ال 98 براي تصويب به شورا ارايه 
كند كه همچنان گزارش به ش��ورا در اين خصوص 
ارايه نشده است.شورا، شهرداري را مكلف كرد تا اين 
گزارش را تا خرداد ماه به شوراي اسلامي شهر ارسال 
كند زيرا برنامه سوم پنج ساله سوم از آن جهت داراي 
اهميت است كه ميزان تحقق برنامه ها را سال به سال 

مورد رصد و بررسي قرار خواهد داد.
عضو هيات رييس��ه شوراي ش��هر تهران با اشاره به 
تفاهم نامه اي كه به تازگي وزارت راه و شهرسازي با 
ش��هرداري تهران به امضا رسانده است، عنوان كرد: 
در اين تفاهم نامه احياي بافت هاي فرسوده با اولويت 
محله سيروس در منطقه 12 مدنظر قرار گرفت. براي 
اين مكان چهار و نيم هكتاري هم اكنون توسعه گر 
انتخاب ش��ده و بر اس��اس تفاهم نامه اي كه به امضا 
رسيده اس��ت 70 درصد اعتبارات از سوي وزارت راه 
و شهرسازي براي اجراي خدمات روبنايي و زيربنايي 
فضاهاي عمومي و سرانه هاي موردنياز فراهم خواهد 
شد و شهرداري هم در همين راستا نسبت به صدور 
پروانه هاي نوسازي خارج از نوبت اقدام خواهد كرد. 
همچنين 30 درصد از اعتب��ارات موردنياز از طريق 
شهرداري تهران تأمين مي شود. به گفته سخنگوي 
شوراي شهر تهران اجراي اين برنامه پنج ساله اقدام 
بزرگي در قالب اجراي ماده 41 برنامه پنج ساله سوم 
به منظور نوسازي، مقاوم سازي و بازآفريني بافت هاي 

فرسوده خواهد بود. 
اعطا در پاس��خ به س��والي درباره آخرين وضعيت 
تحقيق و تفحص از املاك در شهرداري تهران عنوان 
كرد: وقتي موضوع تحقيق و تفحص مطرح مي شود 
براساس قانون، اطلاعات محرمانه خواهد بود و بيان 
اطلاع��ات محرمانه امكان پذير نيس��ت. هم اكنون 
بحث تحقيق و تفحص املاك شهرداري تهران به 
كميس��يون اصلي يعني كميسيون حقوقي ارجاع 
شده و اين كميسيون با برگزاري جلسات با شهرداري 
و كسب اطلاعات لازم در تلاش است تا گزارشي را به 

صحن شورا آورده و آن را به رأي بگذارد. 

  بررسي و مقايسه حجم معاملات ثبت شده در ارديبهشت ماه سال هاي 93 تا 98 نشان مي دهد كه حجم معاملات تا ارديبهشت ماه سال 97 تقريبا 
سير صعودي داشته است اما در ارديبهشت سال جاري به شدت كاهش يافته و به كمتر از 10 هزار واحد مسكوني رسيده است، مقايسه قيمت متوسط 
هرمترمربع واحد مسكوني هم از ارديبهشت 93 تا 98 نشان مي دهدكه قيمت از حدود 4 ميليون در سال 93 به بيش از 11 ميليون تومان در سال 98 رسيده 
است كه اين موضوع نشانگر ورود بازار به دوره ركود تورمي در سال جاري است چون هم حجم معاملات به شدت كاهش يافته است و هم قيمت ها رشد 
چشمگيري داشته است. البته طي سال هاي گذشته هم در ركود به سر مي برديم چون حجم معاملات كمتر از 17 هزار واحد مسكوني بود )در ارديبهشت 
س�ال جاري شاهد ثبت كمتر از 10 هزار واحد مسكوني بوديم( اما قيمت ها متعادل بود و بسياري از متقاضيان مصرفي توانايي خريد مسكن را داشتند 
ضمن اينكه تسهيلات پرداختي از سوي بانك مسكن هم حدود 40 درصد از هزينه واحد مسكوني را پوشش مي داد اما با 3 برابر شدن قيمت مسكن در 

سال 98 نسبت به 93 و كاهش شديد تعداد قراردادهاي امضا شده، پيش بيني مي شود كه ركود رخ داده در بازار مسكن عميق تر از ركود سال 92 باشد

برش



دانش و فن10اخبار

ادامه كم فروشي و حجم خوري اينترنت

رگولاتوري:  » PAP« ها نحوه محاسبه حجم ترافيك را اصلاح كنند
گروه دانش و فن| مرجان محمدي |

 چن��دي پيش وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات با 
تاييد كم فروش��ي اينترنت از سوي برخي شركت هاي 
ارايه دهنده اينترنت مهر تاييدي بر ادعاي كاربران زد؛ 
كاربراني كه معتقدند برخي شركت ها نه تنها كم فروشي 
مي كنند بلكه با حجم خوري اينترنت باعث شده اند تا 
كاربران متحمل هزينه اي ش��وند كه هيچ خدمتي در 
قبال آن دريافت نكرده اند، به نظر مي رسد با وجود تاييد 
كم فروشي اينترنت از سوي ش��ركت هاي ارايه دهنده 
اينترن��ت و برخي اپراتورها، هچنان اين رويه از س��وي 
شركت هاي ارايه دهنده اينترنت ادامه دارد،  اين در حالي 
است كه كم فروشي ش��ركت هاي ارايه دهنده خدمات 
اينترنتي نيز توسط رگولاتوري محرز شده است، از همين 
رو رگولاتوري از كاربران در خواست كرد براي اطمينان 
از كيفيت و سرعت اينترنت خود، سرويس  دريافتي را 
بررس��ي كنند و در صورت مغايرت با قراردادي كه بين 
آنها و شركت ارايه دهنده منعقد شده است مراتب را به 

سازمان تنظيم مقررات گزارش دهند .
بر اس��اس اين گزارش يكي از دغدغه هاي هميش��گي 
كاربران بسته هاي اينترنتي، احتمال كمتر بودن حجم 
اينترنت دريافتي نسبت به حجم خريداري شده است. 
درواقع كم فروش��ي اينترنت يكي از مسائلي است كه 
كاربران شركت هاي اينترنتي همواره گوشه ذهن خود 
دارند و پيش مي آيد كه نگران كم فروش��ي در حجم يا 

سرعت كمتر از سرعت اسمي خريداري شده باشند.
به همين دليل، يكي از موضوعاتي كه بارها توسط كاربران 
به آن اشاره شده و مسوولان را هم به واكنش وادار كرده، 
حجم اينترنت دريافتي آنهاست. البته زماني گفته مي شد 
آنهايي كه مي گويند كم فروشي صورت مي گيرد بايد به 
اين نكته توجه داش��ته باشند كه در گذشته مشتركان 
چند عكس يا مطلب مكتوب را دانلود مي كردند و حجم 
اينترنت آنها براي مدت بيشتري دوام مي آورد اما اكنون 
همين كه سه تا چهار فايل ويدئويي دانلود مي شود، چند 
برابر فايل هاي عكس و مكتوب حجم مصرف مي شود. 

گفته مي ش��ود دلايل متعددي براي تصور كم فروشي 
مطرح است كه از جمله آنها مي توان به نبود يا مناسب 
نبودن امنيت مودم واي فاي و پسور اشاره كرد كه به دليل 
اين نقص سريعا رمز دستگاه توسط افراد غريبه شناسايي 
شده و حجم اينترنت آنها مورد استفاده قرار مي گيرد. از 
مورد ديگر اين مي توان به به روزرساني شدن نرم افزارها 
به صورت اتوماتيك اش��اره كرد كه كارب��ر كاملا از آن 
بي اطلاع است و با به روزرساني اتوماتيك حجم اينترنت 

استفاده مي شود .
طبق اعلام سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، 
پس از بررسي هاي ميداني در برخي اپراتورهاي ارتباطات 
ثابت مشخص شد بين پنج تا هشت درصد مغايرت در 
حجم بس��ته هاي درخواستي مش��تركين وجود دارد، 
تمامي شركت ها تا پنج درصد و برخي تا هشت درصد 
كم فروشي داش��ته اند و بايد فرآيندهايشان را اصلاح و 
بهينه سازي نحوه محاسبه حجم ترافيك را انجام دهند.

حس��ين فلاح جوش��قاني -رييس س��ازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي- در اي��ن باره اظهار كرد: 
ش��ركت ها درباره پنج درصد كم فروشي به ملاحظات 
فني مانند سرباره ارس��ال و افت خط اشاره كرده اند كه 
اين دلايل ارتباطي به مش��تركين نداشته و به منظور 
جلب رضايت مندي مش��تركين و حف��ظ حقوق آنها 
اپراتورها ملزم هستند اين ميزان كسري خود را در حجم 

بسته هاي فروخته شده به مشتركين جبران كنند.
در عين حال، با توجه به اهميت موضوع سنجش سرعت 
و كيفيت اينترنت پرسرعت، س��امانه هاي ايجادشده 
توسط اپراتورها در بخش خدمات الكترونيك وب سايت 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي به صورت 
متمركز و س��امان يافته آورده ش��ده است. مشتركان 
به منظور سنجش س��رعت و كيفيت مي توانند اپراتور 
سرويس دهنده خود را در اين بخش انتخاب و نسبت به 

سنجش پارامترهاي سرويس خود اقدام كنند.
كاربران براي اطمينان از كيفيت و سرعت اينترنت خود 
مي توانند بسته خريداري ش��ده خود را راستي آزمايي 

كنند. آنها براي آگاهي از كيفيت اينترنت خود مي توانند 
به سامانه سنجش سرعت و كيفيت اينترنت اپراتورها 
كه در رگولاتوري قرار داده شده مراجعه كنند و سرويس 
خود را بررس��ي كنند و از انطباق اين شرايط با قرارداد 

خود مطمئن شوند.
مشتركان شركت هاي ارايه دهنده خدمات انتقال داده 
مي توانند از طريق لينك هاي معرفي ش��ده نسبت به 
سنجش شاخص هاي كيفيت سرويس دريافتي خود از 
قبيل latency، packet loss، سرعت دانلود و آپلود 

اق��دام كرده و در صورت عدم تطبيق موارد فوق الذكر با 
مقادير مندرج در قرارداد سرويس نسبت به درج شكايت 
بر اس��اس كد رهگيري تخصيص يافته توسط سامانه 

اپراتور اقدام كنند.
البته رگولاتوري نيز ب��ر اجراي اين الزامات بطور دقيق 
نظارت مي كند و مشتركان در صورت مشاهده تخلف در 
زمينه كم فروشي اينترنت مي توانند در تماس با سامانه 
ثبت و پاسخگويي به شكايات ۱۹۵ يا مراجعه به سايت 

cra.ir.۱۹۵  شكايت خود را ثبت كنند.

در هر ص��ورت ب��ا توجه به تايي��د كم فروش��ي برخي 
ش��ركت هاي ارايه دهنده اينترنت، همچن��ان برخي از 
شركت ها به رويه خود ادامه مي دهند و به همين منظور 
رگولاتوري از كاربران خواست تا با مشاهده مغايرت ها در 
قرارداد مراتب را گزارش دهند، هرچند كه به نظر مي رسد 
برخي شركت هاي اينترنتي همچنان رويه قبلي خود را 
ادامه مي دهند و توجهي به كم فروشي ندارند، كم فروشي 
كه طبق گفته وزير ارتباطات باي��د مطابق با اينترنت و 
حجمي كه از كاربران دريافت كرده اند به آنها ارايه دهند . 

ت�ك رادار| بع��د از آنكه كارشناس��ان ب��اري ديگر 
آسيب پذيري هاي جديدي در پردازنده هاي اينتل پيدا 
كردند، اين بار شركت AMD به عنوان يكي از بزرگ ترين 
رقباي اين شركت امريكايي اعلام كرده كه محصولاتش 
در برابر حملات س��ايبري هكرها ايمن هستند.  سال 
پيش بدون شك يكي از جنجال برانگيزترين اتفاقاتي كه 
در حوزه فناوري و امنيت سايبري جهان رخ داد، كشف 
و رس��انه اي شدن آس��يب پذيري و ضعف هاي امنيتي 
اسپكتر و ملت داون در پردازنده هاي شركت اينتل بود. 
مدت هاس��ت كه ضعف ها و حفره هاي امنيتي اسپكتر 
و ملت داون كش��ف شده در پردازنده هاي ساخته شده 
توسط ش��ركت اينتل كه از س��ال ۱۹۹۵ به بعد وجود 
داشته و باعث شده هكرها به اطلاعات ذخيره شده روي 
حافظه رايانه ها دسترس��ي پيدا كنند، مورد بحث هاي 
فراواني قرار گرفته اس��ت.  اين ضعف ه��ا و حفره هاي 
امنيتي در پردازنده هاي اينتل به گونه اي بوده است كه 
به هكرها اجازه مي داده علاوه بر سرقت كلمات و رمز عبور 
كاربران، تمامي اطلاعات ذخيره شده موجود بر حافظه، 
پردازنده رايانه و گوشي هاي همراه را به سرقت برده و از 
آن سوءاستفاده كنند و اين سطح از دسترسي موجب 
مي شد به تراشه هاي ديگري همچون اي ام دي و اي آرام 
نيز دسترس��ي يابند. اما حالا شركت AMD با انتشار 
بيانيه اي جديد اعلام كرده است كه پردازنده هاي توليدي 
آن در برابر حملات سايبري و مخرب هكرها از مصونيت 
بالايي برخوردارند و نيازي نيست كاربران در خصوص 

نفوذ مجرمان سايبري از طريق آسيب پذيري هاي موجود 
در پردازنده هاي مربوطه نگراني خاصي داشته باشند. 
اين در حالي اس��ت كه هر از گاهي اخبار و گزارش هاي 
متعددي از سوي رقيب ديرينه آن يعني اينتل به گوش 
مي رس��د كه مبني بر مش��كلات و ضعف هاي امنيتي 
پردازنده هاي آن است و حالا ادعاي آن مي تواند توازن 
ب��ازار پردازنده ه��ا را به هم بريزد. اينتل، يك ش��ركت 
تجهيزات رايانه اي در ايالات متحده امريكاس��ت كه در 
زمينه توليد س��خت افزارهاي رايانه و تلف��ن همراه، با 
تمركز بر مادر بورد، كارت شبكه، چيپ ست، بلوتوث و 
حافظه هاي فلش، انواع ريزپردازنده، نيم رسانا، مدارهاي 
مجتم��ع، واحدهاي پردازش گرافيكي و س��امانه هاي 
نهفته فعاليت مي كند. ارزش س��هام اينتل از زماني كه 
خبر ضعف هاي امنيتي اسپكتر و ملت داون در فضاي 
مجازي منتش��ر شد، كاهش ش��ديدي پيدا كرد و اين 
شركت امريكايي با مشكلات حقيقي و حقوقي متعددي 

نيز دست و پنجه نرم كرد.

ايسنا| در حالي كه اجراي طرح رمز دوم يكبار مصرف 
به تعويق افتاده، مي توان با تفكيك حساب هاي اصلي و 
فرعي، ريسك كلاهبرداري هاي اينترنتي و سرقت هاي 

آنلاين را كاهش داد.
در سال هاي اخير اس��تفاده از كارت هاي بانكي براي 
خريده��اي اينترنتي، تراكنش ه��اي غير حضوري، 
پرداخت ه��اي درون برنام��ه اي و… ب��ا افزاي��ش 
چش��م گيري روبرو ش��ده و اين در حالي است كه به 
همين نسبت كلاهبرداران اينترنتي و سودجويان نيز 

بيشتر شده اند.
كلاهبرداران اينترنتي يا همان سارقان آنلاين سعي 
مي كنند با عمليات فيش��ينگ به اطلاعات هويتي يا 
مالي افراد دست پيدا كنند و سودجويي و سرقت خود 

را از اين طريق انجام دهند.
فيشينگ يا س��رقت آنلاين در عمل به صورت كپي 
دقيق رابط گرافيكي يك وب گاه معتبر مانند بانك هاي 
آنلاين انجام مي شود كه ابتدا كاربر از طريق ايميل يا 
آگهي هاي تبليغاتي سايت هاي ديگر، به اين صفحه 
قلابي راهنمايي مي ش��ود. سپس از كاربر درخواست 
مي شود اطلاعاتي مانند اطلاعات كارت اعتباري خود 
در آنجا وارد كند كه در صورت گمراه شدن كاربر و وارد 
كردن اطلاعات خود، فيش��رها به اطلاعات ش��خص 

دسترسي پيدا مي كنند.
شايد بارها شنيده باشيد كه شركت ها و بانك هايي كه 
درگاه پرداخت آنلاين ارايه مي كنند، براي مشتريان 

خود پروتكل هاي امنيتي خاصي را در نظر مي گيرند 
و نش��ان ها و فرآيندهايي را ايجاد مي كنند كه كاربر 
با اس��تفاده از آنها بتواند به درستي به درگاه پرداخت 

آنلاين پي ببرد.
ش��بكه هاي اجتماع��ي ب��زرگ مانن��د فيس بوك، 
اينس��تاگرام، تلگرام و … كه اين روزها بيشتر مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرن��د، از ضري��ب امنيتي بالايي 
برخوردارند و با توجه به افزايش مستمر سطح امنيتي 
آنها، عملًا نفوذ به اين اپليكيشن ها بدون كمك خود 
كارب��ر امكان پذير نيس��ت تا جايي كه برخ��ي از اين 
شبكه ها براي افرادي كه بتوانند باگ هاي امنيتي پيدا 

كنند، جايزه قابل توجهي در نظر گرفته اند.
اما اقدامي كه فيشرها انجام مي دهند اين است كه از 
طريق برخي آگهي هاي تبليغاتي، افراد را به س��مت 
درگاه ها و صفحه هاي س��اختگي با شكل شبكه هاي 
اجتماعي هدايت مي كنن��د و در صورتي كه كاربر به 
موارد امنيتي توجه نكند، مي تواند در تله فيش��ينگ 

بيفتد. جلوگي��ري از سوءاس��تفاده در تراكنش هاي 
غيرحض��وري و خريدهاي اينترنت��ي، دليلي بود كه 
بانك مركزي را مجاب كرد با اجراي طرح رمزهاي دوم 
يكبار مصرف، اين تهديدات را كاهش دهد، اما اين طرح 
به دليل برخي مشكلات، ديرتر از آن تاريخي كه اعلام 

شده بود، اجرايي خواهد شد.
در اي��ن ميان يك��ي از اقداماتي كه م��ردم مي توانند 
براي كاهش ريسك سرقت هاي آنلاين انجام دهند، 
اين اس��ت كه حس��اب هاي بانكي خ��ود را تفكيك 
كنند؛ در واقع به جاي اينكه بخ��ش عمده اي از پول 
خود را در حس��ابي نگه دارند و با كارت متصل به آن 
حساب، خريدهاي آنلاين خود را انجام دهند، يكي از 
حساب هاي خود را براي انجام اين كار در نظر بگيرند و 

پول كمي در آن داشته باشند.
امروزه بسياري از مردم ايران از كارت هاي بانكي براي 
خريدهاي آنلاين، خريد ش��ارژ سيم كارت، پرداخت 
غيرحضوري قبوض و ساير تراكنش هاي بانكي استفاده 
مي كنند كه به اين ترتيب، افراد بهتر اس��ت براي اين 
اقدامات كارت بانكي ديگري جدا از حساب اصلي شان 
دريافت كنند و پول خود را در آن بريزند و اين اقدامات 

را با آن كارت انجام دهند.
به اين ترتي��ب، ريس��ك اس��تفاده از تراكنش هاي 
غيرحضوري ني��ز كاهش مي يابد و در صورتي كه اين 
اتف��اق براي كاربر رخ دهد، ض��رر مالي هنگفتي به او 

نمي خورد.

فارس| معاون وزير ارتباطات گفت: براي جلوگيري 
از ايجاد محدوديت در جامعه دسترس��ي به سامانه 
احراز هويت كاربران تنها براي درخواست منطقي و 
ضروري فراهم مي ش��ود كه تمامي كسب و كارهاي 
خريد و فروش آنلاين مجاز به اس��تفاده از س��امانه 

خواهند بود.
امير ناظمي معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در پاسخ به اين سوال كه سامانه احراز هويت كاربران 
)شاهكار( تنها در اختيار برخي كسب وكارهاي قرار 
گرفت��ه و براي مثال در حالي كه برخي س��ايت هاي 
خريد و فروش به اين سامانه متصل اند و سايت هاي 
ديگري اين امكان را ندارند، گفت: در حال حاضر اين 
س��رويس به صورت موفق ارايه شده و به هر شركتي 
كه درخواس��ت دريافت اين سرويس را داشته باشد 
و درخواس��ت آن از ديد ما منطقي باشد سرويس را 

ارايه مي كنيم.
وي توضيح داد: دليل اينكه مي گويم اين درخواست 
بايد منطقي باش��د اين اس��ت كه اين سرويس يك 
سرويس حاكميتي است و پس از مدتي ممكن است 
تمامي اپليكيشن ها به خاطر اطمينان از فيك نبودن 
و واقعي بودن كاربران  و قابليت شناس��ايي كاربران، 
شهروندان را مجبور كنند كه احراز هويت شوند كه 
اين روند براي جامعه محدوديت ايجاد مي كند و مجاز 

به اين كار نيستيم. 
مع��اون وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاع��ات با ذكر 
مثالي توضيح داد: فرض كنيم تصميم بگيريم كه هر 
كس كه قصد ورود به اينترنت را دارد بايد يوزر نيم و 
پسورد وارد كند، مردم چقدر از اين موضوع خوشحال 
مي شوند؟ اصلًا خوشحال نمي شوند. اگر از فردا همه 
اپليكيش��ن ها بگويند كاربران براي اس��تفاده بايد 
احراز هويت شوند از نظر ما اتفاق خوبي نيست؛ زيرا 

آزادي هاي جامعه را محدود مي كند و تنها در جايي 
كه احراز هويت نياز اس��ت بايد انجام ش��ود؛ مانند 
جابه جايي هاي مالي؛ با اين منطق قطعا فين تك ها 
نياز به احراز هويت كاربران دارند؛ زيرا بايد بدانيم چه 
شخصي به حساب چه ش��خصي پول واريز مي كند 
كه نه تنها مردم بلكه تمام دنيا اين را پذيرفته اند كه 
نمي توان بدون احراز هويت در هيچ جاي دنيا پولي را 
جابه جا كرد. اما آيا كاربران براي ورود به شبكه هاي 
اجتماعي خود نياز دارند كه شناسايي شوند؟ قطعاً 
خير. وي تاكيد كرد: بنابراين نمي توان دسترسي به 
اين سامانه را به همه كسب و كارها داد كه در نتيجه 
از ف��ردا دومينويي راه بيفتد كه همه اپليكيش��ن ها 

بخواهند احراز هويت كنند.
ناظم��ي تاكيد كرد: علت اين س��خت گيري رعايت 
حقوق شهروندان است و اتفاقاً براي سازمان فناوري 
اطلاعات ايران درآمد دارد كه همه به اين سامانه وصل 

شوند و بابت هر درخواست ۱۲۰ تومان بپردازند.
رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران در پاسخ به اين 
سوال كه آيا در قيمت تجديدنظر خواهد شد؟ گفت: 
اين س��امانه نيازمند تجهيزاتي براي ارايه سرويس 
است. ش��هروندي از اين سرويس استفاده مي كند و 
شهروند ديگري استفاده نمي كند، آيا عادلانه است 
كه از همه پ��ول بگيريم؟ خير. علاوه ب��ر اين قانون 

كشور مي گويند كه سازمان فناوري اطلاعات ايران 
يك س��ازمان دولتي است و نمي تواند هيچ سرويس 
ارايه كند كه قيمت  آن از هزينه تمام شده براي دولت 
كمتر باشد؛ هزينه تمام شده اين سرويس براي دولت 
۱۲۰ تومان است و عين آن را اخذ مي كنيم. عملًا اگر 
يك ريال اضافه گرفته شود مستقيم به خزانه مي رود 
و بنابراين علاقه اي نداريم كه قيمت را بالا ببريم زيرا 
از آن سودي نمي برديم. بنابراين روي كمترين قيمت 
منصفانه تأكيد مي كنيم. وي خاطرنشان كرد: تصور 
مي كنم اگر اين منطق را ب��راي مردم توضيح دهيم 

همه قبول مي كنند. 
ناظمي در پاسخ به اين سوال كه اين هزينه همچنان 
از كس��ب و كار ها اخذ خواهد ش��د و از مردم گرفته 
نمي ش��ود؟ گفت: اي��ن هزينه از كس��ب و كار اخذ 

مي شود اما در واقع از استفاده كننده كسر مي شود.
معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در پاسخ به 
اين س��وال كه چرا برخي سايت هاي خريد و فروش 
به س��امانه شاهكار متصل هستند و برخي نيستند و 
براي مثال ديوار اين سامانه را دارد اما شيپور ندارد؟ 
گفت: ديوار به س��امانه متصل اس��ت و باقي كسب و 
كارهاي خريد و فروش اگر درخواست دهند سامانه 
را در اختيارشان قرار مي دهيم. براي مثال زرين پال به 
سامانه متصل است اما شيپور درخواستي نداده است.

وي در پاسخ به اين سوال كه گفته مي شود اين سامانه 
فعلا به اندازه اي كه همه كسب و كارها بتوانند از آن 
اس��تفاده كنند ظرفيت ندارند، گفت: سامانه تست 
ش��ده و هم اكنون براي تراكنش هاي دولت با حجم 
بالا از آن استفاده مي ش��ود؛ ديوار نيز براي ۵۰ هزار 
تراكنش تست كرده و مشكلي نداشته است و بقيه كه 
استفاده نكرده اند احتمالًا نمي خواستند فعلا چنين 

هزينه اي را متقبل شوند.

امن بودن پردازنده هاي AMD در برابر حملات سايبري 

آسين ايج| اينس��تاگرام اعلام كرد در حال تحقيق 
درمورد فعاليت برخي كاربران اين ش��بكه اجتماعي 
ضدترام��پ رييس جمه��ور امري��كا ب��ا اس��تفاده از 

هشتگ هايي خاص است.
برخي حس��اب هاي كاربري در اينستاگرام با استفاده 
از هشتگ هايي مانند من از ترامپ متنفرم در اقدامي 
هماهنگ براي انتشار مطالبي منفي بر عليه وي فعال 

شده اند.
اينستاگرام كه در مالكيت فيس بوك است از تحقيق 
و بررس��ي اين موضوع خبر داده و البته تاييد كرده كه 
تعدادي از پست هاي ارسالي با چنين هشتگ هايي را 

نيز پاك كرده است.
پيش از اين و در سال ۲۰۱6 نيز حملات بر ضد ترامپ 
در شبكه هاي اجتماعي همزمان با برگزاري انتخابات 
رياست جمهوري امريكا به ش��دت افزايش يافته بود. 
بعدها امريكايي ها مدعي شدند اين حملات با تحريك 
روسيه صورت گرفته اند. اما اين ادعاها هرگز اثبات نشد.

 Ghost Data بررس��ي هاي موسس��ه تحليل داده
نشان مي دهد اگر چه تلاش هايي هدفمند براي انتقاد 
از ترامپ در اينس��تاگرام در جريان اس��ت، اما دامنه و 
ش��دت آنها محدود اس��ت و در اين مورد اغراق شده 
است. برخي نمايه هاي دروغين نيز با همين هدف در 
اينستاگرام ايجاد ش��ده اند و حملات بر ضد ترامپ را 

هماهنگ مي كنند.
سخنگوي اينستاگرام از تحقيقات در اين زمينه خبر 
داده و تاييد كرده كه حساب هاي مهاجم به ترامپ كه 
قوانين اين شبكه اجتماعي را نقض كنند، پاك مي شوند. 
يك موسس��ه تحليلي ديگر به ن��ام Stroppa نيز از 
شناسايي حدود ۵۲ هزار حساب كاربري ضدترامپ در 

اينستاگرام خبر داده است.

انگجت| با اينكه كاربران از گوش��ي هاي هوشمند 
اختصاصي گوگل موس��وم به پيكس��ل توقع بس��يار 
بيشتري براي كيفيت بالاتر اندرويد دارند، اما همواره 
مشكلات سخت افزاري و نرم افزاري متعددي در آن به 

چشم مي خورد.
روزي كه گوش��ي هاي هوش��مند اختصاصي توسعه 
داده ش��ده توس��ط گوگل يعني گوشي هاي پيكسل 
معرفي و عرضه شدند، كاربران و علاقه مندان بسياري 
به منظور دريافت بهتري��ن تجربه از عملكردهاي نرم 
افزاري و سخت افزاري اندرويد خالص به سمت و سوي 
خريداري و استفاده از آنها روي آوردند و توقع داشتند 
سيس��تم عاملي كه در اين گوشي ها وجود دارد و ارايه 
مي شود، هيچ باگ، آسيب پذيري و مشكل نرم افزاري 

و سخت افزاري نداشته باشد.
اما تاكنون اخبار و گزارش هايي كه در فضاي مجازي 
منتشر ش��ده اس��ت، حاكي از آن اس��ت كه كاربران 
همواره بعد از خريداري و استفاده از نسل هاي مختلف 
گوشي هاي پيكسل گوگل با مشكلات متعددي مواجه 
شده اند كه پس از آن گوگل به عنوان توسعه دهنده و 
توليدكننده اين محصولات مجبور شده بلافاصله اقدام 
به انتشار يك نس��خه به روزرساني شده كند و مشكل 

كاربرانش را برطرف كند.
بسياري از كاربران و خريداران گوشي هاي پيكسل از 
نخستين نسل آن گرفته تا آخرين نسل، در شبكه هاي 
اجتماعي و فضاي مجازي اعلام كرده اند كه دس��تگاه 
آنها به صورت ناگهاني خاموش مي ش��ود. اين مساله 
حتي گوش��ي هاي اقتصادي پيكسل 3A و 3A XL را 
نيز تحت تأثير خود قرار داده اس��ت به گونه اي كه آنها 
مي گويند موبايل آنها در طول روز چند بار خود به خود 

خاموش مي شود.

 اينستاگرام حساب هاي 
ضد ترامپ را مسدود مي كند

 گوشي هاي گوگل 
از همه بيشتر مشكل دارند

جلوگيري از سرقت آنلاين با تفكيك حساب هاي بانكي
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رويداد

دريچه سايبر

افشاي اطلاعات ميليون ها 
كاربر معروف در اينستاگرام

تك كرانچ| گزارش ها حاكي اس��ت كه حس��اب 
كاربري و اطلاعات خصوصي ميليون ها اينفلوئنسر در 

شبكه اجتماعي اينستاگرام افشا شده است.
 خبر افشاي اطلاعات خصوصي و نقض حريم شخصي 
كاربران در ش��بكه هاي اجتماعي و فضاي مجازي 
همواره يكي از داغ ترين اخبار در سال هاي اخير بوده 
كه متأسفانه تاكنون هيچ راهكاري براي جلوگيري از 

آن ارايه و در نظر گرفته نشده است.
حالا اين طور كه به نظر مي رسد باري ديگر ميليون ها 
كاربر معروف و به اصطلاح اينفلوئنسر گرفتار افشاي 
اطلاعات شخصي خود در شبكه اجتماعي اينستاگرام 
شده اند و از اين مساله نيز به شدت خشمگين شده اند.

۴۹ ميليون اكانت و حساب كاربر در اينستاگرام مورد 
نفوذ هكرهاي ناشناسي قرار گرفته كه اين اطلاعات 
را بدون گذرواژه روي سرويس وب آمازون قرار داده 

بوده اند.
اين اطلاعات شامل اطلاعات ارزشمندي از كاربران 
همچون اطلاعات تماس، آدرس پست الكترونيكي، 
تصاوير پروفايل و تعداد فالوئرها )دنبال كنندگان( و 
ميزان تأثيرگذاري محتواي به اشتراك گذاشته شده 

آنها را شامل مي شود.
نخستين بار يك پژوهشگر امنيتي به نام آنوراگ سين 
بود كه اين پايگاه داده را يافت و كارشناسان فعال در 
تك كرانچ نيز رد اين اطلاعات افش��ا شده را در يك 
شركت بازاريابي شبكه هاي اجتماعي مستقر در هند 
پيدا و ردگيري كردند. نحوه فعاليت اين شركت بدين 
صورت بوده است كه با استفاده از شاخص هاي خاص 
خود به ساير افراد و شركت ها كمك مي كرده تا مبلغ 
پرداختي به افراد مشهور براي تبليغات را تخمين بزند. 
البته اين درحالي است كه زماني كه كارشناس مربوطه 
با اين شركت تماس گرفت، تمامي اطلاعات مذكور از 
اين پايگاه داده حذف شد و اين شركت نيز از پاسخ به 

سوالات كارشناسان خودداري كرد.
هنوز اينستاگرام و فيس بوك به عنوان شركت مادر 
اين شبكه اجتماعي محبوب و پرطرفدار، در خصوص 
افشاي اطلاعات خصوصي مربوط به ميليون ها كاربر 

معروف و اينفلوئنسر واكنشي نشان نداده اند.
البته اين مساله تازه اي نيس��ت و همواره اطلاعات 
اف��راد و كاربران معروف مورد علاقه و هدف هكرها و 
مجرمان سايبري بوده است تا با فروش آنها به شركت ها 
و پايگاه هاي داده به مبالغ موردنظر خود دست يابند.

 تحريم هاي هواوي
 ۹۰ روز تعليق مي شوند

جي اس ام آرنا| گزارش وزارت بازرگاني امريكا 
نشان مي دهد تحريم هواوي بطور موقت براي ۹۰ 
روز معلق شده است. در اين مدت هواوي مي تواند 

آپديت هاي نرم افزاري را دريافت كند.
به نظر نمي رسد پرونده ممنوعيت هواوي از سوي 

دولت امريكا به اين زودي تمام شود.
در نتيجه اين ممنوعيت ها گ��وگل اعلام كرده 
كس��ب و كار خ��ود را با هواوي قطع و از س��وي 
ديگر منابع��ي آگاه فاش كرده اند ش��ركت هاي 
توليد كننده تراشه در امريكا نيز ديگر تجهيزات 

براي هواوي تأمين نمي كنند.
در اين مي��ان وزارت بازرگاني امري��كا برخي از 
محدوديت هاي ه��واوي را براي ۹۰ روز آينده به 
حالت تعليق درآورد. در اين بازه هواوي همچنان 
مي تواند كالاهاي امريكايي را براي پش��تيباني 
از ش��بكه ها بخ��رد و آپديت هاي نرم اف��زاري را 
ب��راي دس��تگاه هاي فعلي اين ش��ركت فراهم 
كن��د. اما ه��واوي همچنان از خري��د قطعات و 
تجهي��زات امريكايي براي س��اخت محصولات 
جديد بدون مجوز رسمي منع شده است. در اين 
بازه زماني 3 ماهه گوگل اعتبار اندرويد هواوي را 
نيز تأييد مي كند. اين شركت چيني مي تواند از 
به روزرساني هاي گوگل براي دستگاه هاي خود 
اس��تفاده كند. تعليق تحريم هاي ه��واوي تا ۹ 

آگوست معتبر است.

پيشگيري از بيماري ها 
بااستفاده از هوش مصنوعي 

انگجت| فيس بوك نقش��ه هاي جمعيتي بسيار 
دقيقي را براي كمك به س��ازمان هاي بهداش��تي، 
محققان و دانش��گاه ها براي پيش��گيري از ش��يوع 
بيماري ه��ا و اجراي برنامه هاي بهداش��ت عمومي 
تهيه كرده است. اين شركت روي تراكم جمعيت با 
برآوردهاي جمعيت شناختي، نحوه حركت مردم 
و پوشش ش��بكه تمركز دارد. فيس بوك مي گويد 
اين نقش��ه ها مي توانند به س��ازمان هاي بهداشتي 
كمك كنند تا بهتر بتوانند چگونگي مقابله با شيوع 
بيماري ها و توزيع منابع را شناسايي كنند، زيرا آنها 
اطلاعات مفيدي راجع به محل زندگي افراد و حركت 
و ارتباطات آنها در اختيار قرار مي دهند. گروه هايي 
مانند صليب سرخ امريكا از اين نقشه ها براي تعيين 
مناطقي كه مردم بيشتر متمركز هستند و تأسيس 
كمپين هاي اطلاع رساني بهداشتي از جمله در مناطق 
دورافتاده اس��تفاده مي كند. فيس بوك مي گويد از 
اطلاعات ش��بكه اجتماعي فيس ب��وك براي تهيه 
نقشه هاي تراكم جمعيت استفاده نكرده است، بلكه با 
استفاده از تصاوير ماهواره اي و داده هاي سرشماري و 
استفاده از هوش مصنوعي به اين نقشه ها رسيده   كه 
3 برابر دقيق تر از هر منبع ديگري است. نقشه هاي 
جمعيتي برآوردهاي مربوط به تعداد افرادي كه در 
مناطقي به وسعت 3۰ متري زندگي مي كنند، شامل 
شناسايي كودكان و زنان باردار است. اين نقشه هاي 
دقيق جمعيتي مي توانند به سازمان هاي بهداشتي 
در پيشگيري از شيوع بيماري ها كمك كنند، بطوري 
كه آنها بتوانند بر اساس آن آماده شوند. در عين حال، 
نقشه هاي پوشش شبكه به صورت زنده ممكن است 
به سازمان ها كمك كند كه مكان هايي را كه مي توانند 
با استفاده از پيام رسان هاي آنلاين با افراد ارتباط برقرار 

كنند، شناسايي كنند.



ويژه 11 بنگاهها

تفاهم نامه  همکاری میان بنیاد برکت و بانک پارسیان منعقد شد

در دومین نشست دور نهم هیات نمايندگان اتاق تهران معرفي شد 

ایجاد 84 هزار فرصت شغلی در مناطق محروم کشور

راهبرد سه گانه پارلمان اقتصادي پايتخت

با انعقاد تفاهم نامه  همکاری میان بنیاد برکتِ س��تاد 
 اجرای��ی فرمان حضرت ام��ام)ره( و بانک پارس��یان، 
84 هزار فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم در مناطق 

محروم و سیل زده  کشور ایجاد و راه اندازی می شود.
به گزارش روابط عمومی بنیاد برکت، روز سه ش��نبه 
تفاهم نامه ای مبنی بر همکاری مشترک بنیاد برکت و 
بانک پارسیان در تأمین مالی و اعطای 3 هزار میلیارد 
ریال تسهیلات قرض ا لحس��نه ی اشتغال به 30 هزار 
طرح اش��تغال زایی اجتماع محور برک��ت، منعقد و به 
امضای سعید جعفری و کوروش پرویزیان مدیران عامل 

بنیاد برکت و بانک پارسیان رسید.
با امضای این تفاهم نامه، 30 هزار طرح اش��تغال زایی 
اجتماع محور معرفی ش��ده از س��وی بنیاد برکت در 
قالب کس��ب وکارهای خرد و خانگی و در رسته های 
شغلی مانند صنایع دس��تی، گلیم بافی، پارچه بافی، 
س��وزن دوزی و قالی بافی و... برای افراد جویای کار در 
روستاها، مناطق محروم، کم تر توسعه یافته، مرزی و 
س��یل زده به بهره برداری خواهد رسید.راه اندازی این 
تعداد طرح اشتغال زایی موجب ایجاد 84 هزار فرصت 
شغلی مستقیم و غیرمستقیم برای افراد جویای کار با 
اولویت جوانان تحصیل کرده و زنان سرپرست خانوار 

در مناطق سیل زده، محروم و روستایی خواهد شد.
نقاط هدف اجرای این طرح، تمامی مناطق روستایی با 
اولویت مناطق محروم و مرزی سیل زده تعیین شده و 
برای هر طرح اشتغال زایی 100 میلیون ریال به شکل 
قرض الحس��نه تأمین مالی می شود.زمان بازپرداخت 
تسهیلات اعطایی نیز با احتس��اب شش ماهه  دوران 

تنفس، 60 ماهه خواهد بود.
مدیرعامل بنی��اد برکت در حاش��یه  مراس��م انعقاد 
ای��ن تفاهم نامه تصری��ح کرد: با توجه ب��ه تأکیدات و 

سیاست های ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، بنیاد 
برکت در سال 98 اجرای 30 هزار طرح اشتغال زایی را 
در 25 استان و 150 شهرستان در دست اجرا دارد که 
این مهم، به اعتباری بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال نیازمند 
است.برای تأمین این میزان اعتبار، علاوه بر منابع ستاد 

اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، مشارکت منابع بانکی 
نیز مورد نیاز است.

س��عید جعفری افزود: در این راس��تا و ب��رای تأمین 
اعتبار م��ورد نظر، پیش از این با بانک قرض الحس��نه  
مهر ایران و صندوق کارآفرینی امید قرارداد همکاری 

امضا کرده ایم و امروز هم تفاهم نامه  همکاری با بانک 
پارسیان منعقد شد.

وی ادامه داد: با انعقاد ای��ن تفاهم نامه، 30 هزار طرح 
اشتغال زایی برکت که امکان راه اندازی یا تکمیل شان 
با 100 میلیون ریال فراهم باشد، به طور قرض الحسنه 

 تأمین مالی می ش��ود.این 30 هزار طرح اشتغال زایی
امکان ایجاد ش��غل برای 84 هزار متقاضی را به شکل 

مستقیم و غیرمستقیم فراهم خواهد کرد.
مدیرعام��ل بنیاد برک��ت در پایان خاطرنش��ان کرد: 
نقاط هدف این تفاهم نامه، مناطق محروم روستایی و 
سیل زده خواهد بود و افراد واجد شرایط از طریق شبکه  
تس��هیل گران بنیاد برکت به بانک پارس��یان معرفی 

خواهند شد.
مدیرعام��ل صندوق قرض الحس��نه  بانک پارس��یان 
نیز یکی از رس��الت های این صندوق را ایجاد اشتغال، 
کمک به محرومیت زدایی و توانمندسازی اقتصادی و 
اجتماعی مناطق محروم ذکر کرد و اظهار داشت: مقام 
معظم رهبری نیز همیشه بر حمایت  از کسب وکارهای 

خرد و دانش بنیان تأکید داشته و دارند.
محمدرضا فقیری خاطرنش��ان کرد: از س��وی دیگر، 
بنیاد برکت طرح های اشتغا ل زایی اجتماع محور خوبی 
را در حوزه  کس��ب وکارهای خ��رد و خانگی تهیه و در 
سطح کش��ور اجرایی کرده است.هم راستایی فعالیت 
این دو نهاد و تعاملات مشترک در این زمینه، موجب 
تنظیم و انعقاد این تفاهم نامه  همکاری شده است که 
به شکل عملیاتی، سبب تقویت و حمایت از شغل های 
خرد و خانگی خواهد ش��د.وی با تأکید بر این که این 
تفاهم نامه قابل تمدید است، عنوان کرد: در فاز اول این 
تفاهم نامه، به 30 هزار طرح اشتغال زایی بنیاد برکت 
در مناطق محروم و کم برخوردار تمام کشور تسهیلات 
قرض الحسنه پرداخت خواهد شد.مدیرعامل صندوق 
قرض الحسنه  بانک پارسیان با اشاره به همکاری های 
گذش��ته  این صندوق با بنیاد برکت، اظهار امیدواری 
کرد که این تعاملات و اقدامات مشترک در آینده نیز 

ادامه داشته باشد.

گروهبنگاهها|
آغاز به كار رسمي اتاق نهم در پایتخت رسما كلید خورد. 
هیات نمایندگان اتاق تهران در دومین نشس��ت خود با 
تاكید بر اینكه سال 98 سال سختي براي اقتصاد كشور 
خواهد بود، ب��ر تبدیل زیان ها به فرص��ت تاكید كردند. 
در همین حال، رییس اتاق تهران از راهبرد س��ه گانه اي 
سخن گفت كه مي تواند منجر به بهبود فضاي كسب وكار 
حتي در دوران س��خت و تحریمي شود. »نقش آفریني 
در تصمیم گیري ه��اي كلان«، »توس��عه روابط تجاري 
با همس��ایگان« و »نتیجه محور ش��دن اقدامات اتاق« 
س��ه گانه اي اس��ت كه باید مورد پیگیري قرار گیرد. اما 
درخواست مسعود خوانساري، این بود كه بخش خصوصي 
به حاشیه رانده نشود، چراكه ضرر آن متوجه همه اركان 
اقتصادي، دولت و مردم خواهد شد. نمایندگان پایتخت 
در بخش دیگري از نشست خود، به بحث و بررسي تعداد 
كمیسیون هاي مشورتي براي كلید زدن كار كارشناسي 
در حوزه هاي مختلف اقتصاد پرداختند. بنابر تصمیم اعضا، 
اتاق تهران دوره نهم خود را با 11 كمیسیون مشورتي ادامه 
دهد. این درحالي است كه تعداد كمیسیون هاي مشورتي 
 در دوره گذش��ته 8 كمیس��یون بود كه این دوره با ایجاد

3 كمیسیون جدید، »حمایت قضایي و مبارزه با فساد«، 
»حمل و نقل و لجس��تیك« و »اقتصاد نوآوري و تحول 
دیجیتال و فناوري اطلاع��ات و ارتباطات« افزایش قابل 
توجهي در تعداد كمیسیون هاي مشورتي رخ داده است.

    استراتژي اتاق در شرايط تحريم
دومین نشست اتاق نهم در سال 98 روز گذشته در خیابان 
وزرا برگزار شد. رییس اتاق تهران در این نشست به بررسي 
وضعیت اقتصادي كش��ور در س��ال پیش رو و همچنین 
اقداماتي كه اتاق تهران و فع��الان بخش خصوصي باید 
انجام دهند، پرداخت. مسعود خوانساري از سه استراتژي 
اصل��ي اتاق ته��ران در دوره نهم پرده برداش��ت و عنوان 

كرد: اولین استراتژي ما گسترش حضور و نقش آفریني 
در تصمیم گیري هاي قوا و تس��ریع در ایج��اد اجماع در 
حوزه هاي اقتصادي است؛ اگرچه بسیاري از مطالبات و 
پیش��نهادهاي ما در چند سال گذش��ته از سوي دولت و 
مجموعه نظام مورد توجه قرار گرفت اما بیش��تر به دلیل 
»تصمیمات خلق الساعه«، »صدور بخشنامه هاي متعدد« 
یا »تصمیمات موردي« كه گرفته مي شد، بیش از اینكه 
تصمیم سازي انجام دهیم به كارهاي روزمره و واكنش به 
تصمیماتي كه گرفته مي شد، مي پرداختیم. به گفته او، 
اگر در این دوره بتوانیم در تصمیم س��ازي ها موثر باشیم، 
اثرگذارتر عمل خواهیم كرد. با توجه به ش��رایط كشور و 
مش��كلات موجود، دولت هم ناگزیر است تا دست خود 
را بیش از گذش��ته به س��مت بخش خصوصي دراز كند 
و از ظرفیت بخش خصوصي اس��تفاده كند. خوانساري 
دومین اس��تراتژي اتاق را در حوزه بین الملل دانس��ت و 
گفت: در بخش بین الملل استراتژي ما تمركز بر ارتباط با 
كشورهاي همسایه كه داراي مرزهاي زمیني با آنها هستیم 
و كشورهایي است كه آماده همكاري با ما در دوران تحریم 
هستند. رییس اتاق تهران سومین استراتژي پارلمان بخش 
خصوصي در دوره جدید را نتیجه محور شدن فعالیت هاي 
داخلي اتاق اعلام كرد و گفت: باید بتوانیم یكپارچگي بین 
كمیسیون هاي مشورتي اتاق تهران، معاونت بررسي هاي 

اقتصادي و روابط عمومي ایجاد كنیم. 
او در ادامه هدف گذاري نهایي اتاق در چهار س��ال آینده 
را اینگون��ه بیان كرد: م��ا باید بتوانیم رتبه كس��ب وكار 
ایران را باوجود همه مش��كلات و مسائلي كه وجود دارد 
در چهار س��ال آینده ارتقا دهیم. اگر اتاق و قواي سه گانه 
دست به دست هم دهند مي توانیم كارهاي مهمي انجام 
دهیم، همانطور كه در دور قب��ل در خصوص رتبه ایران 
در رقابت پذیري توانس��تیم رتبه كش��ور را باوجود همه 
مشكلات، 20 رتبه ارتقا دهیم. خوانساري اما توصیه هایي 
هم براي روساي كمیسیون هاي مش��ورتي اتاق داشت. 

خوانساري با اعلام آغاز به كار كمیسیون هاي تخصصي 
اتاق تهران در هفته جاري، گفت: انتظار این است كه روسا 
و اعضاي كمیسیون ها، »حل مشكلات كسب وكارها« را 

در اولویت كاري قرار دهند. 

   سال سخت اقتصاد
خوانس��اري با اشاره به ش��اخص هاي اقتصادي در سال 
گذشته گفت: سال 97 را با همه فراز و نشیب هایش پشت 
سر گذاشتیم كه سال سختي براي اقتصاد كشور بود. تورم 
نقطه به نقطه بر اساس آمارهاي منتشرشده، به حدود 50 
درصد رسید و پیش بیني ها و روند پیش روي اقتصاد حاكي 
از افزایش این نرخ است. همچنین با توجه به اینكه در سال 
جاري فروش نفت كاهش پیدا خواهد كرد بطور قطع به 
درآمدهاي پیش بیني شده در بودجه نخواهیم رسید. او 
افزود: این در حالي است كه بودجه انبساطي بسته  شده و 
سال 98 با كسري بودجه مواجه مي شویم. نتیجه طبیعي 
این مساله استقراض از بانك مركزي یا چاپ اوراق قرضه 

است كه منجر به افزایش پایه پولي و تورم خواهد شد.
خوانساري در ادامه مباحث تحلیلي اقتصادي خود به مساله 
رشد اقتصادي كشور پرداخت و گفت: سال گذشته رشد 
اقتصادي حدود 5 تا 6 درصد منفي بود و در سال 98 هم 
رشد اقتصادي منفي خواهد بود. یعني در پایان سال حجم 
اقتصاد كشور نسبت به سال 96 و 97 كوچك تر خواهد شد. 
مشخص است كه فشار تحریم ها بر اقتصاد در ماه هاي آینده 
بیشتر مي شود و فشارهاي بیشتري بر بخش خصوصي 
به ویژه در حوزه هاي تجارت خارجي و مبادلات بانكي وارد 
مي شود. او افزود: علاوه بر این شاهد اثرات منفي كاهش 
مناب��ع دولتي هم از محل فروش نف��ت و هم درآمدهاي 
گمركي و سایر درآمدهاي دولت در ماه هاي آینده و فشار 
بر بخش خصوصي به خص��وص در حوزه هاي تولیدي و 

توزیعي خواهیم بود.
خوانساري گفت: افزایش فشار مالیاتي نكته مهمي است؛ 

در بودجه سال 98 درآمدهاي مالیاتي افزایش پیداكرده 
اس��ت، در حالي كه مي دانیم درآمد بس��یاري از بنگاه ها 
نسبت به س��ال 97 و 96 كاهش مي یابد. همچنین فشار 
تأمین اجتماعي حتماً در ماه هاي آینده روي فعالان بخش 
خصوصي و بنگاه ها براي كسب درآمد بیشتر، افزایش پیدا 
خواهد كرد. و در كنار همه پیش بیني مي شود كه شاهد 
گس��ترش دخالت ها در قیمت گذاري  باشیم كه با خود 
مس��ائل و تبعات دیگري مانند احتكار و كم فروشي را به 
دنبال دارد كه خود چالش هاي دیگري است. رییس اتاق 
بازرگاني تهران در ادامه به تعطیلي بنگاه هاي اقتصادي 
اشاره كرد و گفت: در سال 97 شاهد تعطیلي بسیاري از 
واحدها و بنگاه ها بودیم و پیش بیني این است كه در سال 
98 هم به دلیل تحریم ها و ركود تقاضا بنگاه هاي بیشتري 

رو به تعطیلي بروند. 
به گفته خوانس��اري، اتاق ته��ران باید در این ش��رایط 
مسوولیت بیشتري عهده دار شود و دولت هم باید قبول 
كند كه هر چه بخش خصوصي بیش��تر به حاشیه رانده 
شود ضرر آن به مردم، اقتصاد و خود دولت خواهد رسید. او 
افزود: مهم ترین خواسته ما در شرایط كنوني كه مقام معظم 
رهبري هم بر آن تأكید كردند، اصلاح »فضاي كسب وكار« 
است كه باید در اولویت اول اتاق بازرگاني، دولت و سران قوا 

قرار گیرد؛ اگر فضاي كسب وكار بهبود پیدا كند مي توانیم از 
بخش عمده اي از مشكلات كشور عبور كنیم.

    تازه واردان اتاق نهم
در ادامه این نشست، اعضاي هیات نمایندگان اتاق تهران بر 
سر تعیین كمیسیون هاي مشورتي اتاق تهران براي فعالیت 
در دوره نهم، به بحث و گفت وگو نشستند. پس از تبادل نظر 
اعضاي هیات نمایندگان، دو كمیسیون ادغام و فهرست 
كمیسیون هاي مش��ورتي اتاق تهران در دوره نهم با یازده 
كمیسیون نهایي و به تصویب رسید. »اقتصاد سلامت«، 
»انرژي و محیط زیست«، »بازار پول و سرمایه«، »تسهیل 
تجارت و توسعه صادرات«، »بهبود محیط كسب و كار و رفع 
موانع تولید«، »كشاورزي، آب و صنایع تبدیلي«، »صنعت و 
معدن«، »حمل و نقل و لجستیك«، »اقتصاد نوآوري و تحول 
دیجیتال«، »فناوري اطلاعات و ارتباطات«، »گردشگري« 
و »حمای��ت قضایي و مبارزه با فس��اد«، 12 كمیس��یون 
پیشنهادي اعضاي هیات نمایندگان براي فعالیت در این 
دوره بود كه در نهایت با ادغام دو كمیسیون اقتصاد نوآوري 
و تحول دیجیتال و فناوري اطلاعات و ارتباطات، آغاز به كار 
11 كمیسیون مورد تصویب قرار گرفت. براي دو كمیسیون 

ادغام شده نیز عنوان مناسب تعیین خواهد شد.

پرداخت بیمه بیكاري 300 
كارگر بیكار شده از سیل لرستان
لرستان|مدیركل تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي لرستان 
گفت: در راستاي حمایت 
دولت از كارگراني كه بر اثر 
سیل اخیر بیكار شده اند، 
تاكنون 300 كارگر بیمه 
بیكاري دریافت كرده اند.به 
گزارش ایلنا، علي آشتاب در جمع خبرنگاران با اشاره 
به حمایت از بیكاران مناطق س��یل زده استان اظهار 
داشت: در این طرح كارگراني كه كارگاه محل كار آنان 
بر اثر سیل تخریب شده و داراي كارفرما و بیمه اجباري 
هستند، مي توانند براي بهره مندي از طرح بیمه بیكاري 

مناطق سیل زده اقدام كنند.
وي در ادامه افزود: ثبت نام كارگران واجد شرایط در این 
طرح محدودیتي ندارد و پیش بیني مي شود تا سه هزار نفر 

در استان از مزایاي این طرح بهره مند شوند.
وي با بیان اینكه بیمه این افراد بر اثر قانون كار به مدت 
6 ماه پرداخت مي شود گفت: همچنین با توجه به آغاز 
بهسازي و نوسازي مناطق سیل زده استان، ایجاد سه 
هزار و 880 فرصت شغلي در این راستا پیش بیني شده 
است. آش��تاب افزود: دغدغه اصلي مردم این مناطق، 
معیشت و بیكاري است كه اگر براي این موضوع چاره اي 

اندیشیده نشود با سیل مهاجرت روبرو خواهیم شد. 

راهكار جلوگیري از ورود خسارات 
به تاسیسات آب و فاضلاب

مركزي|فرماندار س��اوه 
در جلس��ه مدیریت بحران 
شهرستان س��اوه كه در پي 
وقوع س��یل در برخ��ي از 
مناطق كش��ور برگزار شد 
گفت: حجم آب ذخیره شده 
سد الغدیر س��اوه به یكصد 
میلیون متر مكعب رسید.به گزارش »تعادل« از روابط 
عمومي شركت آب و فاضلاب استان مركزي میرزایي 
فرماندار شهرس��تان ساوه با اش��اره به شدت بارش ها و 
آمادگي كامل دستگاه هاي اجرایي ساوه با اشاره به خبر 
فوق افزود: هم اكنون دبي ورودي آب به سد الغدیر ساوه 
 450 مت��ر مكعب بر ثانیه اس��ت و كل حجم مخزن به 

100 میلیون متر مكعب رسیده است.
وي در خصوص خسارت هاي ناشي از سیل گفت: برآورد 
میزان دقیق خس��ارت هاي ناشي از سیلاب هاي اخیر 
 نیاز به كارشناسي دقیق مدیران در شهرستان دارد ولي 
 پیش بیني مي شود حدود 40 میلیارد تومان به تاسیسات،

 را ه ها، ابنیه و عمارات خسارت وارد شده است.
فرماندار ساوه با اشاره به بسته شدن مسیرهاي ارتباطي 
ساوه تصریح كرد: به دلیل نشست پل هفت دهنه در مسیر 
سد ساوه و همچنین ریزش كوه در راه ارتباطي حریقان 
و ورگبار بخش نوبران این مسیر همچنان مسدود است.

ممیزي خارجي سیستم هاي 
مديريتي نوين

ايلام|مدیرعامل شركت 
گاز استان ایلام اظهاركرد: 
این دوره ممیزي به منظور 
اس��تقرار و پیاده س��ازي 
استانداردهاي بین المللي، 
 ،2018  :ISO10004
 ،2018  :ISO10002
ISO50001: 2011 و تمدی��د گواهینامه و بازنگري 
 ،2015 :ISO9001اس��تانداردهاي بین الملل��ي
ISO14001: 2015 وHSE-MS ب��ه م��دت دو روز 
برگزار شد. عباس شمس اللهي عنوان كرد: شركت گاز 
در زمینه استقرار و نگهداري سیستم هاي مدیریتي نوین 
موفق عمل كرده و توانسته ضمن شناسایي فرصت هاي 
بهب��ود، آنها را در جهت تقویت فرآینده��ا به كار گیرد.

او افزود:با توجه به رویكرد كیفي س��ازي خدمات در این 
ش��ركت و تأكید بر تجزیه و تحلیل و ارزیابي عملكرد و 
توسعه چرخه بهبود مستمر، استقرار سیستم هاي نوین 
مدیریتي، همواره مورد تأكید در جهت تعالي و سرآمدي 
بوده كه بر این اساس و با انجام برنامه ریزي هاي مستمر 
و حضور نمایندگان شركت بین المللي گواهي دهنده، 
در مدت دو روز واحدهاي مختلف ش��ركت بر اس��اس 
 معیارهاي استاندارد، روش هاي اجرایي، دستورالعمل ها و 

آیین نامه هاي مرتبط مورد ممیزي قرار گرفتند.

كیفیت موزه هاي استان يزد 
افزايش مي يابد

يزد|مدی��ركل می��راث 
فرهنگ��ي، گردش��گري و 
صنایع دستي یزد با ناچیز 
خواندن آمار بازدیدكنندگان 
موزه هاي اس��تان در قیاس 
با گردش��گران نوروزي یزد 
در س��ال جاري، امس��ال را 
سال كیفي سازي موزه هاي استان خواند و گفت: باید با 
پرداختن به جذب مخاطب، این ظرفیت ها و جاذبه هاي 
غني را به مردم بشناسانیم.س��ید مصطفي فاطمي در 
گردهمایي موزه داران استان یزد با بیان اینكه ایجاد موزه 
بزرگ یزد به عنوان موزه م��ادر راهكار ایجاد انگیزه در 
مخاطبان براي معرفي دیگر موزه هاي استان است، اظهار 
كرد: این موزه كه در حقیقت مجموعه اي از تمام موزه هاي 
استان است مي تواند منجر به ترغیب مخاطبان و سیر و 
سلوك آنها در شهرستان ها شود.وي با اشاره به ضرورت 
شروع استراتژي جدیدي در فرآیند موزه داري، بیان كرد: 
امسال براي موزه هاي یزد، سال كیفیت موزه ها خواهد 
بود و برنامه هایي به منظور ارتقاي كیفیت موزه ها در كنار 
بهبود كمي آنها در نظر گرفته شده است.فاطمي افزود: 
وجود حدود 38 موزه در یزد گویاي تعدد و تنوع موزه هاي 
استان است اما كیفي شدن و تخصصي شدن و پرداختن 

به جذب مخاطب در اولویت قرار دارد .

ضرورت تخصیص ارز دولتي 
براي واردات مواد اولیه

البرز|رییس اتاق بازرگاني 
البرز گفت: صادركنندگان 
ورزي  محصولات كش��ا
اس��تان روزانه 50 كانتینر 
صیفي جات به كشورهاي 
عربي و آسیاي میانه صادر 

مي كنند.
رحیم بنا مولایي در گفت وگو با ایس��نا اظهار كرد: در 
حال حاض��ر روزانه 50 كانتینر صیفي جات از البرز به 

كشورهاي عربي و آسیاي میانه صادر مي شود.
وي ادامه داد: یخچال هاي این كانتینرها براي فعالیت 
به سوخت نیاز دارند ولي متأسفانه سوخت با نرخ دولتي 
براي این یخچال ها در نظر گرفته نشده است. مشكل 
كمبود سوخت باعث كاهش كیفیت و گاه فاسد شدن 

محصولات زراعي صادراتي مي شود.
وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اش��اره به 
ضرورت تخصیص ارز دولتي ب��راي واردات مواد اولیه 
واحدهاي تولیدي توضیح داد: مواد اولیه موجود در اكثر 
كارخانجات ما تنها پاسخگوي تأمین نیاز دوماه است و 
این واحدها نیازمند تخصیص ارز دولتي براي خرید مواد 
اولیه هستند.این مسوول افزود: اگر براي رفع این مشكل 
حاد چاره اندیشي نشود، به تدریج خطوط محصولاتي كه 

با مواد اولیه وارداتي تولید مي شود تعطیل خواهد شد.
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سفیر کره  جنوبی:
  به دنبال حفظ تجارت

 با ايران هستیم
آقایيوجانگهیانس�فیرجدي�دکرهجنوبی
مشکلاتناش�یازتحريمهایآمريکادرروابط
تهران-س�ئولراکتماننمیکن�ددرعینحال
امیدواراس�تروابطخوبدوکش�ورجمهوری
اس�لامیاي�رانوجمهوریک�رهفقطب�هروابط

اقتصادیمنحصرنباشد.
يکیازمسائلمهمبعدازخروجآمريکاازتوافق
هستهایواعمالدوبارهتحريمها،موضوعادامه
معافیته�ایب�رایوارداتنفتاي�رانوامکان
انجامتجارتبیندوکشورايرانوکرهجنوبیبود،

چشماندازاينروندراچگونهمیبینید؟
دو کشورمان دوستان نزدیک هم هستند. اخیرا به خاطر 
خروج یکجانبه آمریکا از برجام و اعمال دوباره تحریم ها 
علیه ایران مش��کلاتی برای کشورهایمان به وجود آمده 
اس��ت. تجارت با ای��ران و واردات میعانات گازی اهمیت 
بالایی برای تجار کره ای دارد. شرکت های بزرگی مانند 
سامسونگ، ال جی و اس کی شعبه های بزرگی در ایران 
دارند و در حال حاضر در شرایط سختی به سر می برند.با 
وجود اینکه اوضاع تجارت بین دو کشور مساعد نیست، اما 
وقتی رئیس جمهور روحانی را دیدم، صحبت از این شد که 
این تحریم ها برای مدت کوتاهی خواهند بود و سیاست های 
بعضی کشورها نمی تواند موجب توقف دوستی ایران و کره 
شود. ما راه حل یا مسیری را پیدا خواهیم کرد تا بتوانیم 
تجارت و دوستی خود را با وجود این شرایط سخت ادامه 
دهیم. نه تنها در زمینه اقتصاد، بلکه ارتباط مردم با مردم و 
ارتباط فرهنگی و رونق توریسم ادامه پیدا خواهند داشت 
و برای تحقق این اهداف، سفارت من تمام تلاش خود را 

خواهد کرد.
باتوجهبهاهمیتتجارتبیندوکش�ور،ش�ما
آيندهتبادلاتاقتصادیبینايرانوکرهراچگونه

میبینید؟
اعلام قطع معافیت برای هشت کش��ور از سوی آمریکا، 
به خلاف تصورات ما به صورت ناگهانی انجام شد در حالی 
که تصور ما این بود که این عمل به صورت تدریجی انجام 
خواهد ش��د تا بتوانیم زمان کافی برای انجام تغییرات و 
تنظیمات برای تطبیق صنایع پتروشیمی مان داشته باشیم. 
پالایشگاه های ما برای پالایش میعانات گازی ایران طراحی 
شده اند و اگر بخواهیم از جای دیگری واردات انجام دهیم، 
می بایست در تجهیزات خود نیز تغییر اعمال کنیم که 
زمان بر و پرهزینه است، به همین منظور از آمریکا خواستار 
تمدید معافیت ها بودیم. اگر بخواهی��م از جای دیگری 
واردات انجام دهیم می بایست در تجهیزات خود نیز تغییر 
اعمال کنیم که زمان بر و پرهزینه است. شرایط سختی پدید 
آمده و ما به دنبال ادامه تجارت با ایران از طریق سپرده های 
ایران در بانک های کره ای هستیم اما جواب روشنی در این 
زمینه از س��وی آمریکا دریافت نکردیم. آنها به روی صفر 

کردن واردات و عدم تجارت با ایران تأکید دارند.
ما کاملًا دش��واری های پیشِ روی شرکت های کره ای را 
برایشان ش��رح دادیم. حجم بالای تجارت شرکت های 
کره ای با آمریکا، آنها را در شرایط سختی قرار داده است، 
در عین حال که به بازار بااهمیت ایران نیاز دارند، نمی توانند 

به سیاست های آمریکا بی اعتنا باشند.
آيااينموضوعشاملشرکتهایبزرگاست؟

این ش��رایط فقط مخصوص شرکت های بزرگ نیست، 
شرکت های متوسط و کوچک نیز از این موضوع مستثنی 
نیستند. دولت کره تأکید زیادی بر حمایت از شرکت های 
متوس��ط و کوچک دارد تا آنها بتوانند به تجارت با ایران 
ادامه دهند که خود امری دش��وار اس��ت به این علت که 
تحریم های آمریکا عملیات بانکی را نیز شامل می شود. 
در حال حاضر تمرکز اصلی ما به روی کالاهایی  است که 
در لیست تحریم ها قرار ندارند از قبیل کالاهایی که برای 
اعمال بشردوس��تانه و در زمره مایحتاج روزانه مردم قرار 
می گیرند. در راستای اهداف بشردوستانه مان تا به حال 
به ایرانیانی که در شرایط سختی به علت کمبود غذا و دارو 
قرار داشتند کمک کرده ایم. پیشرفت های خوبی در کره 
در زمینه داروسازی و وسایل پزشکی حاصل شده است و 
این ما را قادر به کمک به ایرانیانی می کنند که بنا بر شرایط 

آسیب پذیرند.
آيابهگرفتنمعافیتامیدواريد؟

تحریم های آمریکا دارای دسته بندی هستند و ما در درجه 
اول به غیرتحریمی ها توجه داری��م اما به مذاکرات برای 
دریافت معافیت ادامه می دهیم تا شاید راهی پیدا کنیم. 
به مذاکرات برای دریافت معافیت ادامه می دهیم تا شاید 

راهی پیدا کنیم
وقتیصحبتازکالاهایغیرتحريمیمیکنید،
بهنظرمنظورتانبارترياهم�انروشکالادربرابر

نفتاست،نهپرداختازطريقبانک.
جزئیات زیادی در این موضوع وجود دارد، اما آنچه می توانم 
بگویم این اس��ت که ما اساساً در حال حاضر می توانیم با 
تمرکز به روی آیتم های غیرتحریمی با ایران تجارت کنیم 
که آن هم مستلزم حل شدن مسائل بانکی است و ما قصد 
داریم از طریق مذاکره با آمریکا این موضوع را حل کنیم. 
متأسفانه آمریکا از دادن جواب درست امتناع می ورزد و 

موضوع را به نهادهای مختلف ارجاع می دهد.
آيادرحالحاضرنیزباآمريکايیهادرخصوص

مسئلهمعافیتهادرتماسید؟
قبلا دیپلماس��ی کره متمرکز به روی قدرت های بزرگ 
شامل آمریکا، چین، روسیه و ژاپن بود، اما دولت فعلی کره 
سیاست متنوع سازی دیپلماسی را پیش گرفته و بازیگران 
اصلی مناطق مختلف را شامل می شود مانند کشورهای 
آسه آن در جنوب شرقی آسیا، هند در جنوب آسیا، ایران 
در خاورمیانه و استرالیا در اقیانوس آرام. ارتباط قوی با این 
کشورها برای ما اهمیت دارد و در راستای منافع ملی ماست.
آياپیشنهادیازس�ویآمريکابرایجايگزين

کردننفتايراندريافتکردهايد؟
موضع ما این است؛ میعانات گازی ایران بهترین کیفیت 
را در دنیا دارد و ایران صادرکننده ش��ماره یک میعانات 
گازی است و همچنین کره واردکننده شماره یک میعانات 
گازیس��ت. تقریباً 50 درصد واردات میعاناتمان از ایران 
است که دارای بهترین کیفیت است. واقعیت این است که 
ما نمی توانیم تجهیزات خود را یک روزه تغییر دهیم پس 
نیاز به زمان داریم. مقداری نفت در انبارهای کره از زمان 
واردات نفت ایران ذخیره کردیم که مطمئن نیستیم چند 
ماه یا شاید یک سال برایمان کافی باشد. پس از به اتمام 
رسیدنش چاره ای جز تغییر تجهیزاتمان نداریم. واقعیت 
این است که ما نمی توانیم تجهیزات خود را یک روزه تغییر 

دهیم پس نیاز به زمان داریم.

چهره هاي استاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

وزير بهداشت از توسعه كانال مالي براي همكاري در زمينه دارو ميان ايران و سوييس خبر داد

اظهارنظر معاون وزير آموزش و پرورش درباره درآمدهاي غيرانتفاعي: 

سوييس مقابل تحريم امريكا 

به خود اجازه  نمي دهيم درآمد مدارس غيرانتفاعي را بپرسيم

سرنوشت يك لايحه »زنانه« در دست قوه قضاييه

ريحانه جاويدي|
به دنبال موج تازه تحريم ه��اي دولت امريكا عليه مردم 
ايران، اگرچه بارها اعلام ش��د دارو و موادغذايي ش��امل 
تحريم نمي ش��ود، اما محدوديت در مبادلات مالي عملا 
خريد و فروش دارو و مواد اوليه دارو را به چالش كش��يده 
است. در اين شرايط آبان سال 97 بود كه فايننشال تايمز در 
گزارشي از راه اندازي كانال مالي ميان ايران و سوييس خبر 
داد تا ايران بتواند از طريق آن دارو، مواد غذايي و كالاهاي 
پزشكي مورد نياز خود را تامين كند كه از آن زمان تاكنون 
هيچ خبري از اي��ن كانال مالي نبود. حالا در س��فر وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي به ژنو براي شركت در 
هفتاد و دومين نشست مجمع جهاني سلامت به ميزباني 
س��وييس، بار ديگر صحبت از اين كانال مالي شد. سعيد 
نمكي در سخنراني  خود اعلام كرد با برگزاري كميسيون 
مشترك، مس��ير راه اندازي كانال ويژه براي همكاري در 
زمينه توليد و واردات دارو و تجهيزات پزش��كي با كشور 
سوييس گشوده شده و همكاري ها توسعه پيدا خواهد كرد. 
اگرچه هنوز هم ساز و كار اين كانال مالي مشخص نيست 
اما كارشناسان صنعت داروسازي، اين موضوع را دستاورد 
س��فر وزير بهداشت به س��وييس مي دانند و معتقدند با 
وجود توليد 96 درصد داروهاي مورد نياز كشور در داخل، 
اما نمي توان از نياز به كشورهاي اروپايي براي تامين مواد 
اوليه دارويي و همچنين برخي فرآورده هاي نهايي كه در 
كشور توليد نمي شود، غافل ش��د. موضوعي كه با وجود 
تحريم هاي پولي و بانكي با دش��واري هايي همراه بود اما 

داروسازان معتقدند، با اين كانال مالي، تسهيل مي شود.

  در ژنو چه گذشت
وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي در هفتاد و دومين 
مجمع جهاني س��لامت كه در ژنو برگزار شد اعلام كرد: 
تحريم هاي يكجانبه و ناعادلانه قطعا بر تلاش هاي پوشش 
همگاني سلامت در زمينه دسترسي به داروها، خدمات 
پيشرفته مراقبت بهداشتي و تكنولوژي خصوصا بر افرادي 

كه از بيماري مزمن رنج مي كشند، اثر مي گذارد.
سعيد نمكي افزود: ما از سازمان جهاني بهداشت درخواست 
مي كنيم كه تاثير اين تحريم ها در راه دسترسي به پوشش 
همگاني سلامت را مورد ارزيابي قرار داده و اقدامات لازم 
از طريق مديركل سازمان ملل متحد و در نشست مقامات 
بلندپايه در زمينه پوشش همگاني سلامت كه در شهريور 

سال جاري برگزار خواهد شد را انجام دهند. 
او گف��ت: تحريم ه��ا و اقدام��ات يكجانبه تهدي��د آميز، 
آس��يب هاي زيادي به افراد بي گناه كه نيازمند مايحتاج 
ضروري نظير دارو و تجهيزات پزش��كي هس��تند، وارد 
مي كن��د و آنها بطور تبعيض آميز به مردم آس��يب زده و 

افراد آسيب پذير در ايران را قرباني مي كند. بنابراين ما از 
جامعه بين المللي مي خواهيم كه ايالات متحده امريكا را 
به خاطر اقدامات غيرقانوني مستمر كه نوعي »جنايت عليه 

بشريت«  است را مورد بازخواست قرار دهند.
وزير بهداش��ت در بخش ديگري از سخنان خود در اين 
ديدار، در خصوص تحريم هاي يك جانبه امريكا، بيان كرد: 
ايران به تمامي تعهدات خود پايبند بوده و اميدوارم اروپا 
همانند گذشته، به روند همكاري با كشورمان تداوم بخشد.
نمكي در ادامه، از فعاليت كميسيون مشترك در كشور ابراز 
خرسندي كرد و در خصوص شركت ايران در كميسيون 
مشترك در اواسط سال جاري، براي ارتقاي سطح روابط، 
ابراز اميدواري كرد. او بيان كرد: با برگزاري كميس��يون 
مشترك، مس��ير راه اندازي كانال ويژه براي همكاري در 
زمينه توليد و واردات دارو و تجهيزات پزش��كي با كشور 
سوييس گشوده ش��ده و همكاري ها توسعه پيدا خواهد 
كرد. نمكي با اشاره به بخش هايي از سخنراني وزير بهداشت 
سوييس مبني بر كاهش ظلم و خشونت و گام برداشتن 
در جهت ارتقاي صلح جهاني، گفت: بايد مراقب باشيم تا 
فشارها به مردم، سبب كاهش شاخص هاي سلامت نشود.

  كانال مالي؛ دس�تاورد س�فر وزير بهداشت 
به ژنو

اظهارات وزيربهداشت درباره توسعه كانال مالي بين ايران 
و س��وييس در حالي اس��ت كه فعالان صنعت داروسازي، 
معتقدند تحريم هاي مالي و مش��كلاتي ك��ه در انتقال ارز 
وجود دارد، ش��ركت هاي داروسازي را براي فعاليت در اين 
عرصه نااميد كرده و نتيجه اين وضعيت به آنچه مي رسد كه 
برخي شركت هاي توليدكننده به دليل متضرر شدن، خط 
توليد خود را تعطيل كرده اند. شهاب الدين جنيدي، عضو 
هيات مديره انجمن داروسازان ايران درباره اين موضوع به 
»تعادل« گفت: برخلاف اينكه در دوره اول تحريم ها كه اوايل 
دهه 90 بود هم اعلام شد كه دارو و غذا از تحريم ها منفك 
است اما ديديم كه مسائل انتقال پول و تضادهاي سياسي 
باعث كمبود دارو ش��د و اين بار هم باز همان تجربه در حال 
تكرار است. نتيجه اين محدوديت هاي مالي باعث مي شود 
بسياري از شركت هاي داروسازي انگيزه ادامه فعاليت خود را 
از دست بدهند. در بازار داروي ايران، بعضي مواد اوليه و جانبي 
دارو را در داخل داريم و بعضي ديگر را از كشورهاي ديگر تهيه 
مي كنيم اما علاوه بر مواد اوليه، بايد توجه كنيم كه برخي 

فرآورده هاي نهايي يعني در واقع داروهاي آماده هس��تند 
كه ما در داخل كشور توليد نمي كنيم و ناگزير از واردات آنها 
هستيم، نكته مهم در اين زمينه اين است كه توجه كنيم اين 
داروهاي آماده عددي كمتر از چهار درصد هستند و در واقع 
ما 96 درصد داروها را داخل كشور توليد مي كنيم اما از نظر 
ارزش ريالي، اين چهاردرصد ارزش مالي بيش از 40 درصدي 
دارند، پس براي كشور ما و صنعت داروسازي ما مهم هستند. 
او افزود: ما براي واردات مواداوليه ناگزير از ارتباط با كشورهاي 
اتحاديه اروپا هستيم اما در شرايط فعلي مشكلات انتقال ارز 
اين كار را با دش��واري همراه كرده و به نظر مي رسد موردي 
كه وزير بهداشت در ژنو  به آن پرداخته است، گشايش خوبي 
براي داروسازي باشد و در واقع مي توان آن را دستاورد سفر 
وزير به سوييس دانست. به اين ترتيب با ايجاد كانال ارتباطي 
مالي ميان ايران و سوييس و گشايش هاي اعتباري ناشي از آن 
مبادلات مالي ما سهولت بيشتري پيدا مي كند كه هم از نظر 
رواني و هم اجرايي، بازار دارو را به شرايط خوبي باز مي گرداند.

  مشكلات داخلي صنعت دارو چيست
علاوه بر آنكه دش��واري مبادلات ارزي، بازار داروس��ازي 

كشور را با مشكل رو به رو كرده است اما مشكلات داخلي 
هم مزيد بر علت شده تا اين حوزه درچند ماه اخير شاهد 
بروزي التهاباتي باشد؛ فضاي ملتهبي كه گاه به كمبود دارو 
ختم شد و گاه قيمت آن را افزايش داد. جنيدي درباره اين 
موضوع بيان كرد: در 40 سال گذشته سعي دولت همواره 
بر اين بوده براي حمايت از اقشار آسيب پذير جامعه، دارو 
با كمترين هزينه نس��بت به قيمت تمام ش��ده به دست 
مصرف كننده برسد بنابراين اين موضوع عملا تمايل به 
حضور سرمايه گذار خصوصي در بازار دارو را از بين مي رود. 
از طرف ديگر مسوولان بايد توجه كنند كه توليد دارو فقط 
يك پروسه تهيه نيست بلكه يك داروسازي پويا بايد مدام 
همگام با تغييرات روز دنيا، دانش، كيفيت، ابزارهاي توليد 
دارو و مرغوبيت كالاي خود را افزايش دهد كه تمامي اين 
امور هزينه بر است اما داروساز بايد قيمت دارو را در حالي 
كه مواد اوليه گران شده و همه چيز افزايش قيمت داشته، 
پايين نگه دارد كه نتيجه اين ش��رايط ورشكسته شدن 
داروسازي هاس��ت حال آنكه راه حل پايين نگه داش��تن 
قيمت دارو نيست، بلكه در يك سيستم اقتصادي سالم، 
راه حل اين موضوع تقويت بيمه ها و افزايش قدرت خريد 
مردم است. اگر بيمه توان تامين مابه التفاوت قيمت دارو را 
داشته باشد، داروساز مجبور نمي شود براي تعديل قيمت، 
كاهش هزينه و جلوگيري از ضرر از كيفيت خود كم كند. 
او افزود: مس��وولان در نظر نمي گيرند كه سرمايه گذاري 
در حوزه دارو اگرچه در كوتاه مدت هزينه بر اس��ت اما در 
بلندمدت به نفع كشور است چرا كه نه تنها نياز داخل را 
تامين مي كند بلكه مي تواند به صادرات برس��د. ما دانش 
تخصصي در توليد داروهاي مختلف را داريم اما زيرساخت 
تجاري سازي نداريم. چرا ايران نبايد قطب صادرات دارو 

در آسيا باشد؟ 
اين فعال صنعت داروسازي، درباره گراني كاغذ به عنوان 
يكي از مشكلات اين صنعت گفت: از 6 ماه گذشته هشدار 
داديم كه صنايع بسته بندي، كاغذ و سلفون گران شده و 
به تبع آن دارو هم گران مي شود، بارها درخواست كرديم 
به صنايع بسته بندي دارو ارز دولتي داده شود اما اين اتفاق 
رخ نداد حالا در شرايطي كه همه صنايع مرتبط به كاغذ 
و پلاستيك به دليل افزايش قيمت اين كالا، گران شدند، 
دارو هم گران شده چرا كه داروساز نمي تواند بسته بندي 
را گران تهيه كند و دارو را با همان قيمت قبل عرضه كند، 
مگر اينكه به دنبال ورشكس��تگي باشد. بنابراين بايد به 
حال اين موضوع فكري كرد.  اگر دولت واقعا متعهد است 
دارو گران به دست مردم نرسد، بايد سياستي اتخاد كند 
كه داروساز هم دچار زياد نشود چون يا انگيزه خود براي 
ادامه فعاليت را از دست مي دهد يا ناچار به تعطيل كردن 

خط توليد مي شود.

گرچه فعاليت مدارس غيرانتفاعي بر اساس اصل سي 
قانون اساس��ي خلاف اس��ت و دولت »موظف است« 
وس��ايل آموزش و پروش راي��گان را براي همه ملت تا 
پايان دوره متوس��طه فراهم آورد، اما با شيوع مدارس 
غيرانتفاعي و افتادن بخشي از وظيفه آموزشي دولت 
ب��ه دوش مردم، عملا اين اصل قانون اساس��ي ناديده 

گرفته شد. 
ازس��وي ديگ��ر در حالي كه در چند س��ال گذش��ته 
موضوع دريافت ش��هريه هاي غيرمتع��ارف در برخي 
مدارس غيرانتفاعي مطرح شده، معاون وزير آموزش 
و پرورش و رييس سازمان مدارس غيردولتي و توسعه 
مشاركت هاي مردمي كه موظف به نظارت بر فعاليت 
اين مدارس اس��ت، مي گويد: به خود اجازه  نمي دهيم 
درآمد مدارس غيرانتفاعي را بپرسيم. او ارقام اعلامي با 
عنوان درآمدهاي مدارس غيرانتفاعي را فقط حدس و 

گمان هاي ناصواب دانست.
مجتبي زيني وند با اش��اره به تجهي��ز كامل مدارس 
غيردولتي آموزش از راه دور گف��ت: مدارس آموزش 
از راه دور س��ه ح��وزه عملكردي آم��وزش حضوري، 
نيمه حضوري و غيرحضوري دارند. در آموزش حضوري 
و نيمه حضوري به بس��ترهاي هوشمندسازي و بحث 
سخت افزاري نياز اس��ت. ما اعلام كرديم كه مدارس 
آموزش از راه دور بايد تا س��ال ۱400 خودش��ان را به 
بسترهاي س��خت افزاري و اتصال به LMS )سيستم 

آموزش مجازي( مجهز كنند.
او درباره تاثير شرايط اقتصادي كشور بر تجهيز كردن 
م��دارس آموزش از راه دور گفت: در حال حاضر از نظر 
سخت افزاري خريد يك دستگاه كامپيوتر كار سختي 
است بطور مثال زماني كه ما مي خواستيم يك دستگاه 
ايكس ويژن براي آموزش مناطق سيل زده تهيه كنيم، 
نتوانس��تيم آن را در كش��ور پيدا كنيم، متاسفانه اين 
مشكلات به دليل وضعيت فعلي كش��ور وجود دارد. 

در حالت عادي صنايع و تجهيزات از لحاظ قيمت بالا 
هستند و مدارس براي تجهيز به سختي مي افتند، اما 
بايد متناسب با برنامه پيش بروند، گرچه ممكن است 
ضعف داشته باشند. زيني وند افزود: آن دسته از مدارس 
غيردولتي آموزش از راه دور كه بايد امسال تجهيز شوند، 
مشخص شده و آنهايي كه وضعيت مالي بهتري دارند 
بايد به هر طريق اين كار را انجام دهند. فعلا برآوردي 
براي تجهيز ك��ردن مدارس غيرانتفاع��ي آموزش از 
راه به دست ما نرسيده اس��ت. البته هزينه تجهيزات 
بايد از سوي موسس��ان مدارس تامين شود، زيرا آنها 
سرمايه گذار هستند. اين تجهيزات بي تاثير در ميزان 
شهريه ها نيست، ولي تاثير آن نمي تواند خيلي هم زياد 
باشد. معاون وزير و رييس سازمان مدارس غيردولتي و 
توسعه مشاركت هاي مردمي به ايلنا گفت: سال گذشته 
يك زماني را مشخص كرديم تا كل استان ها براساس 
آن از وضعيت گرمايشي مدارس به ما گزارش بدهند. 
متناس��ب با همان زمان، تيم هايي را مش��خص كرده 
بوديم از مدارس غيردولتي كش��ور به ما آمار دادند كه 
كدام يك از مدارس نياز به تسهيلات گرمايشي دارند، 
كه پس از آن نيز ما براي آنها تسهيلات ايجاد كرديم. اين 
كمك ها تحت عنوان تجهيزات به مدارس بوده است. 
به عنوان مثال به يك استان حدود ۲۵ وام ۱۵ ميليون 
توماني براي تجهيز مدرسه داديم. فكر مي كنم، حدود 
۱00 وام ۱۵ ميليوني به آن دسته از مدارس غيردولتي 
جهت تجهيز كردن ارايه ش��د تا بتوانند سيستم هاي 

گرمايشي مدرسه را تعويض كنند.
او در پاسخ به اين سوال كه آيا نظارتي بر استفاده از اين 
تسهيلات انجام شد تا ببينيد، وام هايي كه ارايه كرديد 
واقعا صرف تجهيز مدارس ش��ده اس��ت يا نه؟ گفت: 
بله، وام هاي ارايه شده براي تجهيزات و سيستم هاي 
گرمايشي صرف شده اس��ت. گزارشي كه استان ها به 
ما دادند، رضايت بخش بوده، گرچه در آن زمان امكان 

نداشت تا پايان س��ال مدارس بخاري ها را بردارند، اما 
حداقل مكلف ش��ان كرديم كه بخاري هاي استاندارد 
با ويژگي هايي كه س��ازمان نوس��ازي اعلام كرده بود، 

تهيه كنند.
زيني وند درباره برخورد با استان هايي كه طبق مصوبات 
مدارس غيرانتفاعي رفتار نمي كردند، گفت: در ميان 
استان ها فقط استان مازندران شهريه اضافي گرفته و 
دچار تخلف شده بود كه البته آن مقدار شهريه اضافي را 
بازگرداند. انتظار ما از ساير استان ها اين بود كه تيم هاي 
نظارتي مستقر داشته باشند و همين گلايه مندي ها 
باعث شد ما چند شخص مجرب بازنشسته را به عنوان 
بازرس انتخاب كنيم، آنها تا پايان شهريور ماه به مدارس 
غيرانتفاعي استان ها نظارت داشتند و بعد از قانون منع 
به كاري گيري بازنشس��تگان اين اقدام را لغو كرديم، 
اما مجدد مجوزي گرفتيم تا بازنشس��تگان بتوانند با 
اس��تفاده از قانون يك س��وم )۳0 درصد ازكل زمان( 

مشغول به كار شوند.
معاون وزير و رييس سازمان مدارس غيردولتي و توسعه 
مشاركت هاي مردمي درباره مدارسي كه شهريه اضافه 
گرفته بودند و مي بايست شهريه اضافه گرفته شده را 
بازگردانند، گفت: مدارس متخلف در تهران ۳6 مدرسه 
بودند كه تعداد بيش��تري از آنها ش��هريه اضافي كه از 
والدين گرفته بودند را بازگرداندند، اما خيلي هاي ديگر 
ش��هريه هايي كه گرفته بودند را به عنوان فوق برنامه 
تلقي ك��رده بودند و براي اين كارش��ان فرم رضايت از 
اوليا گرفتند. او در رابطه با پيگيري ليستي از مدارس با 
شهريه نجومي كه با نام اشخاص مطرح كشور در يكي 
از روزنامه ها منتشر شده بود، گفت: قرار بود اين روزنامه 
براي ليستي كه منتشر كرده به ما اسناد و مدارك بدهد 
ك��ه ندادند.گزارش ديگر اين روزنام��ه درباره مدارس 
لاكچ��ري بود كه ما درخواس��ت كرديم ن��ام مدارس 
لاكچري را به ما بدهند كه آن را نيز ندادند. البته برخي 

از اين اشخاص كه نام شان در ليست آمده مدرسه دارند 
و مدرسه داري هم تخلف نيست.

زيني وند افزود: ما براي جلوگيري از تخلفاتي كه سال 
گذشته شاهد آن بوديم امسال دو كار انجام داديم؛ اول 
اينكه دو سامانه راه اندازي كرديم و سپس يك تيم ناظر 
را در منطقه مستقر كرديم و سوم اينكه ناظران سيار 
را براي رسيدگي به وضعيت مدارس غيردولتي در نظر 
گرفتيم، خوشبحتانه در اين راستا ارتباط و هماهنگي 
خوبي بي��ن ما و آموزش و پرورش ش��هر تهران ايجاد 
شده است. رييس سازمان مدارس غيردولتي و توسعه 
مش��اركت هاي مردمي تصريح كرد: امس��ال مصوب 
كرديم كه شهر تهران خارج از نوبت تخلفات مدارس 
غيردولتي در زمينه شهريه را به شوراي نظارت ببرد و 

همان لحظه در مورد آن تصميم گيري كند.
او در پاسخ به اين سوال كه آيا اين پيش بيني را داريد 
كه به علت وضعيت اقتص��ادي كنوني آمار ثبت نام در 
مدارس غيردولت��ي كاهش يابد؟ گفت: آن افرادي كه 
نگران فرزندان خود هستند، هر طور شده اين سختي 
را تحمل مي كنند، اما اين شرايط بي تاثير هم نيست. 
هم مديران مدارس غيردولتي بايد با مردم كنار بيايند 
و هم به هر طريق بايد نظارت هاي ما جدي تر باشد تا از 

مصوب شهريه عدول نشود.

زيني وند در پاسخ به اين سوال كه برآورد شما از درآمد 
سال تحصيلي اخير در مدارس غيرانتفاعي چقدر بوده 
اس��ت؟ گفت: من هيچ برآوردي ن��دارم، زيرا مدارس 
متفرق هس��تند و ما به درآمدهاي مدارس دسترسي 
نداريم. تمام آماري كه از طريق برخي افراد سياسي و 
غيرسياسي داده مي شود، سنديت ندارد. بايد پرسيد بر 
چه مبنايي درآمد مدارس غيردولتي را اعلام مي كنند؟ 
هيچ ملاكي براي اين مساله وجود ندارد. من به عنوان 
رييس سازمان مدارس غيردولتي هيچ گونه دسترسي 
به ميزان درآمد مدارس غيردولتي ندارم چه برسد به 
افرادي كه خارج از آموزش و پرورش هس��تند. معاون 
وزير و رييس س��ازمان مدارس غيردولتي و توس��عه 
مشاركت هاي مردمي در پايان اظهار داشت: همه اين 
ارقامي كه با عنوان درآمد مدارس غيرانتفاعي منتشر 
مي شود، حدس و گمان هاي ناصوابي است. ما دسترسي 
به اين امر نداريم، زيرا قانون به م��ا اجازه نداده ميزان 
درآمد مدارس را بررسي كنيم، چون خيلي از مدارس 
درآمدشان صرف آموزش مي شود و بعضي هم ممكن 
است فعاليت هاي انتفاعي مدنظرشان باشد. به هر حال 
مدارس غيردولتي قصد خدمت به نظام تعليم و تربيت 
را دارند و ما هم اين اجازه را به خود نمي دهيم كه از آنها 

بپرسيم شما چقدر درآمد داشته ايد.

مشاور حقوقي و پارلماني معاونت امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري ضمن ارايه توضيحاتي درباره جزييات 
لايحه “تامين امنيت زنان عليه خشونت “ گفت: به نظر 
مي رسد نه تنها طرح و لايحه قوانين مربوط به زنان با 
كندي تدوين مي شود، بلكه هنگام ورود به مجلس نيز 
در اولويت قرار ندارد، لذا انتظار معاونت زنان اين است 
كه لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت هرچه زودتر 
از طرف قوه قضاييه تاييد و به دولت و سپس به مجلس 
تقديم ش��ود. اش��رف گرامي زادگان با اشاره به نقش 
معاونت امور زنان و خان��واده در تدوين لايحه “تامين 
امنيت زنان عليه خش��ونت “ تصريح كرد: اگرچه آغاز 
تدوين اين لايحه به قبل از دولت يازدهم باز مي گردد، 

اما معاونت امور زنان و خانواده پس از شروع به كار دولت 
حس��ن روحاني تصميم گرفت كه اقدامات قبلي اين 
لايحه را پيگيري كن��د و آن را ادامه دهد، پيش نويس 
لايحه منع خشونت عليه زنان با همكاري و مشاوره با 
اساتيد و تدوينگران قبلي ادامه يافت و در نهايت پس 
از بررس��ي در كميسيون لوايح دولت، به دليل قضايي 
بودن و داشتن بخش مجازات ها، از دولت به قوه قضاييه 
ارسال و به مدت ش��ش ماه در اين قوه بررسي و نهايي 
شد و سرانجام به دفتر رياست قوه قضاييه تقديم شد، 
اما به مدت يك سال براي اظهارنظر رييس قوه قضاييه 
معط��ل ماند. او با بي��ان اينكه معاون��ت از همان ابتدا 
پيگيري هاي لازم را در اين زمينه انجام داد، به ايس��نا 

گفت: معاون��ت زنان هفته اي چندب��ار با دفتر رييس 
قوه قضاييه و قضاتي كه همكاري بسيار موثري براي 
حفظ ضوابط ضروري لايحه و بهتر شدن آن داشتند 
تماس برقرار مي كرد، ناگفته نماند كه دقت اين قضات 
در انتخاب برخي واژه ها و استانداردسازي متن بسيار 
قابل توجه است. مشاور حقوقي و پارلماني معاونت امور 
زنان و خانواده رياست جمهوري با بيان اينكه با همكارانم 
در همه جلسات بررسي لايحه تامين امنيت زنان عليه 
خشونت حضور داش��ته ام، افزود: همه جلسات برگزار 
شده در راستاي بررس��ي اين لايحه با حضور افرادي 
صاحب صلاحيت شكل گرفت و براي من اين تجربه 
به دس��ت آمد كه اگر بخواهيم در مورد زنان و خانواده 

قوانين انساني و مناسب داشته باشيم، با داشتن اراده 
بطور حتم اهداف عملي خواهد شد.

گرامي زادگان در ادامه در پاسخ به اين سوال كه چرا روند 
لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت طولاني شده 
است؟ نيز اينطور توضيح داد: به نظر مي رسد نه تنها طرح 
و لايحه قوانين مربوط به زنان با كندي تدوين مي شود، 
بلكه قوانين مربوط به زنان هنگام ورود به مجلس نيز 
در اولويت قرار ندارد، اين درحالي اس��ت كه به صورت 
مداوم كشور ما به موضوع حمايت خانواده و زنان اشاره 
مي كند. بنابر اظهارات گرامي زادگان، معاونت امور زنان 
و خانواده در دوران رياست آقاي لاريجاني در قوه قضاييه 
از ايشان انتظار داشت كه در بررسي و تاييد اين لايحه در 

حوزه خودشان تسريع كنند اما زمان بررسي اين لايحه 
توسط آقاي لاريجاني به مدت يك سال به طول انجاميد. 
با وجود اين با ورود آقاي ابراهيم رييسي به عنوان رياست 
قوه قضاييه و گفت وگو با ايشان، ايشان قول دادند كه 
لايحه را بررسي و اقدامات مقتضي را در اين راستا انجام 
دهند. انتظار معاونت اين است كه اين موضوع مهم از 
طرف قوه تاييد و به دولت و سپس به مجلس تقديم شود، 
زيرا زمان آن رسيده كه به حل قانوني يكي از مشكلات 

زنان توجه شود.
گرامي زادگان تاكيد ك��رد: در صورت تاييد نهايي قوه 
قضاييه و ارايه آن به هيات دولت، در اسرع وقت لايحه 

فوق به مجلس تقديم مي شود.
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پيگيري براي مطالبات پاداش 
پايان خدمت فرهنگيان 

معاون وزير آم��وزش و پرورش تاكيد ك��رد كه اين 
وزارتخان��ه پيگي��ر پرداخت پ��اداش پايان خدمت 
فرهنگيان است.  ديروز تجمع اعتراض آميز تعدادي 
از بازنشستگان فرهنگي مقابل دفتر وزارتخانه آموزش 
و پرورش و تلاش براي ديدن وزير آموزش و پرورش 
آغاز شد كه اين تجمع با سخنان  معاون برنامه ريزي و 
توسعه منابع آموزش و پرورش به پايان رسيد. اعتراض 
فرهنگياني كه ديروز تجمع كرده بودند مربوط به عدم 
پرداخت پاداش پايان خدمتشان بود كه برخي از آنها از 
فروردين 97 حكم بازنشستگي خود را دريافت كردند. 
يكي از فرهنگيان حاضر در اين تجمع به مهر گفت: ما 
از 4 ارديبهشت ماه منتظر پيگيري آموزش و پرورش 
هستيم و تمام صحبت ما اين است كه ما پاداش پايان 
خدمت خود را به ريال مي گيريم اما ارزش اين ريال، روز 
به روز كمتر مي شود. ما خواهان اين هستيم كه تا پايان 
خردادماه پاداش پايان خدمت خود را دريافت كنيم، 
چرا كه بازنشستگان ساير ارگان ها بسيار سريع پاداش 
پايان خدمت خود را دريافت مي كنند. وي افزود: ما 
۳0 سال خدمت صادقانه به فرزندان اين كشور كرديم 
كه برخي از آنها امروز مسوولان اين مملكت هستند. 
توقع ما اين است كه بازنشستگي مان با آسودگي خيال 
باشد. متأسفانه در آموزش و پرورش پيگير پاداش ما 
نيس��تند. وقتي تك به تك آمديم كسي به حرف ما 
گوش نكرد. حالا جمعي آمده ايم تا صداي مان يكي 
شود. در بين ما جانباز، سرپرس��ت خانوار و كساني 
كه درگير بيماري هاي پرهزينه هستند، وجود دارد. 
همه اينها براي ما درد اس��ت. علي اللهيار تركمن به 
تجمع كنندگان گفت: در درجه اول بايد بگويم متأسفم 
شما را در اين شرايط ملاقات مي كنم. اميدواريم در 
جوي آرام تر مس��ائل خود را پيگيري كنيم. پيش از 
توضيحات خود بگويم كه باي��د درخصوص پاداش 
پايان خدمت سر يك نقطه اتفاق نظر داشته باشيم كه 
پرداخت اين پول وظيفه دولت است نه دستگاه اجرايي 
مانند آموزش و پرورش. سازمان برنامه و بودجه بايد اين 
پول را تخصيص دهد چون پول و اعتبار دست آنهاست 
و وظيفه ما در وزارتخانه پيگيري مطالبات است و اينكه 
اسامي بازنشستگان به بهترين شكل دست آنها برسد. 
معاون برنامه ريزي و توسعه منابع آموزش و پرورش 
توضي��ح داد: آموزش و پرورش يك ابر سيس��تم در 
درون دولت اس��ت و كل كاركنان آموزش و پرورش 
40 درصد كارمندان دولت را تش��كيل مي دهند. هر 
جا مطالبه اي در اين سازمان وجود داشته باشد يك 

عدد بزرگي است. 

دستگيري ۵۲۸ سارق و مالخر 
در تهران

فرمانده انتظامي پايتخت از دستگيري ۵۲۸ سارق، 
مالخر و مجرم در دومين مرحله از طرح رعد سال 9۸ 
خبر داد. سردار حسين رحيمي در دومين مرحله از 
طرح رعد س��ال 9۸ كه صبح ديروز در محل پليس 
پيشگيري پايتخت برگزار شد اظهار كرد: در روزهاي 
مياني ماه رمضان ب��ا برنامه ريزي و تلاش همكارانم 
در 4۸ ساعت گذش��ته با اجراي ۳۳۳ حكم قضايي 
۵۲۸ سارق و مجرم كه در سرقت از منزل، كيف قاپي، 
گوش��ي قاپي و... فعاليت داشتند دستگير شدند. او 
ادامه داد: در اين مرحله بالغ بر ۱6۸ دستگاه خودرو 
و موتور س��يكلت كه 9۲ دس��تگاه از آن خودرو بود، 
ضبط و تا اين لحظه بالغ ب��ر ۳۵ هزار قطعه از اموال 
و وسايل سرقتي مردم كه توسط سارقين به سرقت 
رفته بود، كشف شده است و براي سارقين ٧٧٧ پرونده 
تشكيل شده است. فرمانده انتظامي پايتخت با بيان 
اينكه ۲0باند كه به صورت گروهي فعاليت مي كردند 
منهدم شدند گفت: تا اين لحظه صاحبان ۸7 درصد 
از اموال مسروقه شناسايي ش��دند. وي افزود: ارزش 
اموال مسروقه مكشوفه بالغ بر ۸ ميليارد تومان است و 
از كل سارقيني كه در اين طرح دستگير كرديم ۲۵9 
نفر داراي سابقه هستند و چندين بار دستگير و توسط 
دستگاه قضايي محكوم شده اند. رحيمي ادامه داد: 
سه قبضه س��لاح جنگي و 47 قبضه سلاح سرد نيز 
كشف شد. رحيمي درباره مبارزه با كالاي قاچاق نيز 
گفت: مبارزه با كالاي قاچاق بخشي از طرح هاي رعد 
است كه همواره مدنظر بوده و در مجموع ۵۵ پرونده 
كالاي قاچاق براي قاچاقچيان تشكيل شد و 4۲ نفر 
از قاچاقچيان عمده و مهم دستگير شدند و ۱۲۲ هزار 
انواع و اقس��ام كالاي قاچاق كشف شد و 4 باند كه به 
صورت گروهي فعاليت مي كردند منهدم شدند. تمام 
اصناف تا پايان ماه مبارك رمضان مجاز هستند كه تا 
سحر اقدام به كسب و تجارت كنند اما براي ادامه آن 
بايد حتماً پيوستي انتظامي ترافيكي و امنيتي براي 

نقاط پيشنهاد شده پيش بيني شود.

درخواست هزار و۹۳۳ نفر 
براي مجوز سقط درماني

در ۱۲ ماهه س��ال ۱۳97، ۱9۳۳ نفر جهت دريافت 
مجوز سقط درماني )جس��ماني( به مراكز پزشكي 
قانوني استان تهران مراجعه كرده، كه از اين تعداد، 
۱۱7۱ مورد مجوز س��قط درماني گرفتند. در سال 
گذشته، ۱9۳۳ نفر جهت دريافت مجوز سقط درماني 
)جسماني( به مراكز پزش��كي قانوني استان تهران 
مراجعه كرده اند كه اين تعداد در مقايسه با مدت مشابه 
سال 96 كه تعداد درخواست براي صدور مجوز سقط 
درماني ۲۱۲۲ مورد اعلام شده بود 9 درصد كاهش 
يافته است. شرايط ضروري براي صدور مجوز سقط 
درماني به دو گروه تقس��يم مي شود؛ شرايط مربوط 
به ناهنجاري هاي جنيني و شرايط مربوط به وجود 
يك بيماري جدي در مادر كه در مورد مش��كلات و 
ناهنجاري هاي جنيني، تشخيص قطعي ناهنجاري با 
آزمايش ژنتيك معتبر يا سونوگرافي معتبر، ناهنجاري 
يا ناهنجاري ها موجب حرج مادر شود، رضايت آگاهانه 
و كتبي مادر، سن بارداري كمتر از ۱9 هفته بر اساس 
سونوگرافي سريال معتبر و اينكه حرج مادر توسط 
۳ متخصص مربوطه تش��خيص و به تأييد پزشكي 

قانوني برسد است.
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بازسازي ناوگان حمل و نقل عمومي شهر تهران به تعويق افتاد

منع واردات اتوبوس هاي دست دوم از سوي دولت

افزايش مسافرت هاي هوايي در امريكا ترافيك بالاي كشتي هاي تجاري در بنادر كشور

گروه راه و شهرسازي|
 توس��عه ناوگان حمل ونقل عمومي به منظور كاهش 
آلودگي هوا، روان ش��دن ترافيك و نيز تس��هيل تردد 
شهروندان از اهداف شهرداري تهران محسوب مي شود. 
اين در حالي است كه به گفته محمدعليخاني، رييس 
كميسيون حمل و نقل شوراي شهر اكثر اتوبوس هاي 
تهران به ج��ز BRTه��ا از رده خارج ش��ده اند و عمر 
8ساله شان تمام شده است و در اصل اتوبوسي نداريم. 
كمبود اتوبوس در تهران با نبودنقدينگي در شهرداري 
همزمان شده است و شهرداري تهران پولي براي خريد 
اتوبوس ندارد. به همين دليل سال گذشته هيچ اتوبوس 
نويي وارد ناوگان اتوبوس��راني تهران نش��د و فقط در 
سال 96 درمجموع 80 دستگاه اتوبوس نو وارد ناوگان 

شده است.
پيمان سنندجي مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني 
تهران، درباره خريد اتوبوس در س��ال 98 گفته است: 
»برابر برنامه و مصوبات امسال بايد هزار دستگاه اتوبوس 
را نوسازي كنيم و راهكار آن هم مشخص شده است. 
تامين منابع مالي اين اقدام مهم است. دولت مصوبه اي 
دارد و قرار است از محل صرفه جويي سوخت 50 درصد 
هزينه اتوبوس را به صورت رايگان پرداخت كند. ما هم 
در حال پيگيري آن مصوبه هس��تيم و هم بايد اوراق 
مشاركت را پيگيري كنيم. در بودجه 98 هم يك رديف 

اعتباري براي خريد اتوبوس وجود دارد.«
اتوبوس  ه��اي تهران چن��ان لنگان هس��تند و آنقدر 
تعدادش��ان با جمعي��ت ناهمخوان اس��ت كه هرچه 
در اين س��ال ها وارد فضاي ش��هري ش��ده، همچنان 
نتوانسته آن چنان كه بايد جوابگو باشد و هنوز ناوگان 
حمل و نقل عمومي علاوه بر كسري، كهنسال و فرسوده 
است. اواس��ط سال گذشته بود كه معاون حمل و نقل 
شهرداري تهران از احتمال خريد اتوبوس هاي دست 
دوم به كش��ور خب��ر داد و گفت: خري��د اتوبوس هاي 
دس��ت دوم با عمر5 سال از كش��ورهاي خارجي يكي 
از راهكارها براي توس��عه حمل و نقل عمومي است و 
در ش��رايط فعلي كمك خوبي ب��راي كاهش آلودگي 
هواي تهران اس��ت. به گفته معاون شهردار، در تهران 
اتوبوس هايي با عمر فرس��ودگي ب��الا داريم كه حتي 
تعميرات و نگهداري آنها هم به سختي انجام مي شود. 
در پايتخت بيش از 4 هزار اتوبوس  با عمر بالاي 8 سال 

داريم كه در حال تردد هستند.
اما واكنش ه��ا به اين خبر چندان مثبت نبود و صداي 
فرياد مخالفان بلند ش��د. يكي از مهم ترين مخالفان 
اين پيشنهاد محمد عليخاني بود كه از ابتداي شروع 

به كار پورس��يدآقايي در معاونت حمل و نقل دايما با 
يكديگر بحث و جدل دارند. به گفته رييس كميسيون 
حمل و نقل شوراي شهر تهران، خريد اتوبوس دست 
دوم، هزينه غيرمنطقي را به شهرداري تهران تحميل 
مي كند و مي توان ب��ه جاي آن، اتوبوس نو وارد ناوگان 
كرد. او در اين باره گفت: ورود اتوبوس دس��ت دوم كار 
غلطي است، در گذش��ته اتوبوس هاي دست دوم را به 
شهرهاي كوچك مي فرستد و از شهر خارج مي كردند، 
حالا مي خواهيم اتوبوس دست دوم بخريم كه اين كار 
دور باطل است. اگر اتوبوس دست دوم بخريم، آنها هم 
دو تا سه سال ديگر از رده خارج مي شوند.اتوبوس هاي 
دست دوم را مي خرند و بعد مي خواهند روي آن فيلتر 

ضد دوده بگذارند.

  پيشنهاد به شركت هاي خصوصي
علي كروني، دبير كميس��يون عم��ران و حمل و نقل 
شوراي ش��هر تهران از پيش��نهاد خريد اتوبوس هاي 
دس��ت دوم به شركت هاي خصوصي از سوي معاونت 
حمل و نق��ل و ترافيك خب��ر داد و با تاكي��د بر اينكه 
متأسفانه معاونت حمل و نقل به هيچكدام از مصوبات 
شورا و كميسيون اهميتي نمي دهد، گفت: به تازگي 
معاونت طي تماسي با شركت هاي خصوصي اتوبوسراني 
درخواستي مبني بر ارايه پيشنهاد براي خريد و واردات 
اتوبوس دست دوم را مطرح مي كند، گويا هيچكدام از 
تذكرات اعضا و حتي رياست شورا تأثيري بر اقدامات از 

اين قبيل معاونت ندارد.
وي ادامه داد: چطور مي شود كه شورا نقشه راهبردي 
شهرداري طي 5 سال آتي را در قالب برنامه 5 ساله سوم 
ترسيم مي كند، اما معاونت حمل و نقل شهرداري به 
صورت خودس��رانه در جهتي عكس تصميمات شورا 
اقدام مي كند.تبعات اينگونه تصميم��ات در كارنامه 
مجموعه شهرداري و شوراي پنجم نوشته خواهد شد، 
واردات اتوبوس دس��ت دوم يك مسير باطل و اسراف 
منابع مالي ش��هر و شهروندان اس��ت. مگر غير از اين 
است كه در برنامه سوم شهرداري مكلف شده تا نسبت 
به خريد و برقي كردن ناوگان اتوبوس��راني اقدام كند.

متأسفانه با رويكرد فعلي معاونت حمل و نقل و امتناع از 
تعامل و هماهنگي با شورا و كميسيون تخصصي روز به 
روز شاهد به تأخير افتادن تحقق اهداف ترسيم شده در 

حوزه حمل و نقل شهر تهران خواهيم بود.
به گفته او، طبيعي است كه با عدم تحقق منابع درآمدي 
پايدار حوزه حمل و نقل همچون پارك حاشيه اي و طرح 
ترافيك بايد شاهد كارهايي از قبيل خريد اتوبوس دست 

دوم باشيم، بعد از حدود ۲ سال از گذشت دوره جديد 
مديريت شهري تازه به فكر تأمين ناوگان آن هم از نوع 
مستعمل افتاده اند درحالي كه كميسيون حمل و نقل 
ش��ورا در ابتداي دوره پنجم راهكارهايي جهت برقي 
كردن ناوگان اتوبوس��راني، تاكس��يراني و همچنين 
موتور برقي ارايه كرده بود كه به علت اهمال و بي توجهي 
معاونت تاكنون اقدامي در اين خصوص صورت نگرفته 
است. علاوه بر اين شركت هاي خودروساز توليدكننده 
اتوبوس نيز از مخالفان سرسخت اين پيشنهاد بودند 
و معتقدند در ش��رايطي كه خطوط توليد اتوبوس در 
ايران با كمتر از 50 درصد ظرفيت درحال كار هستند، 
واردات اتوبوس هاي دسته دوم شهري به بهانه تحريم ها 
غيرمنطقي اس��ت. اما واقعيت اين است كه سياست 
حمايتگرايانه دولت ها از خودروس��ازان كه 40 س��ال 
است دنبال مي ش��ود نه تنها كمكي به اين شركت ها 
نكرده بلكه عملا با غير رقابتي كردن بازار آنها را به سمت 
درجا زدن و توليد خودروهاي بي كيفيت و با قيمت هاي 
بالا سوق داده است. تصميمي كه دود آن مستقيما به 

چش��م مردم مي رود. در حالي كه اگر واردات خودرو 
آزاد شود شهروندان مي توانند خودروهاي با كيفيت را 
با قيمت بسيار پايين تر خريداري كنند و از سوي ديگر 
شركت هاي خودروساز داخلي نيز مجبور مي شوند براي 
دور نماندن از بازار رقابتي، كيفيت محصولات خود را 
افزايش دهند. اين موض��وع در خصوص اتوبوس هاي 
توليد داخل نيز صدق مي كند. نمي توان اين واقعيت را 
ناديده گرفت كه اتوبوس هاي دس��ت دوم خارجي كه 
4 يا 5 سال از عمر آنها گذشته باشد از كيفيت بالاتري 
نسبت به اتوبوس هاي دست اول داخلي برخوردارند و 
قطعا جايگزين بهتري براي اتوبوس هاي از رده خارج 

داخلي هستند.
اما دولت سياست حمايتي خود را درقبال شركت هاي 
توليد خودرو همچنان حفظ كرده و به همين دليل روز 
گذشته از ممنوعيت ورود اتوبوس هاي دست دوم خبر 
داد تا شهروندان تهراني بالاجبار همچنان با اتوبوس هاي 
از رده خارج شده داخلي تردد كنند. به گفته محمدعلي 
كروني، دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 

شهر تهران بعد از اينكه دولت ورود اتوبوس هاي دسته 
دوم را ممنوع كرد، ديگر امكان پيگيري اين موضوع از 

سوي مديريت شهري وجود ندارد.
همچنين روز گذشته محس��ن پورسيدآقايي معاون 
شهردار تهران نيز اعلام كرد كه فعلا بنايي براي خريد 
اتوبوس هاي دست دوم در پايتخت نداريم و هر موقع 
اتوبوس هاي دست دوم پيدا شد و به نتيجه رسيديم در 

مورد آن صحبت خواهيم كرد.
بر اساس اين گزارش، با نوسازي ناوگان اتوبوسراني و 
توسعه خطوط مترو آلودگي هوا و ترافيك در تهران كم 
مي شود دولت بايد در اين زمينه سهم خود را پرداخت 
كند اما تاكنون امتناع كرده است با وجود اينكه در دوره 
جديد مديريت شهري، شهردار تهران در جلسات هيات 
دولت حضور دارد اما هنوز اتفاق خاصي در اين زمينه 
رخ نداده است. سال هاس��ت كه قرار است شهرداري 
تهران ۲ ميليارد دلار از منابع دولتي براي رفع موضوع 
كاهش آلودگي هوا اس��تفاده كند كه تاكنون اين امر 

محقق نشده است.

محمد راستاد، مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي از 
بالاترين ترافيك و حجم تخليه و بارگيري در بندر امام 
خبر داد و گفت: سال گذشته ميزان صادرات غير نفتي 
از بندر شهيد رجايي ۲ برابر واردات غير نفتي بوده است.

ب��ه گزارش خبرگزاري مهر به نقل از س��ازمان بنادر و 
دريانوردي، راستاد در مراسم اختتاميه مجمع عمومي 
سالانه انجمن كشتيراني و خدمات وابسته ايران، تاكيد 
كرد: با وجود تهديدات و ايجاد ش��رايط سخت و ويژه، 
بنادر كش��ور همچنان پر ترافيك هس��تند كه نشان 
مي دهد چرخ كش��تيراني و بنادر در گردش اس��ت و 
اين ظرفيت مي تواند تسهيل كننده اهداف اقتصادي 
كشور باشد. معاون وزير راه و شهرسازي با اعلام اينكه 
بندر چابهار مي تواند آينده حمل و نقل دريايي كشور 

باشد، گفت: در حالي كه سال گذشته اكثر بنادر كاهش 
عملكرد داش��ته اند، بندر چابهار به تنهايي رش��د 50 
درصد را تجربه كرد. وي با بيان اينكه هزينه هاي نقل 
و انتقال ارز كش��تي هاي خارجي در چنين شرايطي 
دش��وار اس��ت، افزود: هزينه ارزي اين كشتي ها را 5 
درصد در نظر گرفته ايم و اين درخواس��ت در جلسات 
هيات عامل تصويب شده و اميدواريم در حداقل زمان به 
مرحله اجرايي برسد. به گفته راستاد، طبق رايزني هاي 
كه انجام ش��د، هم اكنون انجمن كشتيراني به عنوان 
عضو در تمامي جلس��ات مربوط به حوزه حمل و نقل 

شركت دارد.
معاون وزير راه و شهرس��ازي در ادامه ب��ه روند انجام 
طرح هاي توسعه اي در بنادر اشاره كرد و گفت: توسعه 

ترمينال شماره ۳ كانتينري بندر شهيد رجايي با قوت 
و قدرت در حال اجرا است و انتظار داريم فاز اول آن تا 

پايان امسال به بهره برداري برسد.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي با بيان تجهيز و 
تكميل ترمينال شماره ۲ كانتينري بندر شهيد رجايي، 
گفت: كماكان سياس��ت س��ازمان بنادر بر پايه ايجاد 
ظرفيت و س��اخت زير بناهاي بندري توسط دولت و 
ساخت و توسعه روبناها و خريد تجهيزات توسط بخش 

خصوصي است.
راس��تاد خاطرنش��ان ك��رد: اولويت س��ازمان بنادر، 
س��رمايه گذاري از سوي بخش خصوصي است و براي 
حفظ فعاليت و اشتغال در اين بخش مي تواند براي سهم 

خود تعديل هم داشته باشد.

پيش بيني ها حاكي از اين است كه حجم سفرهاي هوايي 
در ايالات متحده امريكا در تابستان سال جاري ميلادي به 
ركورد جديدي دست پيدا كند. به گزارش ايسنا، كارشناسان 
و پژوهشگران فعال در حوزه هوانوردي پس از بررسي هاي 
صورت گرفته و به دست آوردن آمار تعداد پرواز و بليت هاي 
فروخته ش��ده در ايرلاين هاي امريكاي��ي دريافته و اعلام 
 كرده اند كه انتظار م��ي رود در بازه زماني بي��ن اول ژوئن

 )۲۲ خرداد( تا آخر ماه اوت )۲۲ ش��هريور( س��ال جاري 
ميلادي، ۲5۷.4 ميليون مس��افر در ايرلاين هاي فعال در 
ايالات متحده جابه جا شده و سفر كنند كه اين در مقايسه 
با آمار مشابه تابس��تان سال گذش��ته كه معادل ۲48.8 
ميليون مسافر جابه جا شده بود، شاهد يك رشد و افزايش 
۳.4 درصدي خواهد بود. بر اس��اس گ��زارش رويترز، اين 

كارشناس��ان همچنين عنوان كرده اند ك��ه ايرلاين هاي 
امريكايي در همين راستا به ازاي اضافه شدن 9۳ هزار نفر 
مسافر در روز به طرفداران سفرهاي هوايي بالغ بر ۱۱۱ هزار 
صندلي به ناوگان هوايي خود بايد اضافه كنند. اين در حالي 
است كه برخي از شركت هاي هواپيمايي امريكايي نظير 
ساوث وس��ت ايرلاين و آمريكن ايرلاين تحت تأثير زمين 
گير شدن هواپيماهاي بوئينگ ۷۳۷ مكس 8 بسياري از 
پروازهاي رزرو ش��ده خود را لغو كرده اند. از آنجايي كه دو 
فروند هواپيماي مدل بوئينگ ۷۳۷ مكس در چند ماه اخير 
بدون هيچ دليل معلوم و مشخصي سقوط كرده و تمامي 
سرنشينان آن نيز كشته شده و از بين رفته اند، بسياري از 
كشورها و ايرلاين هاي جهان پرواز و فعاليت اين مدل خاص 
از هواپيما را ممنوع اعلام كرده يا به حالت تعليق در آورده اند.

وزير راه و شهرسازي: 

دغدغه زمين را براي مردم از بين مي بريم
وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه احداث مس��كن و 
برنامه هاي بازآفريني شهري در اولويت كار دولت قرار 
دارد، گفت: مهم ترين كاري كه وزارت راه و شهرسازي 
در اين رابطه انجام مي دهد، عرضه زمين است و دغدغه 

زمين را براي مردم از بين مي بريم.
به گزارش ايلنا، محمد اس��لامي در حاش��يه مراس��م 
افتتاح ۷98 واحد مس��كن مهر در ش��هر بيرجند، در 
جمع خبرنگاران با اشاره به طرح اقدام ملي براي عرضه 
مسكن شهري گفت: اين طرح يكي از طرح هاي مهم و 
پر اولويت دولت اس��ت كه وزارت راه و شهرسازي آن را 

دنبال مي كند.
وي ادامه داد: وزارت راه و شهرسازي براي توليد مسكن 
در اكثر قريب به اتفاق شهرهايي كه نياز به مسكن در آنها 
احصا شده و متقاضي براي آن وجود دارد، برنامه ريزي 
كرده است. مهم ترين كاري كه وزارت راه و شهرسازي 
در اين رابطه انجام مي دهد، عرضه زمين است. مردم اين 
را بدانند كه ما به ياري حق تعالي دغدغه زمين را براي 

مردم از بين مي بريم.
اس��لامي با اش��اره به برنامه ها براي توليد مس��كن در 
شهرهاي مختلف كشور گفت: مش��كل اساسي چند 
كلان شهر هستند كه به دليل تراكم جمعيت و كمبود 
زمين، بالاجبار طرح هاي توسعه در اين شهرها كه براي 
پاسخ به نياز رويشي طبيعي مردم كلان شهرها طراحي 
شده را در شهرهاي اقماري يا شهرهاي جديد پيرامون 
آنها پيش بيني كرديم. غير از اين كلان شهرها، احداث 
مسكن در باقي شهرها در خود شهر پيش بيني شده و در 
اين شهرها وزارت راه و شهرسازي زمين عرضه مي كند.

وي اف��زود: نكته مهم ديگري كه ب��راي توليد و عرضه 
مسكن در دستور كار قرار دارد و اقدام و ابلاغ شده است، 

بحث تخصيص وام بانكي براي سازندگان است.
اين عضو كابينه دوازدهم با اش��اره به اينكه تسهيلات 
براي سازندگان پيش بيني شده است، گفت: مبلغ اين 
تس��هيلات هم براي ش��هرهاي بزرگ و هم شهرهاي 

كوچك افزايش داده شده و هم به فرد و هم به زوج تعلق 
مي گيرد. البته اين تسهيلات ابتدا به سازنده اعطا مي شود 
و س��ازندگان با در اختيار گرفتن اي��ن منابع واحد ها را 
مي سازند. اين وام قابل انتقال به خريداران است و خود 
نقطه قوتي اس��ت كه هم عرضه كننده و هم خريدار را 

تقويت مي كند.
وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به طرح هاي بازآفريني 
شهري افزود: نكته سومي كه وجود دارد و بر آن اهتمام 
ويژه داريم بحث بازآفريني شهري و بافت فرسوده است. 
نسبت به اينكه شهرها فرسوده شود، بيش از اين نبايد 
بي تفاوت بود. نبايد اجازه دهيم كه هسته مركزي شهرها 

از كيفيت خارج و زندگي مردم دچار معضل شود.
وي افزود: به همين دليل بازآفريني شهري نيز در دستور 
كار قرار دارد و ودر اولويت است. 50 درصد سود و كارمزد 
تسهيلات بانكي كه به موجب قانون و آيين نامه اجرايي 
كه در دولت تصويب شده، براي بازآفريني اختصاص داده 
شده است، توسط دولت پرداخت مي شود. اين مشوقي 

است كه مردم خانه هاي خود را نوسازي كنند.
اسلامي به مس��اله اعطاي تراكم نيز اشاره كرد و گفت: 
موضوع مهم تري كه در اين مقطع براي رونق بخشيدن 
به توليد مسكن انجام داديم، اين است كه در طرح هاي 
جامع در شوراي عالي شهرس��ازي، اين امكان را ايجاد 
كرديم كه در ش��هرهايي كه استعداد دارد و زيرساخت 
و ظرفيت آنها اجازه مي دهد، تراكم را متناسب افزايش 
دهيم كه مردم بتوانند س��اخت و س��از انج��ام دهند و 
از اين طريق بتوانيم رونق س��اخت و س��از را در كشور 

محقق كنيم.

  پايان پرونده مسكن مهر 
وزير راه و شهرسازي با اشاره به طرح هاي مسكن مهر در 
كشور گفت: تقريبا 6 ماه پيش نزديك 500 هزار واحد 
مسكن مهرنيمه تمام در كشور وجود داشت، اما امروز 
اين عدد به 400 هزار واحد رسيده است. مي توان گفت 

الحمدالله موانع توليد مسكن مهر برطرف شده است.

وي ادامه داد: منهاي پروژه هاي مسكن مهري كه مشكل 
حقوق��ي و قضايي دارد يا مالكي��ن درون پروژه دعاوي 
حقوقي دارند كه از كنترل و مديريت ما خارج است، باقي 

پروژه تا پايان سال 98 به بهره برداري مي رسد.
اسلامي با اشاره به لزوم با كيفيت بودن واحدهاي مسكن 
مهر گفت: حدودا ۱00 هزار واحد مس��كن مهر وجود 
دارد كه افتتاح شده اما ناقص است. نواقص اين واحدها را 
برطرف مي كنيم كه قابليت زندگي براي مردم پيدا كند. 
اين روند به صورت يك نهضت درآمده، در اكثر شهرها 
پيمانكارات تعيين تكليف شدند و ما در حال پشتيباني 
از آنها هس��تيم، تا اين پروژه ها به سرانجام برسد. تمام 
تمركز وزارت راه و شهرسازي بر رونق توليد مسكن است.

وي ادامه داد: برنامه 400 هزار واحدي كه تحت عنوان 
طرح اقدام ملي براي توليد مسكن شهري در دستور كار 
قرار دارد، ش��امل احداث ۲00 هزار واحد در شهرهاي 
جديد، ۱00 هزار واحد در س��اير ش��هرها و ۱00 هزار 
واحد در بافت فرسوده اس��ت. جريان سازي اين پروژه، 
تسهيلات، پشتيباني و تشويق ها، از جنس تسهيلاتي 
است كه ابتدا به توليدكننده اختصاص داده مي شود و 

سپس به خريدار انتقال داده مي شود.

  جزييات جديد طرح دولت براي مستأجران
در همي��ن حال، عب��اس فرهادي��ه، مدي��ركل دفتر 
سرمايه گذاري و اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي با 
بيان جزييات جديد از طرح دولت براي ساماندهي بازار 
اجاره بهاي مسكن، گفت: كميته ملي تعيين نرخ افزايش 
اجاره بها با حضور تمام ذي نفعان از جمله بانك مركزي، 

وزارت راه، مجلس و... تشكيل شده است.
فرهاديه در گفت وگو با تسنيم با اشاره به برنامه وزارت راه 
و شهرسازي براي بازار اجاره بهاي مسكن، اظهار كرد: ما 
اصلًا به دنبال تعيين سقف افزايش نرخ اجاره بها نيستيم، 

اين كار عملًا قابليت اجرايي شدن را ندارد.
وي تصريح كرد: آن چيزي كه وزارت راه و شهرس��ازي 

به دنبال آن اس��ت تش��كيل يك كميته ملي با حضور 
ذي نفعان در اين موضوع است. در اين كميته كه دولت، 
مجل��س، بانك مركزي و... حضور دارند س��قف رش��د 
اجاره بها در هر س��ال را اعلام مي كنند، در واقع بيايند 
بگويند با توجه به تمام م��وارد دخيل در نرخ اجاره بها، 

نرخ رشد N درصد است.
وي افزود: در اين صورت يك ش��اخص در اختيار مردم 
قرار مي گيرد كه بر اساس آن همه مي دانند انتظارات در 

خصوص ميزان افزايش نرخ اجاره بها چه ميزاني است.
مديركل دفتر سرمايه گذاري و اقتصاد مسكن وزارت راه و 
شهرسازي با بيان اينكه هم موجر و هم مستأجر از ميزان 
افزايش نرخ اجاره بها مطلع خواهند شد، گفت: از سوي 
ديگر بحث اين است كه ما چگونه مي توانيم اين ميزان 
افزايش را كنترل كنيم؛ ابزاري كه مي خواهيم براي اين 

كار از آن استفاده كنيم، ابزار تشويقي است.
فرهاديه در اين باره توضي��ح داد: در مباحث مربوط به 
تمليك دولت به هيچ عنوان نمي تواند ورود كند، اما كسي 
كه به نرخ اعلام شده از سوي كميته توجه و قراردادهاي 
اجاره را دوس��اله امضا كرد با ابزار ماليات وي را تشويق 

خواهيم كرد.
وي با تأكيد بر اينكه در اين رابطه كار كرده ايم، اظهار كرد: 
چند بسته براي ساماندهي بازار اجاره بها تدوين شده كه 
اولين آن كميته ملي تعيين نرخ افزايش اجاره بها است 

كه در حال عملياتي شدن است.
وي يادآور ش��د: ۱0 ميليون واحد مس��كوني اجاره اي 
در كش��ور داريم كه دو واحد آن مثل همديگر نيست، 
يعن��ي نمي توانيم در يك محله ب��راي اجاره بها به ازاي 
يك مترمربع هم قيمت گ��ذاري كنيم. قيمت گذاري 
امكان پذير نيس��ت. فرض را بر اين مي گذاريم كه سال 
گذشته بين موجر و مستأجر تعادل برقرار بوده، امسال 
كه مي خواهند وارد فاز قرارداد جديد شوند كساني كه 
بر اس��اس نرخ اعلامي كميته ملي عمل كنند مشمول 

مشوق هاي مالياتي مي شوند.
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سهم شهرداري تهران از 
جرايم رانندگي پرداخت شد

معاونت حمل نقل و ترافيك شهرداري تهران پيرو 
انتشار خبري درباره واريزنشدن سهم شهرداري 
از جراي��م راهنمايي و رانندگ��ي، با تكذيب اين 
خبر اعلام كرد: در سال ١٣٩٧ مبلغ ٣4 ميليارد 
تومان از اين محل به حساب شهرداري واريز شده 
است. به گزارش ايرنا، بر اساس قانون راهنمايي 
و رانندگي كه در سال 89 تصويب شد 60 درصد 
جرايم وصولي در محدوده شهرها به نسبت ۷0 
درص��د و ۳0 درصد به ترتيب به ش��هرداري ها 
و دهياري ه��ا اختصاص مي  يابد. براس��اس اين 
گزارش، س��ال 9۷ نيز از س��هم ۱۷۲ ميلياردي 
شهرداري تهران در قانون بودجه، مبلغ ۳4 ميليارد 
تومان به شهرداري پرداخت  شده است.  معاونت 
حمل ونق��ل و ترافيك ش��هرداري تهران تاكيد 
كرده اطلاع رساني در خصوص اقدامات صورت 
گرفته در اين حوزه تنها از طريق روابط عمومي 
اين سازمان صورت مي گيرد و رسانه ها نيز بايد در 
نظر داشته باشند نظرات افراد غيرمسوول در اين 
حوزه صرفا اظهارنظر شخصي است كه مورد تاييد 

قرار ندارد و بر اساس مستندات نيست.

در سال 98 شاهد طغيان 
سفيدبالك ها نخواهيم بود

رييس كميس��يون س��لامت و محيط زيست 
ش��وراي ش��هر گفت اقدامات مديريت شهري 
به معناي حذف كامل س��فيد بالك از چرخه و 
سيستم طبيعت نيست اما پايش مستمر رشد 
جمعيت آن از س��وي مديريت شهري صورت 
خواهد گرفت. به گزارش ايلنا، زهرا صدر اعظم 
نوري رييس كميسيون سلامت، محيط زيست 
و خدمات شهري ش��وراي اسلامي شهر تهران 
درباره وضعيت س��فيد بالك ها در س��طح شهر 
تهران گفت: با توجه به اقدامات مديريت شهري 
و رصد و پايش كميس��يون س��لامت و محيط 
زيست شورا خوش��بختانه رشد جمعيت آفت 
س��فيد بالك ها تحت كنترل اس��ت.ما در سال 
98 نيز ش��اهد حضور اين آفت در س��طح شهر 
تهران نخواهيم بود اما اين بدان معنا نيست كه 
اين حشرات كاملا از بين رفته باشند بلكه رشد 

جمعيتي آنها كنترل شده است.
او ادامه داد: خوشبختانه طي اقدامات چند ساله 
شهرداري تهران كه توسط سازمان بوستان ها 
و فضاي س��بز انجام گرفته اس��ت توانستيم تا 
حدود زيادي جمعيت س��فيد بالك ها و رش��د 
آنه��ا را كنترل و مهار كنيم و اي��ن امر حاكي از 
آن است كه اقدامات 8 گانه اي كه انجام گرفته 
موثر بوده است و اوج آن را در سال 9۷ مشاهده 
كرديم كه ديگر اين آفت براي شهروندان تهراني 

آزار دهنده نبود.

هشدار نسبت به افزايش 
فرونشست زمين در استان البرز

ريي��س مرك��ز پژوهش هاي كاربردي س��ازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور از اجراي 
مطالعات جديد درباره نرخ فرونشست استان البرز 
خبر داد و نسبت به افزايش اين پديده در اين استان 
هشدار داد. به گزارش ايسنا، دكتر فريبرز قريب با 
بيان اينكه پهنه فرونشست در استان البرز نسبت 
به گذشته افزايش يافته است، افزود: استان البرز 
به عنوان يكي از اس��تان هاي پرخطر و در معرض 
تنش مخاطره فرونشس��ت در كش��ور محسوب 
مي شود و به دليل شرايط خاص اين استان از نظر 
جمعيتي و وابستگي زياد به منابع آب زيرزميني، 
مركز پژوهش هاي كاربردي سازمان زمين شناسي 
و اكتشافات معدني كشور مطالعات جديدي در اين 
زمينه انجام داده است. رييس مركز پژوهش هاي 
كاربردي با اش��اره به اينكه نتايج بيانگر گسترش 
پهنه فرونشست نسبت به مطالعات قبلي سازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور در سال 
۱۳84 است، اظهار كرد: تقريباً تمامي دشت هاي 
هشتگرد، نظرآباد و كرج با نرخ سالانه حدود 6 تا 
۷ سانتي متر در سال متأثر از اين پديده هستند. 
قريب ادامه داد: بر اساس مستندات و گزارش هاي 
موجود در مركز پژوهش هاي كاربردي س��ازمان 
زمين شناسي در صورت تداوم خشكسالي ها در 
منطقه و فشار بيش از حد توان بر منابع و انسداد 
جريان هاي بالادستي آب و عدم توجه به هشدارها، 
چش��م انداز نامطلوبي در پيش روي دش��ت هاي 

استان البرز به وجود خواهد آمد. 

 خروج جت روسي 
از باند فرودگاه مهرآباد

مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري از 
خروج يك فروند هواپيماي مسير مسكو- تهران 
پس از فرود در فرودگاه مهرآباد تهران خبرداد. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از سازمان هواپيمايي 
 كش��وري، رضا جعفرزاده اظهار كرد: در س��اعت

۳0: ۷ دقيقه بامداد سه شنبه ۳۱ ارديبهشت، يك 
فروند جت خصوصي BAE۱۲5 روسي بعد از فرود 
در فرودگاه مهرآباد تهران از باند خارج ش��د. وي 
افزود: اين هواپيما حامل ۳ نف��ر خدمه پروازي و 
۳نفر مسافر بود كه به سرنشينان اين پرواز آسيبي 
نرسيده است. جعفرزاده تصريح كرد: به محض بروز 
اين اتفاق كارشناسان سازمان هواپيمايي كشوري 
به همراه عوامل فرودگاهي در محل حاضر و نسبت 
به انتقال اين هواپيما به پاركين��گ اقدام كردند. 
وي در خص��وص علت خروج اي��ن هواپيما از باند 
اظهارنظري نكرد و گفت: بررسي ها طبق آيين نامه 
رسمي سوانح و حوادث انجام و اطلاعيه وقوع اين 
حادثه به روسيه و انگلستان به عنوان بهره بردار و 
مالك هواپيما داده شده و نتيجه پس از بررسي ها 

متعاقباً اعلام خواهد شد.
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سازمان املاک و مستغلات

مشخصاتاملاكتجاري،مسكونيوزمينباشرايطپرداختنقديومابهتفاوتعوارضزميننسبتبهسال98بهعهدهخريدارميباشد

1- بهاي پيشنهادي بايد از حيث مبلغ مشخص، معين و بدون ابهام بوده و در پاكت لاك و مهر شده )سربسته( تسليم گردد.
2- مبلغ سپرده شركت در مزايده معادل 5% مبلغ پايه مزايده مندرج در آگهي مي باشد. 

3- شركت در مزايده و ارائه پيشنهاد به منزله قبول شروط و تكاليف شهرداري تهران طبق ضوابط جاري معاملات سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران مي باشد. 
4- تمامي اوراق و اسناد شركت در مزايده بايد از سوي متقاضيان با قيد كلمه قبول است امضاء شود.

5- بازديد از محل با هماهنگي قبلي امكان پذير مي باشد.
6- مستندات تكميلي از جمله پيش نويس مبايعه نامه كه هنگام مراجعه به سازمان به متقاضيان ارائه مي گردد جزء لاينفك شرايط اين مزايده مي باشد و مطالعه آن ضروري است. 

7- سازمان در رد يا قبول يك يا كليه پيشنهادات واصله مختار مي باشد.
8- پيشنهادات براي هر بسته بايد شامل آن و به تفكيك همه رديف هاي همان بسته باشد.

مهم:لطفابهاصلاحاتاحتماليانجامشدهدرسايتAMLAK.TEHRAN.IRكهملاكعملميباشدتوجهفرماييد.

سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران در نظر دارد تعدادي از املاك خود را با قيمت مناسب به صورت نقدي از تاريخ 98/2/25 لغايت 98/3/8 از طريق مزايده عمومي واگذار نمايد.
متقاضيان مي توانند جهت دريافت مدارك، اطلاعات تكميلي و اسناد شركت در مزايده و ارائه پيشنهادات همه روزه به جز ايام تعطيل از ساعت 9 صبح الي 14 به نشاني تهران، خيابان فياض بخش، نبش خيابان وحدت اسلامي، 

سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران، دبيرخانه سازمان مراجعه و يا با شماره تلفن هاي 11-66746110 و 66731313 تماس حاصل نمايند. 
كميسيون مزايده در روز يكشنبه مورخ 98/3/12 از ساعت 10 صبح در سالن اجتماعات سازمان املاك و مستغلات، پاكت هاي واصله پيشنهادات را مفتوح و قرائت خواهد نمود، نتيجه مزايده با رعايت آيين نامه مالي و معاملاتي 

سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران به برندگان ابلاغ خواهد شد. حضور پيشنهاددهندگان يا نماينده قانوني آنها در جلسه مزايده مجاز مي باشد. 

توضیحات :

ماره98/3
زايدهش

م

سازماناملاكومستغلات
شهرداريتهران

مساحت اعيان موضوع واگذاري نشاني كد ملك رديف 
)مترمربع( 

مساحت عرصه  
توضيحات و شرايط قيمت پايه به ريال پهنه بندي )مترمربع(

138/9M 1134.500.000.000-عرصه خيابان هرندي، كوچه مالكي، پلاك 112/74462
مساحت طبق سند 138/9مترمربع و پس از اصلاح برابر 104 

مترمربع مي باشد، عوارض سال 97 به مبلغ 318/436/961 ريال 
مي باشد. 

خيابان نيروي هوايي )قلعه مرغي جنوبي(، 217/35
مساحت طبق سند 78 مترمربع و پس از اصلاح برابر 78R 1223.900.000.000 68/25-عرصه خيابان بزمه اي، كوچه روحي اصل، پلاك 43

مترمربع مي باشد، بابت عوارض، بافت فرسوده 100% تخفيف دارد.

مساحت اعيان موضوع واگذاري نشانيكد ملك رديف 
)مترمربع(

مساحت عرصه  
توضيحات و شرايط قيمت پايه به ريال پهنه بندي)مترمربع(

بزرگراه فتح، روبروي بيمارستان شهيد 19/167
2000S122185.000.000.000-عرصهرضوي، ملك موسوم به گاراژ نقدياني 

عوارض به مبلغ 207/462/344/542 ريال مي باشد. خريد سرقفلي 
2 باب مغازه در عرصه موجود به عهده خريدار مي باشد. مساحت 
طبق سند 2000 مترمربع و پس از اصلاح 1243 مترمربع مي باشد.

مساحت اعيان موضوع واگذاري نشاني كد ملك رديف
)مترمربع(

مساحت عرصه  
توضيحات و شرايطقيمت پايه به ريال پهنه بندي)مترمربع(

خيابان قزوين، خيابان قلعه مرغي، كوچه 117/36
مساحت طبق سند 75 مترمربع و پس از اصلاح برابر 75R 1224.500.000.000 72/50-عرصه امير حسني، پلاك 33

مترمربع مي باشد، بابت عوارض، بافت فرسوده 100% تخفيف دارد.

خيابان اجاره دار، كوچه بازرگان، پلاك 104، 27/35
طبقه همكف 

 ملكيت
61/70 27/87 و سرقفلي 

مساحت نيم طبقه 27/87 مترمربع و با وضع موجود واگذار مي شود.9.200.000.000-طبق سند

مساحت اعيان موضوع واگذاري نشانيكد ملك رديف 
)مترمربع(

مساحت عرصه  
توضيحات و شرايطقيمت پايه به ريال پهنه بندي)مترمربع(

ستارخان، انتهاي كاشاني پور، كوچه 12/117
14 متر بالكن و يك واحد پاركينگ18.800.000.000--185/19ملكيت  مسكونيكوكب2 ،  پلاك 7 طبقه 3، قطعه سوم 

216/22
 ميدان شوش، خيابان صابونيان

 خيابان كاخ جوانان، مجتمع الغدير، 
زيرزمين منفي 2، واحد 31

6.431.880.000--56/42سرقفلي

مساحت اعيان موضوع واگذارينشاني كد ملكرديف 
)مترمربع(

مساحت عرصه  
توضيحات و شرايطقيمت پايه به ريال پهنه بندي)مترمربع(

14/10

 ميدان رسالت، خيابان هنگام
 نرسيده به ميدان الغدير، جنب بيمارستان 

الغدير، پاساژ مبل هنگام، طبقه همكف 
B39 واحد شماره

 ملكيت
58.117.500.000--74/55 و سرقفلي

داراي 5 پاركينگ تخصيص يافته- مساحت نيم طبقه 59/27 
مترمربع، انتقال رسمي و محضري مالكيت و سرقفلي پس از مهيا 

شدن شرايط لازم و اخذ پايان كار و صدور اسناد مالكيت امكان پذير 
خواهد بود.
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ب
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ب

ضمناًهمينآگهیدرروزنامههمشهریمورخ98/۲/۲5چاپگرديدهاست.

فروش املاك و مستغلات شهرداري تهران 

آگهيمزايدهعمومي-كدآگهي98-11
شهرداري كرج  

سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري

امور قراردادها و روابط عمومي  سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري كرج 

سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهرداري كرج در نظر دارد مشخصات مندرج در جدول ذيل را از طريق مزايده عمومي به اشخاص حقيقي و حقوقي واجد شرايط به مدت سه سال شمسي واگذار نمايد: 

1- سپرده شركت در مزايده به يكي از روش هاي ذيل ارائه گردد: 
- ضمانتنامه بانكي معادل مبلغ فوق، كه به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمديد باشد.

- واريز فيش نقدي به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانك شهر شعبه عظيميه.
2- برندگان نفر اول و دوم مزايده هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 

3- سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري كرج در رد يا قبول پيشنهادات مختار است. 
4- مبلغ 300/000 ريال بابت هزينه خريد هر يك از اسناد مزايده به حساب شماره 700824126398 بانك شهر شعبه عظيميه واريز و اصل فيش واريزي به امور پيمان هاي سازمان ارائه نمايند.

5- متقاضيان جهت خريد اسناد مزايده از تاريخ انتشار اين آگهي به مدت ده روز مي توانند در ساعت اداري به امور قراردادهاي سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري كرج واقع در عظيميه- 
ضلع شمالي ميدان استقلال- طبقه اول دفتر امور پيمان ها مراجعه و يا با شماره تلفن 32540303 )026( تماس حاصل نمايند. 

6- محل دريافت اسناد و قبول پيشنهادات: دبيرخانه سازمان مي باشد. 
7- مهلت ارائه و تحويل اسناد: حداكثر 10 روز كاري از تاريخ درج آگهي مي باشد.

8- داشتن معرفي نامه همراه مهر و امضاء مديرعامل شركت هنگام خريد اسناد مزايده الزامي مي باشد.
9- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مزايده مندرج شده است.

10- ماليات بر ارزش افزوده به عهده مستاجر بوده و به مبلغ كل قرارداد اضافه خواهد شد.
11- هزينه چاپ دو آگهي توامان و كارشناسي رسمي دادگستري به عهده برنده مزايده مي باشد.

آدرسقيمت پايه اجاره ماهيانه ريالموضوع مزايده رديف

اجاره عرصه به مساحت تقريبي 1100 مترمربع جهت راه اندازي زمين 1
كرج- كيانمهر- ميدان پليس- ضلع جنوبي بوستان مهر و در غرب پاركينگ 34/000/000فوتبال چمن مصنوعي روباز 

و همجوار خيابان 24 متري 

اجاره عرصه به مساحت تقريبي 1300 مترمربع جهت راه اندازي 2
كرج- بلوار ملاصدرا بوستان نبوت- جنب زمين بازي چند منظوره30/000/000بازي هاي حبابي و بازي زوربينگ

اجاره عرصه به مساحت تقريبي 700 مترمربع جهت راه اندازي 3
كرج- بلوار امام  رضا )ع( خيابان شاهد- ضلع شمالي پارك شاهد30/000/000 پيست اسكيت 

اجاره عرصه به مساحت تقريبي 415 مترمربع جهت راه اندازي 4
كرج- كيانمهر- ميدان پليس- ضلع شرقي پارك مهر15/000/000 پيست اسكيت

آگهیتملکاراضینقشهتحصيلی11597-زيلايی
شماره 1398.1185

شركت ملي  نفت ايران
شركت ملي  مناطق نفتخيز جنوب

شرکت ملی مناطق نفت خيز جنوب قصد 
دارد در اجرای تکاليف قانونی خود مطابق 
کروکی پيوس�ت جهت تحصيل مس�ير 
پيشنهادی خط لوله نفت از موقعيت غرب 
194جنوب ب�ه واحد تفکي�ک گر جديد 
در دس�ت احداث چاه ش�ماره 22 لالی به 
مساحت2550 متر مربع را جهت احداث 
تاسيسات نفتی تملک نمايد لذا در اجرای 
تبصره دو ماده 4 قانون نحوه خريد و تملک 
اراض�ی و املاک مص�وب1358/11/17 به 
موجب اي�ن آگهی از مالکين محل مذکور 
دعوت به عمل می آورد ظ�رف يک ماه از 
تاريخ انتش�ار آگهی با در دس�ت داشتن 
اس�ناد مالکيت به اداره امور اراضی- امور 
حقوقی شرکت ملی نفت مناطق نفت خيز 
جنوب واقع در اهواز ،کوی فدائيان اسلام، 

خيابان پارک 4 مراجعه نمايند. 

 WWW.shana.ir                                            WWW.nisoc.ir                               http://iets.mporg.ir
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برگزاري بيست ودومين نمايشگاه بين المللي تجاري در كره شمالي 

واشنگتن پست از مسير ناهموار مخالفان ترامپ مي گويد

حضورپررنگشركتهايخارجيدرپيونگيانگ

راه دشوار دموكرات ها تا پيروزي در 2020
گروه جهان| 

كارزارهاي انتخابات رياست جمهوري 2020 امريكا شروع 
شده و نظرسنجي ها از كاهش محبوبيت دونالد ترامپ خبر 
مي دهند اما بدان معنا نيست كه دموكرات ها براي پيروزي 

در انتخابات رياست جمهوري كار آساني در پيش دارند. 
واشنگتن پست در مطلبي با اشاره به عواملي از جمله تاثير 
كالج انتخاباتي و نفوذ شبكه فاكس نيوز و همچنين توجه 
رسانه ها به جنجال هاي ترامپ و نقش اطلاعات نادرست 
در رسانه هاي اجتماعي تاكيد كرده كه دموكرات ها براي 

پيروزي در انتخابات 2020 كار دشواري پيش رو دارند.
در اين گزارش آمده، دلايل زيادي وجود دارد كه دموكرات ها 
درباره انتخابات رياست جمهوري 2020 احساس اطمينان 
كنند؛ راي دهندگان آنها انگيزه دارند اما خشمگين هستند 
چنانكه در انتخابات ميان دوره اي نوامبر كنگره نشان دادند. 
با وجود نرخ پايين بيكاري و رش��د خوب اقتصادي، ميزان 
تاييد عملكرد دونالد ترامپ همچنان در حدود 40 درصد 
است. نظرسنجي ها نشان مي دهد كه تقريبا تمام نامزدهاي 
احتمال��ي دموكرات ها از او پيش هس��تند. اما چيزي كه 
دموكرات ها ممكن است به طور كلي از آن آگاه نباشند يا 
حداقل اينكه ممكن است تمايل داشته باشند آن را ناديده 
بگيرند، يك رشته از عواملي است كه تا حد زيادي خارج از 
حوزه نفوذ آنها قرار دارند و مي توانند اوضاع را به نفع ترامپ 

تغيير دهند. اين عوامل البته پي��روزي ترامپ را تضمين 
نمي كنند اما نامزد دموكرات نيازمند تلاش بسيار بيشتري 

براي پيروزي است.
كالج انتخاباتي: يكي از اين عوامل به كالج انتخاباتي مربوط 
مي شود كه شايد مهم ترين عامل باشد. در دو انتخابات از 
پنج انتخابات گذشته، نامزد دموكرات راي مردمي بيشتري 
به دس��ت آورد ام��ا نامزد جمهوري خواه وارد كاخ س��فيد 
شد. در س��ال 2016 ميلادي 3 ميليون راي كمتر داشت 
اما رييس جمهور شد. هيچ كش��ور ديگري در جهان اين 
سيستم بي معنا را ندارد و در آينده نيز اين سيستم به نفع 

جمهوري خواهان خواهد بود.
دولت فدرال: همان طور كه گزارش و اظهارات رابرت مولر 
بازرس ويژه تحقيقات درباره دخالت احتمالي روس��يه در 
انتخابات 2016 مشخص كرده است، ترامپ اعتقاد دارد كه 
وجود دولت فدرال براي خدمت به او و محافظت از او است. 
همين اكنون مشخص ش��ده كه او تلاش كرده تا رادولف 
جولياني وكيل شخصي خودش را اعزام تا به اوكراين فشار 
وارد ك��رده و تحقيقاتي را آغاز كند كه به گمان او براي جو 
بايدن نامزد دموكرات 2020 شرم آور خواهد بود. آيا كسي 
فكر مي كند كه اگر ترامپ به ويليام بار دادستان كل، دستور 
دهد كه همين كار را در داخل امريكا درباره نامزد دموكرات 
انجام دهد، بار خواهد گفت: »متاسفم قربان، اين كار مناسب 

نيست؟«  كمك از روسيه يا كشورهاي ديگر: سازمان هاي 
اطلاعاتي ما هشدار مي دهند كه روسيه برنامه هايي براي 
مداخله در انتخابات 2020 دارد ام��ا ما به ندرت اقدامات 
روسيه در س��ال 2016 را آن طور كه واقعا انجام شد تلقي 
مي كنيم؛ اقدامي كه روسيه انجام داد، اين بود كه به ترامپ 
كمك كرد انتخاب شود. اين اقدام به هر علتي كه بوده، دليلي 
ندارد فكر كنيم كه روسيه نمي خواهد كه ترامپ چهار سال 

ديگر هم در قدرت باشد.
اطلاعات نادرس��ت رسانه هاي اجتماعي: هر چند چپ ها 
خيلي عالي قادر به گس��ترش اطلاعات اش��تباه از طريق 
رسانه هاي اجتماعي هس��تند اما ترديد زيادي نيست كه 
در حال حاضر راست ها بسيار مشتاق تر و سازمان يافته تر 
در اين باره عمل مي كنند. اصلا نمي دانيد كه آنها با كمك 
عوامل روسي چه مطالبي را در جريان اطلاع رساني تزريق 
خواهند كرد. جيم روتنبرگ از روزنامه نيويورك تايمز در اين 
خصوص گفته است كه كارزار اطلاعات غلط در سال 2020 
به گونه اي است كه سال 2016 در برابر آن تنها يك آزمايش 

كوچك خواهد بود.
س��ركوب راي دهن��دگان: در ايالت ه��اي مختل��ف، 
جمهوري خواه��ان در ح��ال ايجاد موانعي هس��تند تا از 
راي دهن��دگان احتمالي دموكرات ه��ا جلوگيري كنند، 
اقداماتي مانند: قوانين مربوط به هوي��ت راي دهندگان، 

كاهش راي هاي زودهنگام و قوانيني براي كاهش انگيزه 
ثبت نام از جمله اين اقدامات هستند. كاملا مشخص نيست 
كه تاثير اين اقدامات در انتخابات 2020 چه خواهد بود اما 
مي توان گفت همه اين اقدامات به نفع جمهوري خواهان 
است و همين براي تغيير نتيجه در ايالت هايي كه رقابت در 
آنها نزديك است مانند ويسكانسين يا كاروليناي شمالي 

كافي خواهد بود.
فاكس نيوز: شبكه خبري فاكس نيوز هم اكنون به عنوان 
ارگان تبليغاتي كاخ سفيد عمل مي كند، در حالي كه رقابت 
انتخاباتي گرم مي شود اين شبكه بر طبل تمجيد از ترامپ و 
بي اعتبار كردن مخالفان او خواهد كوبيد. اين شبكه در همين 
راستا هر دروغ جديد ترامپ را نشان داده و رسانه هاي مهم 

را مجبور به توجه خواهد كرد. در ميان راست ها رسانه اي در 
حد تمركز و نفوذ فاكس نيوز وجود ندارد.

رسانه هاي ديگر: مساله س��اده اين است كه ترامپ موفق 
خواهد شد رسانه ها را مجبور كند كه مسائل مهم را ناديده 
بگيرند و مسائل گستاخانه مطرح شده توسط او يا اتهامات 
قبيح او عليه نامزدهاي دموكرات را پوشش دهند. نويسنده 
اين مطلب واشنگتن پست در پايان مي نويسد: »با كنار هم 
گذاشتن همه اين مس��ائل مي توانيم انتظار تكرار چالش 
براي دموكرات ها همانند چالش سال 2018 براي بازپس 
گرفتن مجلس نمايندگان را داشته باشيم. تنها داشتن آراي 
تعداد بيش��تري از مردم امريكا براي پيروزي دموكرات ها 

كافي نيست.«

گروه جهان| سمانه قرباني| 
تحولات كره شمالي بار ديگر توجه رسانه هاي جهان را 
جلب كرده است. اما اين بار خبر، نه درباره آزمايش هاي 
موشكي و هسته اي بود و نه لفاظي هاي عجيب و غريب 
كيم جونگ اون رهبر اين كشور. كره شمالي با حضور 
صدها ش��ركت خارجي نمايشگاه بين المللي تجاري 
برگزار كرده و ش��ركت هاي چيني حضور پررنگي در 

آن داشته اند. 
رويترز نوش��ته، تحليلگران معتقدند كه نمايش��گاه 
بين المللي تجاري در كره شمالي كه اين هفته برگزار 
شد يكي از بزرگ ترين رويدادهاي اينچنيني بوده است. 
صدها فروشنده چيني و خارجي با وجود فشار تحريم ها 

در اين بازار شركت كرده اند. 
خبرگ��زاري دولتي كره ش��مالي )KCNA( گزارش 
داده، بيس��ت ودومين نمايش��گاه بين المللي تجاري 
»پيونگ يانگ« دوشنبه با مراسمي به ميزباني مقام هاي 
ارشد اقتصادي افتتاح شده است. گفته شده، بيش از 
450 ش��ركت از كره شمالي، چين، روسيه، پاكستان، 
لهستان و ديگر كشورهاي منطقه مجموعه گسترده اي 
از محصولاتشان را در اين نمايشگاه به نمايش گذاشتند. 
به گفته تحليلگران و مفس��ران رسانه اي كره شمالي، 
حض��ور اين تع��داد ش��ركت خارجي در نمايش��گاه 
بين الملل��ي به��اره پيونگ يان��گ، اين روي��داد را به 
بزرگ ترين نمايشگاه تجاري كره شمالي تبديل كرده 
اس��ت. به عنوان مثال، در سال گذشته ميلادي 260 

شركت در اين نمايشگاه بهاره شركت كرده بودند. 
شبكه ان كي نيوز نوشته، در ميان شركت هايي كه در 
نمايشگاه امس��ال حضور دارند، حداقل 216 شركت 
چيني وجود دارد. الي��ور هوتام از تحريريه ان كي نيوز 
مي گوي��د: »اين تعداد ش��ركت چيني ك��ه اخيرا در 
نمايشگاه كره ش��مالي مي بينيم نشان دهنده تمايل 
واقعي چين براي اس��تفاده از فرصت هاي تجاري در 
كره ش��مالي اس��ت؛ گرچه به دليل وج��ود نظام هاي 
تحريم��ي فعلي ايالات متحده عليه كره ش��مالي كار 

زيادي نمي توانند انجام دهند.« 
رس��انه دولتي كره ش��مالي گ��زارش داده، مقام هاي 
كره شمالي در مراسم افتتاحيه گفته اند كه اين نمايشگاه 
فرصتي است براي تسريع تجارت، همكاري اقتصادي و 

تبادل فناوري با كشورهاي شركت كننده در اين رويداد 
تجاري. رويترز نوش��ته، شركت هاي خارجي به دنبال 
راهي براي تعاملات تجاري و راه انداختن كسب و كار 

در كره شمالي هستند. 
تحليلگ��ران مي گوين��د تحريم هاي اعمال ش��ده بر 
تسليحات هسته  اي و برنامه هاي موشكي كره شمالي، 
راه را بر تمامي سرمايه گذاري هاي مشترك و معاملات 
تجاري بيشتر با كره شمالي خواهد بست. اين در حالي 
است كه برخي مجريان كسب وكارهاي خارجي گفته اند 
كه قصدش��ان از حضور در اين رويدادها تنها كس��ب 

آمادگي براي دوران پس از رفع تحريم هاست. 
خبرگزاري دولتي كره شمالي اعلام كرده كه محصولات 
نمايشگاه شامل فلز، صنايع الكترونيكي، ماشين آلات، 

مصالح س��اختماني، حمل و نقل، بهداشت عمومي، 
صنايع سبك، غذا و كالاهاي مصرفي بوده است.

تصاويري كه از اين نمايشگاه توسط رسانه هاي دولتي 
كره شمالي و شركت كنندگان بين المللي اين رويداد 
در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده، نشان مي دهد كه 
فروشندگان مكمل هاي غذايي، تلويزيون صفحه تخت، 
كيف هاي دس��تي، دس��تگاه تهويه مطبوع و بخاري، 
پوش��اك، لوازم آش��پزخانه و خودروي »اس يو وي« 
كره شمالي را در ميان محصولات ديگر ارايه مي كنند. 

كالين كروكس سفير بريتانيا در كره شمالي در پست 
توييتر خود نوش��ته بخش هاي گسترده  و محصولات 
داخلي س��اخت كره ش��مالي و همچنين محصولات 
وارداتي در اين نمايش��گاه وجود داشته است. او گفته: 

»بيشتر غرفه هاي خارجي نمايشگاه  در اختيار چيني ها 
بوده است.«  تصاويري كه سفارت روسيه در پيونگ يانگ 
از اين نمايشگاه در فيس بوك منتشر كرده، الكساندر 
ماتسگورا س��فير روسيه در كره شمالي را در يك غرفه 

دارويي روسيه نشان مي دهد.
كيم جونگ اون رهبر كره ش��مالي، از س��ال گذشته 
كمپين��ي ديپلماتي��ك ب��راي برداش��تن تحريم ها 
راه اندازي ك��رده تا بتواند اقتصاد اين كش��ور را تكان 
ده��د. در دوره رهب��ري كي��م، كره ش��مالي ش��اهد 
افزاي��ش بازاره��اي خصوص��ي و افزاي��ش مص��رف 
 بوده اس��ت ام��ا كنترل ه��اي سياس��ي و اقتصادي

 در اين كش��ور نيز همسو با اين تغييرات تشديد شده 
است.

دومين نشس��ت كيم جون��گ اون با دونال��د ترامپ 
رييس جمهور امريكا در ماه فوريه به بن بس��ت رسيد. 
واشنگتن گفته كيم جونگ اون حاضر نشده تا تضمين 
دهد كه برنامه هس��ته اي خ��ود را در ازاي تس��هيل 
تحريم ها متوقف مي كند. با توقف مذاكرات، تنش هاي 

كره شمالي و ايالات متحده بيش از پيش بالا گرفت. 
روزنامه حزب حاكم كره ش��مالي دوشنبه در صفحه 
نخس��ت خود نوش��ت ك��ه تحريم ها با ه��دف ايجاد 
مشكلات اقتصادي براي كره شمالي طراحي شده بود 
اما پيونگ يانگ به محدوديت هاي اعمال شده وابسته 
نيست. رسانه هاي دولتي و سازمان هاي كمك رسان 
بين المللي اعلام كردند كه خشكس��الي هاي اخير و 
كاهش برداشت  محصولات كشاورزي مي تواند منجر 
به كمبود جدي مواد غذايي در سال جاري شود و تعداد 

زيادي از ساكنان اين كشور را با بحران مواجه كند.
 

   شكايت از امريكا
كره ش��مالي اخيرا در نامه اي به سازمان ملل از ايالات 
متحده شكايت كرده اس��ت. سخنگوي سازمان ملل 
نيز در جريان كنفرانس��ي خبري تاكيد كرده به نامه 
پيونگ يانگ در رابطه با توقيف يكي از كشتي هاي باري 
كره شمالي توسط امريكا رسيدگي خواهد كرد. استفان 
دوجاريك گفته : »مي توانم تاييد كنم كه ما نامه كيم 
سانگ، سفير كره شمالي در س��ازمان ملل را دريافت 
كرديم. قطعا ما اين نامه را كه به مساله تحريم هاي كره 
شمالي و اقدامات اتخاذ شده براي اجراي اين تحريم ها 

مربوط مي شود، مطالعه مي كنيم.« 
به گزارش اس��پوتنيك، كيم س��انگ در نامه خود به 
آنتونيو گوترش دبيركل سازمان ملل ضمن محكوم 
كردن امريكا به عنوان يك »كشور گانگستر« به خاطر 
توقيف يكي از كشتي هاي باري اش، از او درخواست 
كرده بود تا تدابير فوري را براي كمك به ثبات ش��به 
جزيره كره اتخاذ كند. وزارت دادگستري امريكا اعلام 
كرده بود كه اين كش��تي باري كره شمالي مشهور به 
كشتي »وايز آنست« به دليل نقل وانتقال قاچاقي زغال 
سنگ، تحريم ها و قطعنامه هاي سازمان ملل را نقض 
كرده و به همين دليل توقيف و به منطقه س��اموآي 

امريكا منتقل شده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

ضرر شركت هاي امريكايي 
از تحريم هوآوي 

گروه جه�ان| با توق��ف مذاكرات و تش��ديد جنگ 
تجاري ميان امريكا و چين، آسوش��يتدپرس نوش��ته: 
از آنجا ك��ه بخش عظيمي از ريزتراش��ه هاي توليدات 
هوآوي ساخت امريكاست، در نتيجه اين شركت هاي 
امريكايي هس��تند كه زي��ان اصلي تحريم ه��وآوي را 
متحمل خواهند شد.  بسياري از قطعات فناوري هوآوي 
از جمله ريزپردازنده هاي استفاده شده در ميكروفن ها، 
كامپيوترها و شبكه  هاي اينترنتي ساخت شركت هاي 
امريكايي هستند و به دنبال تشديد جنگ تجاري ترامپ 
با چين، ارزش سهام شركت هاي امريكايي توليدكننده 
اين ريزتراشه ها با كاهش همراه بوده است. شركت هوآوي 
يكي از اصلي ترين خريدار تجهيزات فناوري شركت هاي 
مايكرون، كوآلكوم و اس��كاي وردز امريكا اس��ت. اين 
شركت ها در گزارش سالانه خود بيشترين حجم صادراتي 
را به شركت هوآوي عنوان كرده اند. به گفته تحليلگران 
صنعتي، علاوه بر اين شركت ها، ديگر شركت هاي كوچك 
در امريكا هس��تند كه با تحريم هوآوي بس��يار متضرر 
خواهند شد. به اعتقاد كارشناس��ان، با اجراي افزايش 
تعرفه كالاهاي چيني كه توس��ط دونالد ترامپ اعمال 
شده اس��ت، بخش فناوري توليد ريزتراشه هاي امريكا 
نيز بايد خود را براي ضرر اقتصادي بزرگي آماده كند. با 
وجود فشارهاي دولت امريكا تاكنون كشورهاي بزرگ 
اروپا از جمله فرانسه، آلمان، انگليس و هلند از تحريم هاي 
شركت هوآوي استقبال نكرده اند و همچنان به همكاري 
ارتباطاتي خود با اين شركت چيني ادامه مي دهند. در 
اين ميان گوگل، اعلام كرده اس��ت كه به دليل تحريم 
هوآوي احتمالاً از ارايه برخي فناوري هاي سخت افزاري، 
نرم افزاري و خدماتي به اين شركت دست خواهد كشيد.

5 جدايي طلب كاتالان از زندان 
به پارلمان اسپانيا رفتند

گروه جهان| پنج جدايي طلب كاتالان كه به اتهام 
ش��ورش در دادگاه محاكمه مي شوند، با محافظت 
ش��ديد پليس در افتتاحيه پارلمان جديد اس��پانيا 
حضور يافتن��د. اين پنج نفر در همه پرس��ي ٢٠١٧ 
براي استقلال كاتالونيا كه دولت مركزي اسپانيا آن را 
غيرقانوني مي دانست تلاش مي كردند. اين اولين بار 
در اسپانيا است كه زنداني منتخب در انتخابات، اجازه 
حضور در پارلمان يافته است. به گزارش بي بي سي، اين 
پنج نفر در انتخابات اسپانيا كه تقريبا يك ماه پيش 
برگزار شد انتخاب شده بودند. در آن انتخابات حزب 
سوسياليست بدون رس��يدن به اكثريت برنده شد. 
پس از اداي س��وگند به عنوان نماينده پارلمان، اين 
پنج نفر به زندان برگشتند. هفته پيش دادگاه عالي 
اسپانيا درخواست اين پنج نفر را براي اينكه از زندان 
آزاد شوند نپذيرفت و فقط “استثنائا “ به آنها مجوز داد 
در افتتاحيه پارلمان حضور داشته باشند. اين حكم 
روشن نكرد آيا آنها اجازه شركت در مباحثات پارلمان 
را خواهد داشت يا خير. حزب محافظه كار »مردم« و 
حزب راست ميانه »شهروندان« در تلاشند كه اين 
پنج نفر از حضور در پارلمان معلق ش��وند. سانتياگو 
آباسكال، رهبر حزب راست افراطي بوكس در مراسم 
افتتاح پارلمان بر كرسي اي نشست كه به طور سنتي 
محل نشستن سخنگوي حزب سوسياليست بوده 
است. حزب بوكس در انتخابات اخير ٢٤ كرسي به 
دست آورد. از پايان ديكتاتوري ژنرال فرانكو در ١٩٧٥، 
چنين نتيجه اي براي يك حزب راست افراطي سابقه 
نداشته اس��ت. در انتخابات اخير نخست وزير فعلي 

اسپانيا پدرو سانچز ١٢٣ كرسي را به دست آورد. 

طرح استيضاح كورتس در 
پارلمان اتريش كليد خورد

گروه جهان| بحران رسوايي معاون صدراعظم اتريش 
كه به كناره گيري او و خروج دسته جمعي وزيران حزب 
آزادي از دولت ائتلافي انجاميد، اكنون دامن سباستين 
كورتس نخس��ت وزير اين كش��ور را نيز گرفته است. 
خبرگزاري د پ آ آلمان نوشته، رسوايي انتشار ويديوي 
ديدار هاينتس كريستيان اشتراخه معاون صدراعظم 
اتريش پيامدهاي ناگوار زيادي براي احزاب حاكم اين 
كشور به دنبال داشته، از جمله حزب راستگراي آزادي در 
اعتراض به بركناري هم حزبي خود هربرت كيكل از سمت 
 وزارت كشور، تمامي وزيرانش را از دولت بيرون كشيد. 
حتي »پاملا رندي-واگن��ر« رهبر اين حزب يك گام 
فراتر گذاشته است.  او با درخواست براي تغيير كامل 
در مجموعه دولت پيش��نهاد داده تا زم��ان برگزاري 
انتخابات زودهنگام در سپتامبر دولت انتقالي متشكل 
از كارشناسان اداره كشور را به عهده بگيرد. در چنين 
شرايطي سباستين كورتس در آستانه راي عدم اعتماد 
در پارلمان قرار گرفته اس��ت. پتر پيلتز از فهرس��ت 
نمايندگان اپوزيسيون »اكنون« از تهيه طرح استيضاح 
كورتس خبر داده و ابراز اميدواري كرده حزب مردم كه 
سابقا هم پيمان او بوده، به اين جريان بپيوندد. مطابق 
با قوانين اتريش اگر طرح استيضاح كورتس موافقت 
اكثريت پارلمان اتريش را جلب كند، در آن صورت او 
 بايد فردي را براي رياس��ت دولت جديد معرفي كند.
 به گفته عضو ارشد فهرست »اكنون« با كليد خوردن 
طرح استيضاح كورتس، او از دولت خداحافظي خواهد 
كرد و اين اتفاق خوبي است. پيتلز مي گويد كورتس 
در مورد رس��وايي اخير و بحراني ش��دن اوضاع 

دولت، مقصر است. 

خودكشي در مانوس پس از 
پيروزي محافظه كاران در استراليا
گ�روه جهان|پس از پي��روزي محافظ��ه كاران در 
انتخابات استراليا خودكشي هاي متعددي در جزيره 
مانوس گزارش شده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
فرمانده پليس مانوس گفته از وقوع دست كم ده اقدام به 
خودكشي باخبر شده كه از اين ميان چهار خودكشي 
در روزهاي شنبه و يكشنبه گذشته اتفاق افتاده است.  
ائتلاف محافظه كاران در انتخابات استراليا شنبه به طور 
غيرمنتظره اي پيروز شد، امري كه حتي خود اسكات 
موريسون نخست وزير اين كشور، از آن به عنوان معجزه 
نام برد. اين در حالي است كه نتايج نظرسنجي ها پيش 
از اين انتخابات حكايت از پي��روزي حزب چپ ميانه 
داشت كه به مهاجران غيرقانوني و آوارگان رويكردي 
ملايم تر دارند. دولت استراليا از شش سال قبل تاكنون، 
سياست هاي سختگيرانه اي را عليه مهاجران غيرقانوني 
اجرايي كرد كه بر اساس اين برنامه، هيچ قايقي به سوي 
آب هاي اين كشور براي رساندن مهاجران غيرقانوني 
حركت نمي كند. پيشتر اسكات موريسون نخست وزير 
اس��تراليا، گفته بود اجراي اين سياس��ت از قاچاق و 
تجارت انسان به استراليا جلوگيري كرده و روند پيشين 
مهاجرت هاي غيرقانوني را متوقف كرده است. با اين 
حال دولت موريسون زير فشار گروه هاي حقوق بشري 
براي خروج كودكان خانواده هاي مهاجر غيرقانوني از 
بازداشتگاه نائورو و اسكان آنها در استراليا قرار دارد. ظاهرا 
پيروزي دوباره اسكات موريسون باعث يأس و نا اميدي 
فراوان آوارگان نائورو و مانوس شده است. »بيل شورتن« 
رهبر جناح مخالف دولت پيش از پايان ش��مارش آرا، 
شكست را پذيرفت و گفت: »متاسفم براي مردمي كه 

به حزب كارگر اميد بسته بودند.«

ادامه دستگيري سياستمداران 
فاسد در روسيه 

گروه جهان|در تازه ترين دور دستيگري مقام هاي 
آلوده به فساد مالي در روسيه، معاون استاندار روستوف 
در جنوب روسيه به دام دستگاه امنيتي اين كشور افتاد. 
سرگئي سيداش معاون امور خدمات خانگي )آب و 
برق و گاز و غيره( استاندار روستوف نيز دستگير شده 
است. به گزارش رن تي وي، ماموران امنيتي همزمان 
با دستگيري سيداش، خانه و محل كار وي را بازرسي 
كردند و در جريان جست وجو مقاديري پول، اشياي 
گرانبها شامل تزئينات طلا و جواهرات و چندين تابلو 
ضبط شد. تنها فقط كلكسيون ساعت هاي گرانبهاي 
س��يداش 7.5ميليون روبل )حدود 116هزار دلار( 
ارزش دارد. دستگيري سيداش در رابطه با اختلاس و 
حيف و ميل بودجه دولت در ساخت ورزشگاه روستوف 
آرنا است كه سال گذش��ته به بهره برداري رسيد. بر 
اساس اطلاعات منتشر شده، در اين ورزشگاه از شن 
بي كيفيت استفاده شده و مابه التفاوت اين نوع شن 
با ش��ن مرغوب كه در اسناد رس��مي قيد شده 223 
ميليون روب��ل )حدود 3 ميلي��ون و 500 هزار دلار( 
برآورد شده است. در زمان حاضر دو نفر از جمله وزير 
شهرسازي دولت محلي استان روستوف نيز در رابطه 
با اختلاس در ساخت ورزش��گاه اين شهر بازداشت 
ش��ده اند. در س��ال هاي اخير چند مقام روس��يه در 
چارچوب مبارزه با فساد مالي دستگير شدند. آخرين 
مورد دس��تگيري وزير اقتصاد و توس��عه سرزميني 
جمهوري داغستان )در منطقه قفقاز شمالي( بود. گفته 
شده، عثمان خاسبولاتف به جرم اختلاس 20 ميليون 
روبلي )معادل 300هزار دلار( در سفارش هاي دولتي 

دستگير شده است. 
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زورآزمايي تازه
 ماكرون و لوپن

گروه جهان| انتخابات پارلماني اروپا براي گزينش 
نمايندگان كشورهاي عضو اتحاديه در آن، يك بار 
ديگر امانوئل ماكرون و مارين لوپن را در فرانسه در 
برابر هم قرار داده است. اين دو سياستمدار پيشتر 
در انتخابات رياس��ت جمهوري فرانسه با يكديگر 
رودر رو شده بودند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
دو فهرس��ت نامزدهاي احزاب ماك��رون و لوپن در 
نظرس��نجي ها از اقبال برابر برخوردارند و براي به 
دس��ت آوردن س��كوي نخس��ت تلاش مي كنند. 
امانوئ��ل ماكرون با ه��دف جلوگي��ري از پيروزي 
»اتح��اد ملي«، حزب مارين لوپن، خ��ود به كارزار 
انتخاباتي قدم نهاده و مارين لوپن، با نشستن بر موج 
ناخرسندي هاي اخير از سياس��ت دولت و به اميد 
پيروزي حزب خ��ود در اين انتخابات، نتيجه آن را 
همه پرسي درباره رياست جمهوري تعبير مي كند 
تا ش��ايد، راه را در انتخابات آينده داخلي براي خود 
هموار كند.  ماكرون كه جدال خود را با لوپن و حزب 
او، »اتحاد ملي« هرگز پنهان نكرده بود، يك بار ديگر 
گفت وگو با روزنامه هاي شهرستان ها را كه در فرانسه 
از خوانندگان فراوان برخوردار است پذيرفت تا به گفته 
خود به شهروندان درباره »تخريب ساختار اروپا« در 
صورت پيروزي احزاب راست افراطي هشدار دهد. او 
در اين گفت وگو بر دستاوردهاي ملموس اروپا براي 
شهروندان فرانسه تاكيد كرده و كارزار اروپا را در دو 
جبهه »ترقي خواه��ان« و »ملي گرايانِ« انزواطلب 
مي بيند و كوشش خود را براي گردآوردن حلقه اي 
از پيش��رفت گرايان براي اجرايي كردن اصلاحات 
اروپايي خود يادآوري كرد.   ماكرون پيش��تر نيز از 
كارنامه نمايندگان حزب »اتحاد ملي« در پارلمان 
اروپا به شدت انتقاد كرده و آن را مصيبت بار خوانده 
بود. او كه حضور خود در كارزار انتخاباتي را وظيفه 
مي داند، فراتر از فرانسه براي بستن راه پارلمان اروپا بر 
احزاب راست افراطي ديگر كشورها نيز تلاش مي كند. 
اين احزاب مخالفت خود را با نهادهاي اروپايي و طرح 
خود را براي بستن هر چه بيشتر مرزهاي ملي پنهان 
نمي كنند. برنامه آنان كس��ب قدرت در اروپا براي 
خالي كردن اختيارات نهادهاي اروپايي از درون است. 
احزاب راست افراطي در اروپا نيز كه در چند سال اخير 
در بسياري كشورها قدرت فراوان يافته اند، اينك در 
جست وجوي تشكيل جبهه گسترده در پارلمان اروپا 
هس��تند. نزديكي آنان به روسيه و حمايت ترامپ و 
اطرافيان او از اين احزاب، نشانه هاي هشداردهنده اي 

است كه از يادآوري پياپي آن پرهيز نمي كنند.

تحقيق درباره فروش سلاح
 به عربستان در بريتانيا

گروهي از نمايندگان مجلس بريتانيا به همراه شماري 
از كارشناسان و افس��ران بازنشسته با تشكيل يك 
كميته شهروندي در پي تحقيق درباره تجارت اسلحه 
با عربستان سعودي برآمدند. به گزارش يورونيوز، اين 
افراد در پي ناكامي گروه »كميته هاي منتخب« براي 
تحقيق در اين زمينه به فكر ايجاد چنين كميته اي 
افتادند. هدف آنها در نهايت توقف فروش س��لاح به 
عربستان است. منتقدان فروش سلاح به عربستان اين 
كشور را به استفاده از تسليحات غربي به ويژه در جنگ 
يمن متهم مي كنند كه تاكنون به كشتار شهروندان 

غيرنظامي و زنان و كودكان نيز انجاميده است.

حضور 5هزار تروريست
 در شمال افغانستان 

رييس سازمان امنيت فدرال روسيه از تمركز بيش از 
پنج هزار تروريست در مناطق مرزي شمال افغانستان 
با كشورهاي همسود خبر داده است. به گزارش تاس، 
الكساندر بورتنيكوف گفته تحركات تروريست ها در 
استان هاي شمالي افغانستان هم مرز با كشورهاي 
همس��ود، نگراني فراوان ايجاد كرده است. در اين 
مناطق گروه ولايت خراسان شعبه گروه تروريستي 
داعش فعاليت مي كند و بخش عمده اين تروريست ها 
را اتباع كشورهاي همس��ود تشكيل مي دهند كه 
سابقه جنگ در سوريه را هم دارند. تيم سازمان ملل 

12 گور جمعي در شمال عراق يافته است

كشف ۱2 گور جمعي
 در شمال عراق

يك تيم بين المللي كه مسوول تحقيقات درباره 
جنايت هاي داعش اس��ت12 گور جمعي را در 
عراق كش��ف كرده اس��ت. به گ��زارش آناتولي، 
ش��وراي امنيت 2017 با تحقيقات بين المللي 
درباره جنايت هاي جنگي داعش در عراق و سوريه 
موافقت كرد. اين تيم اكتبر فعاليت خود را با اولين 
گور جمعي آغاز كرد كه در آن به اجساد قربانيان 
داعش در مارس و آوريل در روس��تاي كوجو در 
كوه هاي سنجار در شمال غرب عراق دست يافت.

درخواست لغو مصونيت 
قضايي 25 نماينده تركيه

دادستاني تركيه با تش��كيل پرونده هايي، خواستار 
لغو مصونيت قضايي 25 نفر از نمايندگان و رهبران 
دو حزب جمهوري خواه خلق و دموكراتيك خلق ها  
ش��د. به گزارش يني بيرليك، مراجع قضايي تركيه 
خواس��تار لغو مصونيت كمال قليچداراوغلو رهبر 
حزب جمهوري خواه خلق و پروين بولدان و سزايي 
تملي رهبران مش��ترك حزب كردي دموكراتيك 
خلق ها شده اند. تاكنون 608 پرونده قضايي از سوي 
دادستان هاي تركيه براي لغو مصونيت قضايي تعدادي 
از نماينده مجلس تشكيل و به پارلمان تركيه ابلاغ شده 
است. پارلمان تركيه مي تواند به  درخواست مراجع 
قضايي، در راي گيري داخلي مصونيت نمايندگان را 

لغو كند تا راه براي پيگرد قضايي آنها باز شود. 
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عكسروز

بازارهنر

تحريم ها و توليدات سينمايي ايران

موزه  آثار نادر ابراهيمي به كجا رسيد

حسين كياني با »چشم به راهِ ميرغضب« به سنگلج مي رود

نشريه ورايتي در گفت وگو با دو توزيع كننده 
ايران��ي به تأثيرات تحريم ه��اي امريكا بر 
صنعت سينماي ايران و علل كاهش توليد 
آثار سينمايي پرداخته است. تحريم هاي 
يك جانبه دولت ترامپ عليه ايران به تدريج 
در حال نش��ان دادن آس��يب هاي خود بر 
سينماي ايران است و موجب كاهش توليد 
محصولات سينمايي و همچنين فروش 

بين المللي فيلم ها به ويژه به توزيع كنندگان امريكايي 
شده است. كتايون شهابي، تهيه كننده و توزيع كننده 
ايراني س��اكن پاريس كه سه سال پيش يكي از اعضاي 
هيات داوران رقابتي جش��نواره فيلم كن ب��ود، در اين 
باره مي گويد: شرايط اقتصادي براي سينماي مستقل 
فاجعه بار اس��ت و تورم در حال كاهش دادن بودجه ها و 
منابع تأمين سرمايه است. تحريم ها به اين معني است 
كه اساساً فروش فيلم به ساير كشورها و نه فقط امريكا 
غيرممكن اس��ت؛ چرا كه كمپاني ه��اي داخل ايران 
نمي توانند هيچ پولي دريافت كنند. اين تهيه كننده و 
توزيع كننده ايراني امسال فيلم »من مي ترسم« ساخته 
بهنام به��زادي را براي حضور در جش��نواره كن آماده 

داشت؛ بهزادي كارگردان باتجربه ايراني 
كه در س��ال ۲۰۱۶ با فيلم »وارونگي« در 
بخش نوعي نگاه كن ش��ركت كرده بود. 
شهابي ادامه مي دهد: فيلم »من مي ترسم« 
- درباره شاعري است كه در تلاش است از 
كشور خارج شود- مراحل سختي را براي 
س��اخت پشت سر گذاش��ته است و سال 
گذشته و در ميانه هاي توليد با اعمال دوباره 
تحريم ها و كاهش ارزش پول ايران، دستمزد بازيگران 
و عوامل آن تقريباً دو برابر ش��د. فيلمبرداري آغاز شده 
بود و خوشبختانه بازيگران كه قرارداد خود را امضا كرده 
بودند درخواستي براي افزايش دستمزد نداشتند چرا كه 
بهزادي كارگردان مهمي است. اما بودجه ساخت فيلم از 
۵۵۰ هزار دلار به ۷۸۰ هزار دلار افزايش يافت و اگر توليد 
فيلم هم اكنون آغاز شده بود، بهزادي قادر به تكميل آن 
نبود. از سوي ديگر، كمپاني هاي امريكايي كه با ايراني ها 
كار كنند، جريمه مي شوند و به همين دليل نمي خواهند 
ريسك كنند. همچنين شركت كردن كارگردانان ايراني 
در جشنواره ها و جوايز امريكايي و رويدادهاي تبليغاتي 

نيز غيرممكن است.

همس��ر نادر ابراهيمي مي گويد هنوز 
زمان افتت��اح موزه آثار اين نويس��نده 
فقيد مشخص نيست اما گفته اند هرچه 
زودتر اين اتفاق مي افتد. فرزانه منصوري 
درباره آخرين وضعيت تأس��يس موزه 
آثار نادر ابراهيم��ي اظهار كرد: قرار بود 
اين موزه براي تولد نادر ابراهيمي )۱۴ 
فروردين ماه( افتتاح شود؛ جايي در باغ 

كتاب و در خانه شعر و ادبيات، اما بنا به دلايلي كه من 
هم نمي دانم اين اتفاق نيفتاد. او با بيان اينكه هنوز 
زماني براي افتتاح اين موزه مشخص نشده است، به 
ايسنا گفت: مس��وولان در حال تدارك اين هستند 
كه اين موزه راه اندازي ش��ود و گفته اند مي خواهند 
هرچه زودت��ر اين اتفاق بيفتد. ن��ادر ابراهيمي روز 
چهاردهم فروردين ماه سال ۱۳۱۵ در تهران به دنيا 
آمد. پس از طي تحصيلات مقدماتي از دبيرس��تان 
دارالفنون، ديپلم ادبي گرفت و وارد دانشكده  حقوق 
ش��د، اما تحصيلاتش را در اين دانشكده نيمه تمام 
گذاشت و در رشته  زبان و ادبيات انگليسي ليسانس 
گرفت.ابراهيمي در س��ال ۱۳۴۲ نخستين كتاب 
خود را با عنوان »خانه اي براي شب« به چاپ رساند. 
از او علاوه بر مقاله هاي تحقيقي و نقد، بيش از ۱۰۰ 
كتاب در قالب رمان، داس��تان بلند و كوتاه، كتاب 
كودك و نوجوان، نمايش نامه، فيلم نامه و پژوهش 
در زمينه هاي گوناگون منتش��ر ش��ده است. نادر 
ابراهيمي جايزه  نخست براتيسلاوا، جايزه  نخست 
تعليم و تربيت يونسكو، جايزه  كتاب برگزيده  سال 
ايران و چندين جايزه ديگر را دريافت كرده  اس��ت. 

همچنين عنوان »نويس��نده  برگزيده  
ادبيات داستاني ۲۰ سال بعد از انقلاب« 
را به خاطر داس��تان بلند و هفت جلدي 
»آت��ش ب��دون دود« به دس��ت آورده  
است. او علاوه بر نوشتن رمان و داستان 
كوتاه، چندين فيلم مستند و سينمايي 
و همچنين دو مجموع��ه  تلويزيوني را 
نوش��ته و كارگرداني كرده و آهنگ ها و 
ترانه هايي براي آنها س��اخته  است. كمك كارگري 
تعميرگاه سيار در تركمن صحرا، كارگري چاپخانه، 
حس��ابداري و تحوي��ل داري بان��ك، صفحه بندي 
روزنامه و مجل��ه و كارهاي چاپي ديگر، مترجمي و 
ويراستاري، ايران شناسي عملي و چاپ مقاله هاي 
ايران ش��ناختي، فيلم سازي مس��تند و سينمايي، 
مصور ك��ردن كتاب هاي ك��ودكان، مديريت يك 
كتاب فروشي، نقاشي روي روسري و لباس و تدريس 
در دانش��گاه ها نيز از ديگر شغل هايي است كه نادر 
ابراهيمي علاوه بر نويسندگي، تجربه كرده و شرح 
آنها را در دو كتاب »ابن مش��غله« و »ابوالمشاغل« 
تشريح كرده است. »يك عاشقانه  آرام«، »بار ديگر 
شهري كه دوست مي داشتم«، »چهل نامه  كوتاه به 
همسرم«، »مردي در تبعيد ابدي«، »بر جاده هاي 
آبي سرخ«، »تضادهاي دروني«، »آتش بدون دود«، 
و »آرش در قلمرو ترديد« از ديگر آثار منتشرشده  نادر 
ابراهيمي هستند. نادر ابراهيمي در روز ۱۶ خردادماه 
سال ۱۳۸۷ پس از چندين سال دست و پنجه نرم 
كردن با بيماري درگذشت و پيكرش در بهشت زهرا 

)س( به خاك سپرده شد. 

حس��ين كيان��ي، نمايش��نامه نويس 
و كارگ��ردان تئاتر ب��ا تازه ترين اثرش، 
»چشم به راهِ ميرغضب« به تماشاخانه 
سنگلج مي رود. »چشم به راهِ ميرغضب« 
نام تازه ترين نوش��ته حس��ين كياني، 
نمايش��نامه نويس و كارگ��ردان تئاتر 
اس��ت كه از نيم��ه دوم خ��رداد ۹۸ در 
تماشاخانه سنگلج روي صحنه مي رود. 

شيوه نگارش نمايشنامه و ساختار اجرايي »چشم 
به راهِ ميرغضب«، در ادامه نمايش هاي تاريخ گونه 
اين هنرمند به ش��مار مي آيد، ضمن اينكه ويژگي 
نمايش هاي شادي آور و اجتماعي او را نيز داراست، 
چنان چه نام دوم نمايش تازه او، »يك مضحكه سياه« 
است. مضحكه اي كه يكي از نقش هاي آن شخصيت 
سياه نمايش هاي شادي آور ايراني است. »چشم به 

راهِ ميرغضب« همچنين نگاهي هم به 
يكي از مهم ترين نمايشنامه هاي سده 
بيس��تم جهان دارد و نوع��ي اقتباس 
ايراني ش��ده و برگردان��ي فرهنگي از 
اين اثر براس��اس س��نت هاي نمايشي 
بومي و ملي به حس��اب مي آيد. كياني 
پيش تر نيز در نمايش هايي چون »همه 
فرزندانِ خانم آغا« )۱۳۸۹( و »مشروطه 
بان��و« )۱۳۹۰( چنين اقتباس هاي��ي از درام هاي 
غيرايراني براساس فرهنگ ايراني انجام داده بود. اين 
نمايشنامه نويس و كارگردان تئاتر بعد از اجراي »روز 
عقيم« در سال ۹۶، تاكنون نمايشي را روي صحنه 
نبرده اس��ت و اين اثر، تازه ترين نمايش او محسوب 
مي ش��ود. نام بازيگران و ديگر عوامل »چشم به راهِ 

ميرغضب« به زودي اعلام خواهد شد. 

تاريخنگاري

كناره گيري آرتور ميلسپو 
يكم خرداد ۱۳۰۶، آرتورچستر ميلسپو رييس كل ماليه ايران، به دليل اختلاف با رضاخان 
برسر شيوه نظارت بر بودجه نظامي كشور ناگزير به كناره گيري از مقام خود شد. ميلسپو 
با وجود مشكلات بسيار در امور مالي ايران با آهنگي ملايم شروع به كار كرد و با بررسي 
دقيق و در نظر گرفتن احتياجات اصلي قدم به قدم به جلو آمد تا در آخر كار به آنچه دلخواه 
مردم بود، برسد و به امور مالي و اقتصادي كشور سر و ساماني بخشد. از كارهاي بسيار با 
ارزش وي به موارد زير مي توان اشاره كرد: لغو ماليات هاي دست و پاگير، وضع ماليات هاي 
نافع، اخذ ماليات از رجال و متنفذين مملكت، تاسيس ادارات ماليه و بسط و نفوذ مامورين 
مالياتي در اغلب شهرهاي ايران، تامين مخارج قشون كشي هاي رضاخان، براي قلع و قمع 
گردن كشان و بسط امنيت، موازنه بودجه كشور، تصويب قانون خزانه داري كل، تمركز 
عايدات و مخارج در خزانه داري كل به موجب قانون، توقف در تبعيض در اخذ ماليات، 
اصلاح كارخانه ضراب خانه و صرفه جويي و بهبودي در عمليات آن، اصلاح تشكيلات 
اداري ايالات بزرگ مثل تهران، آذربايجان و خراسان. در نتيجه اقدامات دكتر ميلسپو، 
تمركز عايدات و نظارت براي اصلاح ماليه و خزانه، بودجه كشور كه دچار عدم توازن شده 
بود، آرام آرام رو به توازن گذاشت و براي نخستين بار قانون استخدامي كارمندان دولت 
را تنظيم كرد. از   همان لحظه نخست كه هيات مستشاران امريكايي شروع به كار كردند، 
با مخالفت مالكان بزرگ و اشراف كشور كه ساليان متمادي از زير بار پرداخت عوارض 
قانوني خود طفره مي  رفتند، روبرو شدند. در ۲۱ بهمن ۱۳۰۴ وقتي مجلس شوراي ملي 
مخارج تاجگذاري رضاشاه را به مبلغ يكصد هزار تومان تصويب كرد، ميلسپو كه رييس 
كل خزانه بود موافقت كرد اين پول را در اختيار دولت بگذارند و ش��اه در ۴ ارديبهشت 
۱۳۰۵ تاجگ��ذاري كرد. ولي در پاره اي از مواق��ع با تخصيص اعتبارات مخالفت كرد، 
چنانكه در تيرماه ۱۳۰۵ وقتي كه در خراسان نظاميان به علت نرسيدن حقوق دست به 
شورش زدند، رضاشاه كه مي خواست براي رسيدگي به اين امر به خراسان برود تقاضاي 
يكصدهزار تومان از ميلسپو كرد تا هزينه سفر كند ولي ميلسپو آن را به شاه نداد. از آن زمان 
رضاشاه مصمم شد كه ترتيب لغو قرارداد استخدام ميلسپو را فراهم سازد. لذا محرمانه به 
رييس مجلس توصيه كرد كه قرارداد او لغو شود. با آنكه به توصيه وزير دارايي، محمدعلي 
فروغي مبلغ پنج ميليون دلار وام از بانك هاي امريكا تقاضا شده بود، ميلسپو در رساندن 

اعتبارات سستي مي كرد. مخالفين به هر وسيله ممكن مشكلات عديده اي براي ميلسپو 
به وجود مي  آوردند. مخالفت هايي نيز در مجلس برپا شد تا اينكه بعد از رسيدن رضاخان 
به رييس الوزرايي روابط تيره او با هيات امريكايي تشديد شد و پس از پنج سال بالاخره 
مجلس شوراي ملي در خرداد ۱۳۰۶ همزمان با وزارت ماليه نصرت الدوله فيروز فرزند 
فرمانفرما، قرارداد خدمت ميلسپو و هيات مستشاران امريكايي را لغو كرد و ميلسپو در 
اواخر خرداد ۱۳۰۶ به خدمت خود خاتمه داد و در ۱۳ مرداد ۱۳۰۶ از ايران خارج شد و 

اختيارات او به حاج مخبرالسلطنه هدايت نخست وزير منتقل شد.

میراثنامه

دسته جمعي به اين حمام برويد
خيابان نادري در ميانه هاي بافت تاريخي قزوين، بنا و آثار تاريخي كم ندارد؛ كوچه 
پس كوچه هاي تنگي كه گاه به يكي از اين بناهاي تاريخي مي رسد، مانند »حمام 
قجر« كه نبش كوچه درگاهي اش در خيابان عبيد زاكاني قرار گرفته. »حمام قجر« 
نخست با نام حمام »شاهي« در سال ۱۰۵۷ قمري به دستور شاه عباس صفوي 
توسط امير گونه خان قاجار - يكي از سرداران دربار ايران - ساخته شد، بعد از روي 
كار آمدن قاجارها، نام »قجر« جايگزينش ش��د، حمامي كه حالا بعد از گذشت 
حدود ۳۰۰ سال، هنوز سر پا است و امروزه صفت يكي از بزرگ ترين گرمابه ها و 
موزه هاي قزوين را با خود يدك مي كشد. اين حمام بزرگ و تاريخي علاوه بر زنانه 
و مردانه بودنش، به سه بخش اصلي »سربينه«، »مياندر« و »گرمخانه« تقسيم 
شده است. سربينه يا »رختكن« بزرگ حمام ۶ شاه نشين مجزا و طاق نمايي با 
نقش��ه ۸ ضلعي دارد كه با راهرويي به گرمخانه كه »ميان در« ناميده مي ش��ود، 
متصل است. گرمخانه ها در حمام هاي قديم فضاي اصلي حمام كردن در حمام ها 
بوده كه آن نيز بخش هاي مختلفي مانند خزينه آب گرم، چال حوض منبع آب 
سرد، اعيان نشين، آب انبار و تونل هاي گربه رو دارد كه هر كدام كاربري متفاوت 
و مخصوص به خود را اختصاص داده اند. گرمخانه زنانه و مردانه به شكل چليپا - 
ش��كل و گونه اي از معماري كه به صور فلكي اشاره مي كند - است و اتاقك هايي 
براي شستش��و در شرق و غرب آن تعبيه شده اس��ت. انتقال آب در اين حمام با 
لوله هاي سفالي كه به تنپوشه هاي سفالي معروف اند، انجام مي شده است. از نظر 
معماري داخلي حمام قجر در قزوين، پوشش كل بخش ها طاق و گنبد به وسيله 
رسمي بندي و يزدي بندي تزئين شده اند و هر گنبد جام خانه اي دارد كه نور حمام 
را تأمين مي كرده است. پشت بام اين حمام امروز همسطح خيابان است، حتي كف 
حمام را با س��نگ مرمر فرش كرده اند. حمام »قجر« در سال ۱۳۷۹ توسط اداره 
كل ميراث فرهنگي استان قزوين خريداري شد و در ۱۱ مرداد ۱۳۸۴ به شماره 
۱۲۶۰۱ در فهرست آثار ملي ثبت شد. پس از خريد اين بناي تاريخي توسط ميراث 
فرهنگي قزوين، با سرمايه گذاري شهرداري قزوين و مديريت سازمان نوسازي 
و بهسازي شهر قزوين در سال هاي ۱۳۸۱ تا ۱۳۸۴ مرمت شد. اما بعد از مرمت 

حمام »قجر«، اين بناي تاريخي از اسفند ۱۳۸۶ به موزه مردم شناسي تغيير كاربري 
داد و به سه بخش اقوام، آداب و رسوم و مشاغل تقسيم شد. در فضاي سربينه اين 
موزه كه حالا يك موزه مردم شناسي در قزوين است، گوشه هايي از زندگي اقوام 
مختلف ايراني مانند مردم كرد، تات، مراغي، ترك و قزويني به نمايش درآمده اند. 
مجسمه هاي سفالي براي شستشوي حمام و تعدادي ابزار و اشيا مربوط به اين شغل 
 نيز در بخش هاي مختلف حمام در معرض ديد است. در تالار ميان در، آيين هاي

 س��يزده به در، پنجاه به در و در قسمت آخر ۶ ش��غل سنتي مردم قزوين مانند 
حجامت، مكتب خانه داري، بار فروشي ميادين و بازارها، آهنگري، تعزيه خواني، 
دعانويس��ي و حلاجي به نماي��ش درامده اند. از نكات قابل توج��ه در اين حمام 
تاريخي، گوش ايس��تادن در كنار دو ستون اين حمام است، وقتي كسي در كنار 
يكي از ستون ها به آرامي صحبت كند، با ايستادن در كنار ستون مقابل آن و گوش 
چسباندن به ستون، به راحتي مي توان صحبت هاي شخص مقابل را شنيد. ورودي 

براي ديدن اين حمام تاريخي، سه هزار تومان است.

ايستگاه

 مارادونا زخمي شد 
به جشنواره فيلم كن نرسيد

 تقاضاي تارانتينو 
از مخاطبان جشنواره كن

هفتمين روز جش��نواره 
فيل��م ك��ن ب��ا نمايش 
مستند »ديه گو مارادونا« 
س��اخته آص��ف كاپاديا، 
كارگ��ردان بريتانياي��ي 
هندي تبار هم��راه بود. به 
گزارش رويترز، فيلم ۱۴۰ 
دقيقه اي »ديه گو مارادونا« 

سال هاي حضور مارادونا، را در باشگاه ناپل ايتاليا در 
فاصله سال هاي ۱۹۸۴ تا ۱۹۹۱ روايت مي كند كه از 
يكسو بهترين سال هاي فعاليت اين فوتباليست بود و از 
سوي ديگر، به جدايي تلخ ميان ناپل و مارادونا انجاميد.  
در اين فيلم، آصف كاپاديا به دنبال كشف مردي است 
كه در پش��ت چهره يك نابغه وجود دارد؛ براي اينكه 
بتواند از ديه گو بيشتر بگويد تا از مارادونا. او براي ساخت 
اين فيلم با ۸۰ نفر از جمله خانواده، بستگان و دوستان 
مارادونا گفت وگو كرده است. همچنين از ۵۰۰ ساعت 
فيلم هاي منتشرنشده از آرشيو شخصي فوتباليست 
سابق آرژانتيني استفاده شده است. برخي از اين تصاوير 
كه در فيلم هم نمايش داده مي شود بسيار تاثيرگذار 
است؛ مثلًا حضور مارادونا در استاديوم سن پائولو و در 
ميان طرفداران ناپلي اين فوتباليست.  قرار بود مارادونا 
هم يكشنبه ش��ب به كن بيايد و در اكران فيلمي كه 
براس��اس زندگي شخصي و حرفه اي او ساخته شده 
شركت كند اما به گفته آصف كاپاديا، به دليل مشكل 
جسمي پيش آمده و زخمي كه در شانه اش ايجاد شد، 
نتوانست در اين جشنواره شركت كند. مارادوناي ۵۸ 
ساله كه اكنون در مكزيك زندگي مي كند، قرار است 

به زودي تحت عمل جراحي قرار بگيرد. 

نتين��و  تارا كوئنتي��ن 
از مخاطبان��ي ك��ه در 
جشنواره كن به تماشاي 
فيلم تازه اش مي نشينند 
خواه��ش ك��رد پ��س از 
رونمايي فيلم در جشنواره 
ك��ن از لو دادن داس��تان 
آن خ��ودداري كنند. به 

گزارش ورايتي، در حالي كه فيلم »روزي روزگاري 
در هاليوود« جديدترين ساخته كوئنتين تارانتينو 
امشب در جشنواره فيلم كن براي نخستين بار اكران 
مي شود، اين كارگردان خواهش كرد چيزي از فيلم 
لو نرود تا تماشاي آن براي سينماروها جالب باشد. 
اين كارگردان در توييتر و در حالي كه زمان زيادي به 
فرش قرمز فيلم نمانده از رسانه ها و ديگر افرادي كه در 
كن جمع هستند درخواست كرد تا چيز زيادي درباره 
فيلم بيان نكنند. او در اينس��تاگرام و توييتر نوشت: 
من عاشق سينما هستم، شما عاشق سينما هستيد 
و اين يك سفر براي كشف داستاني براي نخستين بار 
است. او افزود: همه دست اندركاران و بازيگران سخت 
كار كردند تا يك چيز اورجينال خلق كنند و من تنها 
خواهش دارم كه همه از افش��ا كردن هر چيزي كه 
بعداً مخاطبان را از تجربه تماشاي فيلم باز مي دارد 
خودداري كنن��د. »روزي روزگاري در هاليوود« در 
اواخ��ر دهه ۱۹۶۰ ميلادي مي گذرد و گفته ش��ده 
چارلي منسون و شارون تيت از جمله شخصيت هاي 
فيلم هستند. هنوز روشن نيست كه آيا تارانتينو كه در 
فيلم »لعنتي هاي بي شرف« هيتلر را به رگبار بست و 
اين بار با پرداختن به موضوع كشتارهاي دار و دسته 
منسون، بار ديگر به سراغ يك موضوع تاريخي رفته، 
چگونه با داستان برخورد كرده است. اين فيلم قرار 
اس��ت دو ماه پس از پيش نمايش در جشنواره فيلم 
كن در ۲۶ جولاي از سوي سوني پيكچرز اكران شود. 
به همين دليل طبيعي اس��ت كه تارانتينو بخواهد 
چيزهايي از فيلمش را براي اكران وسيع آن حفظ كند.

افشين قطبي از فولاد جدا شد

واكنش رسانه هاي قطري به شكست السد برابر پرسپوليس

افشين قطبي و باشگاه فولاد براي ادامه 
همكاري ب��ا يكديگر ب��ه توافق نهايي 
نرس��يدند. مهدي حاجي باق��ر، مدير 
برنامه هاي افشين اظهار كرد: قطبي روز بعد از بازي 
با تراكتورس��ازي براي ديدار با خان��واده اش ايران را 
به مقصد هلند ترك ك��رد و در چند روز اخير من در 
خصوص ادامه همكاري او با فولاد با مسوولان باشگاه 
مذاكراتي را داش��تم. او با بي��ان اينكه پيش از اينكه 
قطبي ايران را ترك كند، با مسوولان باشگاه فولاد به 
توافقات اوليه رسيده بوديم، گفت: متأسفانه با ادامه 
مذاكرات طرفين به دلايلي به توافق نهايي نرسيدند. 
در هر صورت براي كار بايد يكسري ابزار و شرايط لازم 
فراهم باشد مديربرنامه هاي قطبي ادامه داد: همانطور 
كه قطبي هم در مصاحبه هايش بارها اعلام كرد، او 
علاقه مند كمك به رشد و موفقيت فوتبال خوزستان 
بود و اميدوارم باشگاه فولاد در ادامه راه موفق باشد و 
خوزستاني ها روزهاي خوبي در فوتبال داشته باشند.

شكست السد برابر تيم فوتبال پرسپوليس در هفته 
پاياني ليگ قهرمانان آس��يا در رس��انه هاي قطري 
بازتاب داشت. دو تيم فوتبال السد و پرسپوليس در 
آخرين ديدار خود در مرحله گروهي ليگ قهرمانان 
آسيا به مصاف هم رفتند. اين ديدار كه در ورزشگاه 
آزادي برگزار شد با پيروزي دو بر صفر پرسپوليس 
به پايان رس��يد. البته نتيجه اين ديدار تأثيري در 
سرنوش��ت دو تيم نداش��ت چرا كه پرسپوليس از 
صعود به دور بعد بازماند و از طرف ديگر هم الس��د 
به عنوان صدرنشين توانست صعودش را به دور بعد 
قطعي كند. الراي با تيتر » شكست بدون تأثير السد 
برابر پرس��پوليس « نوشت: السد در ديداري كه در 
ورزشگاه آزادي برگزار شد با دو گل برابر پرسپوليس 
تن به شكست داد البته اين شكست تأثير در وضعيت 
السد و پرسپوليس نداشت چرا كه السد با پيروزي 
كه هفته قبل برابر الاهلي به دست آورد با ۱۰ امتياز 
صعودش را به دور بعد قطعي كرد و پرسپوليس هم 
بعد از شكست برابر پاختاكور شانسي براي صعود به 
دور بعد نداشت. روزنامه قطري الوطن هم نوشت: 
السد در شبي كه صعودش را به دور بعد قطعي كرده 

بود با دو گل برابر پرس��پوليس در ورزشگاه آزادي 
تن به شكس��ت داد. البته اين شكس��ت تأثيري در 
وضعيت السد نداشت و اين تيم توانست به عنوان تيم 
نخست به دور بعد راه پيدا كند. دو تيم بازي را سريع 
و هجومي آغاز كردند و از همان ابتدا فرصت هايي را 
روي دروازه ها خلق كردند. دو تيم بدون فشار بازي 
كردند و اين باعث شد تا فرصت هاي زيادي را روي 
دروازه ها ببينيم. پرسپوليس فرصت هاي بيشتري 
را روي دروازه السد خلق كرد و مي توانست پيروزي 
پر گل تري را هم به دست آورد اين در حالي بود كه 
السد با وجود بازي هجومي و فرصت هاي خوبي كه 

خلق كرد نتوانست دروازه پرسپوليس را باز كند.
سايت الكاس هم نوشت: السد در ديدار پاياني خود 
در مرحله گروهي ليگ قهرمانان آسيا در ورزشگاه 
آزادي برابر پرس��پوليس با دو گل تن به شكست 
داد. البته با وجود شكس��ت در اين ديدار به عنوان 
تيم نخست به دور بعد صعود كرد. در ادامه گزارش 
الكاس اينگونه آمده اس��ت: بازي از نظر كيفي در 
سطح متوسط بود. پرسپوليس در بيشتر زمان هاي 
بازي توپ و ميدان را در اختيار داش��ت و توانست 
مزد برتري خود را با زدن دو گل بگيرد. اين  در حالي 
است كه السد نتوانست انتظارات را بر آورده كند. 
روزنامه الس��د الدوحه هم نوشت: السد كار خود را 
در مرحله گروهي ليگ قهرمانان آس��يا با شكست 
دو بر صفر برابر پرس��پوليس به پايان رساند. البته 
با اين شكست هم به عنوان تيم صدرنشين به دور 
بعد راه پيدا كرد. نيم نخس��ت با يك گل به س��ود 
پرسپوليس كه از شليك سهمگين ترابي به دست 
آمد به پايان رسيد. در نيمه دوم پرسپوليس روي 
يك ضد حمله كار الس��د را تمام كرد و دومين گل 

خود را هم به ثمر رساند.

ورزشي

دعايروزشانزدهمماهمباركرمضان
بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّوفّقْنيفیهِلِموافقةِالأبْرارِوجنّبْنيفیهِمُرافقةِالأشْرارِوأوِنيفیهِ
بِرحْمتِكاليدارالقرارِبالهِیتكيااللهالعالمین.
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